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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ'

Τρίτη 4 Μαΐου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 4 Μαΐου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα 18.09'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΥ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κ. Ελένη Ανουσάκη Βουλευτής Α' Αθήνας,
εκτελούσα χρέη γραµµατέως, να διαβάσει τις αναφορές προς το
Σώµα.
Και τα άλλα είναι θέµα του σκηνοθέτη υποθέτω!
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Ελένη Ανουσάκη,
Βουλευτή Α' Αθήνας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΩΤΗΡΗΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων Πεύκων Θεσ/νίκης ζητεί
την έναρξη των εργασιών ανέγερσης του ∆ηµοτικού Σχολείου
Πεύκων.
2) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα Εφηµερίδας σχετικά µε αιτήµατα της Οµοσπονδίας των
τσιγγάνων Πελοποννήσου.
3) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Πατριωτικών Σωµατείων
Λυκοσούρας Αρκαδίας ζητεί να γίνουν οι αρχαιολογικές ανασκαφές
στην Αρχαία Λυκόσουρα και στο Λύκειο 'Ορος.
4) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΕΛΕΝΗ
ΑΝΟΥΣΑΚΗ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η 'Ενωση Πατριωτικών Σωµατείων Λυκόσουρας
Αρκαδίας ζητεί την ασφαλτόστρωση του οδικού άξονα, Κάτω
Καρνές-Κυπαρίσσια Αρκαδίας.
5) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Λεβιδίου του Ν. Αρκαδίας
ζητεί να συνεχισθεί η λειτουργία του γραφείου ΕΛΤΑ Κανδήλας.
6) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα Εφηµερίδας σχετικά µε τις δυσµενείς
συνθήκες στην αθλητική υποδοµή του Ρεθύµνου.
7) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ, ΕΛΕΝΗ
ΑΝΟΥΣΑΚΗ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά

µε την οποία η Κοινότητα Ολύµπου Καρπάθου ζητεί την πύκνωση
της αεροπορικής και της ακτοπλοϊκής συγκοινωνίας της περιοχής.
8) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµαρχιακός Σύµβουλος
Καρπάθου ζητεί τη βελτίωση της οδού από τη διασταύρωση Απέρι-
Βολάδα έως Σπόα.
9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στις
Μονάδες Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας του Ν.Ηρακλείου
επισηµαίνουν την υποβάθµιση των παρεχοµένων υπηρεσιών στα
Κέντρα Υγείας του Νοµού Ηρακλείου, λόγω της τεράστιας µείωσης
των δαπανών για εφηµερίες.
10) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και
Κηδεµόνων Γυµνασίου-Λυκείου Αγίου Κηρύκου Ικαρίας ζητεί την
εκτέλεση εργασιών συντήρησης στο σχολικό κτίριο.
11) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κράννωνα, το ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα
Μαυροβουνίου και ο ΤΟΕΒ Ταουσιάνης Λάρισας ζητούν την
κατασκευή φράγµατος και ταµιευτήρα στο Μαυροβούνι Λάρισας.
12) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία Εκπρόσωποι Συµβασιούχων Εργαζοµένων
∆ήµου Λάρισας ζητούν τη µονιµοποίηση των εργαζοµένων.
13) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Κωφών Νοµού Λάρισας ζητεί
οικονοµική ενίσχυση.
14) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων Ιατρών των
Κέντρων Υγείας Θεσσαλίας "ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ" ζητεί την αύξηση των
κονδυλίων για την πληρωµή των εφηµεριών.
15) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Ελασσόνας
ζητεί να συµβληθεί στο ΙΚΑ Ελασσόνας γυναικολόγος ιατρός.
16) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία επί πτυχίο φοιτητές Οδοντιατρικής Σχολής
Βελιγραδίου ζητούν τη µετεγγραφή τους στο Ελληνικό
Πανεπιστήµιο.
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17) O Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Α. Μαχαίρας, ξενοδόχος Ν. Μαγνησίας
ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού του προβλήµατος.
18) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ελληνικό Λύκειο Αννόβερου
ζητεί αλλαγές στον τρόπο διεξαγωγής των εξετάσεων για τους
µαθητές του Λυκείου Αννόβερου.
19) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Συµβούλιο ΠΕΓ∆Υ Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί τη διευθέτηση του θέµατος των εκτός έδρας
µετακινήσεων των γεωπόνων.
20) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. ∆.Λιακώνης, κάτοικος Ναυπάκτου ζητεί
την επίλυση συνταξιοδοτικού προβλήµατος αγροτισών.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ, ΕΛΕΝΗ
ΑΝΟΥΣΑΚΗ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία Κτηνοτρόφοι Μεσολογγίου ζητούν να τους δοθεί άδεια
βοσκής των ζώων τους στην αποτεφρωµένη έκταση Κουτσοχερίου.
22) Οι Βουλευτές κύριοι ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ, ΕΛΕΝΗ
ΑΝΟΥΣΑΚΗ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία το Συνδικάτο Οικοδόµων και συναφών επαγγελµάτων
Ν.Ηλείας ζητεί τη χορήγηση των ασθενοφόρων για την κάλυψη των
νοσηλευτικών αναγκών του Νοµού Ηλείας.
23) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Συνδικάτο Οικοδόµων και συναφών
επαγγελµάτων Νοµού Ηλείας καταγγέλλει καταπατήσεις από το
ξενοδοχείο "ΜΙΡΑΜΑΡΕ" στην παραλία Σκαφιδιάς Πύργου Ηλείας.
24) Ο Βουλευτής Αθήνας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εργολάβων Ηλεκτρικών
'Εργων Αττικής ζητεί αλλαγή του τρόπου φορολόγησης των µελών
του.
25) Ο Βουλευτής Αθήνας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Πολιτικών
Συνταξιούχων ζητεί την κατάργηση της επιδοµατικής πολιτικής.
26) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία απολυµένοι από την Εταιρεία ΒΙΟΜΑΓΝ,
ζητούν την επαγγελµατική τους αποκατάσταση.
27) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ιτάµου Ν.Καρδίτσας ζητεί την
αξιοποίηση των τουριστικών δυνατοτήτων του ∆ηµοτικού
∆ιαµερίσµατος Καστανιάς Καρδίτσας.
28) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε τα αιτήµατα της Οµοσπονδίας
Συλλόγων Β.∆. ∆ωρίδας.
29) Ο Βουλευτης Λάρισας κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Λέρας, κάτοικος Λάρισας ζητεί
τη µετάταξή του από κλάδο ΤΕ∆ΙΚΟ-ΛΙΚΟ σε κλάδο ΤΕ∆ΙΚΟ-
Λογικό.
30) Ο Βουλευτής Σάµου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος του χωριού Αγίου
Παντελεήµωνος περιοχής Αγίου Κηρύκου ζητεί το σχολείο του
χωριού να γίνει διθέσιο.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 3818/13-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38875/4-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3818/13.11.98 του Βουλευτή κ.
Θανάση Νάκου σχετικά µε τον προϋπολογισµό του ΟΓΑ και

ειδικότερα σε ό,τι αφορά την υποχρέωση του Κράτους απέναντι
στην κύρια Ασφάλιση των Αγροτών που θεσπίστηκε µε τον ν.
2458/1997, σας γνωρίζουµε ότι στον Προϋπολογισµό του έτους
1999 για τον ΟΓΑ όπως αναφέρεται στην εισηγητική 'Εκθεση του
κρατικού προϋπολογισµού 1999 σελίδα 219, έχει προβλεφθεί η
συµµετοχή του Κράτους στο νέο κλάδο κύριας ασφάλισης αγροτών
η οποία για το έτος 1998 ανέρχεται σε 60 δισ. δρχ. και θα
χρηµατοδοτηθεί το 1999 µε τη χορήγηση τίτλων του Ελληνικού
∆ηµοσίου, τα οποία θα αποτελέσουν πλεόνασµα του Οργανισµού.
Βάσει δε του ν. 2458/97 "Σύσταση Κλάδου κύριας Ασφάλισης
Αγροτών και άλλες διατάξεις", η κρατική εισφορά για τους
ασφαλισµένους του Κλάδου υπολογίζεται σε διπλάσιο ποσοστό, σε
σχέση µε το ποσοστό των ασφαλισµένων (7% ασφαλισµένοι - 14%
κράτος), µηνιαίως, και αποδίδεται στον Κλάδο απολογιστικά εντός
τριµήνου από τη λήξη κάθε ηµερολογιακού έτους.
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 14 παρ. 1 του Π.∆. 78/98
(ΦΕΚ 72/Α') "Καταστατικό Ασφάλισης και Συνταξιοδότησης
Αγροτών" οι µηνιαίες ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών είναι
απαιτητές στο τέλος κάθε εξαµήνου και εισπράττονται µέσα στο
επόµενο εξάµηνο.
∆εδοµένου ότι η λειτουργία του νέου Κλάδου κύριας Ασφάλισης των
αγροτών άρχισε την 1 Ιανουαρίου 1998 οι ασφαλιστικές εισφορές
των αγροτών Α' εξαµήνου 1998, θα εισπραχθούν εντός του
τρέχοντος έτους 1998, η δε Κρατική Εισφορά έτους 1998 η οποία
θα ανέλθει σε 60.000 εκατ. δρχ. θα αποδοθεί στον ΟΓΑ εντός του
πρώτου τριµήνου του 1999.

Ο Υπουργός
ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ"

2. Στην µε αριθµό 4144/20-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
163/3-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 4144/20.11.1998 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χρήστου Θεοδώρου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η Εφορεία Παλαιοανθρωπολογίας - Σπηλαιολογίας ύστερα από
παλαιό αίτηµα της Κοινότητας Κερασιάς Εύβοιας είχε
πραγµατοποιήσει αυτοψία για τον καθορισµό των οικιστικών ορίων
του οικισµού της Κερασιάς ώστε να µην θιγεί ο χώρος του
απολιθωµένου δάσους ο οποίος υπολογίστηκε ότι έχει έκταση 350
στρέµµατα (δεν είναι ακόµη κατοχυρωµένη νοµοθετικά η
αρµοδιότητα της Εφορείας για τις ανοικτές παλαιοντολογικές
θέσεις). Η Εφορεία λόγω του ενδιαφέροντος που παρουσιάζει η
συγκεκριµένη θέση βρίσκεται σε συνεννόηση και µε τον καθηγητή
της παλαιοντολογίας κ. Βελιτζέλο και θα συµπεριλάβει την Κερασιά
ως σωστική ανασκαφή, διαµόρφωση κλπ. στο πρόγραµµα δράσης
του 1999. Οι εργασίες, λοιπόν, που θα κριθούν αναγκαίες, θα
προγραµµατιστούν.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 3985/17-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
158/3-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην 3985/17.11.1998 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κυριάκου Σπυριούνη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η διαδικασία πρόσληψης των ανωτάτων στελεχών αρµοδίων για
την προετοιµασία των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004, είναι
διαφανής και έχει ως εξής: Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο εγκρίνει τις
καινούριες θέσεις, η ∆ιυπουργική Επιτροπή εγκρίνει τις
προκηρύξεις, οι θέσεις προκηρύσσονται στις εφηµερίδες, η
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προεπιλογή γίνεται από γραφείο συµβούλων, η τελική επιλογή
γίνεται από επιτροπή επιλογής.
Στην περίπτωση Γενικών ∆ιευθυντών και ∆ιευθυντών η πρόσληψη
εγκρίνεται από το ∆.Σ. της εταιρείας.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 4263/24-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
169/2-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 4263/98 ερώτηση που κατατέθηκε στη Βουλή
από τους Βουλευτές κυρίους Σ. Παπαθεµελή και Α. Μπρατάκο για
την επαγγελµατική αποκατάσταση των πρώην χρηστών
ναρκωτικών ουσιών, σας πληροφορούµε τα εξής:
'Οπως µας πληροφόρησε ο Οργανισµός Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού (Ο.Α.Ε.∆.), προκειµένου να βοηθήσει στην κοινωνική
επανένταξη των απεξαρτηµένων ατόµων, από το 1988, στηρίζει την
απασχόλησή τους, µε την κατάρτιση ειδικών προγραµµάτων
επιδότησης της απασχόλησης και µάλιστα µε ιδιαίτερα ευνοϊκούς
όρους από αυτούς των αντίστοιχων προγραµµάτων των κοινών
ανέργων. Τα προγράµµατα αυτά ήταν µέχρι και το έτος 1994
µονοετούς διάρκειας.
Από το 1995, τα προγράµµατα σταδιακά αναπτύχθηκαν και
βελτιώθηκαν ως προς τους όρους και προϋποθέσεις υπαγωγής, ως
προς το ποσό επιχορήγησης, ως προς την χρονική τους διάρκεια
κλπ. Συγκεκριµένα, από το έτος 1995 το πρόγραµµα επιχορήγησης
των εργοδοτών - επιχειρήσεων για την πρόσληψη απεξαρτηµένων
ατόµων έγινε διετούς διάρκειας και αυξήθηκε το ποσό
επιχορήγησης.
Επίσης, το 1995 για πρώτη φορά θεσµοθετήθηκε η περίοδος
κατάρτισης και προσαρµογής του εργαζοµένου στην επιχείρηση για
τους τρεις (3) πρώτους µήνες απασχόλησής του, διάστηµα για το
οποίο ο εργοδότης δεσµεύεται να εκπαιδεύσει και να προετοιµάσει
το άτοµο για την οµαλή ένταξή του στην παραγωγική διαδικασία. Για
τις ενέργειές του αυτές, ο εργοδότης επιχορηγείται µε το επιπλέον
ποσό των 200.000 δρχ.
Το έτος 1995 καταρτίσθηκε για πρώτη φορά πρόγραµµα
επιχορήγησης Νέων Ελεύθερων Επαγγελµατιών Απεξαρτηµένων
Ατόµων για τη δηµιουργία ατοµικών επιχειρήσεων, συνεταιρισµών,
Ο.Ε., Ε.Ε., Ε.Π.Ε., κλπ.
Από το έτος 1997
1. Το πρόγραµµα Νέων Θέσεων Εργασίας έγινε τετραετούς
διάρκειας. (36 µήνες µε επιχορήγηση και 10 µήνες χωρίς
επιχορήγηση).
Το ποσό επιχορήγησης του εργοδότη για το πρόγραµµα έτους 1998
ορίζεται:
- στις 6.500 δρχ. την ηµέρα για το πρώτο δωδεκάµηνο,
- στις 7.5ΟΟ δρχ. την ηµέρα για το δεύτερο δωδεκάµηνο,
- στις 8.000 δρχ. την ηµέρα για το τρίτο δωδεκάµηνο.
2. Το πρόγραµµα Νέων Ελευθέρων Επαγγελµατιών, από µονοετές
που ήταν έγινε διετές.
Το ποσό επιχορήγησης για κάθε Νέο Ελεύθερο Επαγγελµατία
ορίζεται για το πρόγραµµα έτους 1998, από 2.800.000 δρχ. έως
3.400.000 δρχ. και συγκεκριµένα:
Στο 1.600.000 δρχ. για τον πρώτο χρόνο προσαυξανόµενο µέχρι
του ποσού των 2.200.000 δρχ. εάν συντρέχουν ειδικές
προϋποθέσεις (εάν ο Νέος Ελεύθερος Επαγγελµατίας κατοικεί σε
αποµακρυσµένη ορεινή και νησιώτικη περιοχή, εάν είναι πάνω από
45 ετών και εάν είναι γυναίκα).
Το δεύτερο χρόνο το ποσό επιχορήγησης ορίζεται στο 1.200.000
δρχ.
Αναφέρουµε ότι από 1-1-97 µέχρι 31-10-98, 330 απεξαρτηµένα
άτοµα έκαναν χρήση των ειδικών γι' αυτά εφαρµοζοµένων από τον
Ο.Α.Ε.∆. προγραµµάτων απασχόλησης.

- 290 άτοµα τοποθετήθηκαν σε επιχορηγούµενες θέσεις εργασίας.
- 40 Νέοι επαγγελµατίες επιχορηγήθηκαν για τη δηµιουργία δικής
τους επιχείρησης.
Αναφερόµενοι στην επιστολή της κ. Χατζέλη, µέλος του Συλλόγου
Οικογένειας Θεραπευτικής Κοινότητας "ΙΘΑΚΗ", για την
επαγγελµατική αποκατάσταση του παιδιού της, σας γνωρίζουµε ότι
ο ανωτέρω Οργανισµός επικοινώνησε µε το Αρµόδιο Γραφείο
Εργασίας Ειδικών Κοινωνικών Οµάδων της τοπικής του υπηρεσίας
στη Θεσσαλονίκη και κατόπιν σχετικής έρευνας µας πληροφόρησε
ότι ο κ. Χατζέλης δεν είναι εγγεγραµµένος στα µητρώα ανέργων
απεξαρτηµένων από τοξικές ουσίες ατόµων.
Εφ' όσον ο κ. Χατζέλης επιθυµεί την βοήθεια του Ο.Α.Ε.∆. για την
επαγγελµατική του αποκατάσταση, θα πρέπει να προσκοµίσει
αποδεικτικό απεξάρτησης στο Γραφείο Εργασίας Ειδικών
Κοινωνικών Οµάδων Ο.Α.Ε.∆. Θεσσαλονίκης (∆ωδεκανήσου 10 Α'
τηλ. 031 554418), το οποίο θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια
για την τοποθέτησή του σε εργασία και σε περίπτωση που επιλέξει
να δηµιουργήσει δική του επιχείρηση, θα ενισχυθεί οικονοµικά από
το σχετικό για τους Νέους Ελεύθερους Επαγγελµατίες πρόγραµµα.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

5. Στις µε αριθµούς 4124-4143/20-11-98 ερωτήσεις δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 697/3-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση των ερωτήσεων 4124, 4125, 4126, 4127, 4128,
4129, 4130, 4131, 4132, 4133, 4134, 4135, 4136, 4137, 4138,
4139, 4140, 4141, 4142 και 4143 της 20/11/98, του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, επισυνάπτουµε αντίγραφο της υπ' αριθµ. 041/ΑΣ
664/20-11-1998 απάντησής µας σε προηγούµενο κύκλο ερωτήσεων
µε το ίδιο θέµα του ερωτόντος Βουλευτού.

Ο Υφυπουργός
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΡΑΝΙ∆ΙΩΤΗΣ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
6. Στην µε αριθµό 4112/19-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
285/2-12-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 4112/19-11-98 του Βουλευτή κ. Γ.
Καρατζαφέρη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης επανέρχεται στο
προσφιλές του θέµα της συµµετοχής µου στις εργασίες Συνεδρίου
που οργάνωσε τον περασµένο Μάιο στη Σκωτία η Λέσχη
Βildergerg, προσδίδοντας και στη νέα του Ερώτηση διαστάσεις
"συνωµοσιολογίας" και "κρυφών σεναρίων" σε βάρος της χώρας και
του ελληνικού λαού. Είναι και αυτή µία προσέγγιση των θεµάτων
εξωτερικής πολιτικής και της παρουσίας των Ελλήνων πολιτικών σε
διεθνή Συνέδρια, φοβάµαι όµως ότι δεν καλλιεργεί και δεν
δυναµώνει τον αναγκαίο και απαραίτητο δηµοκρατικό έλεγχο της
συλλογικής πολιτικής συµπεριφοράς µας, αλλά στοχεύει στον
εύκολο εντυπωσιασµό, στοχεύει στο γέµισµα των κενών µιας
αδηφάγου επικαιρότητας, η οποία προσπαθεί, κατά τη γνώµη µου
µάταια, να εξηγήσει τις διεθνείς εξελίξεις µε τη λογική σεναρίων που
γράφονται σε σκοτεινά γραφεία και κύκλων που "βυσσοδοµούν"
κατά της Ελλάδος. Αυτή είναι και η πολιτική - ποιοτική διαφορά µας
µε την παραπάνω προσέγγιση.
Αντίθετα η δική µας πολιτική εδράζεται στην ανάλυση και
αξιολόγηση πολιτικών και οικονοµικών συµφερόντων που
επηρεάζουν και διαµορφώνουν συµπεριφορές και πολιτικές Κρατών
και προσώπων, τα οποία συµµετέχουν σε κέντρα λήψης
αποφάσεων, στην "ανάγνωση" συσχετισµών και συµµαχιών, που
διαµορφώνονται σε διεθνές και περιφερειακό επίπεδο, έτσι ώστε να
είµαστε σε θέση να διασφαλίζουµε και να προωθήσουµε τα δικά
µας εθνικά συµφέροντα και τη διεθνή θέση της χώρας.
Αυτά τα συµφέροντα υπερασπιζόµαστε ως Κυβέρνηση και έχω την
τιµή να προωθώ, είτε στο πλαίσιο των κυβερνητικών
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µου καθηκόντων, είτε αποδεχόµενος προσωπικές προσκλήσεις για
συµµετοχή σε διεθνή Συνέδρια, όπως είναι η περίπτωση της
συνάντησης στη Σκωτία τον περασµένο Μάιο, όπου έλαβα µέρος σε
κύκλο συζητήσεων µε θέµα "ο ρόλος της Τουρκίας στη ∆υτική
Συµµαχία" και µε την παρουσία ση µαντικών προσωπικοτήτων, τις
οποίες αναφέρω και στην πρώτη µου απάντηση της 9.7.98.
Πιστεύω ότι αντιλαµβάνεται ο αξιότιµος κ. συνάδελφος τη σηµασία
της παρουσίας της. ελληνικής φωνής στην συζήτηση αυτή.
Συγχρόνως θα ήθελα να τον καθησυχάσω ότι ούτε αποφάσεις
ελήφθησαν, ούτε πολύ περισσότερο δεσµεύθηκε η χώρα µας.
Ως προς τις θέσεις που διατύπωσα, αλλά και τη γενικότερη
ανταλλαγή απόψεων γύρω από το θέµα της Τουρκίας, αποστέλλω
στον κ. Καρατζαφέρη, δύο κείµενα, ως µία µικρή απόδειξη ότι
υπερασπιζόµαστε τα συµφέροντα της χώρας µε πλήρη διαφάνεια
λόγων και χειρισµών.
Το πρώτο κείµενο είναι η παρέµβασή µου (ακόµα και µε τις
χειρόγραφες προσθήκες) και το δεύτερο είναι η αποτύπωση των
όσων ελέχθησαν, κατά τη διάρκεια της συζήτησης, από τους
οµιλητές. 'Οπως θα διαπιστώσει ο αξιότιµος κ. συνάδελφος,
εκφράζονται απόψεις και παρουσιάζονται επιχειρήµατα, χωρίς
δεσµεύσεις, µε ελεύθερο και δηµοκρατικό τρόπο από όλες τις
πλευρές και σε αυτό το πλαίσιο αντιπαράθεσης ιδεών καταθέτουµε
και εµείς τα δικά µας επιχειρήµατα.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

Σηµ.: Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της
∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
7. Στις µε αριθµούς 3769/12-11-98 και 4337/25-11-98 ερωτήσεις
δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 1018/4-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Αθλητισµού η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση των ερωτήσεων 3769/12-11-98 και 4337/25-11-98
των Βουλευτών κυρίων Ι. Χωµατά και Π. Ψωµιάδη αντιστοίχως, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Το σχετικό άρθρο 22 του Νόµου 2009/92, όπως αυτό
τροποποιήθηκε µε την παρ. 11 του άρθρου 1 του Νόµου 2188/94
για την εισαγωγή αθλητών σε ΑΕΙ και ΤΕΙ, έχει διαµορφωθεί µε
βάση τη σηµασία και τη σπουδαιότητα των αγώνων.

Ο Υφυπουργός
AN∆ΡΕΑΣ ΑΘ. ΦΟΥΡΑΣ"

8. Στην µε αριθµό 3828/13-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
40742/7-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3828/13-11-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από τους Βουλευτές κυρίους Α. Τασούλα και
Μ. Μπόσκου, αναφορικά µε τη συντήρηση του δρόµου Χάνι
∆ελβινακίου - Κεράσοβο Πωγωνίου Ν. Ιωαννίνων, σύµφωνα µε
στοιχεία που µας δόθηκαν από την Περιφέρεια Ηπείρου σας
πληροφορούµε τα εξής:
Στα πλαίσια του προγράµµατος ΣΑΝΑ/2 χρηµατοδοτείται το έργο:
"Βελτίωση - ασφαλτόστρωση οδών προς Στρατίνιστα - Περιστέρι -
∆ηµόκορη" συνολικού πρ/σµού 169.802.000 δρχ.
Από την β' εργολαβία του έργου πρ/σµού 50 εκ. δρχ. η οποία
δηµοπρατήθηκε στις 4-8-98 και ήδη έχει εγκατασταθεί ο εργολάβος,
προβλέπεται η προσωρινή αντιµετώπιση του προβλήµατος.
Τέλος από την γ' εργολαβία του έργου, η οποία είναι υπό σύσταση,
προβλέπεται η οριστική αντιµετώπιση του προβλήµατος µε
ασφαλτοτάπητα.

Ο Υφυπουργός
Γ. ΦΛΩΡΙ∆ΗΣ"

9. Στις µε αριθµούς 3789-3808/13-11-98 ερωτήσεις δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 40620/4-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εσωτερικών,

∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στις 3789 3790 3791 3792 3793 3794 3795 3796
3797 3798 3799 3800 3801 3802 3803 3804 3805 3806 3807 και
3808/13.11.1998, ερωτήσεις του βουλευτή κ. Π. Σκανδαλάκη,
σχετικά µε 'Ελληνες πολίτες διαµένοντες στην αλλοδαπή, οι οποίοι
έχουν δικαίωµα ψήφου στην Ελλάδα, σας ενηµερώνουµε ότι η
υπηρεσία µας για τις κάτωθι χώρες της αλλοδαπής: Γεωργία,
Γερµανία, Γκάνα, Γρανάδα, Γουατεµάλα, Γουινέα, ∆ηµοκρατία
Νότιας Αφρικής, ∆ανία, Ελβετία, Εκουαδόρ, Ελ Σαλβαδόρ, Εσθονία,
Ζουαζηλάνδη, Ν. Ζηλανδία, Ζαϊρ, Ζάµπια, Ζιµπάµπουε, Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής, Ισπανία και Ιαπωνία, δεν έχει στοιχεία µε τον
αριθµό των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι διαµένουν µόνιµα σε αυτές
και έχουν δικαίωµα ψήφου στην Ελλάδα.
Σας πληροφορούµε όµως ότι στο Υπουργείο Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 2623/98, άρθρο 7 παράγραφος 1α, έχει συσταθεί Επιτροπή
επιφορτισµένη µε το έργο της υποβολής προτάσεως για την
άσκηση του δικαιώµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι, µέσω ειδικών
εκλογικών καταλόγων, των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι κατοικούν
στις χώρες - µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και σε τρίτες χώρες.

Ο Υπουργός
ΑΛΕΞ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ"

10. Στην µε αριθµό 3700/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
215/7.12.98 έγγραφο από τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση στην ερώτηση 3700/98 του Βουλευτή κ. Στ. ∆ήµα,
σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η ΕΡΤ-ΑΕ καταβάλλει κάθε προσπάθεια για την πλήρη τηλεοπτική
κάλυψη, µε τα προγράµµατά της όλου του Ελλαδικού χώρου και
ιδιαίτερα των παραµεθόριων περιοχών.
Στο πλαίσιο που προαναφέρθηκε αντιµετωπίζεται και η νήσος
Λέσβος, η κατάσταση της οποίας ως προς το εν λόγω ζήτηµα,
αναλύεται λεπτοµερώς στο υπ' αριθµ. πρωτ. 27506/25.11.98
έγγραφο της ΕΡΤ-ΑΕ (απευθύνεται στο Υπουργείο Τύπου και
ΜΜΕ), το οποίο επισυνάπτεται.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
11. Στην µε αριθµό 3781/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
218/7.12.98 έγγραφο από τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµερωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3781/98 της Βουλευτού κ. Στ. Αλφιέρη,
για ό,τι εµπίπτει στην αρµοδιότητά µας, σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Ολοι οι ραδιοτηλεοπτικοί σταθµοί της χώρας µας οφείλουν να
λειτουργούν σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του Συντάγµατος,
του ισχύοντες νόµους και τους Κανονισµούς δεοντολογίας που έχει
εκδόσει το ΕΣΡ.
Στο πλασιο του νοµικού καθεστώτος, που προαναφέρθηκε,
περιλαµβάνονται και ειδικές διατάξεις για την προστασία των
ανηλίκων από ραδιοτηλεοπτικές εκποµπές, οι οποίες ενδέχεται να
βλάψουν σοβαρά τη σωµατική, πνευµατική ή ηθική ανάπτυξή τους
(Ν.2328/1995 άρθρο 3 παρ.1,3 και 14-ΦΕΚ Α'159, Π.∆. 236/1992
άρθρα 7 και 9-ΦΕΚ Α' 124, Κανονισµός υπ' αριθµ. 2/1991 "Περί
ραδιοτηλεοπτικών προγραµµάτων" άρθρο 9 ΦΕΚ Β' 421,
Κανονισµός υπ' αριθµ. 3/1991 "∆εοντολογία ραδιοτηλεοπτικών
διαφηµίσεων" άρθρο 10-ΦΕΚ Β' 538).
Σε περίπτωση παραβιάσεως των πιο πάνω διατάξεων
επιλαµβάνεται το ΕΣΡ, που είναι ανεξάρτητη διοικητική αρχή, η
οποία  ασκεί  τον  άµεσο  έλεγχο  του  Κράτους  επί  της
ραδιοφωνίας και της τηλεόρασης (Ν.1866/1989, άρθρο 3-ΦΕΚ
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Α'222) και παράλληλα, όπου προβλέπεται από το νόµο (παράβαση
σχετ. ποινικών διατάξεων), επιλαµβάνεται και η αρµόδια
εισαγγελική αρχή.
Είναι προφανές το ενδιαφέρον µας για ζητήµατα που σχετίζονται µε
την προστασία της παιδικής ηλικίας. Γι' αυτό έχουµε κατ'
επανάληψη απευθυνθεί στο ΕΣΡ και έχουµε ζητήσει από αυτό να
ερευνήσει, στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς του, τον τρόπο
τηλεοπτικής κάλυψης συγκεκριµένων γεγονότων προκειµένου να
εξακριβωθεί αν έχουν παραβιασθεί οι προαναφερθείσες διατάξεις.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

12. Στην µε αριθµό 3605/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
211/7.12.98 έγγραφο από τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3605/98 της Βουλευτού κ. Στ. Αλφιέρη,
για ό,τι εµπίπτει στην αρµοδιότητά µας, σας γνωστοποιούµε τα
εξής:
Ζητήµατα που σχετίζονται µε την ποιότητα των ραδιοτηλεοπτικών
εκποµπών και ειδικότερα µε τη διαφήµιση -από τους
ραδιοτηλεοπτικούς σταθµούς- προϊόντων και υπηρεσιών,
προβλέπονται και αντιµετωπίζονται από το ισχύον νοµικό καθεστώς
(Ν.1730/87 άρθρο 3 -ΦΕΚ Α' 145, Ν.2328/95/άρθρο 3-ΦΕΚ Α'159,
Κώδικες ∆εοντολογίας και Ραδιοτηλεοπτικών Προγραµµάτων που
έχει εκδόσει το ΕΣΡ).
Σε περίπτωση, συνεπώς, συγκεκριµένων καταγγελιών για
εκποµπές που παραβιάζουν τις προαναφερθείσες διατάξεις,
επιλαµβάνεται το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, που, ως
γνωστό, είναι ανεξάρτητη διοικητική αρχή, η οποία ασκεί τον άµεσο
έλεγχο του κράτους επί της ραδιοφωνίας και της τηλεόρασης (Ν.
1866/1989-ΦΕΚ Α' 222).
Στο πλαίσιο αυτό το ΕΣΡ έχει επιληφθεί αρκετών περιπτώσεων και
έχουν µάλιστα επιβληθεί και κυρώσεις.
Είναι προφανής η ευαισθησία µας σε ζητηµατα όπως αυτά που
θίγονται στην ερώτηση. Γι' αυτό και έχουµε κατ' επανάληψη
απευθυνθεί εγγράφως στο ΕΣΡ και έχουµε ζητήσει από αυτό να
εξετάσει αν συγκεκριµένες εκποµπές (µετάδοση διαφηµιστικών
µηνυµάτων κ.λπ.) είναι σύµφωνες µε το νόµο.
2. 'Οσον αφορά την καταχώριση στον Τύπο διαφηµίσεων, αγγελιών
κλπ. σηµειώνεται ότι όταν το περιεχόµενό τους παραβιάζει ποινικές
ή άλλες διατάξεις, κινείται η νόµιµη διαδικασία για την επιβολή,
πάντοτε κατασταλτικά και όχι προληπτικά (σύµφωνα µε τη διάταξη
του άρθρου 14 παρ.2 του Συντάγµατος η λογοκρισία και κάθε άλλο
προληπτικό µέτρο απαγορεύονται), ποινικών, αστικών ή
διοικητικών κυρώσεων που προβλέπονται κατά περίπτωση. Είναι
δε αυτονόητο ότι ως προς τις τυχόν ποινικές ή αστικές ευθύνες,
αρµόδια είναι τα όργανα της δικαστικής εξουσίας προς τα οποία
καταφεύγει κανείς µέσα από τις προβλεπόµενες δικονοµικές
διαδικασίες, ή τα οποία κινούνται αυτεπαγγέλτως.
Τέλος σηµειώνεται ότι για την αντιµετώπιση των "ΡΟΖ ΑΓΓΕΛΙΩΝ",
µετά τη γνωστή απόφαση του Αρείου Πάγου για το εν λόγω θέµα,
θα θεσπίσει νέα διάταξη, όπως δήλωσε πρόσφατα στη Βουλή, κατά
τη συζήτηση επίκαιρης σχετικής ερώτησης, ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

13. Στην µε αριθµό 3833/13.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1908/7.12.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3833/13.11.98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Λευτέρης Παπανικολάου, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
Τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των πτυχιούχων των Τµηµάτων της
σχολής Τεχνολογίας-Γεωπονίας έχουν καθορισθεί και για τα επτά
τµήµατα από το 1989 µε το Π∆ 109 (Α'47).
Σχετικά µε το θέµα που τίθεται επίσης στην ερώτηση για την πιθανή

πρόθεση του Υπουργείου Γεωργίας να αφαιρέσει την
συνταγογράφηση των φυτοπροστατευτικών προϊόντων από τους
Τεχνολόγους Γεωπόνους, σας κάνουµε γνωστό ότι το ΥΠΕΠΘ έει
ενδιαφερθεί για το θέµα και έχει συνεργασθεί µε το αρµόδιο
Υπουργείο. Για τούτο έχει ενηµερώσει όλες τις Σχολές Γεωπονίας
των ΤΕΙ στις οποίες διαβίβασε σχετικό έγγραφο του Υπουργείου
Γεωργίας, σύµφωνα µε το οποίο, δεν θα υπάρξουν σε καµία
περίπτωση διατάγµατα και νοµοθετικές ρυθµίσεις που να
ανατρέπουν νοµοθετηµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα σπουδαστών
ΤΕΙ.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

14. Στην µε αριθµό 3843/16.11.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1911/7.12.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3843/16.11.98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Παπαληγούρας, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
Το ΥΠΕΠΘ καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για τη βελτίωση
της υλικοτεχνικής υποδοµής όλων των βαθµίδων της Εκπ/σης σε
εφαρµογή της εκπ/κής µεταρρύθµισης που αφορά:
α) στη λειτουργία του ολοήµερου νηπιαγωγείου και την επέκταση
της λειτουργίας του ολοήµερου δηµοτικού σχολείου για την
προσχολική και πρωτοβάθµια εκπαίδευση.
β) τη λειτουργία του ενιαίου λυκείου και των τεχνικών
επαγγελµατικών εκπαιδευτηρίων για τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
γ) την εισαγωγή προγραµµάτων σπουδών επιλογής για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Οι δαπάνες για τις απαραίτητες επεµβάσεις σε ήδη υπάρχοντα
κτίρια, η ανέγερση νέων η επίπλωση και ο εξοπλισµός τους,
αντιµετωπίζονται από τις πιστώσεις του Π.∆.Ε. στα πλαίσια της
δηµοσιονοµικής πολιτικής όπως καθορίζονται ετησίως από το
Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας.
Οι οικονοµικές δυνατότητες του ΥΠΕΠΘ για την αντιµετώπιση των
αναγκών του και την εφαρµογή της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης
διαµορφώθηκαν το 1998 στο ποσό των 165.672.000.000 δρχ. εκ
των οποίων 86.090.000.000 δρχ. αφορούσαν αµειγώς σε πιστώσεις
προερχόµενες από εθνικούς πόρους και το υπόλοιπο σε
συγχρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Για το 1999 το σύνολο των πιστώσεων προβλέπεται να ανέλθει στο
ποσό των 191.458.000.000 δρχ. εκ των οποίων τα 70.000.000.000
δρχ. αφορούν σε πιστώσεις από εθνικούς πόρους και το υπόλοιπο
σε συγχρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Το ύψος του Τακτικού Προϋπολογισµού του έτους 1999 ανέρχεται
σε 1.132.730.000.000 δρχ. Στο ποσό αυτό περιλαµβάνονται
δαπάνες της Κεντρικής Υπηρεσίας και της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης.
Το αντίστοιχο ποσό προϋπολογισµού έτους 1998 ήταν
1.058.099.000.000 δρχ. Η αύξηση µεταξύ των δύο ετών ανέρχεται
σε ποσοστό 7,05%. Στο ανωτέρο ποσό θα πρέπει να προστεθεί και
η πίστωση για αντιµετώπιση των λειτουργικών δαπανών των
Σχολείων Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης που
εγγράφεται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών και
µεταβιβάζεται στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, που είναι για το έτος 1999
δρχ. 29.000.000.000.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

15. Στην µε αριθµό 3756/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1885/7-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3756/12-11-98 του
Βουλευτή κ. Στ. Παπαδόπουλου, σχετικά µε την εκπαίδευση του
απόδηµου Ελληνισµού της Γερµανίας, σας γνωρίζουµε τα
ακόλουθα:
Στα πλαίσια της προσπάθειας του Υπουργείου Παιδείας για
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την αναβάθµιση της εκπαίδευσης στο εξωτερικό το τριετές
Πρόγραµµα "Παιδεία Οµογενών" ολοκληρώνεται το 1999 και ήδη
προσφέρει καρπούς µε καινούργια βιβλία που προκύπτουν από τη
µελέτη και την έρευνα των πραγµατικών αναγκών, επιµόρφωσης
προσωπικού και Συντονιστών Εκπαίδευσης και αναδιάρθρωσης
των µορφών παρεχόµενης εκπαίδευσης στο εξωτερικό έτσι ώστε να
εξυπηρετούνται οι σηµερινές ανάγκες των νέων όπως
διαµορφώνονται µε τις καινούριες συνθήκες των ηµερών µας.
Παράλληλα στα ελληνικά λύκεια του εξωτερικού προχωρά η
µετεξέλιξή τους σε Ενιαία Λύκεια όπως ακριβώς και στην Ελλάδα.
Για το σκοπό αυτό πραγµατοποιήθηκαν επιµορφωτικά σεµινάρια
στις πόλεις Στουτγάρδης - Μονάχου - Βούπερταλ και Καϊρου, τα
οποία παρακολούθησαν εκπαιδευτικοί όλων των λυκείων του
εξωτερικού που µετακινήθηκαν γι' αυτό το λόγο για την ενηµέρωσή
τους και την καθοδήγησή τους ως προς την εφαρµογή του Ενιαίου
Λυκείου. Στα ίδια πλαίσια έξι (6) µικρά σε αριθµό µαθητών λύκεια
της Γερµανίας µε 17-37 µαθητές ανά λύκειο συµπτύχθηκαν στα
κοντινά λύκεια για να µπορούν να αναπτυχθούν τα Προγράµµατα
του Ενιαίου Λυκείου µε τα µαθήµατα επιλογής.
Οι ανησυχίες που υπάρχουν στην περιοχή του Μονάχου είναι για το
θέµα της σύµπτυξης αυτών των λυκείων στη δε περιοχή της
Στουτγάρδης σε σχέση µε το προσωπικό που υπηρετεί στις
σχολικές µονάδες. Ως προς την σύµπτυξη των λυκείων πιστεύουµε
ότι ήταν εντελώς απαραίτητη για την αναβάθµιση και την παροχή
βελτιωµένης εκπαίδευσης στους µαθητές. Υπενθυµίζουµε ότι και
στην Ελλάδα κάποιοι µαθητές υποχρεώνονται να µετακινούνται
ώστε να παρακολουθούν το σχολείο.
Ως προς το θέµα του προσωπικού, το προσωπικό που έχει
αποσπαστεί και αποσπάται όποτε προκύπτουν πραγµατικές
ανάγκες υπερκαλύπτει τις ανάγκες λειτουργίας των σχολικών
µονάδων. Χαρακτηριστικά αναφέρουµε ότι η Ελλάδα χρησιµοποιεί
τριπλάσιο τουλάχιστον προσωπικό για τον αντίστοιχο αριθµό
µαθητών για την παροχή εκπαίδευσης στην ελληνική γλώσσα στο
εξωτερικό απ' ότι τα άλλα Ευρωπαϊκά Κράτη όπως η Ιταλία, η
Ισπανία, Πορτογαλία.
Πιστεύουµε ότι υπάρχουν περιθώρια και προχωρούµε σε καλύτερη
διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού έτσι ώστε και σηµαντική
εξοικονόµηση πόρων να πετύχουµε αλλά κυρίως και βελτιωµένη
εκπαίδευση να παρέχουµε.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

16. Στην µε αριθµό 3767/12-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
127/7-12-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 3767/12-11-98 ερώτησης που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Ν. Τσιαρτσιώνης και Γ. Καρασµάνης,
αναφορικά µε τη φορολογική πολιτική για το έτος 1999, σας
πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Α. 1. Βασικός στόχος της φορολογικής πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών µέσα στα πλαίσια της ασκούµενης από την
Κυβέρνηση δηµοσιονοµικής πολιτικής είναι η δίκαιη κατανοµή των
φορολογικών βαρών και η προστασία του εισοδήµατος των
µισθωτών και συνταξιούχων.
2. Επίσης, µέσα στα πλαίσια της γενικότερης τάσης περιορισµού
των φορολογικών απαλλαγών καταβάλλεται προσπάθεια για την
εξάλειψη των ευνοϊκών ρυθµίσεων για ορισµένες κατηγορίες
φορολογουµένων που δεν δικαιολογούνται από κοινωνική άποψη,
όπως επίσης και τη διασφάλιση της φορολογικής δικαιοσύνης.
3. Η Κυβέρνηση µε τους σχετικούς φορολογικούς νόµους κάνει µία
προσπάθεια προσέγγισης των πραγµατικών εισοδηµάτων
διαφόρων κοινωνικών τάξεων ώστε να µην αδικηθεί κανένας και να
προσφέρουν ανάλογα στην εθνική οικονοµία.
4. Ηδη µε το ν. 2579/17-2-98 "Φορολογικές διαρρυθµίσεις, και
άλλες διατάξεις επήλθαν βελτιώσεις στον τοµέα για τα αντικειµενικά
κριτήρια ώστε αυτά να γίνουν δικαιότερα.
5. Επίσης µε τροπολογία που ήδη κατατέθηκε στη Βουλή,
προβλέπεται για τον προσδιορισµό του ελάχιστου ποσού καθαρού
εισοδήµατος εµπορικών επιχειρήσεων, καθώς και ελεύθερων

επαγγελµατιών, για το οικον. έτος 1999 να ληφθεί υπόψη η τιµή
ζώνης που ίσχυε την 1η Ιανουαρίου 1995, και όχι αυτή που ισχύει
από την 1η Ιανουαρίου 1998 προκειµένου να αποφευχθεί η
υπερβολική φορολογική επιβάρυνση των επαγγελµατιών από την
εφαρµογή των αντικειµενικών κριτηρίων για το έτος 1998.
6. Εξάλλου από τον προϋπολογισµό που κατατέθηκε στη Βουλή
προκύπτει ότι δεν γίνεται καµιά µεταβολή στις διατάξεις της
φορολογίας εισοδήµατος ούτε επιβάλλεται κανένας νέος φόρος για
το έτος 1999.
7. Ανεξάρτητα από τα παραπάνω, το Υπουργείο Οικονοµικών
εξετάζει, µε την προσοχή που επιβάλλεται, τα προβλήµατα που
παρουσιάζονται, καθώς και τις προτάσεις όλων των φορέων και
προβαίνει στις σχετικές βελτιώσεις του νόµου, όπου ενδεχοµένως
υπάρχει ανάγκη, µέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού
προϋπολογισµού.
Β. Τα έσοδα του Τακτικού Προϋπολογισµού για το οικονοµικό έτος
1999 προβλέπεται να αυξηθούν κατά 6,1% έναντι προβλεπόµενης
αύξησης του ονοµαστικού ΑΕΠ κατά 6,7% θα αυξηθούν δηλαδή µε
ρυθµό κατά 0,6% µικρότερο εκείνου της αύξησης του ΑΕΠ. Τα
φορολογικά δε έσοδα προβλέπεται να αυξηθούν κατά 5,8% θα
υπολείπονται δηλαδή του ρυθµού αύξησης του ΑΕΠ κατά 0,9
µονάδες.
∆εδοµένου ότι τα φορολογικά έσοδα στη χώρα µας είναι
αποδεδειγµένο ότι παρουσιάζουν µοναδιαία εισοδηµατική
ελαστικότητα θα έπρεπε χωρίς παρέµβαση στο φορολογικό
σύστηµα να ακολουθούν την αύξηση του ονοµαστικού ΑΕΠ. Το
γεγονός λοιπόν, ότι ο προβλεπόµενος ρυθµός αύξησης των
εσόδων είναι µικρότερος εκείνου του ονοµαστικού ΑΕΠ είναι
αποτέλεσµα των παρεµβάσεων µε στόχο τη µείωση της
φορολογίας.
Γ. 1. Με τις συνδυασµένες διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 27 και
της παρ. 4 του άρθρου 48 του ν. 2648/1998, από 22-10-98,
αναπροσαρµόστηκε το ποσό που εισπράττεται µε χρήση
(επικόλληση) κινητού επισήµατος για την καταβολή του αναλογικού
τέλους (παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ. της 28-7-1931) σε πέντε
χιλιάδες (5.000) δραχµές έναντι των χιλίων (1.000) δραχµών που
ίσχυε πριν.
Η ανωτέρω ρύθµιση κρίθηκε αναγκαία για την διευκόλυνση των
συναλλαγών και την αποφυγή έκδοσης χιλιάδων διπλοτύπων
είσπραξης από τις ∆ΟΥ.
Σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται για αύξηση των τελών
χαρτοσήµου, αλλά για µεταβολή στον τρόπο καταβολής τους και
κατά συνέπεια δεν επηρεάζει τις επιβαρύνσεις στην έµµεση
φορολογία και κατ' επέκταση τα δηµόσια έσοδα.
2. Τέλος σα πληροφορούµε ότι όσον αφορά τα τέλη κυκλοφορίας
αυτοκινήτων, τέλη χαρτοσήµου, Φ.Κ.Ε., ειδικό φόρο τραπεζικών
εργασιών κ.λπ. δεν έχει γίνει αύξηση αυτών ούτε επιβολή νέων
φόρων για το έτος 1999.

Ο Υπουργός
Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ"

17. Στην µε αριθµό 3973/18-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1312/7-12-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 3973/18-11-98 ερώτηση, την οποία
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μιχ. Καρακώστας, για την
υπαγωγή των αστικών συνεταιρισµών στους φορολογικούς νόµους
περί συγχώνευσης επιχειρήσεων κλπ., σας πληροφορούµε τα
ακόλουθα:
1. Με την αριθµ. 1038566/832/Α0006/23-3-98 Απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών συγκροτήθηκε Επιτροπή για να µελετήσει
το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο σχετικά µε τις µετατροπές και τις
συγχωνεύσεις επιχειρήσεων για τη δηµιουργία µεγάλων
οικονοµικών µονάδων, καθώς και για να ερευνήσει την ανάγκη
αναθεώρησης ή µη αυτού.
Η  Επιτροπή  τελείωσε  τις  εργασίες  της  και  υπέβαλε  το
πόρισµα της στον Υπουργό Οικονοµικών. Με αυτό αφενός
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προτείνει την ενσωµάτωση των σχετικών νοµοθετηµάτων (ν.δ.
1297/72, ν. 2166/93 και ν. 2386/96) σε ένα νέο νόµο και αφετέρου
επισηµαίνει ορισµένα ζητήµατα τα οποία χρήζουν περαιτέρω
µελέτης.
2. Το αίτηµά σας, σχετικά µε την υπαγωγή και των αστικών
συνεταιρισµών του ν. 1667/86 στις διατάξεις του σχεδίου νόµου,
που θα καταρτισθεί για τους µετασχηµατισµούς των επιχειρήσεων
κλπ., σε µεγάλες µονάδες θα εξετασθεί όταν θα γίνει η επεξεργασία
του πορίσµατος της παραπάνω επιτροπής.
3. Τα ανωτέρω τα έχουµε ήδη καταστήσει γνωστά στους
ενδιαφερόµενους (Προµηθευτικός Συνεταιρισµός Φαρµακοποιών
Αιτωλ/νίας και Οµοσπονδία Συνεταιρισµών Φαρµακοποιών
Ελλάδος) µε τα αριθµ. 1120674/10945/Β0012/27-10-98 και
1123910/Β0012/10984/9-11-98 έγγραφά µας.

Ο Υφυπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη των αναφορών και
ερωτήσεων της σήµερον, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 5 Μαϊου 1999.
Α. EΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 2 &
3 Καν. Βουλής):
1. Η µε αριθµό 958/28.4.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Στυλιανού Παπαθεµελή
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, σχετικά µε την εγκατάσταση και λειτουργία χώρου
Υγειονοµικής Ταφής Απορριµµάτων στη θέση Μαυροράχη του
∆ήµου Βερτίσκου Θεσσαλονίκης.
2. Η µε αριθµό 971/30.4.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Υγείας

και Πρόνοιας, σχετικά µε την καθυστέρηση οργάνωσης και
στελέχωσης του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.), ώστε να
είναι σε θέση να υποστηρίξει την έγκριση προϊόντων των Ελληνικών
Φαρµακοβιοµηχανιών σε κοινοτικό επίπεδο κλπ.
3. Η µε αριθµό 979/3.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς
τους Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας, Εξωτερικών, σχετικά µε την
επιβολή πετρελαϊκού, οικονοµικού και διπλωµατικού εµπάργκο στη
Γιουγκοσλαβία κλπ.
4. Η µε αριθµό 978/3.5.99 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλας Αλφιέρη
προς την Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων των
τσιγγάνων της Νέας Ζωής Ασπροπύργου κλπ.
5. Η µε αριθµό 973/3.5.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Αναστασίου Ιντζέ προς τον
Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου για
σύσταση Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας στην έδρα του Εφετείου
Θεσσαλονίκης κλπ.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆ευτέρου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.2 &
3Καν. Βουλής):
1. Η µε αριθµό 962/29.4.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς
τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την καθυστέρηση εφαρµογής
του θεσµικού πλαισίου που αφορά τη χορήγηση κινήτρων
προσέλευσης νέων αγροτών.
2. Η µε αριθµό 970/30.4.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Παπανικολάου προς τον Υπουργό
Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε την εγκατάσταση και λειτουργία
ακτινολογικού µηχανήµατος στο Κέντρο Υγείας Πύλου.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Αναφορές-Ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη ερώτηση είναι η µε αριθµό 8814/1.4.99 του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για την ίδρυση Τριτοβάθµιων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων στην Περιφέρεια Πελοποννήσου.
Η ερώτηση του κ. Κατσιλιέρη σε περίληψη έχει ως εξής:
"Η Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου Αθηνών σχεδιάζει το υπό ίδρυση
τµήµα της Φιλοσοφικής Σχολής στην Καλαµάτα να λειτουργήσει ως
αυτόνοµη Τριτοβάθµια Εκπαιδευτική Μονάδα, ενώ εξετάζει το
ενδεχόµενο να αποτελέσει στα δύο πρώτα χρόνια της λειτουργίας
του έδρα για τη χορήγηση "Μάστερ" στους φοιτητές.
Ο σχεδιασµός αυτός της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Αθηνών
ικανοποιεί εν µέρει το αίτηµα των φορέων του Νοµού Μεσσηνίας,
αλλά και ευρύτερα της Περιφέρειας Πελοποννήσου για τη
δηµιουργία και τη λειτουργία πανεπιστηµίου επιπέδου ιδρυµάτων
στην περιοχή.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1) Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το Υπουργείο του,
προκειµένου να ενισχύσει την υλοποίηση των σχεδιασµών αυτών
της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου Αθηνών;
2) Είναι στους σχεδιασµούς του Υπουργείου η εξέταση των
δυνατοτήτων δηµιουργίας τριτοβάθµιων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
στην Περιφέρεια Πελοποννήσου που θα συµβάλουν στην
εκπαιδευτική, πολιτιστική και αναπτυξιακή αναβάθµιση της
περιοχής;"
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, έχει το λόγο.
Κύριε Υπουργέ, προσέξτε, διερευνά τις προθέσεις σας και στις
άλλες πρωτεύουσες των νοµών ο κ. Κατσιλιέρης, µήπως ιδρύεται
αλλού, καµιά ανωτέρου βαθµού σχολή, ώστε να λάβει τα µέτρα του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν υποψιάζοµαι, κύριε Πρόεδρε, είµαι βέβαιος
ότι ο κ. Κατσιλιέρης ξέρει πολύ καλά τη διαδικασία που
ακολουθείται, στα πλαίσια της διεύρυνσης της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης µε την ίδρυση νέων τµηµάτων τόσο στα Α.Ε.Ι. όσο και
στα Τ.Ε.Ι. της χώρας, προκειµένου να υλοποιήσουµε το στόχο της
ανοιχτής πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Φέτος πετύχαµε τον αριθµό των εβδοµήντα µία χιλιάδων περίπου
για τους εισακτέους σε Α.Ε.Ι. και Τ.Ε.Ι. και του χρόνου, όπως είχαµε
προδιαγράψει, θα φτάσουµε στους ογδόντα πέντε χιλιάδες.
Στα πλαίσια όλης αυτής όµως της διαδικασίας στο Υπουργείο
Παιδείας δεν περιήλθε καµία απόφαση της Συγκλήτου του
Πανεπιστηµίου Αθηνών, βάσει της οποίας επρόκειτο να ιδρυθεί
Τµήµα Φιλοσοφικής στην Καλαµάτα. Και αν θέλετε τις προθέσεις
του Υπουργείου Παιδείας, θα σας πω ότι, τουλάχιστον σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα, δεν βλέπουµε την ίδρυση πανεπιστηµίου στην
Πελοπόννησο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κατσιλιέρης έχει
το λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα δεδοµένα που
υπάρχουν για την περιφέρεια Πελοποννήσου, για το Νοµό
Μεσσηνίας, σε σχέση µε το θέµα που συζητάµε σήµερα στη Βουλή,
είναι τα παρακάτω:
Πρώτον, η περιφέρεια Πελοποννήσου είναι η µοναδική περιφέρεια
από τις δεκατρείς, κύριε Υφυπουργέ Παιδείας, στην οποία δεν
λειτουργεί και ούτε προβλέπεται να λειτουργήσει πανεπιστηµιακό
ίδρυµα.
∆εύτερον, η ίδρυση πανεπιστηµίου στην περιφέρεια Πελοποννήσου
αποτελεί καθολικό αίτηµα όλων των φορέων, όλων των νοµών της
περιφέρειας και δεν αφορά βέβαια µόνο το Νοµό Μεσσηνίας, που
έχω την τιµή να εκπροσωπώ στη Βουλή.

Τρίτον, υπάρχει µελέτη που ανέθεσε το περιφερειακό συµβούλιο το
1989 στο Πάντειο Πανεπιστήµιο, µε βάση την οποία προτείνεται η
ίδρυση πανεπιστηµίου µε παραρτήµατα σε όλους τους νοµούς. Η
µελέτη αυτή είχε ξεκινήσει µετά τους σεισµούς του 1986 στην
Καλαµάτα και στην ευρύτερη περιοχή και το σύνολο των φορέων
της Καλαµάτας, αλλά και της περιφέρειας είχε εισηγηθεί να υπάρξει
αυτή η µελέτη από το Πάντειο Πανεπιστήµιο.
Τέταρτον, αυτή η µελέτη προέβλεπε για το Νοµό Μεσσηνίας την
ίδρυση τεσσάρων τµηµάτων.
Πέµπτον, για τη στέγαση του πανεπιστηµίου υπήρχε και
εξακολουθεί να υπάρχει χώρος και κτίσµατα από το παλαιό
στρατόπεδο που δόθηκε στο ∆ήµο Καλαµάτας, επιφάνειας 3.000
τ.µ.
Τέλος, υπάρχει και η απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου
Αθηνών για τη δηµιουργία µεταπτυχιακού τµήµατος της
Φιλοσοφικής Σχολής στην Καλαµάτα, που ασφαλώς αποτελεί ένα
πρώτο θετικό βήµα στην κατεύθυνση της ίδρυσης τµήµατος.
Μέχρι σήµερα, απ' ό,τι άκουσα µε έκπληξη από τον κύριο
Υφυπουργό, δεν έχει γίνει τίποτε απολύτως, δεν έχει φτάσει καν στο
Υπουργείο Παιδείας η απόφαση της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου
Αθηνών.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν αποµένει παρά να προσκοµίσω το σύνολο
των ενεργειών που έχουν γίνει µέχρι σήµερα µαζί µε την απόφαση
της Συγκλήτου, έτσι ώστε να µπορέσουµε να συνεργαστούµε, για να
γίνει πραγµατικότητα ένα όνειρο ολόκληρων γενεών και πολλών
δεκαετιών της περιφέρειάς µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να θυµίσω ότι η Πελοπόννησος δεν
είναι ορφανή πανεπιστηµιακού ιδρύµατος. Υπάρχει το
Πανεπιστήµιο Πάτρας.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Είπα η περιφέρεια της Πελοποννήσου,
όχι η Πελοπόννησος µε τους επτά νοµούς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ µη
διακόπτετε. Κι εγώ είχα την πρόθεση να διακόψω, αλλά δεν το
έκανα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αφ' ετέρου, στα πλαίσια της διεύρυνσης της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης επιδιώκεται η ορθολογική διασπορά
τµηµάτων Α.Ε.Ι. και Τ.Ε.Ι. της χώρας.
Αυτό τι σηµαίνει όµως; 'Οτι και τα πανεπιστήµια έχουν να
υποβάλουν προτάσεις σχετικά µε γνωστικά αντικειµένα, που θα
έχουν τη βιωσιµότητα εξασφαλισµένη και προφανώς και την εξέλιξη
στο µέλλον. Αφ'ετέρου, υπάρχουν και οι υποδοµές και οι
δυνατότητες από τους τόπους, που θα φιλοξενήσουν αυτά τα νέα
τµήµατα.
∆εν πρέπει να ξεχνάτε, αγαπητέ συνάδελφε, ότι το Υπουργείο
Παιδείας, στα πλαίσια της ίδιας πολιτικής, δέχθηκε, αποδέχθηκε και
ενέκρινε την ίδρυση δύο νέων τµηµάτων στο ΤΕΙ Καλαµάτας.
Εποµένως δεν υπάρχει καµία προκατάληψη και δεν υπάρχει καµία
µεροληπτική πολιτική όσον αφορά την ίδρυση νέων τµηµάτων, είτε
ΑΕΙ είτε ΤΕΙ, σε περιοχές της χώρας.
Αυτό το λέω θέλοντας να διερµηνεύσω την έκπληξή σας, ότι δεν
οφείλεται σε αυτό που σας είπα εγώ προσωπικά, αλλά µάλλον στο
ότι δεν µας ήλθε το σχετικό έγγραφο από τη Σύγκλητο του
Πανεπιστηµίου Αθηνών. Αυτό είναι θέµα δικό της και όταν το
έγγραφο δεν κοινοποιείται στο Υπουργείο Παιδείας, στα πλαίσια της
εφαρµογής µίας πολιτικής, τότε αντιλαµβάνεσθε ότι δεν πρέπει να
µένετε έκπληκτος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 6030/21-1-99 ερώτηση της Βουλευτού της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. 'Αννας Μπενάκη-Ψαρούδα προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη
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µέτρων για την κάλυψη των κενών θέσεων εκπαιδευτικών στη
∆ηµόσια Εκπαίδευση.
Η ερώτηση της κ. Μπενάκη έχει ως εξής:
"Είναι γνωστό ότι πολλές θέσεις εκπαιδευτικών στη δηµόσια
εκπαίδευση είναι ακόµη κενές παρά το ότι βρισκόµαστε σε
προχωρηµένη φάση του σχολικού έτους. Αυτό οφείλεται στο ότι,
ενώ εξαντλήθηκε η προβλεπόµενη από το ν.2525/97 κάλυψη του
80% των κενών θέσεων από την επετηρίδα, εν τούτοις δεν
εξαντλήθηκε το εναποµένον 20% των θέσεων από τους επιτυχόντες
στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, διότι αυτοί σε ορισµένες ειδικότητες
ήταν λιγότεροι. 'Ετσι υπάρχουν περί τα 680 κενά στους δασκάλους
και νηπιαγωγούς, ενώ υπάρχουν πολλά κενά σε φυσικούς,
χηµικούς, βιολόγους, γεωλόγους κλπ.
Επειδή η ανωµαλία αυτή δεν µπορεί να συνεχισθεί, ερωτάται ο
Υπουργός Παιδείας: α) πόσες κενές θέσεις και σε ποιες ειδικότητες
υπάρχουν που δεν έχουν καλυφθεί και β) πότε και πώς προτίθεται
να καλύψει αυτά τα κενά; Θα τα καλύψει από την επετηρίδα, θα τα
καλύψει µε αναπληρωτές και µε βάση ποια διάταξη, δεδοµένου ότι
το νοµοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο είναι ανύπαρκτο ή
συγκεχυµένο;"
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανθόπουλος έχει και πάλι το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ' αρχήν θα ήθελα να πω ότι αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχουν κενά,
µε την έννοια µε την οποία επισηµαίνεται στην ερώτηση της κυρίας
συναδέλφου. Συγκεκριµένα, για πρώτη φορά στους διορισµούς που
έγιναν τον περασµένο Αύγουστο, το Υπουργείο Παιδείας
ανακοίνωσε και εξασφάλισε από το Υπουργικό Συµβούλιο εννέα
χιλιάδες διακόσιες περίπου θέσεις µονίµων εκπαιδευτικών στην
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
∆ε θέλω να υπενθυµίσω τι γινόταν στο παρελθόν, αλλά πριν από το
1996 δεν υπήρχαν διορισµοί, που να ξεπερνούν το όριο των πέντε
χιλιάδων συνολικά για την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Σπάνιες ήταν οι περιπτώσεις, που ξεπερνούσαν τις
πέντε χιλιάδες οι διορισµοί.
Πράγµατι όλοι γνωρίζουµε ότι µε το νόµο 2525/1997 καθιερώθηκε η
σταδιακή κατάργηση της επετηρίδας και η απορρόφηση
εκπαιδευτικού προσωπικού εν µέρει από την επετηρίδα µε
αποκλιµακούµενα ποσοστά και εν µέρει από το διαγωνισµό, ο
οποίος διεξάγεται ανά διετία.
∆εν καλύφθηκαν θέσεις οι οποίες επρόκειτο να καλυφθούν,
σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του Υπουργείου Παιδείας, από το
διαγωνισµό λόγω µη επίτευξης του ορίου, το οποίο είχε θέσει ο
διαγωνισµός στους διαγωνιζοµένους. Πράγµατι, στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση δεν καλύφθηκαν εξακόσιες δεκαεπτά θέσεις στους
δασκάλους. Στους υπόλοιπους κλάδους, νηπιαγωγοί, αγγλικής
γλώσσας, φυσικής αγωγής, µουσικής, καλύφθηκαν όλες οι θέσεις.
Στη συνέχεια όµως και επειδή αυτές οι θέσεις χηρεύουν -και είναι
θέµα του επόµενου διαγωνισµού, γιατί δεν καλύπτονται από την
επετηρίδα και ούτε υπάρχει τέτοια πρόθεση, αλλά θα καλυφθούν
από τον επόµενο διαγωνισµό που θα γίνει το 2000- σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα από τη σχετική νοµοθεσία, οι θέσεις αυτές
καλύφθηκαν ήδη είτε µε υπερωριακή απασχόληση είτε µε
αποσπάσεις εκπαιδευτικών, για την κάλυψη των υπεραριθµιών, είτε
µε αναπληρωτές.
Το σύνολο των διορισµών, τακτικών και αναπληρωτών, έφθασε στις
είκοσι µία χιλιάδες. Οκτώ χιλιάδες τριακόσιοι τριάντα περίπου ήταν
οι µόνιµοι εκπαιδευτικοί που διορίστηκαν στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και δεκατρείς χιλιάδες περίπου ήταν οι
αναπληρωτές, οι οποίοι κάλυψαν και τα οργανικά αυτά κενά που
δεν καλύφθηκαν από το διαγωνισµό, καθώς επίσης και τις
τρέχουσες ανάγκες διδακτικού προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Μπενάκη έχει το
λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν
παραπονούµαι, γιατί αυτή η ερώτηση κατετέθη στις 21 Ιανουαρίου
και ευλόγως περίµενα µια γραπτή απάντηση µέσα στην

προβλεπόµενη προθεσµία. Ηαπάντηση αυτή δεν ήλθε. Οφείλω να
πω ότι δεν θα γινόταν αυτή η συζήτηση, αν είχα πάρει τα στοιχεία
που ζητούσα εγκαίρως και θα ήµουν και εγώ εµπρόθεσµη στην
ερώτησή µου, γιατί µιλάω τώρα, στο τέλος του σχολικού έτους, για
αρχή του σχολικού έτους ή για µέση.
∆εύτερον, δεν ισχύει αυτό που είπε στην πρώτη φράση του ο
κύριος Υπουργός ότι δεν υπάρχουν κενά, γιατί αµέσως µετά
αναγκάστηκε να παραδεχθεί ότι το 20% των κενών θέσεων που
έπρεπε να καλυφθεί από το διαγωνισµό δεν καλύφθηκε και
τουλάχιστον έµειναν εξακόσια δεκαεπτά κενά στους δασκάλους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Και εκατόν εβδοµήντα πέντε στους καθηγητές.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Μάλιστα.
∆εν µου είπατε βέβαια, όπως σας ερώτησα, ειδικώς για ορισµένες
ειδικότητες που αναφέρω, φυσικούς, χηµικούς, βιολόγους και
γεωλόγους, πόσες είναι οι θέσεις που δεν καλύφθηκαν, γιατί
πραγµατικά εκεί είναι πολύ µεγάλα τα κενά. Εποµένως κενά
έµειναν.
Μου απαντάτε τώρα ότι αυτά τα κενά καλύφθηκαν µε υπερωριακή
απασχόληση -είναι µια απάντηση- και µε αποσπάσεις
εκπαιδευτικών. Βέβαια στις αποσπάσεις είχαµε συζητήσει άλλη
ερώτηση -είναι κάµποσος καιρός- στη Βουλή, όπου είδαµε ότι οι
αποσπάσεις αυτές δεν έγιναν καθόλου έγκαιρα και µε τα σωστά
κριτήρια.
Αλλά µου είπατε τώρα στην απάντησή σας ότι αυτές οι θέσεις
καλύφθηκαν και µε αναπληρωτές. Πώς είναι δυνατόν να
καλύφθηκαν µε αναπληρωτές; Αυτό έγινε κατά παράβαση του
νόµου, διότι αυτό το 20% είναι υποχρεωτικό να καλυφθεί από το
διαγωνισµό. ∆εν µπορεί να καταλάβουν αυτές τις θέσεις
αναπληρωτές, διότι δεν πρόκειται περί κωλύµατος τέτοιου, σαν
εκείνο που καλύπτουν συνήθως οι αναπληρωτές, οι οποίοι
καλύπτουν παροδικές ανάγκες και κενά που παρουσιάζονται
αιφνιδιαστικά.
∆εν µπορείτε, λοιπόν, ένα κενό θέσης, που πρέπει υποχρεωτικά
από το νόµο να καλυφθεί από διαγωνισθέντες, να το καλύψετε µε
αναπληρωτές. Απόδειξη της ορθότητας αυτού που λέω είναι ότι
παραπέµπετε στον επόµενο διαγωνισµό.
Η παρατήρησή µου, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω- είναι ότι οι
ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας ήταν τόσο αµελέτητες και
πρόχειρες, ώστε κενά έµειναν και καλύφθηκαν εκ των ενόντων και
παράνοµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Στην αρχή της πρωτολογίας µου υπογράµµισα
ότι για πρώτη φορά έγιναν τόσο µαζικοί διορισµοί, όχι για να
απαντήσει η Κυβέρνηση απλά σε ένα συνδικαλιστικό αίτηµα, αλλά
γιατί η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση πραγµατικά δηµιούργησε
λειτουργικά κενά και έπρεπε αυτά να καλυφθούν εν µέρει από την
επετηρίδα και εν µέρει από το διαγωνισµό.
Ειδικότερα τώρα θα σας αναφέρω, ποια είναι τα κενά στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και κατά κλάδο:
Στους ΠΕ04 φυσικούς, 88 ήταν οι διοριστέοι, σύµφωνα µε τις θέσεις
που δώσαµε από το Υπουργικό Συµβούλιο, 36 διορίστηκαν τελικά,
αν και πέτυχαν 38. Εποµένως έχουµε 52 κενά.
Στους οικονοµολόγους, 24 ήταν οι διοριστέοι, 23 ήταν οι
διορισθέντες, 44 οι επιτυχόντες και έχει µείνει ένα κενό.
Στους κοινωνιολόγους ήταν 19, 4, 13, 15. Μπορείτε να κρατήσετε
σε τι αντιστοιχεί ο κάθε αριθµός.
Στους νοµικούς και πολιτικών επιστηµών 21, 1, 1, 20, στους
οικιακής οικονοµίας 12, 5, 6, 7, πληροφορικής των Πανεπιστηµίων
49,  2,  6,  47  και  πληροφορικής  ΤΕΙ  33,  0,  0,  33,  σύνολο
δηλαδή  κενών  στη  δευτεροβάθµια  εκπαίδευση  175.  Είναι  ένας
ελάχιστος  αριθµός  στο  συνολικό  αριθµό  των  4.500,  οι  οποίοι
διορίσθηκαν  εν  µέρει  από  την  επετηρίδα  και  εν  µέρει  από  το
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διαγωνισµό. Σύµφωνα µε το νόµο δεν µπορεί να καλυφθεί η
οργανική αυτή θέση µε διοριζόµενο από την επετηρίδα, χηρεύει η
θέση και µετατίθεται στον επόµενο διαγωνισµό. Πως όµως
καλύπτεται λειτουργικά η θέση αυτή; Καλύπτεται και µε υπερωριακή
απασχόληση και µε αποσπάσεις και µε διάθεση από το Υπουργείο
και µε αναπληρωτές και γι αυτόν ακριβώς το λόγο διορίσαµε
δεκατρείς χιλιάδες αναπληρωτές σύµφωνα µε το νόµο 1566/1985.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τρίτη είναι η µε
αριθµό 2944/17.3.1999 αναφορά του Βουλευτή του Κ.Κ.Ε. κ.
Ευστρατίου Κόρακα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την επίλυση των προβληµάτων που
αντιµετωπίζει η ακριτική νησιωτική περιφέρεια Βορείου Αιγαίου.
Η αναφορά του κ. Κόρακα σε περίληψη έχει ως εξής:
"Στις 12.3.99 πραγµατοποιήθηκε στη Χίο συνάντηση των
∆ηµάρχων των Νοµών Λέσβου, Χίου, Σάµου στην Περιφέρεια
Βορείου Αιγαίου και συζητήθηκαν τα µεγάλα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν. Οι δήµαρχοι κατέληξαν οµόφωνα στη διεκδίκηση
περισσότερων κονδυλίων στην περιοχή.
Ειδικότερα, εκτός των άλλων, ζητούν το διπλασιασµό του 3ου
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης σε σχέση µε το 2ο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης, καθώς και την εφαρµογή ειδικού προγράµµατος για τα
νησιά επιπλέον του 3ου ΚΠΣ, ώστε να αναπτυχθεί οικονοµικά αλλά
και γενικότερα η παραµεθόρια περιοχή του Βορείου Αιγαίου."
Ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ. Χρήστος Πάχτας έχει το
λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι έχουµε ήδη απαντήσει στις αναφορές
αυτές των συναδέλφων του ΚΚΕ. Θα ήθελα απλά να επισηµάνω
δύο τρία σηµεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είδατε τι ζητάνε οι
κύριοι δήµαρχοι: Πακτωλό χρηµάτων.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τίποτα δεν ζητούν. Ζητούν να βοηθήσουν τα
ακριτικά νησιά, για να συνεχίσουν να κατοικούνται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Θα
έλεγα καταρχήν, σε ό,τι αφορά τη νέα προγραµµατική περίοδο ότι,
όπως γνωρίζουµε ήδη, η Κυβέρνησή µας µετά από µία πολύµηνη
προσπάθεια κατόρθωσε στη Σύνοδο Κορυφής του Βερολίνου να
έχει µία µεγάλη και σηµαντική εθνική επιτυχία. Η Ελλάδα είναι η
µεγάλη κερδισµένη από την απόφαση της Συνόδου Κορυφής του
Βερολίνου. ∆ιασφαλίστηκαν πόροι για την επόµενη αναπτυξιακή
περίοδο 2000-2006. Οι πόροι αυτοί, πιστεύω, είναι αρκετοί να
καλύψουν τις ανάγκες σε υποδοµές και σε έργα που θα βελτιώνουν
την ποιότητα ζωής και θα διαµορφώσουν την άλλη Ελλάδα που
όλοι επιθυµούµε, µία ισχυρή και δυνατή Ελλάδα.
'Ολες, λοιπόν, οι περιφέρειες θα έχουν τη δυνατότητα, µέσα από το
σχεδιασµό που είναι σε εξέλιξη, να διαµορφώσουν τις
προτεραιότητές τους, να ιεραρχήσουν ενέργειες και δράσεις, για να
ενταχθούν στο επόµενο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Ειδικά δε
για το νησιώτικο χώρο, όπως ήδη θα γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε,
έχουµε επιλέξει κάποιες καινοτόµες ενέργειες, έτσι ώστε οι ορεινοί
όγκοι και ο νησιώτικος χώρος να αποτελέσουν ένα ιδιαίτερο
κεφάλαιο για την επόµενη προγραµµατική περίοδο για το τρίτο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Θα ήθελα να επισηµάνω, όµως ότι σε αυτήν τη φάση που
βρισκόµαστε έχουµε ήδη ένα πρόγραµµα ανάπτυξης, το οποίο
προσδιορίζεται από το συνοπτικό σχέδιο περιφερειακής ανάπτυξης,
που έχει ήδη εγκρίνει η Κυβέρνησή µας. 'Εχουµε, λοιπόν,
διαµορφώσει τις προτεραιότητες, τους στόχους, τα κέντρα βάρη, τις
στρατηγικές µας επιλογές, για να καλύψουµε τις ανάγκες και τις
προκλήσεις της Ελλάδας του 2010. Εναπόκειται πλέον στην
κοινωνία, στους φορείς και του βορείου Αιγαίου να συνταυτιστούν
µαζί µε αυτό το περιεχόµενο των πρωτοβουλιών, των
προτεραιοτήτων και να προσδιορίσουν πλέον από κοινού εκείνες τις
ενέργειες που θα επιλέξουµε να χρηµατοδοτήσουµε κατά την
επόµενη περίοδο.

Θέλω να επισηµάνω, ότι το κέντρο βάρους πλέον έχει µεταφερθεί
από την έλλειψη πόρων, στην έλλειψη µηχανισµών σχεδιασµού,
προγραµµατισµού, ολοκλήρωσης, εφαρµογής και κατασκευής και
εκεί πρέπει να εντείνουµε την προσπάθειά µας. ∆ιότι θέλω να
επισηµάνω επίσης, ότι υπάρχει και η τρέχουσα περίοδος. Το
δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, όπου έχουµε σηµαντική
υστέρηση στα νησιά του βορείου Αιγαίου σε ό,τι αφορά τη
δυνατότητα, να απορροφήσουν επαρκώς και ορθολογικώς τους
διαθέσιµους πόρους. 'Αρα πρέπει οι ίδιοι οι φορείς να
συνειδητοποιήσουν ότι στα δικά τους τα χέρια είναι η πορεία
ανάπτυξης της περιοχής. Η Κυβέρνηση έχει διασφαλίσει τους
πόρους και έχει δροµολογήσει µε το σχέδιο περιφερειακής
ανάπτυξης το πρόγραµµα και τις προτεραιότητες για την επόµενη
περίοδο. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Κόρακας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι δήµαρχοι των ακριτικών
µας νησιών υπέβαλαν αυτό το υπόµνηµα ακριβώς γιατί ζουν µια
καθηµερινή πραγµατικότητα. Τα νησιά µας γίνονται όλο και πιο
προβληµατικά και δεν είναι τυχαίο. Αν πάρουµε τη Λέσβο για
παράδειγµα, θα διαπιστώσουµε ότι µαζί µε την 'Ηπειρο είναι οι πιο
χαµηλά εισοδηµατικές περιοχές ολόκληρης της Ευρώπης.
Αυτό που ζητάνε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση, ανεξάρτητα από τα
γενικά που µας είπε ο κύριος Υπουργός και τις "µεγάλες επιτυχίες"
που έδρεψε πάλι η Ελλάδα στο Βερολίνο -από επιτυχία σε επιτυχία
δεν ξέρω πού θα φθάσουµε τελικά, έχουµε απογειωθεί- είναι να
διπλασιαστούν, όπως αναφέρουν εδώ συγκεκριµένα -αναφέροµαι
µόνο σ'αυτά που αφορούν το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας- τα
κονδύλια του Γ' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, του λεγόµενου
πακέτου Σαντέρ, δεν ξέρω πώς θα το ονοµάσουν τώρα, µάλλον
Πρόντι. Σε ό,τι αφορά στο Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο απαντάει εδώ το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και κάτι είπε και ο κύριος
Υφυπουργός, ότι πετύχαµε αύξησή του σε σχέση µε το δεύτερο
πακέτο. 'Οµως το δεύτερο πακέτο ήταν για έξι χρόνια, αυτό είναι για
επτά. Είναι κάτι που πρέπει να υπολογισθεί.
Επίσης, είναι αλήθεια ότι αυτό που πετύχατε εκτός των άλλων είναι
τα διακόσια δεκατρία δισεκατοµµύρια ECU που πάνε για τις
προβληµατικές χώρες, να µην πάνε κατά χώρα, αλλά κατά περιοχή.
Και έτσι ενώ η Ελλάδα θα ήταν από τις πρώτες χώρες που θα
έπαιρνε τα µεγαλύτερα ποσά, τώρα µπαίνουν και άλλες περιοχές
προβληµατικές, γιατί όπως ξέρετε το κριτήριο για την κατανοµή
αυτών των κονδυλίων είναι η προβληµατική περιοχή να είναι κάτω
από το 75% του µέσου κοινοτικού επιπέδου του κατά κεφαλήν
εισοδήµατος. 'Ετσι, υπάρχει αυτή η πραγµατικότητα.
Πρέπει να πούµε ότι το 30% µε 40% των κονδυλίων µάλλον
επιστρέφει πίσω, γιατί τα µεγάλα έργα αεροδρόµιο Σπάτων, Ρίο-
Αντίρριο, Εγνατία κλπ. τα παίρνουν οι µεγάλες δυτικοευρωπαϊκές
εταιρείες.
Επίσης, σηµειώνουν κάτι ακόµα οι νησιώτες δήµαρχοι. 'Οτι τα νησιά
ουσιαστικά δεν επωφελούνται από τα τεράστια κονδύλια που πάνε
στα µεγάλα έργα, γιατί αυτά πραγµατοποιούνται στην ηπειρωτική
Ελλάδα.
Τώρα εσείς, κύριε Υφυπουργέ, θέσατε το θέµα της µη
απορρόφησης. Γι'αυτό, επιτρέψτε µου να πω ότι δεν ευθύνονται
αυτοί καθαυτοί οι φορείς των νησιών. Ευθύνεται η βοήθεια, η
µέριµνα της Κεντρικής εξουσίας, της δικής σας, ως Κυβέρνηση, για
να εξασφαλίσετε τις δυνατότητες απορρόφησης αυτών των
κονδυλίων και κυρίως για να γίνουν οι επιβαλλόµενες υποδοµές
που θα πρέπει να είναι υποδοµές που προωθούν την ουσιαστική
ανάπτυξη των νησιών και όχι αυτά που πάτε να κάνετε, µαρίνες, το
ένα, το άλλο, ανάλογα µε τις κατευθύνσεις της Ε.Ε. Τα µεγάλα νησιά
έχουν ανάγκη, κύριε Υφυπουργέ, από έργα αναπτυξιακής
υποδοµής, για µια ανάπτυξη ισόρροπη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πήρατε επιδότηση
γενναία, παρακαλώ.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Ευτυχώς υπάρχει απλοχεριά από σας,
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κύριε Πρόεδρε. Από την Κυβέρνηση δεν υπάρχει απλοχεριά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, όχι, παρακαλώ.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Εγώ θέλω απλώς να µεταφέρω την αγωνία
των κατοίκων των ακριτικών νησιών, οι οποίοι όπως είπαµε από
πακέτο σε πακέτο πέφτουν συνεχώς από πλευράς επιπέδου ζωής
και γι' αυτό σπρώχνονται, εξωθούνται στο να εγκαταλείψουν τα
ακριτικά νησιά. Είναι εθνική ανάγκη να αλλάξει πολιτική η
Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κατ'
αρχήν θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε και για σας και για µας, κύριε
συνάδελφε, ορισµένα πράγµατα. Οι πόροι έχουν διασφαλιστεί για
τη χώρα. ∆εν έχουν διασφαλιστεί για άθροισµα χρόνων και να
κατανεµηθούν στη συνέχεια µε κάποια κριτήρια. Η Σύνοδος
Κορυφής στο Βερολίνο διασφάλισε συγκεκριµένους πόρους για τα
συγκεκριµένα κράτη µέλη. Η Ελλάδα, λοιπόν, έρχεται µε µια
επιτυχία των εννέα τρισεκατοµµυρίων δραχµών κοινοτική
συµµετοχή, που µαζί µε την εθνική δηµόσια κοινοτική συµµετοχή θα
φθάσουµε στα δεκαπέντε τρισεκατοµµύρια δραχµές.
Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αυτήν τη βδοµάδα, αποφασίζει για τους
κανονισµούς και την άλλη βδοµάδα στις 17 Μαϊου στη Σύνοδο των
Υπουργών Γενικών Υποθέσεων κυρώνονται αυτές οι διαδικασίες,
που είναι αποφάσεις πλέον της Συνόδου Κορυφής του Βερολίνου.
'Αρα, µην προσπαθείτε πάνω σ' αυτό να έχουµε σύννεφα, αλλά να
χαιρόµαστε. 'Οταν υπάρχουν επιτυχίες εθνικές να ταυτιζόµαστε µε
αυτές. Να νιώθουµε ότι αποτελούµε και εµείς µέρος ενός όλου της
Ελλάδας και των αναγκών της.
'Ενα δεύτερο σηµείο που θα ήθελα να αναφέρω είναι ότι τα
συγκρίσιµα µεγέθη είναι για τα ίδια χρόνια. Συγκρίνουµε την
τρέχουσα επταετία 1993-1999 µε την επόµενη προγραµµατική
περίοδο 2000-2006. Και η αυξητική τάση κατά 50% της επόµενης
προγραµµατικής περιόδου, έχει να κάνει µε την επταετία 1993-
1999. ∆ιότι πρέπει να γνωρίζετε ότι το Ταµείο Συνοχής ξεκίνησε το
1993. Επίσης, συµπεριλαµβάνουµε και το τελευταίο έτος του
πρώτου Πακέτου Ντελόρ του 1993 µαζί µε την εξαετία 1994-1999
του δεύτερου Πακέτου Ντελόρ.
Η σύγκριση, λοιπόν, είναι επταετία µε επταετία.
Το τρίτο σηµείο, όπως είπα και στη πρωτολογία µου, είναι ότι θα
γίνει µια κατανοµή πόρων. Θέλω να επισηµάνω ότι ειδικά
περιφέρειες όπως η περιφέρεια του βορείου Αιγαίου που είναι από
τις λιγότερο ευνοούµενες σε ό,τι αφορά τους µέχρι τώρα αριθµούς
ανάπτυξής τους, θα βγουν ιδιαίτερα ενισχυµένες από το σχεδιασµό
που κάνουµε στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας αυτήν την
περίοδο.
Θέλω να επισηµάνω ακόµα ότι ακριβώς επειδή δεν υπάρχουν τα
µεγάλα έργα για να καταγραφούν και αυτά στις περιφέρειες, όπως η
περιφέρειες βορείου Αιγαίου, έχουµε επιλέξει ως Κυβέρνηση να
κάνουµε µια παρέµβαση για το νησιώτικο χώρο, έτσι ώστε πέρα
από τις χρηµατοδοτήσεις των επιµέρους χρηµατοδοτικών
προγραµµάτων να υπάρξει ειδική επιχορήγηση µε ειδικές
ενισχύσεις, ώστε ο νησιώτικος χώρος από τη µια µεριά και ο
ορεινός όγκος από την άλλη να αποτελέσουν µέρος της συνολικής
ανάπτυξης της πατρίδας µας µε την κοινωνική συνοχή που πρέπει
να διέπει την πατρίδα µας εξολοκλήρου.
Αυτή είναι η προσπάθειά µας αρκεί να υπάρχει ωριµότητα,
ετοιµότητα και εµφανής σκοπιµότητα των έργων που θα
προτείνουµε. Εσείς διασφαλίστε τα τρία αυτά τελευταία πράγµατα,
σκοπιµότητα έργων, ωριµότητα και ετοιµότητα µεταξύ τους. Εµείς
έχουµε διασφαλίσει τους πόρους και το σχεδιασµό και τον
προγραµµατισµό για την ανάπτυξη ιδιαίτερα των νησιών του
βορείου Αιγαίου.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τα έχουµε ακούσει επανειληµµένως αυτά,
κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
θα παρακαλέσω η τέταρτη ερώτηση µε αριθµό 8144/17.3.99 της
Βουλευτού του Συνασπισµού κ. Αλφιέρη να κρατηθεί, διότι απ' ό,τι
πληφορούµεθα είναι καθ' οδόν, έχει καθυστερήσει γιατί ένα έκτακτο

περιστατικό την κρατά εκτός Βουλής και θα την αναµένουµε µέχρι
ολοκληρώσεως της συζήτησης των αναφορών και ερωτήσεων.
Θα συζητηθούν οι ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Αναφορές - ερωτήσεις δεύτερου κύκλου
Πρώτη είναι η µε αριθµό 3575/9.11.98 ερώτηση της Βουλευτού του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ελένης Ανουσάκη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την αποκατάσταση της ιστορικής και πολιτιστικής
αξίας της οικίας του "ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΥ ΣΒΩΛΟΥ".
Η ερώτηση της κ. Ανουσάκη έχει ως εξής:
"Το σπίτι του "ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΥ ΣΒΩΛΟΥ", παρά το θόρυβο, τα
πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων και τις διαµαρτυρίες και των
ανθρώπων του Πνεύµατος και της Τέχνης, εξακολουθεί "να
λειτουργεί ως ΠΟΛΥ∆ΥΝΑΜΟΣ ΟΙΚΟΣ ΑΝΟΧΗΣ". Πρέπει να
παρέµβετε και να κριθεί διατηρητέο το σπίτι του Σβώλου.
Το ζεύγος Σβώλου άφησε κληροδότηµα ένα σπίτι (Φερών και
Φυλής) στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Πώς είναι δυνατόν, να
πουλήθηκε σε νονούς της νύχτας εξευτελίζοντας την ιστορία του
Τόπου µας;
Πέρασε πολύς καιρός που κατέθεσε την πρώτη επίκαιρη ερώτηση
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Συνολικά έχω φέρει το θέµα στη
Βουλή 37 φορές "-και µια ή δυο από τον υποφαινόµενο γίνονται
τριάντα εννιά φορές"- η παράνοµη λειτουργία των οίκων ανοχής
στις περιοχές της Αθήνας και η ανεξέλεγκτη εγκατάστασή τους
δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα.
∆υστυχώς όµως, δεν έγινε τίποτα. Η πολιτεία µένει Α∆ΙΑΦΟΡΗ και
παρακολουθεί τα γεγονότα.
Η ανοχή είναι συνενοχή.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι να γίνει µε το τεράστιο ηθικό και πολιτικό θέµα που
δηµιουργήθηκε;".
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Παιδείας σε
παρόµοια ερώτηση του συναδέλφου του ∆Η.Κ.ΚΙ. του κ. Ιντζέ, είχε
απαντήσει στις 5.11.1998 ότι το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλονίκης δεν έχει καµία σχέση ιδιοκτησιακού χαρακτήρα µε το
συγκεκριµένο ακίνητο. Σύµφωνα µε βεβαίωση που έχουµε πάρει
από τον Πρύτανη του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου από εκείνη την
εποχή µας αναφέρει ότι δεν ανήκει και δεν ανήκε ποτέ ως
κληροδότηµα στη περιουσία του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου.
Υπογράµµιζε στο ίδιο σηµείωµά του ο κ. Πρύτανης ότι από το
ζεύγος Σβώλου το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης πήρε
τρεις χιλιάδες τόµους βιβλίων, που τα έχει ταξινοµήσει σε µια
ξεχωριστή θέση και είναι σε χρήση των φοιτητών του
Πανεπιστηµίου.
Από εκεί και πέρα βέβαια απ' ό,τι ενθυµούµαι και εγώ
ενδιαφέρθηκαν άλλα Υπουργεία της Κυβέρνησης, το ΥΠΕΧΩ∆Ε και
το Υπουργείο Πολιτισµού και κάνανε τις σχετικές έρευνες, σχετικά
µε την κατάσταση και λειτουργία αυτού του ακινήτου.
Θα ήθελα ενηµερωτικά να σας πω ότι έχει κριθεί διατηρητέο,
σύµφωνα µε το νόµο ανήκει σε ιδιώτες ιδιοκτήτες. Πέρασε σε
κληρονόµους Σβώλου ιδιώτες, οι οποίοι στη συνέχεια το
µεταβίβασαν σε ιδιώτες. Είχαν την υποχρέωση βάση του νόµου να
το έχουν ως διατηρητέο κτίριο, αλλά οι όροι του νόµου δεν
επεκτείνονται και ως προς τη χρήση του διατηρητέου και γι' αυτό
δυστυχώς το λόγο έφτασε εκεί που έφτασε.
Απ'ό,τι επίσης ενθυµούµαι -και το κοινολογώ και πάλι στην
Ολοµέλεια- είναι ότι το Υπουργείο Πολιτισµού µε δήλωση του
Υπουργού Πολιτισµού ανέλαβε την υιοθεσία αυτού του κτιρίου,
δηλαδή την εξαγορά του προφανώς και ενδεχοµένως βρίσκεται σε
αυτήν τη φάση της διαδικασίας, διότι δεν µπορεί να παρέµβει το
κράτος διαφορετικά παρά µόνο όταν περάσει στην ιδιοκτησία του το
κτίριο αυτό.
Αυτά  είναι,  κύριε  Πρόεδρε,  όσα  είχα  να  πω  για  την  τύχη
αυτού  του  κτιρίου  και  ελπίζω  εγώ  ότι  οι  διαδικασίες  αυτές  θα
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επισπευσθούν και θα ευοδωθούν στο τέλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με συγχωρείτε, κυρία
Ανουσάκη.
Πάντως και αυτήν τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, λειτουργεί ως οίκος
ανοχής. Χωρίς να σας καταλογίζεται καµιά ευθύνη, το γεγονός αυτό
είναι πρόκληση στον πνευµατικό µας πολιτισµό. ∆εν µπορεί ένα
παραδοσιακό σπίτι, το σπίτι του καθηγητή Αλέξανδρου Σβώλου,
στο οποίο παραδίνονταν µαθήµατα Συνταγµατικού ∆ικαίου να
παραδίδονται µαθήµατααγοραίου έρωτα. Ηθική ευθύνη έχουµε όλοι.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: 'Ολα τα διατηρητέα εκεί είναι οίκοι
ανοχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κυρία
Ανουσάκη, έχετε το λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ: Πριν απο πολύ καιρό, κύριοι συνάδελφοι,
ανακάλυψα αυτήν την "τροµακτική" για εµένα ιστορία, µε την έννοια
δηλαδή, όπως είπε και η κ. Μπενάκη, ότι όλα τα νεοκλασικά πια
είναι παραδοµένα το ένα δίπλα στο άλλο σ' όλες τις γειτονιές της
Αθήνας. Τα νεοκλασικά έχουν γίνει οίκοι ανοχής. Αλλά όταν µιλάµε
για τον αείµνηστο καθηγητή του Συνταγµατικού ∆ικαίου Σβώλο. ∆υο
φορές Βουλευτή, ένα λόγιο, έναν άνθρωπο που λάµπρυνε την
Ελλάδα µας και τον πολιτισµό µας, προσπαθώ µε κάθε τρόπο,
κύριε Πρόεδρε, να ανακαλύψω, τίς πταίει.
∆εσµεύτηκε ο κ. Βενιζέλος, ως Υπουργός Πολιτισµού. 'Εχουµε την
καινούρια Υπουργό. Πρέπει να υποβάλω πάλι από την αρχή τις
ερωτήσεις;
Εγώ ξαναπήγα στη γειτονιά που βρίσκεται το σπίτι του. Μάλιστα
δεν πήγα µόνο εγώ. Πήγε και ο κ. Κολιοπάνος. 'Οπως θυµάσθε, ο
κ. Κολιοπάνος εισέβαλε και διαπίστωσε και ο ίδιος ότι εξακολουθεί
να λειτουργεί σαν "οίκος ανοχής" και να προκαλεί, παρ' όλη τη
δέσµευση του κ. Λαλιώτη ως ΥΠΕΧΩ∆Ε και του κ. Βενιζέλου ως
Υπουργού Πολιτισµού.
Θα διαβάσω λοιπόν -ίσως να έχουµε ξεχάσει ορισµένοι- ποιος ήταν
ο Αλέξανδρος Σβώλος. Συνταγµατολόγος και πολιτικός γεννήθηκε
το 1892 και πέθανε το 1956. Kαθηγητής Συνταγµατικού ∆ικαίου στο
Πάντειο Πανεπιστήµιο Αθηνών. Eξορίστηκε επί δικτατορίας του
Μεταξά από το 1936 έως το 1939. Tο 1935 εξελέγη Πρόεδρος της
Επιτροπής ∆ηµοκρατικού Αγώνος. Το 1936 ανεδείχθη σε Πρόεδρο
της Ενώσεως υπέρ των ελευθεριών του ανθρώπου και του πολίτη.
Στα χρόνια της κατοχής Πρόεδρος Μακεδόνων και Θρακών. Το
1944 εγένετο Πρόεδρος της ΚΕΕΑ, της Κυβέρνησης Εθνικής
Ενότητας και Απελευθέρωσης, έγινε Υπουργός Οικονοµικών. 'Ηταν
Βουλευτής Θεσσαλονίκης. 'Οπως πολύ σωστά είπε ο κύριος
Υπουργός τα βιβλία του τα έδωσε στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης.
Μέχρι πρότινος είχα κάνει έρευνα και το κληροδότηµα ανήκε στο
Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης.
Η δυνατότητα που έχει ο Βουλευτής ή η Βουλευτής είναι να φέρνει
αυτό το θέµα στο Κοινοβούλιο και να παίρνει απαντήσεις. Και ίσως
κάποια φορά να γίνει κάτι. Σας λέω ότι είχαµε 1994 όταν ξεκίνησε
αυτή η ιστορία.
Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι µας κοροϊδεύουν. Μεταξύ µας, δηλαδή,
δεν υπάρχει αυτό που θα έπρεπε να υπάρχει, η ειλικρίνεια. ∆εν
φταίει ο κ. Ανθόπουλος. Ο κ. Ανθόπουλος δεν είναι ο µόνος
υπεύθυνος. Νόµιζα ότι ανήκε στο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης.
Σας παρακαλώ, κύριε Ανθόπουλε, σαν Υπουργείο να δεσµευθείτε.
∆εν µπορεί να µας ρίχνουν από τον 'Αννα στον Καϊάφα. Το σπίτι
του εξακολουθεί να είναι ακόµα οίκος ανοχής. 'Εως πότε; Ερωτώ!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, είναι προφανές ότι κάθε
Υφυπουργός ή Υπουργός που απαντά, απαντά και για λογαριασµό
ολόκληρης της Κυβέρνησης. Γι' αυτό ακριβώς, αν και το Υπουργείο
Παιδείας ουδεµία σχέση έχει µε τη σηµερινή τύχη του ιστορικού
αυτού κτιρίου, θα ήθελα εν παρενθέσει να πω, ότι το µεγαλείο και η
ιστορικότητα της προσωπικότητας του Σβώλου δεν πλήττεται από
τη χρηστική κατάληξη αυτού του κτιρίου. Πλήττεται η ευαισθησία
των σηµερινών Ελλήνων και γι' αυτό ακριβώς είπα ότι η Κυβέρνηση
στα πλαίσια αυτής της ευαισθησίας προχώρησε και ανέλαβε

κάποιες πρωτοβουλίες που βρίσκονται σε εξέλιξη.
ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ: ∆εσµευθείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Εάν κάπου παρατηρηθεί µία εµπλοκή σε αυτές
τις διαδικασίες -και εννοώ ειδικότερα την υιοθέτηση του κτιρίου
αυτού από το Υπουργείο Πολιτισµού δι' εξαγοράς- τότε θα πρέπει
προφανώς να προχωρήσουµε σε µία νοµοθετική ρύθµιση µε την
οποία, στα διατηρητέα, να επεκτείνεται το καθεστώς των
περιορισµών και στη χρήση τους έτσι ώστε να είναι συµβατή µε την
ιστορικότητά τους.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ: Στη χρήση τους. Ακριβώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω τη χαρά να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα επτά µαθητές και τέσσερις
συνοδοί-καθηγητές από το Γυµνάσιο Σίνδου Θεσσαλονίκης.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
Επανερχόµαστε στην κρατηθείσα τέταρτη ερώτηση πρώτου κύκλου
µε αριθµό 8144/17.3.99 της Βουλευτού του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου κ. Στυλιανής Αλφιέρη προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων για τη διατήρηση έξι τµηµάτων-βαθµίδων στο 1ο Ειδικό
Σχολείο Πειραιά, τη διεύρυνση των θεσµών της Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης κλπ.
Η ερώτηση της κ. Αλφιέρη εν περιλήψει έχει ως εξής:
"Στην ηµερήσια διάταξη της 18.3.99 του Νοµαρχιακού Συµβουλίου
Πειραιά, µπήκε το θέµα του υποβιβασµού του 1ου Ειδικού Σχολείου
Πειραιά από 6θέσιο σε 5θέσιο.
Στο 1ο Ειδικό Σχολείο Πειραιά φοιτούν είκοσι πέντε µαθητές.
Λειτουργούν έξι τµήµατα-βαθµίδες και απασχολούνται έντεκα
εργαζόµενοι, έξι δάσκαλοι και πέντε µέλη ειδικού επιστηµονικού
προσωπικού.
Το 1ο Ειδικό Σχολείο στεγάζεται ακόµα σε ένα κτίριο ακατάλληλο
και επικίνδυνο για την ασφάλεια των µαθητών και των
εργαζοµένων. Το νέο κτίριο που κατασκευάζεται πληροί τις
προϋποθέσεις εκπαίδευσης, άσκησης και θεραπείας σαράντα
µαθητών. Είναι άλλωστε γνωστό, ότι οι ανάγκες της περιοχής είναι
πολύ µεγαλύτερες και πολλά παιδιά για διάφορους λόγους δεν
φοιτούν στο σχολείο. Από την άλλη, το Υπουργείο Παιδείας δεν
δηµιουργεί κίνητρα και µηχανισµούς αντιµετώπισης των
προβληµάτων της σχολικής διαρροής και της υποχρεωτικής
εκπαίδευσης των παιδιών µε ειδικές ανάγκες.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Τι µέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε να µη µειωθούν τα τµήµατα-
βαθµίδες του 1ου Ειδικού Σχολείου Πειραιά;
2. Πότε θα ολοκληρωθεί το νέο κτίριο και η µεταφορά των µαθητών
σε αυτό;
3. Τι µέτρα προτίθεται να πάρει για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου της σχολικής διαρροής των παιδιών µε ειδικές ανάγκες
και στη διεύρυνση των θεσµών της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης,
µε τρόπο που να µην αποκλείεται κανείς;"
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, η οργανικότητα των ειδικών
σχολείων ρυθµίζεται µε το προεδρικό διάταγµα 603/1982. Και η
οργανικότητα καθορίζεται µε βάση τον αριθµό των µαθητών, που
φοιτούν σε ένα ειδικό σχολείο.
Ειδικότερα, για το 1ο Ειδικό ∆ηµοτικό Σχολείο Πειραιά έχουµε να
πούµε ότι, µε βάση τα στοιχεία των οποίων έχει γνώση και η κυρία
συνάδελφος, έχει είκοσι τέσσερις µαθητές. Οι είκοσι τέσσερις
µαθητές καλύπτονται από τριθέσιο σχολείο, δηλαδή από τρεις
εκπαιδευτικούς.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ' - 4 ΜΑ'Ι'ΟΥ 1999 6461

'Οµως, τόσο η Νοµαρχιακή Επιτροπή Παιδείας Πειραιά, όσο και το
αρµόδιο γραφείο της σχετικής διεύθυνσης του Πειραιά έχουν
εισηγηθεί να αυξηθεί η οργανικότητα και από τριθέσιο που έπρεπε
να είναι, να γίνει τετραθέσιο, (δηλαδή τρία συν ένα). Και αυτό γιατί;
Γιατί, αν το επόµενο σχολικό έτος ο αριθµός των µαθητών, σε
συνδυασµό µε την ιδιαιτερότητά τους, αυξηθεί κατά τι, τότε να
υπάρχει η ευχέρεια να λειτουργήσει αµέσως, χωρίς καµία άλλη
αλλαγή της οργανικότητας, ως τετραθέσιο.
Και βέβαια, ευχόµεθα εµείς να υπάρχει αύξηση των µαθητών οι
οποίοι προσέρχονται, βγαίνοντας από τα σπίτια, υπερνικώντας
δηλαδή οι οικογένειές τους το λεγόµενο "κοινωνικό σύµπλεγµα". Και
τότε η πολιτεία θα προστρέξει αµέσως για να προσφέρει όλο το
αναγκαίο διδακτικό προσωπικό που χρειάζεται για να λειτουργήσει.
Θα ήθελα, επίσης, να υπογραµµίσω ότι η φοίτηση των µαθητών
στις σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής γίνεται πάντοτε ύστερα από
τη σχετική έκθεση της αρµόδιας Ιατροπαιδαγωγικής Υπηρεσίας.
Εποµένως, δεν είναι δυνατό ποτέ η διαρροή να είναι σκόπιµη.
Σχετικά µε τη στέγασή του: Στον Πειραιά ανεγείρεται ένα διδακτήριο
µε συγχρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό και από το
δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Και σε συνεργασία µε τη
∆ιεύθυνση Ειδικής Αγωγής, προχωρούν πάρα πολύ ικανοποιητικά
οι διαδικασίες, για να απορροφηθεί το προβλεπόµενο κονδύλιο των
εξακοσίων εκατοµµυρίων (600.000.000) δραχµών και να δοθεί σε
αυτά τα παιδιά µία στέγη που θα εκφράζει και την ευαισθησία της
σηµερινής ελληνικής κοινωνίας, αλλά συγχρόνως, θα καλύπτει και
τις λειτουργικές ανάγκες ενός ειδικού σχολείου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. Στυλιανή Αλφιέρη
έχει το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν προχωρήσω στην τοποθέτησή µου για το
θέµα του ειδικού σχολείου, θα ήθελα να σας πω ότι είναι πολύ
δυσάρεστο να καταθέτουµε γραπτές ερωτήσεις ή αναφορές και από
τη δική σας τη µεριά να τις γράφετε λίγο, αρκετά µάλλον στα παλιά
σας τα παπούτσια.
Πιστεύω ότι και από τη δική µας τη µεριά, ο ρόλος µας είναι να
ελέγχουµε την Κυβέρνηση και στη συγκεκριµένη περίπτωση το
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Αυτή η αγνόηση είναι και προκλητική και δεν νοµίζω ότι διευκολύνει
την κοινοβουλευτική λειτουργία. Καλό θα ήταν, λοιπόν, να µας
απαντάτε στο χρόνο που πρέπει να µας απαντήσετε. Γιατί και εµείς
πρέπει να παίρνουµε µία απάντηση, για να ενηµερώνουµε τους
πολίτες στην περιοχή.
Θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ -γιατί πολύ ωραία µας τα
αναλύσατε- ότι, για να ξεπερασθεί το κοινωνικό σύµπλεγµα και οι
µαθητές ή τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες να βγουν έξω από τα σπίτια
τους και να πάνε στο σχολείο, χρειάζεται µία ιδιαίτερη εκπαίδευση
από τη µεριά του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Και ιδιαίτερη εκπαίδευση, κύριε Υπουργέ, δεν είναι να κλείνουµε τα
ειδικά σχολεία και να µη βάζουµε ιδιαίτερα και επιπλέον
προγράµµατα που θα βοηθήσουν τους µαθητές να αντιµετωπίσουν
το πρόβληµα.
Εµείς προς το παρόν, µε παρέµβαση του Συνασπισµού της
Αριστεράς και της Προόδου στο Νοµαρχιακό Συµβούλιο,
καταφέραµε να µην υποβαθµισθεί το 1ο Ειδικό Σχολείο Πειραιά.
Το δεύτερο θέµα είναι ότι αυτό το ειδικό σχολείο, κτίζεται χρόνια.
Κοντεύει να γίνει της 'Αρτας το γιοφύρι.
Εσείς µας είπατε ότι όλα προχωρούν κανονικά. Και πάλι θα σας
καλέσω να πάτε να δείτε ότι δεν προχωρούν τα πράγµατα
κανονικά.
Τρίτον, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να βάλουµε στο τραπέζι την
αντιµετώπιση του φαινοµένου της σχολικής διαρροής των παιδιών
µε ειδικές ανάγκες. ∆εν βάζω το θέµα αυτό µε την έννοια του δόλου,
όπως είπατε εσείς, αλλά το βάζω µε την έννοια της πολιτικής που
εφαρµόζεται από τη µεριά του Υπουργείου Παιδείας στα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες.
Είµαστε µία χώρα που δεν παίρνει µέτρα για τα άτοµα µε ειδικές

ανάγκες και έχουµε δύο φαινόµενα. Το ένα φαινόµενο είναι να
έχουµε αρκετά παιδιά κλεισµένα µέσα στο σπίτι, γιατί δεν τολµούν
να βγουν έξω και να διεκδικήσουν το δίκιο τους, γιατί δεν υπάρχει
κατάλληλη εκπαίδευση και υποδοµή, στο να δεχθούµε ότι η
αναπηρία αυτή µπορεί να υπερβληθεί.
Το δεύτερο θέµα είναι ότι το Ειδικό Σχολείο του Πειραιά είναι ένα
σχολείο που καλύπτει µία πολύ µεγάλη περιοχή. Καλύπτει και την
πρώτη και τη δεύτερη περιφέρεια Πειραιά.
Η υποβάθµισή του, κύριε Υφυπουργέ, θα δηµιουργήσει τεράστιο
πρόβληµα στην περιοχή.
Προτείνουµε να µην υποβαθµιστεί και να εφαρµοστούν πολιτικές
στήριξης, ώστε το παιδί να βγει έξω από το σπίτι και να πάει στο
σχολείο. Νοµίζω ότι είναι µία υγιής πολιτική που θα ωφελήσει την
κοινωνία του Πειραιά. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Αντιπαρέρχοµαι την παρατήρηση της
συναδέλφου ότι το Υπουργείο Παιδείας γράφει στα παλιά του τα
παπούτσια ερωτήσεις συναδέλφων.
Γνωρίζετε πολύ καλά και µόνο απο τη δική µου παρουσία
καθηµερινά εδώ, ότι έχουµε έναν τεράστιο όγκο επικαίρων
ερωτήσεων, αναφορών και ερωτήσεων και σχεδόν το µισό
προσωπικό του Υπουργείο Παιδείας ασχολείται µε την απάντηση
όλων αυτών των ερωτήσεων. Τριακόσιες την ηµέρα έρχονται, κυρία
συνάδελφε. Από τις τριακόσιες την ηµέρα απαντώνται όλες πλην
ελαχίστων που δεν απαντώνται εντός των σαράντα ηµερών,
προθεσµία που θέτει ο Κανονισµός της Βουλής.
Γι'αυτό σας παρακαλώ θερµά, κυρία συνάδελφε, να είστε κάπως
φειδωλή στους χαρακτηρισµούς εναντίον του Υπουργείου Παιδείας
και κυρίως του Υφυπουργού. Κάθε άλλο παρά κάνουµε αυτό.
Προσπαθούµε να ανταποκριθούµε σε έναν υπερβολικότατο φόρτο,
γιατί µία ερώτηση, σαν και αυτή που κάνετε εσείς, την κάνουν άλλοι
δέκα συνάδελφοι.
Τώρα ειδικότερα, δεν γράφουµε ούτε τις αναφορές των
συναδέλφων στα παλιά µας τα παπούτσια, αλλά προφανώς δεν
µπορούµε να περιγράψουµε και τους νόµους, οι οποίοι ισχύουν
σχετικά µε την....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν γίνεται αυτό, µην
επανέρχεστε, κύριε Υφυπουργέ. Προϋπόθεση είναι να υπάρχουν
παλιά. ∆εν υπάρχουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Ναι γιατί το Υπουργείο Παιδείας εκσυγχρονίζει τα
πάντα διαρκώς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ακριβώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν µπορούµε να περιγράψουµε τους νόµους, τα
προεδρικά διατάγµατα και τις υπουργικές αποφάσεις που
ρυθµίζουν το θέµα της οργανικότητας.
'Οταν έχουν µειωθεί σε είκοσι τέσσερις οι µαθητές του 1ου Ειδικού
∆ηµοτικού Σχολείου -λέει το προεδρικό διάταγµα 603/82 και το
προεδρικό διάταγµα 201/98 ότι πρέπει στους οκτώ µαθητές να
αντιστοιχεί ένας δάσκαλος ειδικής αγωγής- Θα έπρεπε να γίνει από
εξαθέσιο που ήταν τριθέσιο. Εµείς το "συγκρατήσαµε" και το κάναµε
τετραθέσιο. Τρία συν ένα, σας είπα.
Από εκεί και πέρα, δεν υπάρχει κανένας λόγος να µιλάτε για
υποβάθµιση του Ειδικού ∆ηµοτικού Σχολείου. Το Ειδικό ∆ηµοτικό
Σχολείο κτιριακά, από άποψη υλικοτεχνικής υποδοµής
αναβαθµίζεται, αποκτάει νέο διδακτήριο. ∆εν ξέρω αν είναι της
'Αρτας το γιοφύρι, πάντως δεν έχει κτιστεί για να γκρεµιστεί. Εγώ
ξέρω ότι κτίζεται και µέσα στο 1999 τελειώνει. Εγώ ξέρω ότι
βρέθηκα στο Υπουργείο Παιδείας το 1996 και ασχολήθηκα µε το
θέµα της στέγης το 1998 και το 1999 κτίζεται το νέο διδακτήριο.
Εποµένως, µη διαµαρτύρεστε και δηµιουργείτε εντυπώσεις, όταν
αυτή η Κυβέρνηση τουλάχιστον, έχει αποδείξει πολλαπλώς την
κοινωνική της ευαισθησία σε όλους τους τοµείς και πράγµατα που
δεν έγιναν ποτέ στο παρελθόν, γίνονται τώρα.



6462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Τέλος, θα ήθελα να σας πω ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν
λειτουργεί αυθαίρετα ή επιλεκτικά. Αναλόγως εφαρµόζει το νόµο σε
όλες τις όµοιες περιπτώσεις και δεν τον εφάρµοσε µόνο στο 1ο
Ειδικό ∆ηµοτικό Σχολείο.
Από εκεί και πέρα, θα ήθελα να γνωρίζετε ότι όλα αυτά γίνονται σε
εισηγήσεις των αρµόδιων τοπικών αρχών και της Νοµαρχιακής
Επιτροπής Παιδείας Πειραιά, που δεν αγνοεί το Υπουργείο Παιδείας
καθόλου τη γνώµη της όπως και του ∆εύτερου Γραφείου
Εκπαίδευσης, το οποίο και αυτό συµβάλλει στη διαµόρφωση της
ορθής άποψης και εισήγησης.

'Αρα, µη µας κατηγορείτε ούτε για αυθαιρεσίες ούτε όµως και για
αµέλειες. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η µε αριθµό
6713/514/10-2-99 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Γεωργίου Σούρλα προς τον
Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
εύρυθµη λειτουργία του "ΩΝΑΣΕΙΟΥ" Καρδιοχειρουργικού Κέντρου,
διαγράφεται λόγω κωλύµατος του ερωτώντος κυρίου Βουλευτή.
Εξαντλήθηκε το δελτίο των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Πολιτισµού.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Ερασιτεχνικός και επαγγελµατικός αθλητισµός και
άλλες διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας των
πολιτικών και ποινικών δικαστηρίων, τροποποίηση και
αντικατάσταση διατάξεων των νόµων 1756/1988 (ΦΕΚ 35Α'),
1729/1987 (ΦΕΚ 144Α') του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας, του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Πρωτοκόλλου στρατιωτικής
συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της

Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου 'Αµυνας της Αραβικής
∆ηµοκρατίας της Αιγύπτου".
Το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό οµόφωνα στη ∆ιαρκή Επιτροπή.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας: "Κύρωση του
Πρωτοκόλλου στρατιωτικής συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
'Αµυνας της Αραβικής ∆ηµοκρατίας της Αιγύπτου", έγινε δεκτό
οµοφώνως σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:
�Κύρωση του Πρωτοκόλλου στρατιωτικής συνεργασίας µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και του Υπουργείου 'Αµυνας της Αραβικής ∆ηµοκρατίας της
Αιγύπτου

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο στρατιωτικής συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
Υπουργείου 'Αµυνας της Αραβικής ∆ηµοκρατίας της Αιγύπτου, που
υπογράφηκε στην Αθήνα στις 19 Ιουνίου 1997, του οποίου το
κείµενο σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση
στην ελληνική έχει ως εξής:
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ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΗΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ
µεταξύ

του Ελληνικού Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, που εκπροσωπείται
από τον 'Ελληνα Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, Εντιµότατο Απόστολο -
Αθανάσιο Τσοχατζόπουλο

του Πρώτου Μέρους,
(εφεξής αποκαλούµενου ως: "Ελληνικό Υπουργείο 'Αµυνας")

και
του Αιγυπτιακού Υπουργείου 'Αµυνας, που εκπροσωπείται από τον
Εντιµότατο Στρατάρχη Hussein Tantawy, Αρχηγό των Ενόπλων
∆υνάµεων, Υπουργό 'Αµυνας και Στρατιωτικής Παραγωγής,

του ∆εύτερου Μέρους,
(εφεξής αποκαλούµενου ως: "Αιγυπτιακό Υπουργείο 'Αµυνας")

όπου
Το Ελληνικό Υπουργείο 'Αµυνας και το Αιγυπτιακό Υπουργείο
'Αµυνας,
ΑΝΑΓΝΩΡΙΖΟΝΤΑΣ τη σηµαντικότητα της συνεργασίας µεταξύ των
δύο Υπουργείων και
ΕΚΦΡΑΖΟΝΤΑΣ την επιθυµία τους για αµοιβαία ωφέλιµη
µακρόχρονη συνεργασία µεταξύ των Υπουργείων, βασιζόµενη στον
αµοιβαίο σεβασµό, εµπιστοσύνη και αναγνώριση των συµφερόντων
των δύο Μερών και
ΜΕ ΠΝΕΥΜΑ ΕΥΡΥΤΗΤΑΣ ΚΑΙ ΑΜΟΙΒΑΙΑΣ ΚΑΤΑΝΟΗΣΕΩΣ και
εντός του πλαισίου που ορίζεται από τους ελληνικούς και
αιγυπτιακούς νόµους και κανονισµούς,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΠΑΡΑΚΑΤΩ:

'Αρθρο 1
Αντικειµενικοί σκοποί του Πρωτοκόλλου

για στρατιωτική συνεργασία
Και τα δύο Μέρη του παρόντος Πρωτοκόλλου Στρατιωτικής
Συνεργασίας (εφεξής αποκαλούµενα: "Μέρη" και "Π.Σ.Σ." (PFMC)
αντιστοίχως) συµφώνησαν να συνάψουν αµοιβαίες σχέσεις µεταξύ
των Γενικών Επιτελείων των δύο χωρών, καθώς και των ιδίων
Υπουργείων και να συνάψουν συνεργασία σε στρατιωτικούς και
αµυντικούς τοµείς εντός των ορίων των αρµοδιοτήτων τους, που
καθορίζονται από την εθνική τους νοµοθεσία, καθιστώντας αυτά
ικανά να αυξήσουν τις αντίστοιχες αµυντικές τους δυνατότητες.
Το παρόν κείµενο καθορίζει τις αρχές συνεργασίας που διέπουν την
προαναφερθείσα αµοιβαία συνεργασία.

'Αρθρο 2
Αρχές που διέπουν τη συνεργασία των Μερών

Τα Μέρη προτίθενται να διευκολύνουν την εκπλήρωση των
προαναφερόµενων στόχων, µέσω ανταλλαγής εκπαίδευσης -
τεχνικών δεδοµένων και πληροφοριών, που οδηγούν στην
κατανόηση των στρατιωτικών αναγκών και των τεχνολογικών τους
επιλύσεων µε τη συνεργασία σε αυτούς τους τοµείς.
Τα Μέρη θα ενθαρρύνουν τις βιοµηχανίες τους στη διερεύνηση
σχεδίων και εξοπλισµού, µε αµοιβαίο ενδιαφέρον και για τα δύο
Μέρη. Τα Μέρη θα συµφωνούν, εκ των προτέρων, κατά
περίπτωση, επί των συγκεκριµένων όρων τέτοιας συνεργασίας.

'Αρθρο 3
Τοµείς στρατιωτικής συνεργασίας

Τα Μέρη προτίθενται να πραγµατοποιήσουν τη στρατιωτική
συνεργασία στους παρακάτω τοµείς:
α. Ανταλλαγή επισκέψεων (διοικητών, αντιπροσωπειών, Ναυτικών
Μονάδων, Αεροπορικών Μονάδων).
β. Ανταλλαγή παρατηρητών για παρακολούθηση εκπαιδευτικών

δραστηριοτήτων και ασκήσεων µε ειδική πρόσκληση του
ενδιαφερόµενου Μέρους.
γ. Ανταλλαγή προσωπικού για συµµετοχή σε αµοιβαία
συµφωνηθείσες εκπαιδευτικές σειρές.
δ. Ανταλλαγή τεχνικών, τεχνολογικών και βιοµηχανικών
πληροφοριών προς ανάπτυξη, βελτίωση και παραγωγή αµυντικού
εξοπλισµού για να πληρούν τις ανάγκες των Μερών.
ε. Ανταλλαγή εµπειριών στον τοµέα τεχνικής υποστήριξης σε
οπλικά συστήµατα και εξοπλισµό.
στ. Εκπόνηση διερευνητικών σχεδίων σε αµοιβαίως
συµφωνηθέντες τοµείς και παρακολούθηση συµποσίων και
σεµιναρίων.
ζ. Ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα της στρατιωτικής ιστορίας.
η. Ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα του στρατιωτικού
αθλητισµού.
θ. Συνεργασία στον τοµέα των Ειρηνευτικών ∆υνάµεων που
εργάζονται υπό την αιγίδα των Ηνωµένων Εθνών.
ι. Ανταλλαγή πληροφοριών και απόψεων όσον αφορά τα θέµατα
αφοπλισµού.

'Αρθρο 4
Επέκταση της συνεργασίας

Οι αναφερθείσες αρχές του 'Αρθρου 2 του παρόντος Π.Σ.Σ. θα
εξετάζονται και επεκτείνονται. Ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα
των στρατιωτικών πληροφοριών µέσω ξεχωριστού πρωτοκόλλου
υπογεγραµµένου από τις Στρατιωτικές Αρχές Πληροφοριών των
δύο Μερών.

'Αρθρο 5
Μέτρα ασφαλείας

Το παρόν Π.Σ.Σ. και η συνεργασία µεταξύ των Μερών θα πρέπει να
θεωρούνται "Εµπιστευτικά".
'Ολες οι στρατιωτικές διαβαθµισµένες πληροφορίες που απευθείας
"ανταλλάσσονται" µεταξύ των Μερών και οι πληροφορίες κοινού
ενδιαφέροντος που αποκτώνται µε άλλους τρόπους από κάθε
Μέρος, θα προστατεύονται σύµφωνα µε τις παρακάτω αρχές:
α. Το Μέρος το οποίο λαµβάνει πληροφορίες, δεν θα τις
ανακοινώνει σε τρίτο κράτος - µέρος πριν την εκ των προτέρων
έγκριση του Μέρους που παρέχει τις πληροφορίες.
β. Το Μέρος το οποίο λαµβάνει πληροφορίες, θα παρέχει την ίδια
διαβάθµιση όπως αυτή που εδόθη από το παρέχον Μέρος και ως
συνέπεια θα τηρεί τα αναγκαία µέτρα ασφαλείας.
γ. Τα δικαιώµατα ευρεσιτεχνίας της πνευµατικής ιδιοκτησίας ή του
εµπορικού απορρήτου στο στρατιωτικό τοµέα θα προστατεύονται
δεόντως.
δ. Οι πληροφορίες αυτές θα παρέχονται µέσω επίσηµων διόδων.
Μόνο το εξουσιοδοτηµένο προσωπικό θα έχει πρόσβαση σε αυτές
και θα τις χρησιµοποιεί µόνο για στρατιωτική συνεργασία.
ε. Οποιαδήποτε συµµετοχή τρίτου µέρους στο Πρωτόκολλο θα
απόκειται σε εκ των προτέρων συµφωνία µεταξύ των δύο Μερών.

'Αρθρο 6
Κάλυψη δαπανών

Κάθε Μέρος θα καλύπτει τις δικές του δαπάνες, που σχετίζονται µε
το παρόν Π.Σ.Σ., εκτός εάν άλλως έχει συµφωνηθεί από τα Μέρη
κατά περίπτωση.

'Αρθρο 7
Συσκέψεις

Τα Μέρη έχουν συµφωνήσει να συγκροτήσουν µία Μικτή
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Επιτροπή περιλαµβάνοντας µέλη από το Υπουργείο 'Αµυνας, το
Στρατό Ξηράς, το Ναυτικό, την Αεροπορία, την Αεράµυνα και τις
Αρχές, που είναι αρµόδιες για επιχειρήσεις, εκπαίδευση, εξοπλισµό
και πληροφορίες, από τα δύο Μέρη και θα πρέπει να
προεδρεύονται από τις Αρχές που είναι αρµόδιες για επιχειρήσεις.
Οι Μικτές Επιτροπές θα συσκέπτονται περιοδικά εναλλάξ και στις
δύο χώρες προς σύνταξη του τελικού σχεδίου του Π.Σ.Σ., το οποίο
θα υπογράφεται σε επίπεδο Υπουργών για την επίβλεψη της
εκτέλεσης των ενεργειών του υπογεγραµµένου Πρωτοκόλλου.

'Αρθρο 8
∆ιάρκεια του Πρωτοκόλλου για στρατιωτική

συνεργασία
Το Πρωτόκολλο Στρατιωτικής Συνεργασίας θα ισχύσει µε την
ηµεροµηνία της τελευταίας αναγγελίας που θα υποδηλώνει ότι οι
απαραίτητες εσωτερικές διαδικασίες, που απαιτούνται από τα δύο
Μέρη για να τεθεί σε ισχύ, έχουν ολοκληρωθεί.
Το παρόν Π.Σ.Σ. θα παραµείνει σε ισχύ για πέντε (5) χρόνια και
µπορεί να ανανεώνεται µε τη σύµφωνη γνώµη και των δύο Μερών.
Οποιοδήποτε Μέρος δύναται να αποσύρεται, κατόπιν αιτήσεως,
παρέχοντας στο άλλο Μέρος γνωστοποίηση τουλάχιστον έξι (6)
µήνες νωρίτερα.
'Οταν το παρόν Πρωτόκολλο θεωρείται ότι δεν ισχύει, τα δύο Μέρη
θα επιδιώξουν διαπραγµατεύσεις για να ρυθµίσουν αµοιβαία
θέµατα, η διαδικασία υφίσταται σύµφωνα µε το σύστηµα που
εφεξής αναφέρεται.

'Αρθρο 9
Ανακοινώσεις

Η όλη επικοινωνία που διεξάγεται από κάθε Μέρος θα πρέπει να
είναι έγγραφη και στην αγγλική γλώσσα, µέσω των ΑΚΑΜ των δύο
χωρών.

'Αρθρο 10
Το αδιάσπαστο του Π.Σ.Σ.

Το παρόν Π.Σ.Σ. συνίσταται από ολόκληρο το Π.Σ.Σ. που
υπογράφεται µεταξύ των Μερών.
Το παρόν Π.Σ.Σ. υπογράφεται σε δύο πρωτότυπα αντίγραφα στην
αγγλική γλώσσα.
Βεβαιώνεται ότι από κάθε Συµµετέχον Μέρος προέκυψε το παρόν
Πρωτόκολλο για Στρατιωτική Συνεργασία, το οποίο πρέπει να
επικυρωθεί από τον εξουσιοδοτηµένο δεόντως Εκπρόσωπο, και
υπογράφεται το παρόν Π.Σ.Σ. στην Αθήνα την 19η Ιουνίου 1997.
Για το Ελληνικό
Υπουργείο
Εθνικής 'Αµυνας
Υ.ΕΘ.Α. ΕΛΛΑ∆ΟΣ

(υπογραφή)
'Ονοµα: Εντιµότατος
Απόστολος - Αθανάσιος
Τσοχατζόπουλος

Τίτλος: Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας
'Αµυνας

Για το Υπουργείο
'Αµυνας της Αραβικής
∆ηµοκρατίας της Αιγύπτου
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ
ΑΙΓΥΠΤΟΥ
(υπογραφή)
'Ονοµα: Εντιµότατος
Στρατάρχης
Hussein Tantawy

Τίτλος: Αρχηγός Ενόπλων
∆υνάµεων- Υπουργός
και Στρατιωτικής
Παραγωγής

Hµεροµηνία: 19 ΙΟΥΝΙΟΥ 1997

'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 8 αυτού.
Παραγγέλλοµε τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και την εκτέλεσή του ως νόµου του Κράτους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση του παραπάνω νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Του ιδίου Υπουργείου.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση του Πρωτοκόλλου Βοήθειας και
Συνεργασίας των Ενόπλων ∆υνάµεων µεταξύ του Υπουργείου
'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και του Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Συµπληρωµατικής
Συµφωνίας στο Πρωτόκολλο".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού:
"Ερασιτεχνικός και επαγγελµατικός αθλητισµός και άλλες διατάξεις".
Στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων έχει αποφασισθεί να συζητηθεί το
νοµοσχέδιο αυτό σε τέσσερις συνεδριάσεις. Μια επί της αρχής και
τρεις επί των άρθρων.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ειδική αγορήτρια για
την συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού, ορίζεται από το Συνασπισµό
της Αριστεράς και της Προόδου η κ. Ανδριανή Λουλέ.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κυρία
Μπενάκη, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω -
θα δούµε βέβαια πόσοι συνάδελφοι θα εγγραφούν- ότι για ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο που ευλόγως διεγείρει το ενδιαφέρον πολλών,
δεν πιστεύω ότι θα φθάσει µια συνεδρίαση επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εγινε µεγάλη
συζήτηση και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων και καταλήξαµε ότι το
κύριο βάρος της συζήτησης αφορά στα άρθρα και γι'αυτό είπαµε να
περιοριστεί η συζήτηση επί της αρχής σε µια συνεδρίαση και οι
άλλες τρεις να διατεθούν για τα άρθρα.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Είναι µια εκτίµηση, κύριε Πρόεδρε,
αλλά αφήστε να το δούµε στην πορεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Για να µην
επιβαρυνθεί η συζήτηση των άρθρων, είπαµε να συζητηθεί σε µια
συνεδρίαση επί της αρχής. 'Αλλωστε, θα το δούµε στην πορεία.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Το δεύτερο είναι ότι δεν µας έχουν
διανεµηθεί τυπωµένες οι τροποποιούµενες διατάξεις.
Κάτι διενεµήθη στην επιτροπή, όπως άκουσα, ένα κείµενο
δακτυλογραφηµένο, το οποίο περιείχε συνολικά την ισχύουσα
νοµοθεσία, αλλά δεν ικανοποιούσε την απαίτηση να υποδεικνύονται
οι τροποποιούµενες διατάξεις και οι καταργούµενες. Εδώ πάντως
δεν υπάρχει στην Αίθουσα και δεν µας εστάλη, όπως οφείλει να
στέλεται.
'Ενα  τρίτο  που  θα  παρακαλούσα  εξαρχής  τον  κύριο  Υπουργό
να  το  λάβει  υπόψη  του,  είναι  ότι  δεν  έχουµε  καµία  τάξη
µεγέθους  για  τη  δαπάνη  όλου  αυτού  του  νοµοθετήµατος.  Είναι
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τεράστιο νοµοθέτηµα, πολύ φιλόδοξο, αναλαµβάνονται κάποιες
πρωτοβουλίες, οι οποίες θα πρέπει να φθάνουν σε
τρισεκατοµµύρια, αλλά εµείς δεν µπορούµε να το δεχθούµε όταν ο
σταθερός µονόλογος του Γενικού Λογιστηρίου είναι η ακαθόριστη
δαπάνη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αυτά επί της ουσίας,
κυρία Μπενάκη...
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆εν είναι θέµα ουσίας, είναι θέµα
Συντάγµατος, όπως αντιλαµβάνεσθε, γιατί αυτή η έκθεση πρέπει να
περιλαµβάνεται και να δίνει µια εικόνα τάξης µεγέθους στους
Βουλευτές.
Λοιπόν, θα σας παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, το θέτω εξαρχής, να
το λάβει υπόψη του ο κύριος Υπουργός και να έχουµε και κάποια
ένδειξη κόστους.
Λοιπόν: Χρόνος, τροποποιούµενες διατάξεις και τάξη µεγέθους επί
του κόστους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν θα χρειαστεί άλλη
συνεδρίαση για την επί της αρχής συζήτηση.
Κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν και οι
Ολυµπιονίκες µας.
Τους καλωσορίζουµε στο "στίβο της ∆ηµοκρατίας"!
(Xειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες)
Ο κ. Τσερτικίδης, εισηγητής της Πλειοψηφίας, έχει το λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΤΣΕΡΤΙΚΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
αθλητισµός µε την ευρύτερη σηµασία ως πολιτική συνιστώσα,
εξακολουθεί πάντα να επηρεάζει µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο την
ποιότητα ζωής του πολίτη, τον ελεύθερο χρόνο του και να συµβάλει
στην υγεία, την παιδεία και την κοινωνική συµπεριφορά του. Η
ανάπτυξη του αθλητισµού αποτρέπει την εκδήλωση φαινοµένων,
όπως ο ατοµικισµός, η κοινωνική αποµόνωση και η αλλοτρίωση της
νέας γενιάς, ενώ συµβάλλει στη διαµόρφωση συλλογικής
συνείδησης, στην καλλιέργεια άµιλλας και στην αρµονική
συνύπαρξη. Οι µεγάλες επιτυχίες µε διεθνή εµβέλεια του ελληνικού
αθλητισµού, οδήγησαν τον 'Ελληνα πολίτη να αγκαλιάσει τον
αθλητισµό, να τον στηρίξει ηθικά και οικονοµικά και να τον κάνει
κτήµα του. 'Οµως, τα νοσηρά φαινόµενα που εµφανίστηκαν στο
χώρο του αθλητισµού τα τελευταία χρόνια εξαιτίας της έλλειψης
ενός σύγχρονου νοµικού πλαισίου δράσης και λειτουργίας του,
όπως ο παραγοντισµός, η διαφάνεια, η µη σωστή διαχείριση των
πόρων, οι ατασθαλίες στους χώρους διοίκησης λαϊκών αθληµάτων
(ποδόσφαιρο, µπάσκετ), τα κρούσµατα βίας στους αθλητικούς
χώρους ως αποτέλεσµα έλλειψης αθλητικής παιδείας και αγωγής, η
διαύρωση της διαιτησίας και της αθλητικής δικαιοσύνης, οδήγησαν
την κοινωνία να απαιτεί, εδώ και πολλά χρόνια, µια διαφορετική
πολιτική για τον αθλητισµό.
Αιτήµατα όπως η θεσµοθέτηση εθνικού αθλητικού σχεδιασµού, ο
διαχωρισµός της αθλητικής δηµιουργίας από την
εµπορευµατοποίηση και εκµετάλλευση του αθλητικού θεάµατος, η
καθιέρωση της ανεξαρτησίας και της αυτοτέλειας των αθλητικών
φορέων, η θεσµοθέτηση του µαζικού αθλητισµού ως δικαίωµα του
πολίτη και υποχρέωση της πολιτείας και η καθιέρωση κανόνων
λειτουργίας και ελέγχου για την κατοχύρωση διαφάνειας και
ισονοµίας, παραµένουν στο προσκήνιο για µεγάλο χρονικό
διάστηµα, µε αποτέλεσµα σήµερα η ανάγκη για ικανοποίησή τους
να είναι κάτι παραπάνω από επιτακτική.
Από τις αρχές της δεκαετίας του '80 διαπιστώσαµε την ανάγκη
αλλαγής του νοµικού θεσµικού πλαισίου που διέπει τον ελληνικό
αθλητισµό. Η ανάγκη σήµερα νοµοθετικής πρωτοβουλίας για την
οργάνωση του ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού είναι
επιτακτική, κυρίως για τους παρακάτω λόγους: Η ισχύουσα
νοµοθεσία, µε τις πολλές τροποποιήσεις και συµπληρώσεις που
δεν καλύπτει τις σύγχρονες αθλητικές ανάγκες, ο ν. 7575,
σηµαντικό νοµοθέτηµα για την εποχή του, είναι διαπιστωµένο πλέον
ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις σύγχρονες εξελίξεις και τις
απαιτήσεις της νέας ελληνικής πραγµατικότητας, αφού κύρια αγνοεί
τον άγνωστο για την εποχή εκείνη επαγγελµατισµό στον αθλητικό
χώρο, αλλά και σύγχρονες έννοιες και λειτουργίες, όπως για
παράδειγµα τη χορηγία.
Συναντά τεράστιες δυσκολίες αυτός που θέλει να εφαρµόσει το
νόµο, διότι έχουµε πεντακόσιους είκοσι νόµους και κανονιστικές
πράξεις διάσπαρτες σε άσχετα νοµοσχέδια, όπως π.χ. στον Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας.

Πρέπει να αντιµετωπισθούν και επιλυθούν νέα προβλήµατα και να
ρυθµισθούν θέµατα που είναι σε εξέλιξη.
Τέλος, ο εκσυγχρονισµός του αθλητικού χώρου αυτήν την περίοδο
γίνεται απόλυτα αναγκαίος εν όψει των Ολυµπιακών Αγώνων του
2004.
Από τη συστηµατική και µε σύγχρονο τρόπο διευθέτηση των
αθλητικών µας θεµάτων, θα εξαρτηθεί η επιτυχία της χώρας µας
στους Ολυµπιακούς Αγώνες που οργανώνουµε.
Κεφαλαιώδη θέµατα του νέου αθλητικού νόµου είναι:
Η οργάνωση του εθνικού αθλητικού σχεδιασµού µε βάση τετραετές
πρόγραµµα µεταξύ των Ολυµπιακών Αγώνων.
Ο ορθολογισµός των κρατικών επιχορηγήσεων στους φορείς. Να
υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια και να µην κατανέµονται αυτά
πελατειακά.
Ο διαχωρισµός του ερασιτεχνικού από τον επαγγελµατικό
αθλητισµό.
Τα κίνητρα για τους Ολυµπιονίκες µας, τους πρωταθλητές και τους
αθλητές µεγάλων επιδόσεων.
Η αντιµετώπιση θεµάτων βίας.
Η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν τις οµοσπονδίες, τις ενώσεις, τη
διαιτησία και την αθλητική δικαιοσύνη.
Προβλέπονται στο νοµοσχέδιο για τον αθλητικό σχεδιασµό το
Εθνικό Συµβούλιο Αθλητικού Σχεδιασµού για την επιστηµονική
στήριξη του αθλητισµού το ΕΚΑΕΤ, το Εθνικό Κέντρο Αθλητικής
'Ερευνας και Τεχνολογίας για τα προγράµµατα άθλησης για όλους,
η ίδρυση του Οργανισµού Μαζικού Αθλητισµού για να καλυφθεί ένα
µεγάλο κενό στο επίπεδο του αθλητισµού.
Για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, το αθλητικό σωµατείο προβλέπει:
Ανοίγουν οι πόρτες των αθλητικών σωµατείων σε όποιον πολίτη
επιθυµεί να εγγραφεί σε αυτά.
'Ατοµα καταδικασµένα µε τελεσίδικη δικαστική απόφαση για µια
σειρά από αδικήµατα, δεν µπορούν να είναι µέλη αθλητικού
σωµατείου.
Γενικά οι εν ενεργεία αθλητές, διαιτητές και προπονητές, δεν
µπορούν να µετέχουν σε διοικήσεις αθλητικών σωµατείων.
Καθιερώνεται ενιαίος τρόπος τήρησης βιβλίων, ενώ τα έσοδα και
έξοδα του αθλητικού σωµατείου ελέγχονται από την αρµόδια ∆ΟΥ,
σε ορισµένες βέβαια περιπτώσεις.
Μπορούν τα αθλητικά σωµατεία να δέχονται δωρεές και χορηγίες
και επιτρέπεται να διαφηµίζουν προϊόντα ή υπηρεσίες µε τον όρο
ότι δεν θα παραχωρούν έµβληµα, ονοµασία ή τίτλο και ότι τηρούν
τις διατάξεις του Κώδικα.
Απαγορεύεται η σύσταση αθλητικού σωµατείου ως εµπορική
επιχείρηση.
Αθλητικό σωµατείο που ιδρύεται από τώρα και στο εξής για να
επιχορηγείται από το κράτος, θα πρέπει προηγουµένως να επιδείξει
αθλητική δραστηριότητα τουλάχιστον τριών ετών.
Στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού τηρείται µητρώο ειδικά
αναγνωρισµένων αθλητικών σωµατείων.
Σωµατείο σήµερα νοείται αυτό, το οποίο έχει την αθλητική
αναγνώριση.
Για την αθλητική ένωση το νοµοσχέδιο προβλέπει:
Σε κάθε Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση πρέπει να ιδρυθεί αθλητική
ένωση µε µέλη σωµατεία που καλλιεργούν τον ίδιο κλάδο άθλησης,
για την καλύτερη οργάνωση του αθλήµατος στο γεωγραφικό χώρο
ευθύνης της.
∆ίνεται η δυνατότητα σε όλους τους πολίτες µέλη σωµατείων να
µετέχουν στις διοικήσεις των αθλητικών ενώσεων και καθιερώνεται
ασυµβίβαστο συµµετοχής συγχρόνως στη διοίκηση και άλλης
οµοσπονδίας ή ένωσης.
Προβλέπεται ότι ο ελάχιστος αριθµός των µελών κάθε αθλητικής
ένωσης είναι δέκα.
Τέλος, τα µέλη του προεδρείου του διοικητικού συµβουλίου της
αθλητικής ένωσης πρέπει να είναι µόνιµοι κάτοικοι της περιφέρειας
που καλύπτει η ένωση.
Για την αθλητική οµοσπονδία το νοµοσχέδιο διασαφηνίζει
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τη διαδικασία ίδρυσης της νέας οµοσπονδίας.
Καθιερώνεται το "πόθεν έσχες" για τα µέλη των διοικήσεων των
οµοσπονδιών.
Ο αριθµός των µελών των διοικητικών συµβουλίων των
οµοσπονδιών εξαρτάται από τον αριθµό των σωµατείων.
Το διοικητικό συµβούλιο της οµοσπονδίας εκλέγεται για τέσσερα
χρόνια και αποτελείται από πέντε έως είκοσι ένα µέλη, ανάλογα µε
τα σωµατεία που συγκροτούν την οµοσπονδία.
Προβλέπεται η δυνατότητα καθιέρωσης του θεσµού του ειδικού
συνεργάτη της οµοσπονδίας. Ο ειδικός συνεργάτης µε τις
εξειδικευµένες γνώσεις του, την εµπειρία του αλλά και τα αυξηµένα
τυπικά προσόντα του, θα συµβάλει αποφασιστικά στην επιτυχηµένη
πορεία της οµοσπονδίας.
Καταργείται ο θεσµός -και είναι µεγάλη τοµή αυτή, κύριοι
συνάδελφοι- που ήθελε τα µέλη των προεδρείων των οµοσπονδιών
να είναι µόνιµοι κάτοικοι του Λεκανοπεδίου.
Γίνεται απαραίτητη η παρουσία δικαστικού αντιπροσώπου ως
προέδρου της εφορευτικής επιτροπής στις αρχαιρεσίες των
οµοσπονδιών.
Καθιερώνεται διαδικασία για τις προµήθειες στις οποίες προβαίνουν
οι οµοσπονδίες. Καµία αθλητική διοργάνωση διεθνούς εµβέλειας
δεν µπορεί να αναληφθεί από αθλητική οµοσπονδία χωρίς την
προηγούµενη έγκριση της πολιτικής αθλητικής ηγεσίας. Μπορεί να
το πράξει, αλλά τότε δεν έχει το δικαίωµα να επιχορηγηθεί.
Το προσωπικό των αθλητικών οµοσπονδιών υπάγεται ως προς τις
προσλήψεις στις διατάξεις του ν.2190/94. Προβλέπεται ποσόστωση
στα διοικητικά συµβούλια των οµοσπονδιών...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι αντισυνταγµατικό.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΤΣΕΡΤΙΚΙ∆ΗΣ: Θα το δούµε, κύριε συνάδελφε.
Προβλέπεται ότι η έδρα της κάθε αθλητικής οµοσπονδίας είναι θέµα
που θα κρίνει η γενική της συνέλευση.
Ρυθµίζεται ο αριθµός του προσωπικού των αθλητικών
οµοσπονδιών µε τη δηµιουργία οργανισµών σε κάθε µία από αυτές
και την πρόβλεψη διαδικασίας µετατάξεων για το προσωπικό που
τυχόν πλεονάζει.
∆εν έχει το δικαίωµα κανείς να είναι µέλος διοίκησης σε
περισσότερες από µία οµοσπονδίες µετά την ψήφιση του
νοµοσχεδίου αυτού.
Η ευαισθησία της πολιτείας στο σοβαρό θέµα των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες αποδεικνύεται έµπρακτα µε τις διατάξεις που
προβλέπονται στο νοµοσχέδιο. Το δικαίωµα στην άθληση των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες γίνεται πραγµατικότητα.
Αναγνωρίζεται το δικαίωµα ίδρυσης σωµατείων, ενώσεων και
οµοσπονδιών που θα έχουν την ειδική αθλητική αναγνώριση του
αρµοδίου για τον αθλητισµό Υπουργού.
Για τον προπονητή προβλέπεται η διαδικασία µε την οποία θα
χορηγούνται οι άδειες ασκήσεως επαγγέλµατος. Καθορίζεται ο
τρόπος µε τον οποίο θα γίνεται η ισοτιµία των πτυχίων
προπονητών από σχολές και κέντρα του εξωτερικού ή του
εσωτερικού. Η εργασία του προπονητή καθίσταται εξαρτηµένη
εργασία.
Απαγορεύεται σε σωµατεία που επιχορηγούνται από το κράτος να
απασχολούν προπονητές που στερούνται την άδεια άσκησης
επαγγέλµατος.
Καθιερώνεται τέλος µητρώο προπονητών.
Για τον αθλητή προβλέπονται τα εξής: Για πρώτη φορά ορίζονται τα
δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις του ερασιτέχνη αθλητή. Η
µεταγραφή του ερασιτέχνη αθλητή µπορεί να γίνει και µε οικονοµικό
αντάλλαγµα, µε την υποχρέωση εκδόσεως του ανάλογου
παραστατικού.
Ο αθλητής µπορεί να συµβληθεί µε χορηγό ή να διαφηµίζει
προϊόντα, αν τηρηθούν οι φορολογικές διατάξεις και αν η
δραστηριότητα αυτή δεν έρχεται σε αντίθεση µε κανονισµούς του
αθλήµατος ή της οµοσπονδίας.
Είναι υποχρεωµένος ο αθλητής να παρέχει τις υπηρεσίες του στις
εθνικές οµάδες. Αν τις αρνηθεί, στερείται κάθε προνοµίου.

Θεσµοθετούνται τα κίνητρα για τους αθλητές υψηλών επιδόσεων
που προβάλλουν διεθνώς τη χώρα.
Καθιερώνεται η ενίσχυση και η περίθαλψη των ανασφάλιστων
ερασιτεχνών αθλητών που αναξιοπαθούν.
Με το νοµοσχέδιο ρυθµίζονται και θεσµοθετούνται ειδικοί αθλητικοί
φορείς. Με προεδρικό διάταγµα το Εθνικό Κέντρο Αθλητικών
Ερευνών -ΕΚΑΕ- καθίσταται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε
την επωνυµία ΕΚΑΕΤ, Ελληνικό Κέντρο Αθλητικής 'Ερευνας και
Τεχνολογίας. Το ΕΚΑΕΤ προωθεί την έρευνα και την ανάπτυξη των
επιστηµών του αθλητισµού, καθώς επίσης ασχολείται µε τη
συλλογή, τεκµηρίωση και διάδοση πληροφοριών επιστηµονικού και
τεχνολογικού ενδιαφέροντος.
Ο εθνικός αθλητικός σχεδιασµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι αίτηµα του αθλητικού µας κινήµατος. Η σύσταση του Εθνικού
Συµβουλίου Αθλητικού Σχεδιασµού -ΕΣΑΣ- στη Γενική Γραµµατεία
είναι αντιπροσωπευτικό όργανο του αθλητικού κινήµατος όπου
εκπροσωπούνται σε αυτό όλες οι οµάδες αθληµάτων, αλλά και όλοι
οι φορείς που ασκούν πολιτική στον αθλητισµό της χώρας.
Μερικές από τις αρµοδιότητες του ΕΣΑΣ είναι να γνωµοδοτεί για τον
προγραµµατισµό των αθλητικών έργων υποδοµής σε όλην τη
χώρα, τον καθορισµό των κριτηρίων για την κατανοµή του ποσού
των επιχορηγήσεων προς τις οµοσπονδίες, τον καθορισµό
κριτηρίων για τις επιχορηγήσεις των αθλητικών σωµατείων, για την
ανάγκη καταβολής έκτακτης επιχορήγησης σε αθλητικές
οµοσπονδίες, αθλητικά σωµατεία και γενικότερα σε όλους τους
φορείς, τον προσδιορισµό των απαιτούµενων προϋποθέσεων για
την ανάληψη µεγάλων διεθνών αθλητικών οργανώσεων από τις
οµοσπονδίες.
Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που αφορούν στην καταπολέµηση
του νοσηρού φαινοµένου της βίας στους αγωνιστικούς χώρους η
χώρα µας επιτέλους εναρµονίζεται επιτέλους µε τις διατάξεις της
ευρωπαϊκής σύµβασης που υπογράφηκε στο Στρασβούργο στις
19.8.85 και που ναι µεν η χώρα µας κύρωσε µε το ν.1878 αλλά που
δεν έδωσε εξουσιοδότηση στους αρµόδιους Υπουργούς να
ρυθµίζουν θέµατα που ήταν ανάγκη να ρυθµιστούν µε υπουργικές
αποφάσεις. 'Ετσι, η υπουργική απόφαση 24031/89 εκδόθηκε χωρίς
εξουσιοδότηση νόµου, µε αποτέλεσµα να είναι ανίσχυρη και να µην
παράγει έννοµα αποτελέσµατα.
Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έγκυρα πια για το φαινόµενο της
βίας στους αγωνιστικούς χώρους, θεσµοθείται πλαίσιο µέσα στο
οποίο η πολιτεία θα κινηθεί. Θα θεσπιστεί µε πρωτοβουλία του
αρµοδίου Υπουργού κανονιστικό πλαίσιο, που θα ρυθµίζει όλα τα
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την καταπολέµηση του
φαινοµένου της βίας.
Για πρώτη φορά η πολιτεία ρυθµίζει διαδικασίες και θέτει
προϋποθέσεις για τη δυνατότητα απόκτησης ιδιότητας µέλους των
συνδέσµων φιλάθλων αθλητικών σωµατείων.
Η πολιτεία έχει υποχρέωση να δώσει σε όλες τις κοινωνικές οµάδες
σε όλην τη χώρα την ευκαιρία να ασκηθούν οργανωµένα
προκειµένου µέσω της άσκησης να εξασφαλιστεί η σωµατική και η
πνευµατική υγεία των πολιτών της και ιδρύεται για το σκοπό αυτό
το ΝΠΙ∆ µε την επωνυµία "Οργανισµός Μαζικού Αθλητισµού" που
έργο του είναι η µελέτη, η οργάνωση, η εφαρµογή, η
παρακολούθηση, η υποστήριξη και η χρηµατοδότηση των
προγραµµάτων µαζικής άθλησης σε όλην τη χώρα.
'Εχει διαπιστωθεί απ' όλους ότι η διαιτησία ιδίως στα οµαδικά
αθλήµατα χρειάζεται ριζικές αλλαγές ως προς τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας τους. Και αυτό γιατί είναι γενικευµένη η
αναξιοπιστία καθώς και η εντύπωση ότι υπάρχει διαφορά στο χώρο
της διαιτησίας.
Με το νοµοσχέδιο, ρυθµίζονται αρµοδιότητες και καθήκοντα των
συνδέσµων διαιτησίας, καθώς και οι προϋποθέσεις για την ίδρυση
και λειτουργία οµοσπονδίας διαιτητών.
Τα σοβαρά και ευαίσθητα θέµατα της διαιτησίας όπως η
αξιολόγηση, τα κριτήρια επιλογής των παρατηρητών, οι
αποζηµιώσεις, τα κωλύµατα και άλλα ανατίθενται για ρύθµιση στους
ειδικούς κανονισµούς των αθλητικών οµοσπονδιών.
Με το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διασφαλίζεται η διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων στη
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Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. ∆ικαιώνεται ένα πάγιο αίτηµα του
αθλητικού κινήµατος της χώρας µας όπου οι επιχορηγήσεις προς τα
αθλητικά σωµατεία θα γίνονται µόνο µέσω των αθλητικών
οµοσπονδιών και µετά από γνωµοδότηση του ΕΣΑΣ. Καταργείται η
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε αθλητικούς φορείς που ήταν η
µεγάλη πληγή στα οικονοµικά του ελληνικού αθλητισµού. Η
εκάστοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αθλητισµού δεν θα έχει
πλέον αυτήν τη δυνατότητα. Στο εξής θα επιτρέπεται έκτακτη
επιχορήγηση µόνο για συγκεκριµένο αθλητικό σκοπό και πάντα
ύστερα από γνώµη του ΕΣΑΣ το οποίο και εισηγείται τα κριτήρια
σύµφωνα µε τα οποία θα εγκρίνονται οι έκτακτες επιχορηγήσεις.
Τέλος προβλέπεται το επταµελές ελεγκτικό συµβούλιο οικονοµικού
και διαχειριστικού ελέγχου που ιδρύεται στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού µε σκοπό να διασφαλιστεί πλήρως η διαφάνεια στη
διαχείριση των οικονοµικών πόρων που διατίθενται για τον
αθλητισµό.
Σε ό,τι αφορά για τον επαγγελµατικό αθλητισµό. Ο επαγγελµατικός
αθλητισµός πρέπει να διαχωριστεί από τον κόσµο της αθλητικής
δηµιουργίας. Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου έχει αποστολή όχι
µόνο να διορθώσει τα κακώς κείµενα, να συµπληρώσει και να
βελτιώσει κενά και ασάφειες, αλλά ταυτόχρονα να κάνει τοµές και
ρυθµίσεις τέτοιες που να ανταποκρίνονται στα νέα κοινωνικά,
οικονοµικά και αθλητικά δεδοµένα έτσι όπως αυτά διαµορφώθηκαν
µε την πάροδο του χρόνου.
Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου θέτει σε νέα βάση τη σχέση
επαγγελµατικού αθλητισµού και πολιτείας. Οι κερδοσκοπικές
επιχειρήσεις που εκµεταλλεύονται το αθλητικό θέαµα θα
λειτουργούν κάτω από το ίδιο νοµικό καθεστώς που διέπει τη
λειτουργία όλων των επιχειρηµατικών µονάδων της χώρας. Ο
επαγγελµατίας αθλητής δεν µπορεί σε καµιά περίπτωση να είναι
εργαζόµενος δεύτερης κατηγορίας, µε πλήρεις υποχρεώσεις και
ελάχιστα δικαιώµατα ως προς τις απολαβές, την ασφάλιση και τη
συνταξιοδότηση. Η εργατική νοµοθεσία βρίσκει επιτέλους εφαρµογή
και στον επαγγελµατία αθλητή.
Για τα Τ.Α.Α., για τα τµήµατα αµειβοµένων αθλητών προβλέπεται η
διαδικασία αλλαγής τους από τον ερασιτεχνικό αθλητισµό στον
επαγγελµατικό καθώς και οι διαδικασίες περί των διοικητικών των
Τ.Α.Α.
Σχετικά µε τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, µε το παρόν
νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι για τον τρόπο ρύθµισης και λειτουργίας
τους προβλέπεται ό,τι ίσχυε στον ν. 1958/91. Αναφέρεται στη
διαδικασία κάλυψης του µετοχικού κεφαλαίου. Εναρµονίζει το
ελληνικό δίκαιο µε αυτό της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και γίνεται
εξοµοίωση φυσικών και νοµικών προσώπων της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης µε αυτά της χώρας µας. Ρυθµίζονται θέµατα εποπτείας
των ΑΑΕ. Προβλέπεται η επαναλειτουργία της Επιτροπής
Αποτίµησης των επαγγελµατιών αθλητών.
Τέλος, το νοµοσχέδιο ρυθµίζει τον τρόπο που γίνονται οι
αναµεταδόσεις, µεταδόσεις και εκµεταλλεύσεις των αθλητικών
αγώνων. Ρυθµίζει τη χρονική διάρκεια που µπορεί να γίνει η
µεταβίβαση δικαιώµατος από την ΑΑΕ και το αθλητικό σωµατείο
στον επαγγελµατικό σύνδεσµο ή στην οµοσπονδία, καθώς επίσης
και το ανώτατο χρονικό όριο για τις συµβάσεις διαχείρισης των
δικαιωµάτων, όταν αυτές συνάπτονται από οµοσπονδίες ή
συνδέσµους.
Για πρώτη φορά προσδιορίζεται η εργασιακή σχέση αθλητή µε
αµοιβή ή επαγγελµατία αθλητή µε τον εργοδότη. Είναι σύµβαση
παροχής υπηρεσιών εξαρτηµένης εργασίας, η οποία διέπεται από
τις διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας. Γίνεται σαφές ότι ο µηνιαίος
µισθός του αθλητή µε αµοιβή ή επαγγελµατία δεν µπορεί να είναι
µικρότερος από τις µηνιαίες αποδοχές του ανειδίκευτου εργάτη. Οι
επαγγελµατικοί σύνδεσµοι µετονοµάζονται σε ΕΣΑΠΕ και ΕΣΑΚΕ,
οι δε πρόεδροί τους θα συµµετέχουν στην οικεία οµοσπονδία,
καταλαµβάντας τη θέση του αντιπροέδρου. Για λόγους διαφάνειας
στη διαχείριση καθιερώνεται κι εδώ στα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου το "πόθεν έσχες".
Μεγάλη τοµή θεωρείται η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου για
την αθλητική δικαιοσύνη. Οι αποφάσεις της συχνά αµφισβητούνται.
Με τις διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου επιδιώκεται η ύπαρξη

µεγαλύτερης αξιοπιστίας των αποφάσεών της, αφού θα εκδικάζουν
τις υποθέσεις εν ενεργεία δικαστές και στον πρώτο και στο δεύτερο
βαθµό, που θα προτείνονται από τα οικεία δικαστήρια. Επίσης,
προβλέπονται διατάξεις που επιταχύνουν τις διαδικασίες απονοµής
της δικαιοσύνης. 'Ετσι µ' αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται η οµαλή
διεξαγωγή των πρωταθληµάτων.
Τέλος, η λειτουργία πρωτοβαθµίων και δευτεροβαθµίων οργάνων
και στη Θεσσαλονίκη θα εξυπηρετεί ένα µεγάλο αριθµό σωµατείων,
θα συµβάλει αποφασιστικά αφ' ενός στην ταχύτερη απονοµή της
αθλητικής δικαιοσύνης και αφ' ετέρου δεν ταλαιπωρεί και δεν
επιβαρύνει µε πρόσθετα έξοδα τους διαδίκους της βορείου
Ελλάδος.
Κύριοι συνάδελφοι, η διαφαινόµενη αναξιοπιστία των
επαγγελµατικών πρωταθληµάτων µε αποτέλεσµα τις έντονες
αντιδράσεις και τη βία στους αγωνιστικούς χώρους, οφείλονται στο
γεγονός της έλλειψης σοβαρών και υγειών θεσµών στη λειτουργία
της διαιτησίας και της αθλητικής δικαιοσύνης. Πιστεύω ότι µε τις
αλλαγές που προτείνονται µε τον παρόντα νόµο στους δύο αυτούς
ευαίσθητους τοµείς, θα υπάρξει ικανοποίηση του περί δικαίου
αισθήµατος του αθλητικού κόσµου.
Τελειώνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι έγινε εξαντλητικός διάλογος
µε όλους τους αθλητικούς φορείς, που κατέθεσαν τις απόψεις τους
και στον Υπουργό και στη Νοµοτεχνική Επιτροπή. Ενηµερώθηκαν
προ πολλού τα πολιτικά κόµµατα από τον Υπουργό, µε αποτέλεσµα
σήµερα να συζητάµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου, που σας
προτείνουµε να ψηφίσετε για το καλό του ελληνικού αθλητισµού.
Αυτοί που νόµιζαν ότι η Κυβέρνηση δεν θα έφερνε στη Βουλή προς
ψήφιση ένα τέτοιο µεταρρυθιστικό νοµοσχέδιο, διαψεύσθηκαν.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας, κ. Παπαθανασίου, έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε,
κι εγώ µε τη σειρά µου να καλωσορίσω στη Βουλή τους
Ολυµπιονίκες µας, τονίζοντας συνάµα ότι µας τιµά ιδιαίτερα η
παρουσία τους.
Εισάγεται σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής το νοµοσχέδιο για
τον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό. Πρόκειται για ένα
ογκώδες, βερµπαλιστικό και δύσχρηστο κείµενο, το οποίο
διακρίνεται πρώτον, για την γενική άγνοια των προβληµάτων του
αντικειµένου, δηλαδή του αθλητισµού, την οποία άγνοια προσπαθεί
να καλύψει µε µεγάλες κουβέντες, ωραιοποιήσεις και αναφορές στις
διατάξεις που αφορούν κυρίως τυπικές διαδικασίες. Γι' αυτό και
περιλαµβάνει τον πρωτοφανή αριθµό των εκατόν τριάντα οκτώ
άρθρων.
∆εύτερον, για την αλλοίωση των ιδεολογικών και κοινωνικών
χαρακτηριστικών του αθλητισµού. Για τη µετατροπή του
συνταγµατικά κατοχυρωµένου δικαιώµατος στην άθληση από
κοινωνικό αγαθό σε προϊόν οικονοµικά εκµεταλλεύσιµο, άρθρο 7,
παράγραφος 2. Με αυτήν τη διάταξη επιβάλλεται το τέλος της
αθλητικής ντροπής και ο αθλητισµός γίνεται προνόµιο των εχόντων
και κατεχόντων.
Τρίτον, την ανεπίτρεπτη συνταγµατικά και απαράδεκτη αθλητικά
απροσχηµάτιστη παρέµβαση στα εσωτερικά των αθλητικών
ενώσεων και οµοσπονδιών, που οδηγεί στην καθ' υπόταξη και
πλήρη οµηρία και υποταγή των αθλητικής κοινωνίας και των
αιρετών υπηρετών της αθλητικής ιδέας µε διατάξεις πρωτοφανούς
ήθους, ύφους και αυταρχικότητας.
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται µε µία σειρά διατάξεων να καθορίσει
και να προσδιορίσει σύµφωνα µε τις επιθυµίες και προσωπικές
απόψεις σχέσεις και θέσεις του νοµοθέτη εκτός των άλλων και τον
τρόπο εσωτερικής λειτουργίας ακόµα και την υπηρεσιακή
συγκρότηση των ενώσεων και οµοσπονδιών, όπου κατά τρόπο
κυνικό και απροκάλυπτο αποδέχεται στην εισηγητική του έκθεση ότι
το παρόν σχέδιο νόµου παρεµβαίνει στη δράση και λειτουργία της
αθλητικής οµοσπονδίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό το µόνο
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που καταφέρνει είναι να συγκεντρώνει την εξουσία στο κράτος,
προβλέποντας άνω των εκατό κανονιστικών πράξεων της διοίκησης
και να καταστρατηγεί ή να καταργεί κεκτηµένα δικαιώµατα των
αθλητικών φορέων και να επιβαρύνει µε µεγάλο κόστος την
οικονοµία µας, χωρίς το αντίστοιχο αθλητικό όφελος. Είναι
απαράδεκτη η ειδική ρύθµιση του άρθρου 75, παράγραφος 3 και
του άρθρου 95, παράγραφος 1 του Συντάγµατος, που συνοδεύει το
νοµοσχέδιο. Και οι δύο παρανόµως και παραδόξως δεν καθορίζουν
τις τεράστιες δαπάνες που συνεπάγεται η εφαρµογή του στην
πράξη. Στην τελευταία σελίδα του νοµοσχεδίου αναφέρεται: "Επί
του Κρατικού Προϋπολογισµού", 1. Ετήσια δαπάνη ακαθόριστη του
άρθρου 29. Ετήσια δαπάνη ακαθόριστη από την καταβολή
χρηµατικών ποσών στους προπονητές. Ετήσια δαπάνη ακαθόριστη
από την παροχή δωρεάν νοσοκοµειακής περίθαλψης στους
ανασφάλιστους ερασιτέχνες αθλητές. Ετήσια δαπάνη ακαθόριστη
από την επιχορήγηση των αθλητιατρικών κέντρων που συνιστώνται
στα περιφερειακά πανεπιστήµια. Ετήσια δαπάνη ακαθόριστη από
την καταβολή αποζηµίωσης στους ειδικούς συνεργάτες.
Τελικά, κύριε Υπουργέ, το µόνο που είναι καθορισµένο είναι αυτό το
ακαθόριστο νοµοσχέδιο.
Κύριε Υπουργέ, σας θέσαµε θέµα και στη συζήτηση της ∆ιαρκούς
Επιτροπής και ζητήσαµε να µας καθορίσετε περίπου αυτές τις
δαπάνες. Είπατε ότι δεν ξέρετε πόσοι είναι οι αθλητές. Μπορείτε
από τις οµοσπονδίες να το µάθετε. Είναι απλά πράγµατα.
Κύριοι συνάδελφοι, οι λιγοστές νέες ρυθµίσεις είτε ελέγχονται για τη
συνταγµατικότητά τους είτε αποτελούν νοµοθετικές ακροβασίες και
µόνο σύγκρουση µε το αθλητικό κίνηµα µπορούν να επιφέρουν και
όλα αυτά στα πρόθυρα του 2004. Και όλα αυτά χωρίς ένα ίχνος
ελπίδας για κάθαρση του αθλητικού χώρου από τους επιτήδειους
που τον λυµαίνονται.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ένας νόµος έχει πολιτική αξία µόνο τότε αν
επιλύει προβλήµατα και αν χαράσσει στρατηγική ανάπτυξης του
χώρου που αφορά. Στο χώρο του αθλητισµού τα προβλήµατα που
ήδη έχουν εντοπιστεί κατά την τελευταία κυρίως δεκαετία και που ο
νοµοθέτης καλείται να αντιµετωπίσει, είναι κυρίως θεσµικά,
οργανωτικά, λειτουργικά και οικονοµικά. Η αντιµετώπισή τους
σήµερα προσλαµβάνει µία νέα σηµαντική διάσταση, αυτή της
επιτυχούς οργάνωσης των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004. Για την
επιτυχή αντιµετώπιση των προβληµάτων αυτών ο νοµοθέτης
οφείλει να λαµβάνει υπόψη όχι µόνο την εσωτερική έννοµη τάξη,
αλλά σε σηµαντικό βαθµό και τη διεθνή αθλητική νοµιµότητα, όπως
αυτή προσδιορίζεται από τα καταστατικά και τους κανονισµούς της
∆ΟΕ και των διεθνών αθλητικών οργανώσεων.
Σε αυτό ακριβώς το σηµείο έγκειται και η ιδιοµορφία της
νοµοθετικής λειτουργίας του κράτους, ειδικά όταν καλείται να
ρυθµίσει το χώρο του αθλητισµού, αφού µία τέτοια ρύθµιση
προϋποθέτει γνώση του ∆ιεθνούς Αθλητικού ∆ικαίου, σεβασµός
των βασικών νοµικών αρχών του και σε κάθε περίπτωση
αναγνώριση της αυτονοµίας, αυτοδιοίκησης και αυτοδιαχείρισης του
αθλητικού κινήµατος.
Ο σεβασµός των αρχών αυτών επίσης προϋποθέτει µε τη σειρά του
τη βούληση του κράτους για υποστήριξη της αυτοδύναµης
οικονοµικής ανάπτυξης των αθλητικών οργανώσεων και φορέων
και όχι για την εξάρτησή τους από αυτό.
Αγαπητοί συνάδελφοι, από το σύνολο των ρυθµίσεων του
προτεινόµενου νοµοσχεδίου προκύπτει, δυστυχώς, ότι τούτο δεν
ανταποκρίνεται ούτε κατ'ελάχιστο στις παραπάνω θεµελειώδεις
αρχές και προϋποθέσεις µίας θεµελιώδους ανεκτής νοµοθετικής
παρέµβασης στο χώρο του αθλητισµού. Αντίθετα, αποτελεί κατά
βάση µία κακή συρραφή ισχυουσών διατάξεων και σε πολλές
περιπτώσεις ξεπερασµένων από την εξέλιξη του σύγχρονου
αθλητισµού, των νόµων 75/75, 423/76, 665/77 κλπ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό µου θυµίζει µία
οµιλία που άκουσα πρόσφατα µε θέµα: "Γλύπτες που θέλουν να
γίνουν ζωγράφοι και ζωγράφοι που θέλουν να γίνουν γλύπτες".
Παραφράζοντας, τη λέω: "Πολιτικοί που θέλουν να γίνουν

επιχειρηµατίες και επιχειρηµατίες που θέλουν να γίνουν και
πολιτικοί".
Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό µου δίνει την
εντύπωση, ότι συνετάχθη σε κάποιο γραφείο κάποιου
επιχειρηµατία.
Να τι λέει ο συνάδελφός µας, κ. Γεώργιος Λιάνης -που ήταν επί
χρόνια στη θέση του κ. Φούρα- στα πρακτικά της ∆ιαρκούς
Επιτροπής για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο: "Στο άρθρο 84, παρ. 2,
θα πρότεινα να µην στραγγαλίζονται τα µικρά σωµατεία. ∆ίνετε τα
τηλεοπτικά δικαιώµατα στους γηπεδούχους και αυτό κάνει "λίγκα"
µε πέντε οµάδες. ∆εν υπάρχει στην Ελλάδα µόνο ο Ολυµπιακός, ο
Παναθηναϊκός και η ΑΕΚ. Υπάρχουν και τα µικρά σωµατεία. Αυτά
τα µικρά σωµατεία περιµένουν να πάρουν δικαιώµατα από τους
αγώνες που θα γίνουν µε τους µεγάλους για να πάρουν κάποιο
ποσοστό. Αν εσείς δίνετε τα δικαιώµατα µόνο στους µεγάλους, τι θα
κάνουν τα µικρά σωµατεία;"
Συνεχίζω µε αυτά που είπε ο συνάδελφός µας: "Στο νοµοσχέδιο
επίσης δεν υπάρχει πρόβλεψη για έλεγχο των µάνατζερ, οι οποίοι
θα πρέπει να είναι διαπιστευµένοι στην οµοσπονδία, έχοντας ως
κύριο επάγγελµα αυτό που κάνουν. Θα πρότεινα να έχουν, επίσης,
προσόντα εισαγωγής και δελτίο παροχής υπηρεσιών. Να
καταθέτουν εγγυήσεις συµµετοχής στο πρωτάθληµα, που θα
καταπίπτει υπέρ του σωµατείου, του οποίου ο αθλητής θα έχει
παραβιάσει τις επαγγελµατικές του υποχρεώσεις".
Ακόµα, κάνει έντονες παρατηρήσεις στον τοµέα της διαιτησίας,
άρθρο 44, για τη συγκρότηση των επιτροπών και για τις
αξιολογήσεις των διαιτητών.
Κάνοντας, λοιπόν, έντονες παρατηρήσεις, βλέπουµε ότι αυτός ο
νόµος δεν συνδέεται καθόλου και µε τίποτα µε το 2004 -εκτός από
την κυνική σας πρόβλεψη για έλεγχο των οµοσπονδιών κλπ- δεν
προβλέπει τίποτα για την Ολυµπιακή Ακαδηµία, για το καθεστώς
της Ολυµπιακής Φλόγας, το Ολυµπιακό Μουσείο που πρέπει να
γίνει στην Ολυµπία, για την πολιτιστική Ολυµπιάδα. Τι προβλέπει,
λοιπόν, αυτός ο νόµος; Ο σκοπός του είναι να περιγράψει τα
καταστατικά των ερασιτεχνικών σωµατείων και εκεί ανεπίτρεπτα;
Κύριε Υπουργέ, ξεκαθαρίστε µας τι θέλετε να πετύχετε µε αυτόν το
νόµο και ποια είναι η φιλοσοφία σας. Τι θέλετε; Να τα κάνει όλα η
πολιτεία, ή απλώς η πολιτεία να βάλει το πλαίσιο και να εποπτεύει
και στον επαγγελµατικό και στον ερασιτεχνικό αθλητισµό και σε ό,τι
έχει σχέση µε την Ολυµπιάδα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Μα, οι περισσότεροι νόµοι δεν έχουν
ούτε αρχή ούτε τέλος!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ποια είναι η φιλοσοφία σας;
Γιατί σας διακρίνει µια τάση συνεχώς να συγχέετε τα πράγµατα,
χωρίς κανένα αποτέλεσµα. Μήπως και εσείς ουσιαστικά δεν
επιθυµείτε να γίνει κάτι σωστό στον αθλητισµό;
Και γιατί το λέω αυτό. 'Εχω µπροστά µου το πρόγραµµα του
ΠΑΣΟΚ, που εσείς διαµορφώσατε ως υπεύθυνος του τοµέα
αθλητισµού του ΠΑΣΟΚ, όταν Υφυπουργός ήταν ο κ. Λιάνης. Αλλά
µπροστά µου έχω και τη δική σας εισήγηση. Λέει "νέοι στόχοι, νέες
προσεγγίσεις. Η έµφαση που δόθηκε στην oκταετία '81-'89 σε
προγράµµατα µε το πολιτικά φορτισµένο όρο µαζικός, λαϊκός
αθλητισµός και τα συµπεράσµατα µιας ήδη εφαρµοσµένης
πολιτικής µας παραπέµπουν σε νέες προσεγγίσεις". Αυτά τα λέτε
εσείς, κύριε Υφυπουργέ. "Στο χώρο του αθλητισµού συνυπάρχουν
και κινούνται σαν οµόκεντροι κύκλοι το αθλητικό κίνηµα και το
κίνηµα της µαζικής άσκησης. Μήτρα του αθλητισµού είναι το
αθλητικό σωµατείο. Η οργανωτική δοµή του ελληνικού αθλητισµού
ολοκληρώνεται στο σχήµα σωµατείο, ένωση, οµοσπονδία, ΕΟΑ. Η
ΕΟΑ που αποτελεί την ανωτάτη έκφραση της αθλητικής κοινωνίας
µετατρέπεται  σε  νοµικό  πρόσωπο  ιδιωτικού  δικαίου.  Η  αθλητική
κοινωνία  είναι  σε  θέση  και  επιτέλους  δικαιούται  να  ρυθµίζει  τα
του  οίκου  της,  διαπερνά  το  σύνολο  των  αντιλήψεών  µας  για
το  αθλητικό  γίγνεσθαι.  Η  χρηµατοδότηση  του  αθλητισµού  που
δεν  υπακούει  σε  αυστηρά  κριτήρια  είναι  σπατάλη  και  εθνικό
έγκληµα.  Η  πολιτική  για  τον  αθλητισµό  δεν  µπορεί  να
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αγνοεί τη µοναδικότητά του σαν κοινωνικού φαινοµένου και τις
δυνατότητες που προσφέρει αυτός για τη σφυρηλάτηση της
εσωτερικής συνοχής και την προβολή των εθνικών υποθέσεων σε
διεθνές επίπεδο".
Και ακόµα λέει στο άλλο κεφάλαιο "νέος αθλητικός σχεδιασµός.
'Εχουµε τη θέληση, τη δύναµη και τη γνώση να ανατρέψουµε αυτήν
τη κατάσταση. Βήµατα προς αυτήν τη κατεύθυνση θα είναι
αποφασιστικά για το περιβάλλον του αθλητισµού. Οι νόµοι 7575 και
5899 αντικαθίστανται από νόµο πλαίσιο για τον αθλητισµό, τον
καταστατικό χάρτη προσδιορισµού αθλητικών εννοιών, αρχών και
θέσεων που προβλέπουν µεν οι κανόνες λειτουργίας και ελέγχου
προκειµένου να ισχύει διαφάνεια και ισονοµία, σέβεται όµως τις
σύγχρονες ανάγκες για πραγµατική αποκέντρωση αρµοδιοτήτων
και πόρων και για ουσιαστική αυτονοµία και ανεξαρτησία, ώστε τα
επί µέρους αθλητικά τµήµατα να αυτοδιοικούνται.
Η χρηµατοδότηση των έργων υποδοµής του ελληνικού αθλητισµού,
της ανάπτυξης, της συλλειτουργίας των αθλητικών οµοσπονδιών
γίνεται µέσω της ΕΟΑ, η οποία αναβαθµίζεται αποφασιστικά και
µετατρέπεται σε ανωτάτη έκφραση της αθλητικής κοινωνίας. 'Ετσι
περιορίζεται ο ρόλος της πολιτείας µε θέµατα επιστηµονικής
υποστήριξης έρευνας και κατασκευής αθλητικών έργων.
Ο εµπορευµατοποιηµένος αθλητισµός διαχωρίζεται ως προς την
εµπορική, οικονοµική του διάσταση από την αθλητική κοινωνία.
Λειτουργεί µε κανόνες ισονοµίας και διαφάνειας, ενώ ο έλεγχος των
πεπραγµένων του αναλαµβάνεται από το Υπουργείο Εµπορίου.
Αρµοδιότητες και πόροι της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
µεταβιβάζονται στη περιφέρεια, Β' βαθµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης".
Τι ωραίες κουβέντες λέγατε, κύριε Υφυπουργέ, τότε! Στην οµιλία
σας δε, µιµούµενος τον Τσώρτσιλ, είπατε ότι "πολιτική είναι η
δυνατότητα να προλέγεις τι θα συµβεί το επόµενο διάστηµα και
µετά να εξηγείς γιατί δεν πραγµατοποιήθηκαν όσα πρόβλεψες".
Και σας ερωτώ: Γι' αυτές τις ωραίες κουβέντες που κάνατε τότε στην
οµιλία σας, στην εισήγησή σας ως υπεύθυνος τοµέα του ΠΑΣΟΚ,
µε το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µήτρα του αθλητισµού το
σωµατείο; Η οργανωτική δοµή, µε το νοµοσχέδιο αυτό, του
ελληνικού αθλητισµού ολοκληρώνεται στο σχήµα σωµατείο, ένωση,
οµοσπονδία, ΕΟΑ; 'Ενα αρθράκι έχετε µόνο για την ΕΟΑ. Η ΕΟΑ
που αποτελεί την ανωτάτη έκφραση της ελληνικής αθλητικής
κοινωνίας, µετατρέπεται σε ΝΠΙ∆;
Τέταρτον, υπάρχει η αρχή ότι η αθλητική κοινωνία θα µπορεί να
ρυθµίζει τα του οίκου της; Η χρηµατοδότηση του αθλητισµού
υπακούει σε αυστηρά κριτήρια; Ο νόµος αυτός αναγνωρίζει τη
µοναδικότητα του αθλητισµού σαν κοινωνικό φαινόµενο;
Κύριε Υπουργέ, στους βασικούς άξονες της εισηγητικής σας
έκθεσης τα λέτε καλά, τα άρθρα όµως δηµιουργούν καταστάσεις
τελείως διαφορετικές. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί θεωρώ ότι είναι και
παραπλανητικό το νοµοσχέδιο αυτό.
Πείτε µου, κύριε Υπουργέ, γιατί αλλάξατε ξαφνικά και δροµολογείτε,
δικαιώνοντας τον Τσώρτσιλ, καταστροφικές καταστάσεις για τον
αθλητισµό µας; Και σεις κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., γιατί
πρέπει να ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο που απ'ό,τι σας απέδειξα δεν
σας καλύπτει και δεν καλύπτει κανέναν τουλάχιστον γνώστη του
αθλητικού κινήµατος;
Τι σχέση έχει κύριοι συνάδελφοι, το ερασιτεχνικό αθλητικό
σωµατείο, η µήτρα -κατά το πρόγραµµά σας- του αθλητισµού µε
τιµοκαταλόγους καφετέριας; Γιατί, το αντίτιµο που πάτε να
νοµοθετήσετε απαιτεί τιµοκαταλόγους. Θα βγει το άλφα σωµατείο
και θα πει: "Εγώ προσφέρω καλύτερο αθλητισµό σαν άλφα
σωµατείο". Θα βγει µετά το βήτα σωµατείο και θα πει: "Εγώ
προσφέρω πολύ καλύτερο αθλητισµό".
Κύριε Υπουργέ, υποχρέωσή σας είναι να φέρετε αθλητικό
νοµοσχέδιο και όχι φοροµπηχτικό νοµοσχέδιο. Υπάρχουν άλλοι
αρµόδιοι Υπουργοί της Κυβέρνησής σας που το έχουν κάνει αυτό
και συνεχίζουν να διαπράττουν το ίδιο κατόρθωµα. Εσείς -αν
πρέπει να σας το θυµίσω- είσθε Υφυπουργός Αθλητισµού και όχι
Υφυπουργός Οικονοµικών.
∆εν καταλαβαίνετε ότι θα γίνουν αποφασιστικές πλέον οι

παρεµβάσεις των µεγάλων εταιρειών και µε ανάλογους
χρηµατισµούς -µπορώ να το πω, γιατί συµβαίνουν αυτά και µέσα
στο νοµοσχέδιο προβλέπεται- θα συµβεί το αµίµητο η πλειοψηφία
να γίνει µειοψηφία στις διοικήσεις; Γιατί δεν καθιερώνετε το
ασυµβίβαστο των υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού
µε αυτό του µέλους της οµοσπονδίας ή των ενώσεων;
Πώς θα φωνάξει, κύριε Υπουργέ ο Σεβαστής και ο κάθε Σεβαστής,
όταν θα έχει την απειλή του κ. Φούρα και του κάθε Φούρα που θα
είναι στη θέση του Υφυπουργού; Τι παραπάνω θέλετε για την
αµειβόµενη διαιτησία όταν σήµερα ο διαιτητής του µπάσκετ παίρνει
για κάθε παιχνίδι διακόσιες πενήντα χιλιάδες (250.000) δραχµές, µε
µέσο όρο ενός µόνιµου υπαλλήλου στο δηµόσιο τοµέα εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες (170.000) δραχµές; Τολµήστε και κάντε
επαγγελµατική τη διαιτησία. Τι θα πει αµειβόµενη διαιτησία; Να το
συζητήσουµε.
∆ιατάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αυτές των άρθρων 7,
22, 24, 101, 107 και αυτές περί διαιτησίας, θα µείνουν σηµεία
παρέµβασης. Στην κατ'άρθρον συζήτηση θα αναλύσω τι εννοώ.
Ως προς το κεφάλαιο ∆', οι µέχρι τώρα διατάξεις που ίσχυαν δεν
επηρέασαν σε τίποτα το αρνητικό στην οµαλή εξέλιξη των
προπονητών και της διαδροµής τους. Η δηµιουργία µονοετών
σχολών προπονητών στο ΕΚΑΕ, µόνο πρόβληµα θα δηµιουργήσει,
όταν άπειροι και άσχετοι άνθρωποι µε το αντικείµενο της
προπονητικής θα κληθούν να εκπαιδεύσουν στελέχη, ενώ δεν θα
έχουν τις απαιτούµενες γνώσεις. Η αντιµετώπιση του θέµατος των
προπονητών έπρεπε και πρέπει να γίνει µέσα από τα ΤΕΦΑΑ.
Στο κεφάλαιο έκτο, οι διατάξεις πράγµατι µοιάζουν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένοι. Εκεί,
µπερδεύονται οι διατάξεις για το ΕΚΑΕ, που επιλαµβάνεται παντώς
επιστητού µε τις διατάξεις για την ίδρυση του µαζικού αθλητισµού.
Χρηµατοδοτείται δε µε ένα υπερβολικά µεγάλο ποσό, ενώ
ουσιαστικά, όπως το έχουν καταντήσει, δεν προσφέρει τίποτα στο
κοινωνικό σύνολο.
Τέλος, υπάρχει και αυτή η διάταξη για τη σύσταση εθνικού
συµβουλίου που µόνο σχεδιασµό και µάλιστα εθνικό δεν πρόκειται
να κάνει.
Το βασικό πρόβληµα, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών -για να
µιλήσουµε και λίγο για τα οικονοµικά- είναι ότι ενώ µέχρι το 1986
όλα τα οικονοµικά στοιχεία του αθλητισµού υφίσταντο τον
προληπτικό έλεγχο των υπηρεσιών του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
ακολουθούσαν τις διατάξεις του δηµοσίου λογιστικού, µε τη ψήφιση
του ν. 1636/1986, η γενική γραµµατεία διαχειρίζεται ετησίως επτά
δισεκατοµµύρια (7.000.000.000) δραχµές, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του δηµοσίου λογιστικού και σαράντα δισεκατµµύρια
(40.000.000.000) δραχµές, όπως θέλει ο Υπουργός.
Αν αυτό δεν συνιστά κατάχρηση εξουσίας, κατασπατάληση του
δηµοσίου χρήµατος και µη χρηστή διοίκηση, τι άλλο µπορεί να
συνιστά;
Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να κάνουµε αναφορά στον ΟΠΑΠ.
'Οπως τονίσαµε και σε πρόσφατη ανακοίνωσή µας, αποτελεί -όπως
και ο ΟΤΕ- κέντρο διαπλοκής, µε τον ένα και µοναδικό προµηθευτή
και διαχειριστή όλων των παιχνιδιών και µε τον τρόπο που
διαχειρίζεται το δηµόσιο χρήµα.
Αν ο λαός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πληροφορηθεί το ύψος
των παροχών και των αµοιβών που παρέχονται στον ΟΠΑΠ, θα
προκληθεί µείζων κοινωνική αναστάτωση.
'Οσον αφορά τον επαγγελµατικό αθλητισµό, τη διαιτησία και την
αθλητική δικαιοσύνη, το νοµοσχέδιο αποτελεί µνηµείο
προχειρότητας. Χωρίς να αγγίζει το οικονοµικό πρόβληµα του
επαγγελµατικού αθλητισµού, ρυθµίζει επιδερµικά -και αυτό
επίτηδες- και θα έλεγα και ενσυνείδητα επιδερµικά.
Πώς και συµφωνήσατε σε όλα τελευταία, κύριε Υπουργέ, µε τον κ.
Μητρόπουλο; Βάλτε το κώλυµα που σας είπα στη ∆ιαρκή
Επιτροπή, εφόσον κάποιος είναι διευθύνων σύµβουλος σε µία
ανώνυµη εταιρεία και πτωχεύσει η εταιρεία, να µην µπορεί να
συµµετέχει σε ενώσεις και σε ανώνυµες εταιρείες.
∆εν αλλάζετε τίποτε για τη διαιτησία, ούτε στην αθλητική



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ' - 4 ΜΑ'Ι'ΟΥ 1999 6479

δικαιοσύνη. Τα χειρουργεία από την προχθεσινή αγωνιστική
παραµένουν. Οι µόνες θετικές διατάξεις του νοµοσχεδίου ή περίπου
θετικές είναι αυτές που αφορούν τους Ολυµπιονίκες µας και τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Κάνουµε έκκληση, κύριε Υπουργέ, να αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Το
νοµοσχέδιο πρέπει να επανεξεταστεί µε τη συµµετοχή όλων των
εµπλεκοµένων αθλητικών φορέων.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ορίζει ειδικό αγορητή για τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου αυτού τον κ. Νικόλαο Γκατζή, ο οποίος έχει και το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές,
αισθανόµαστε σαν κόµµα την ανάγκη να χαιρετίσουµε την
παρουσία στην Αίθουσα των Ολυµπιονικών µας. Είναι µία από τις
πολύ σπάνιες τιµές που γίνεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο, η
παρουσία εξαίρετων πολιτών µας.
Θα πρέπει να τους συγχαρούµε για τις επιδόσεις τους, για τον άθλο
τους, που είναι αποτέλεσµα υπεράνθρωπων προσπαθειών από την
πλευρά τους µέσα σε µια χώρα, που από πρωτοπόρα που θα
έπρεπε να είναι στην εξασφάλιση συνθηκών µαζικής άθλησης των
παιδιών της χώρας µας, αρνείται και τις στοιχειώδεις συνταγµατικές
υποχρεώσεις της. Από την άποψη αυτή είναι διπλή η προσπάθεια,
που καταβάλλουν οι αθλητές µας και γι' αυτό αξίζουν έναν επιπλέον
έπαινο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
∆υστυχώς ο αθλητισµός στη χώρα µας γίνεται εργαλείο
εµπορευµατοποίησης µέσα από τους κανόνες της αγοράς και τους
έντονους, κατά την Κυβέρνηση, στόχους της ΟΝΕ, ενώ οι
προσαρµογές της αντιλαϊκής κυβερνητικής πολιτικής και στον
αθλητισµό, δείχνουν δυστυχώς, αγαπητοί φίλοι, κόκκινη κάρτα στο
µαζικό αθλητισµό.
Κύριε Πρόεδρε, περιµέναµε ένα νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό σε
αντικατάσταση του ν. 7575, το οποίο θα ανταποκρινόταν στις
αθλητικές ανάγκες του λαού µας και ιδιαίτερα της νεολαίας, αλλά και
στα ιδεώδη του αθλητισµού. Περιµέναµε ένα νοµοσχέδιο τοµή,
βαθιά τοµή στην έως τώρα επικρατούσα κατάσταση, την οποία -
κατά την άποψή µας- µε το παρόν νοµοσχέδιο τη νοµιµοποιείτε και
τη συµµαζεύετε.
Το δικαίωµα κάθε πολίτη στον αθλητισµό, παρόλο που από το
Σύνταγµα είναι κατοχυρωµένο, στην πράξη δεν το απολαµβάνουν
τα µεγαλύτερα τµήµατα του ελληνικού λαού. Αυτό που σήµερα
παρουσιάζεται σαν αθλητικό οικοδόµηµα, σε ένα µεγάλο του µέρος
δεν έχει σχέση ούτε µε τη φύση ούτε µε την ουσία του αθλητισµού,
αλλά µε την εξυπηρέτηση πολιτικών, οικονοµικών συµφερόντων
των ιδιωτών.
'Ετσι δεν είναι τυχαία η παθογένεια ενός χώρου, που ενώ θα
έπρεπε να συµβάλει σηµαντικά στην καλλιέργεια της ευγενούς
άµιλλας και του συναγωνισµού, της φιλίας, της ειρήνης, εµφανίζει
ακραία φαινόµενα βίας και χουλιγκανισµού σε µεγάλο βαθµό.
Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ο αθλητισµός και η φυσική αγωγή
αποτελούν για το λαό γενικά και ιδιαίτερα για τη νεολαία
αναπόσπαστο τµήµα της πολιτικής και πολιτιστικής ανάπτυξης του
λαού µας.
Αποτελούν µέσο για τη διατήρηση της υγείας και την ανάπτυξη της
προσωπικότητας των νέων. Είναι σηµαντικός παράγοντας παιδείας
και είναι µέσα στις υποχρεώσεις του κράτους να την παρέχει σε
όλους δωρεάν.
Αυτό το δικαίωµα του κάθε πολίτη στον αθλητισµό έγινε δυστυχώς
σήµερα απαγορευτικό αγαθό και το νοµοσχέδιο βοηθάει
περισσότερο προς αυτήν την κατεύθυνση. Ο αθλητισµός έγινε
επιχείρηση, επάγγελµα, έγινε µέσον για την απόκτηση κύρους και
για άλλες δραστηριότητες, πολιτικές και οικονοµικές των
µεγαλοεπιχειρηµατιών και των ξένων µονοπωλίων.

Γνωρίζουµε ότι υπό τις υπάρχουσες συνθήκες και την
ακολουθούµενη πολιτική, ριζικές αλλαγές δεν µπορούν να
υπάρξουν. Μπορούν, όµως, να παρθούν κάποια µέτρα σηµαντικής
βελτίωσης της κατάστασης.
Κατά τη γνώµη µας, για να προσεγγίσει ο αθλητισµός την κοινωνική
αποστολή του, πρέπει µέσα στο σηµερινό σύστηµα να υπάρξει,
πρώτον νοµικό πλαίσιο µε άλλη φιλοσοφία από την υπάρχουσα,
που να κατοχυρώνει το συνταγµατικό δικαίωµα στον αθλητισµό για
όλους.
Απαραίτητη προϋπόθεση, εκτός του νοµικού πλαισίου, είναι να
υπάρξει υλικοτεχνική υποδοµή και επιστηµονική στήριξη. Το νοµικό
πλαίσιο θα πρέπει να αντιµετωπίζει το ζήτηµα συνολικά και όχι
αποσπασµατικά, για να υπάρξει ελπίδα αναστροφής της
υπάρχουσας νοσηρής κατάστασης, να ξεχωρίζει ότι σαφώς ο
αθλητισµός δεν µπορεί να είναι επάγγελµα. Επάγγελµα µπορεί να
αποτελεί για κάποιους που απαραίτητα χρειάζονται για να
λειτουργήσει, παραδείγµατος χάρη, καθηγητές φυσικής αγωγής,
γιατρούς κλπ., όχι όµως για τους αθλούµενους.
Οι σκοποί του πρέπει να είναι καθορισµένοι και να διαπνέονται από
τη φιλοσοφία της προαγωγής της υγείας όλου του λαού, της
απόκτησης χαρακτηριστικών, όπως η αγωνιστικότητα, η άµιλλα, η
φιλία, η πειθαρχία, η συνέπεια, η οµαδικότητα και η συνεργασία.
Ο αθλητισµός υψηλών επιδόσεων θα είναι αποτέλεσµα της µαζικής
συµµετοχής της νεολαίας στην αθλητική διαδικασία της χώρας.
Είναι, λοιπόν, φανερό ότι χρειάζεται, πριν απ'όλα, η είσοδος της
φυσικής αγωγής σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης και στις
'Ενοπλες ∆υνάµεις, όχι τυπικά, αλλά ουσιαστικά και µε µέτρα
αύξησης ωρών σε καθηγητές της φυσικής αγωγής, σε θεωρητική
εκπαίδευση, πρακτικά µέτρα, φιλοσοφία, ιστορία του αθλητισµού,
αγωγή υγείας κλπ. ∆υστυχώς σήµερα η φυσική αγωγή δεν
αναφέρεται, ούτε σαν λέξη µέσα στο υπάρχον νοµοσχέδιο.
Χρειάζεται ανάπτυξη του αθλητισµού για όλους στον τόπο
κατοικίας, στους δήµους, στη δουλειά, στα συνδικάτα, ουσιαστικός
εκδηµοκρατισµός του οργανωµένου αθλητικού οικοδοµήµατος,
κατοχύρωση της ανεξαρτησίας και της αυτοτέλειας από την κάθε
κυβέρνηση και τον κρατικό µηχανισµό, διεύρυνση του σκοπού και
του ρόλου του αθλητικού σωµατείου µε κοινωνικά χαρακτηριστικά.
Το παρόν νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται καθόλου, όπως είπαµε, στη
φυσική αγωγή και τη σπουδαιότητα του ρόλου της, ιδιαίτερα για τη
νεολαία. Το ζήτηµα του αθλητισµού για όλους αντιµετωπίζεται µε τη
δηµιουργία νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου και προεδρικά
διατάγµατα, ενώ ο υπουργός είναι πανταχού παρών για να δώσει
την έγκρισή του.
Χωρίς λεφτά, κύριε Υπουργέ, και µε το να περάσει ο αθλητισµός
στα ανταποδοτικά τέλη, να είστε βέβαιοι ότι πολύ λιγότεροι θα
απολαµβάνουν σήµερα τον αθλητισµό.
Στον τοµέα του σωµατειακού αθλητισµού, εκτενώς αναφέρεται ότι
εξακολουθεί να υπάρχει για εγγραφή σε σωµατείο µεγάλος
περιορισµός. Το εκλογικό σύστηµα είναι ένα σκληρό πλειοψηφικό,
αντί της απλής αναλογικής, µε σκόπιµους αποκλεισµούς. Τα
σωµατεία µπορούν να παρέχουν αθλητικές υπηρεσίες. Γιατί
επιτέλους θα πρέπει να έχουν τήρηση βιβλίων και τα µικρά
ερασιτεχνικά σωµατεία που δεν λειτουργούν µε τη βάση των
ανταποδοτικών τελών;
Η οικονοµική εξάρτηση από την εκάστοτε κυβέρνηση διαιωνίζεται,
ενώ οι έκτακτες επιχορηγήσεις δεν καταργούνται. Το νοµικό πλαίσιο
θα έπρεπε να καθορίζει τους γενικούς κανόνες λειτουργίας των
σωµατείων και των οµοσπονδιών, τον τρόπο χρηµατοδότησής τους
από καθορισµένα κονδύλια του κρατικού προϋπολογισµού.
∆υστυχώς, ούτε δραχµή, κύριοι Βουλευτές, δεν δίδεται από τον
κρατικό προϋπολογισµό για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Τα
κονδύλια, τα οποία θα πρέπει να υπάρχουν στον κρατικό
προϋπολογισµό, θα διανέµονται κατά την άποψή µας µε
αξιοκρατικά θεσπισµένα κριτήρια.
Πρέπει να επιτρέπεται σε κάθε άθληµα να οργανώνει τη
δραστηριότητά του ελεύθερα, χωρίς κρατικές παρεµβάσεις. Οι ίδιες
οι οµοσπονδίες µπορούν να καθορίζουν θέµατα διαιτησίας
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και να αξιολογούν τα σωµατεία τους. Τον κεντρικό αθλητικό
συνδυασµό, που είναι πράγµατι απαραίτητος, µπορεί να τον κάνει η
Εθνική Ολυµπιακή Επιτροπή, η οποία επίσης πρέπει να εκλέγεται
και αυτή από τα όργανα του αθλητικού οικοδοµήµατος.
'Ολα τα όργανα πρέπει να είναι εκλεγµένα από τη βάση -από το
σωµατείο µέχρι την Εθνική Ολυµπιακή Επιτροπή- και όχι
διορισµένα και καθ' υπόδειξη των διοικήσεων των οµοσπονδιών και
άλλων.
Χρειάζεται να παρθούν τέτοια θεσµικά µέτρα που να εξασφαλίζουν
αθλητισµό για όλους και την ουσιαστική συµµετοχή του πολίτη σε
όλες τις διαδικασίες του. Μέτρα διαπαιδαγώγησης µε τα ιδεώδη του
αθλητισµού.
Τώρα, ορισµένες παρατηρήσεις για ορισµένα κεφάλαια το
νοµοσχεδίου. Για τη διαιτησία. Αναγνώριση συνδέσµων,
οµοσπονδιών, διαιτητών, κύριε Υπουργέ, από το Πρωτοδικείο και
όχι µε τη δική σας έγκριση, διότι συνιστά παρέµβαση η έγκριση του
Υπουργού. Στις εκλογές για την οµοσπονδία και συµµετοχή στα
όργανα της οµοσπονδίας, πρέπει να συµµετέχουν και οι εν ενεργεία
διαιτητές. Γιατί; Γιατί, το έως τώρα σύστηµα, κύριοι Βουλευτές, που
διατηρείται, απέδειξε τη χρεοκοπία του.
Χρειάζεται -και είναι η ελπίδα, αν θέλετε- να µπουν οι νέοι µέσα σε
αυτά τα όργανα, οι οποίοι θα βγαίνουν µέσα από σχολές που θα
είναι κάτω από την αρµοδιότητα της οµοσπονδίας και θα πρέπει και
αυτή να εκδηµοκρατιστεί, όπως και όλα τα όργανα του αθλητισµού.
Τα όργανα διαιτησίας κλπ., θα προέρχονται από τη συµµετοχή και
τη συνεργασία της οικείας οµοσπονδίας και της αντίστοιχης
οµοσπονδίας των διαιτητών και όχι όπως είναι σήµερα η σύνθεσή
της.
Πρέπει να υπάρχει προσβολή των αποφάσεων των οργάνων της
διαιτησίας, κύριε Υπουργέ, ενώπιον του αθλητικού δικαστή, όπως
ορίζει το νοµοσχέδιο του δικαιοδοτικού οργάνου που αποτελείται
από τακτικό δικαστή και όχι όπως σήµερα που διαιωνίζεται το
πρόβληµα και περνούν τρία, τέσσερα και πέντε χρόνια, για να
εκδικαστεί η υπόθεση.
∆ιαφωνούµε κάθετα µε την αµειβόµενη διαιτησία, η οποία θα
δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα και τριβές από την
υπάρχουσα σήµερα κατάσταση. ∆εν ξέρω αν παρακολουθήσατε
αυτές τις µέρες µε τι ασχολείται ο Τύπος. Μιλάει για στηµένα
πρωταθλήµατα, µιλάει για στηµένους αγώνες, µιλάει για επιταγές, οι
οποίες κυκλοφορούν κλπ.
'Ολα αυτά τα γεννά, κύριοι Βουλευτές, το σύστηµα, αλλά πολύ
περισσότερο τα γεννά η αδράνεια σήµερα της πολιτείας να θεσπίσει
νόµους και να εκδηµοκρατήσει ουσιαστικά το αθλητικό οικοδόµηµα.
Για τα τµήµατα των αθλούµενων αθλητών και για τις αθλητικές
ανώνυµες εταιρείες. Καταρχήν, έχουµε πει χιλιάδες φορές -θα το
ξαναπούµε και σήµερα- ότι διαφωνούµε µε την εµπορευµατοποίηση
του αθλητισµού που γίνεται µε την παράδοση των αθληµάτων,
όπως το ποδόσφαιρο, το µπάσκετ αλλά προχωράει και στα άλλα
µαζικά αθλήµατα στους ιδιώτες. Αυτή η πολιτική οδηγεί στη
συρρίκνωση και στο µαράζωµα που επιχειρείται σήµερα, κύριε
Υπουργέ, των ερασιτεχνικών τµηµάτων µε πολλούς τρόπους και
µέσω αυτής της διαδικασίας, όπως παράδοση για παραδείγµα των
διοικήσεων των τµηµάτων αθλούµενων αθλητών σε ιδιώτες που
χρηµατοδοτούν τα ΤΑΑ. Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να πω τώρα για
τα τµήµατα αθλητών και για τις ΠΑΕ ή τις ΑΕΕ, όπως έγινε σήµερα.
Κατ'αρχήν διαφωνούµε στην εµπορευµατοποίηση του αθλητισµού
που γίνεται µε την παράδοση των αθληµάτων, όπως ποδόσφαιρο,
µπάσκετ, αλλά και στα άλλα µαζικά αθλήµατα, όπως προβλέπεται
µε το νοµοσχέδιο, σε ιδιώτες. ∆ιαφωνούµε µε τη συρρίκνωση που
γίνεται και το µαράζωµα που επιχειρείται των ερασιτεχνικών
τµηµάτων µε πάρα πολλούς τρόπους. Πρώτον, µε τη παράδοση
των διοικήσεων των ΤΑΑ σε ιδιώτες που υποχρηµατοδοτούν τα
ΤΑΑ, µε το δικαίωµα προτίµησης των µετοχών όταν γίνεται
ανώνυµη εταιρεία και όχι από ιδιωτικά σωµατεία, µε την παράδοση
που γίνεται των αθλητικών εγκαταστάσεων του ερασιτεχνικού
σωµατείου στις ανώνυµες εταιρείες και την παραπέρα

εκµετάλλευση των χώρων που αφορούν τόσο την Tοπική
Aυτοδιοίκηση, όσο και τα σωµατεία, µε την οποιαδήποτε χρήση του
σήµατος, εµβλήµατος, ονόµατος του ερασιτεχνικού σωµατείου από
την ανώνυµη εταιρεία, µε τη µη θεσµοθέτηση προϋποθέσεων για
την ίδρυση ανωνύµων εταιρειών διατήρησης και δραστηριότητας
συµµετοχής σε αγώνες τµηµάτων παίδων, εφήβων κλπ.
∆εν ξέρω αν γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει καµία ΠΑΕ
σήµερα που να έχει τµήµατα παίδων. ∆ιότι αποδεικνύεται πως δεν
παίρνουν µέρος σε αγώνες. Και όταν παρουσιάζουν τµήµατα, γιατί
παίρνουν ορισµένα χρήµατα, γι'αυτόν το σκοπό, ξέρετε ότι
µεταβιβάζονται από το ερασιτεχνικό σωµατείο στην ΠΑΕ για να
δικαιολογούν ουσιαστικά τις χρηµατοδοτήσεις τους.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό απαγορεύεται.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Το ξέρω ότι απαγορεύεται, αλλά γίνεται. Ο
νόµος είναι που φταίει σ'αυτήν την περίπτωση ή η παρέµβαση
ουσιαστικά της πολιτείας µέσα από τον εκδηµοκρατισµό και
ιδιαίτερα αυτά που είπα για την εµπορευµατοποίηση;
Κύριε Υπουργέ, παραδίδετε ουσιαστικά την ΕΠΟ στις ΕΠΑΕ µε το
να παραχωρείτε το δικαίωµα επτά µελών στη διοίκηση.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): ∆εν είναι έτσι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Ηταν τέσσερα, συν ένα ο πρόεδρος που
συµµετέχει αυτοδίκαια γίνονται πέντε, και µε την τροποποίηση που
φέρνετε τα κάνετε έξι, συν ένα ο πρόεδρος επτά.
Πρέπει επίσης να λάβουµε υπόψη µας ότι µπορεί να είναι τα µέλη
από δεκαπέντε έως είκοσι ένα. Και αν είναι δεκαπέντε,
καταλαβαίνετε τι γίνεται, όταν τα επτά µέλη είναι από τις ΠΑΕ.
Φυσικά δεν είναι µόνο αυτό που παραδίδετε, κύριε Υπουργέ, στους
µεγαλοΠΑΕάρχες. 'Εχετε παραδώσει όλον τον αθλητισµό, έχετε
παραδώσει τη χρήση όλων των αθλητικών εγκαταστάσεων της
χώρας, χωρίς να πληρώνουν δραχµή και έχετε παραδώσει
ουσιαστικά την εκµετάλλευση του αθλητισµού µέσα στα
συµφέροντα τα οικονονικά και πολιτικά των ΠΑΕαρχών.
Εµείς πιστεύουµε ότι, αν θέλει κάποιος να αγοράσει µια ανώνυµη
εταιρεία ποδοσφαίρου, πρέπει να εξασφαλιστούν όλες οι
προϋποθέσεις, κύριε Υπουργέ, και πρώτα απ'όλα οι αθλητικές
εγκαταστάσεις. Ποια αθλητική ΠΑΕ έχει σήµερα δικό της γήπεδο;
Γιατί να το παραχωρεί το ερασιτεχνικό σωµατείο και να στερείται
αυτό την άθληση των παίδων; Γιατί τα φυτώρια, αυτά τα µικρά
παιδιά θα πρέπει να πάνε σε ιδιωτικά γυµναστήρια, στις σχολές τις
λεγόµενες, και να πληρώνουν το δεκαχίλιαρο, όπως είπε κάποιος
µε τις ακροάσεις των παραγόντων που είχαµε;
Γι'αυτό, όπως είπα και στην αρχή, κύριε Υπουργέ, έχετε βγάλει
κόκκινη κάρτα στον ερασιτεχνικό αθλητισµό και µε κάθε µέσο
διατηρείτε την κατάσταση που υπάρχει και την ενισχύεται. Και πέρα
απ'αυτό, θα ήθελα να σας πω ότι µε την τροπολογία που φέρνετε
για τα έσοδα στην ΕΠΑΕ, ουσιαστικά δίνετε ακόµα µεγαλύτερα
κονδύλια, χώρια φυσικά οι ρυθµίσεις που υπάρχουν κάθε φορά για
τα χρέη κλπ. χωρίς να εξασφαλίζετε τουλάχιστον παραπέρα τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, όπως οι εργαζόµενοι αθλητές ζητάνε
µε τις τροποποιήσεις που έχουν υποβάλει και στις οποίες θα
αναφερθούµε στην κατ'άρθρο συζήτηση.
Ζητάµε, λοιπόν, όποιος θέλει να παίξει το ρόλο του ΠΑΕάρχη και να
χρησιµοποιήσει την οµάδα για πολιτικούς σκοπούς και επιρροή, θα
πρέπει να διαθέσει τουλάχιστον και τα απαραίτητα κονδύλια για την
υποδοµή, την πραγµατική υποδοµή του σωµατείου που θέλει να
εκπροσωπήσει.
∆εύτερον, να διατηρηθούν τα τµήµατα των παίδων σε κάθε ΠΑΕ.
Τρίτον, να σταµατήσει η παραπέρα χρηµατοδότηση, την οποία
σκοπεύετε µε τις τροπολογίες. Το µετοχικό κεφάλαιο της ΠΑΕ να
καλύπτει όλες τις υπάρχουσες ανάγκες, που σήµερα βγαίνουν από
την ίδρυση και τη λειτουργία µιας ΠΑΕ.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, κατ'άρθρον θα κάνουµε και ορισµένες
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προσθήκες, στις οποίες αναφέρονται τα αιτήµατα των αθλούµενων
εργαζοµένων.
Θα ήθελα επίσης, να αναφέρω ορισµένα άλλα, τα οποία είναι
σηµαντικά.
Για τους προπονητές. Οι σχολές των προπονητών, κύριε Υπουργέ,
θα πρέπει να βρίσκονται κάτω από την εποπτεία και την
επιστηµονική στήριξη των Τ.Ε.Ε.Φ.Α. ∆εν µπορεί να γίνονται
σχολές κατά τον τρόπο που υπάρχουν σήµερα. Θα πρέπει οι
σχολές αυτές να αναλάβουν την ευθύνη, αλλά να χρηµατοδοτηθούν
και γενναία από τον κρατικό προϋπολογισµό, αν θέλουµε
πραγµατικά να διορθώσουµε πολλά πράγµατα και στους
προπονητές και στους διαιτητές.
Τα λίγα άρθρα τα οποία υπάρχουν στο νοµοσχέδιο θετικά, δεν
αλλοιώνουν το χαρακτήρα του νοµοσχεδίου, ο οποίος κινείται µέσα
στο γενικότερο πλαίσιο της αντιλαϊκής πολιτικής, που ακολουθεί
σήµερα η Κυβέρνηση.
Είπα και στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, θα σας πω και κάτι που µου
είπε κάποιος παράγοντας του αθλητισµού. Ζήτησα να µου πει τη
γνώµη του και ξέρετε τι µου είπε; Είναι η νέα τάξη πραγµάτων το
νοµοσχέδιο αυτό στον αθλητισµό. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο
αγανακτισµένος είναι ο κόσµος, ο οποίος ασχολείται πραγµατικά µε
τον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Το νοµοσχέδιο δεν ανταποκρίνεται
ούτε στις στοιχειώδεις ανάγκες, που θα πρέπει να καλύπτονται τα
συνταγµατικά δικαιώµατα των αθλούµενων νέων.
Γι'αυτούς τους λόγους και γι'αυτούς που θα αναπτύξουµε και στην
κατ'άρθρον συζήτηση, το καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η ειδική αγορήτρια του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Λουλέ, έχει το
λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, να καλωσορίσω και εγώ τους
αθλητές µας, που είναι σήµερα εδώ στη συνεδρίαση και που θα
έχουν την ευκαιρία να ακούσουν τις απόψεις των κοµµάτων για
πράγµατα που κυρίως εκείνους αφορούν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη αλλαγής του υπάρχοντος
θεσµικού πλαισίου που ρυθµίζει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια τα του
αθλητισµού της χώρας µας µε ένα νέο που θα ανταποκρίνεται στις
απαιτήσεις της σύγχρονης αθλητικής πραγµατικότητας, έχει
διαπιστωθεί από το Συνασπισµό από τα πρώτα χρόνια της ίδρυσής
του.
Η έλλειψη αθλητικού σχεδιασµού για την ουσιαστική στήριξη και
ανάπτυξη του µαζικού αθλητισµού, τα πενιχρά κονδύλια που
δίνονται κυρίως µέσω της αδιαφανούς οδού των επιχορηγήσεων και
η έλλειψη των προβλεποµένων από τον κρατικό προϋπολογισµό
σταθερών κονδυλίων, ο ασφυκτικός από το κράτος εναγκαλισµός
του ερασιτεχνικού αθλητισµού, ήδη πελατειακών εκλογικών
σκοπιµοτήτων, οι σκόπελοι κατά τη γνώµη µας πρόχειρη οργάνωση
του αθλητικού οικοδοµήµατος, αλλά και η ανάγκη εκδηµοκρατισµού.
Επιπλέον, η ισχύουσα νοµοθεσία, όπως σωστά ανέφεραν και άλλοι
συνάδελφοι στην επιτροπή, δεν λάµβανε υπόψη το πώς θα
µπορούσε άλλωστε το τερατούργηµα, όπως εξελίχθηκε του
επαγγελµατικού αθλητισµού. Η δίχως σχεδιασµό µε ελαφρά τη
καρδία θεσµοθέτηση του επαγγελµατικού αθλητισµού στις αρχές
της περασµένης δεκαετίας, έφερε µαζί τους και τα ζοφερά
φαινόµενα της εµπορευµατοποίησης του ανεξέλεγκτου
παραγοντισµού, της αδιαφάνειας στη διαχείριση των πόρων, της
βίας στους ανταγωνιστικούς χώρους, της υποβάθµισης της
αξιοπιστίας των πρωταθλητών, των πρωταθληµάτων σε δηµοφιλή
κυρίως αθλήµατα, όπως το ποδόσφαιρο και το µπάσκετ. Ιδιαίτερα
στο χώρο του ποδοσφαίρου, αλλά και του µπάσκετ σε µικρότερο
βαθµό, έχουν περάσει µεγαλοπαράγοντες µε δραστηριότητες που
εµπίπτουν στα πλαίσια του κοινού ποινικού δικαίου.
Η ανάγκη, λοιπόν, ριζικής µεταρρύθµισης του σηµερινού θεσµικού
πλαισίου στέκει το δίχως άλλο, επιτακτική, κάτι όµως που απαιτεί
και την ανάλογη πολιτική βούληση, ακόµη περισσότερο σήµερα
που τα κάθε λογής συµφέροντα, οικονοµικά, πολιτικά κλπ., έχουν
απλώσει σαν καρκίνωµα την παρασιτική τους δραστηριότητα. Αυτή
η πολιτική βούληση που θα έχει σαν άξονα τις απαιτήσεις των

καιρών, όπως ο πολίτης τις αντιλαµβάνεται και τις ορίζει και όχι η
διαπλοκή των συµφερόντων, παραµένει σήµερα το ζητούµενο.
Το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί έστω και δειλά να βάλει πράγµατι
µια τάξη. Σήµερα θα βρει κανείς επιµέρους θετικά σηµεία, µία σειρά
από µέτρα που πάνε να τακτοποιήσουν κάποια πράγµατα και όπως
είπαµε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή αρκετά από τα άρθρα αυτά θα
ψηφίσουµε.
Ουσιαστικά όµως, δεν επαγγέλλεται καµιά σοβαρή αλλαγή στο
αθλητικό µοντέλο της χώρας, όπως αυτό έχει σήµερα. Από τη µία
έχουµε την υπερσυγκέντρωση εξουσιών στην εκάστοτε αθλητική
πολιτική ηγεσία και από την άλλη δεν λαµβάνεται κανένα ουσιαστικό
µέτρο, ώστε να πάψουν να δρουν ανεξέλεγκτα και να λυµαίνονται
το χώρο τα ξένα προς την ανάπτυξη του αθλητισµού συµφέροντα
των κερδοσκόπων, της ελεύθερης αγοράς και οι κοµµατικοί
παραγοντίσκοι.
Η κοινοβουλευτική αρωγή και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος για άλλη
µια φορά περιφρονούνται. Οι ερασιτεχνικοί αθλητικοί φορείς
βρίσκονται και πάλι στο περιθώριο. Η συµµετοχή τους στην
ανάληψη ευθυνών δεν εξασφαλίζεται πουθενά, όπως και η
δυνατότητα ενηµέρωσης και ελέγχου. Επιπλέον, µετά την ανάληψη
των Ολυµπιακών Αγώνων, τα παραπάνω επιβαρύνονται ακόµη
περισσότερο. Ο Υπουργός, λοιπόν, διορίζει, µοιράζει αρµοδιότητες
και επεµβαίνει εάν και εφόσον κρίνει απαραίτητο. Μας ζητάει επίσης
νοµοθετική εξουσιοδότηση για αλλαγές που θα έρθουν αργότερα.
'Ετσι, καίρια ζητήµατα αφήνονται σε µελλοντικές ρυθµίσεις
απροσδιορίστου χαρακτήρα και εν λευκώ εξουσιοδοτηµένες
αποφάσεις. Πρόκειται και εδώ για έναν ιδιότυπο κρατισµό, στις
παρυφές του οποίου θα συνεχίσουν να δρουν επιλεγµένα ιδιωτικά
συµφέροντα.
Η πεπατηµένη των προεδρικών διαταγµάτων: 'Ενας έµµεσος αλλά
και σαφής τρόπος κατάργησης των κοινοβουλευτικών διαδικασιών,
ο νέος τρόπος διακυβέρνησης που περιφρονεί, αν µη τι άλλο,
"εκσυγχρονιστικά" τα κόµµατα και τους κοινωνικούς φορείς.
Παρά την προφορική σας έστω δέσµευση, κύριε Φούρα, ότι θα µας
είχατε γνωστοποιήσει τις προθέσεις σας, σήµερα µας ζητάτε να
εγκρίνουµε µέτρα και αποφάσεις που µονάχα εσείς γνωρίζετε. Τα
φέρατε. Αλλά τα φέρατε πριν ακόµα αρχίσουµε να µιλάµε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): 'Οποιος τα
ζήτησε, τα πήρε.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως
υποστηρίξαµε και στη συζήτηση που προηγήθηκε στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, πέντε είναι τα βασικά χαρακτηριστικά
που θα έπρεπε να διέπουν ένα σύγχρονο, ριζοσπαστικό θεσµικό
πλαίσιο για τον αθλητισµό, ένα θεσµικό πλαίσιο που θα στηρίζεται
κατ'αρχήν στο πνεύµα ότι η φυσική αγωγή και ο αθλητισµός
αποτελούν συστατικό στοιχείο στη διαπαιδαγώγηση και τη
διαµόρφωση της νέας γενιάς. Και σαν τέτοιο να εντάσσεται στην
κοινωνική πολιτική ενός σύγχρονου κράτους δικαίου.
Αναφέρω συνοπτικά: Πρώτον, εκδηµοκρατισµός και θέσπιση της
απλής αναλογικής ως πάγιο εκλογικό σύστηµα στις αρχαιρεσίες των
συλλόγων των οµοσπονδιών κλπ.
∆εύτερον, η διαφάνεια στα οικονοµικά και κυρίως η θεσµοθέτηση
κονδυλίων µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.
Τρίτον, σαφής διαχωρισµός µεταξύ ερασιτεχνικού και
επαγγελµατικού αθλητισµού.
Τέταρτον, ενίσχυση του µαζικού ερασιτεχνικού αθλητισµού.
Και πέµπτον, ουσιαστική ανάπτυξη σχολικού και πανεπιστηµιακού
αθλητισµού.
Πόσο ασχολείται µε αυτά το παρόν σχέδιο νόµου; θα έλεγα ότι, είτε
δεν ασχολείται καθόλου είτε ασχολείται εντελώς επιδερµικά. Σε ό,τι
αφορά τον ερασιτεχνικό αθλητισµό ο εναγκαλισµός των
οµοσπονδιών και των σωµατείων από τον εκάστοτε Υπουργό και
κατ'επέκταση η πελατειακή σχέση των αθλητικών φορέων µε την
κεντρική εξουσία παραµένει το ίδιο ασφυκτικός.
Τα  όποια  δειλά  βήµατα  αποκεντρωποίησης  φθάνουν  µέχρι  το
διορισµένο έτσι και αλλιώς περιφερειάρχη. Το οικοδόµηµα,
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λοιπόν, παραµένει να λειτουργεί κοµµατικά και ρουσφετολογικά σε
κάποια σηµεία, µε τα όσα ευτράπελα αυτό έχει προκαλέσει κατά το
παρελθόν.
Η Κυβέρνηση επιδιώκει τη διατήρηση αυτού του καθεστώτος.
Βέβαια, εάν ο εκδηµοκρατισµός ήταν για την Κυβέρνηση το
ζητούµενο, θα θεσµοθετούσε κατ'αρχήν την καθιέρωση της απλής
αναλογικής σε όλες τις αρχαιρεσίες από την κορυφή ως τη βάση του
αθλητικού οικοδοµήµατος.
Θα επιθυµούσατε, κύριε Υπουργέ, έστω και την τελευταία στιγµή
εδώ στην Ολοµέλεια να µας εξηγήσετε γιατί αρνείσθε την
καθιέρωση της απλής αναλογικής; Μήπως δεν ανοίγει την
επετηρίδα, δεν ενισχύει την αντιπροσωπευτικότητα και τη
διαφάνεια; 'Η φοβάστε µην επισείετε τη µήνη των
καρεκλοκένταυρων κοµµατικών σας προέδρων στις οµοσπονδίες
και στον τοµέα αθλητισµού του ΠΑ.ΣΟ.Κ.;
Αναφορικά και πάλι µε την αυτοτέλεια των οµοσπονδιών, θεωρούµε
στοιχειώδη δείγµατα να µπορούν να ρυθµίζουν δίχως παρεµβάσεις
ζητήµατα που τις αφορούν στα πλαίσια του διεθνούς αθλητικού
δικαίου, το οποίο και σε µια σειρά αθληµάτων επιβάλλει την
αυτονοµία και την αυτοδιαχείρισή τους.
Είναι γνωστές άλλωστε οι αντιπαραθέσεις µε ευρωπαϊκές και
διεθνείς οργανώσεις που έχει προκαλέσει ο τρόπος µε τον οποίο
παρεµβαίνετε κατά καιρούς. Για παράδειγµα, στοιχειώδες δείγµα
αυτονοµίας είναι και το δικαίωµα ανάληψης πανευρωπαϊκής ή
παγκόσµιας διοργάνωσης από κάποια αθλητική οµοσπονδία, δίχως
να είναι απαραίτητη η έγκριση της πολιτείας.
Και διαφωνούµε µε την περικοπή της επιχορήγησης που εισάγεται
εκβιαστικά στο νοµοσχέδιο, αν δεν ζητήσουν την έγκριση του
Υπουργού. Αυτό δεν σηµαίνει ότι η πολιτεία, έχει υποχρέωση να
επιχορηγεί όποια διοργάνωση αναλαµβάνει κάποια οµοσπονδία.
Στην περίπτωση όµως που συµφωνηθεί να στηριχθεί οικονοµικά
από την πολιτεία µία µεγάλη αθλητική διοργάνωση, την ανάληψη
της οποίας έχει αναλάβει κάποια οµοσπονδία, θα πρέπει αυτό να
γίνει και µε τη σύµφωνη γνώµη της ΕΟΕ και του ΕΣΑΣ. Το ίδιο
παραµένει ως έχει και η οικονοµική αδιαφάνεια στο χώρο µέσω της
διαδικασίας των επιχορηγήσεων που διατηρείται σαν βασική
ενίσχυση των σωµατείων από το κράτος. Ο τζόγος είναι η κύρια
πηγή εύρεσης κονδυλίων. Για ποια ανάπτυξη του µαζικού
αθλητισµού στη χώρα και ουσιαστικής στήριξης του ερασιτεχνικού
σωµατείου, µπορούµε να µιλάµε; Για ποιο εθνικό σχεδιασµό, όταν
δεν προχωράτε στη θεσµοθέτηση των πόρων και στην
αντικειµενικοποίηση των κριτηρίων;
Ο αθλητισµός πρέπει, κατά τη γνώµη µας, να ενισχύεται µε
κονδύλια προβλεπόµενα από τον προϋπολογισµό του κράτους και
όχι από το τζόγο και τις έκτακτες επιχορηγήσεις. ∆ιαφορετικά, τα
όσα επαγγέλλεστε κατά καιρούς, θα ακούγονται το ίδιο αόριστα όσο
και µεγάλα. Και θα µπορούσατε φυσικά µέσα εκεί να εντάξετε τα
έσοδα του ΟΠΑΠ όπως και του Ο∆ΙΕ. Να προσθέσουµε εδώ ότι η
σχετική για τις επιχορηγήσεις επιτροπή, απλά γνωµοδοτεί στον
εκάστοτε Υπουργό.
Μένοντας στα οικονοµικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
πούµε ότι η εισαγωγή του ΦΠΑ στα έσοδα του σωµατείου πρέπει
να γίνει µε τέτοιο τρόπο, ώστε να µην παραγνωρίσει την πενιχρή
οικονοµική κατάσταση στην οποία βρίσκεται η πλειονότητα των
ερασιτεχνικών σωµατείων. Υποτίθεται ότι εδώ δεν έχουµε να
κάνουµε µε επιχειρήσεις για να υποχρεούνται να τηρούν λογιστικά
βιβλία. Κατανοούµε βέβαια και συµφωνούµε ότι υπάρχουν πολλά
σωµατεία, ότι δεν δίνουν λογαριασµό για το που πάνε τα χρήµατα
που εισπράττουν. 'Οµως εδώ υπάρχει κίνδυνος µε αυτήν τη
διάταξη, να οδηγήσει µία σειρά από µικρά σωµατεία σε κλείσιµο.
Και αυτό, σε µία χώρα που ο µαζικός αθλητισµός είναι ο
σωµατειακός αθλητισµός.
Το ζητούµενο είναι να λύσουµε και όχι να προκαλέσουµε πρόσθετα
προβλήµατα και πιθανόν ανυπέρβλητα στα µικρά σωµατεία.
Σχετικά τώρα µε το ρόλο της επιτροπής των Ολυµπιακών Αγώνων,
άποψή µας είναι ότι αυτός πρέπει να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο,
έτσι ώστε να λειτουργεί πραγµατικά σαν ανώτατη αθλητική αρχή,

που θα έχει και τον πρώτο ρόλο στον εθνικό αθλητικό σχεδιασµό.
Παράλληλα χρειάζεται και διεύρυνσή της µε κοινωνικούς φορείς.
Από τη συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, φάνηκε
ότι από όλες τις πλευρές της Βουλής ζητείται να γίνουν εκτεταµένες
αλλαγές στην ΕΟΑ.
Εσείς, κύριε Υπουργέ, τολµήσατε αλλά πολύ λίγα. Πράγµατι
τολµήσατε. Το ίδιο αρνηθήκατε να πράξετε και µε το εθνικό
συµβούλιο αθλητικού σχεδιασµού, όπου δεν είναι όσο χρειάζεται
ενισχυµένη παρουσία σε αυτό της επιτροπής Ολυµπιακών Αγώνων
µε οκτώ µέλη, τα τέσσερα από τα οποία θα προέρχονται από τις
µεγαλύτερες οµοσπονδίες που αποτελούν και την ραχοκοκαλιά του
ελληνικού αθλητισµού.
Επίσης ζητάµε να συµµετέχει και ένας εκπρόσωπος της ∆ιεθνούς
Ολυµπιακής Ακαδηµίας. Και αφού µιλάµε για εθνικό αθλητικό
σχεδιασµό, θεωρούµε αναγκαία την παρουσία των κοµµάτων της
Βουλής και της Ευρωβουλής, έστω και χωρίς δικαίωµα ψήφου.
Ελπίζω να το κάνετε κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια,
αποδεχόµενος σχετική τροπολογία που έχουµε καταθέσει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα στην αρχή της
τοποθέτησής µου, στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και θετικά µέτρα. Τα
επισηµάναµε στην Επιτροπή, θα το κάνουµε και εδώ στην
Ολοµέλεια. Είναι θετικό µέτρο η θεσµοθέτηση του αθλητισµού για
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Είναι θετική η θεσµοθέτηση του µαζικού
αθλητισµού µέσω του Οργανισµού Μαζικής 'Αθλησης. Είναι θετική η
κατάργηση του διαχωρισµού σε τακτικά και πάρεδρα µέλη.
Ιατροφαρµακευτική κάλυψη για τους ανασφάλιστους αθλητές. Αν
και εδώ πρέπει να πούµε ότι τα κονδύλια που αναφέρονται σχετικά
στο νοµοσχέδιο δεν επαρκούν. Το γνωρίζει η Κυβέρνηση αυτό.
Προκειµένου να γίνει κανένας αξιόπιστος οφείλει να είναι και
συγκεκριµένος. Από πού θα τα πάρετε αυτά τα κονδύλια; Πόσο
προβλέπετε, για παράδειγµα, να στοιχίσει η ασφαλιστική κάλυψη
των αθλητών;
Θετική είναι και η ρύθµιση για τη συγχώνευση των σωµατείων και
µάλιστα το σχετικό προεδρικό διάταγµα θα πρέπει να δίνει
γενναιότατα κίνητρα. Ταυτόχρονα όµως υπάρχει και µία σειρά από
απαράδεκτες διατάξεις, όπως η εγγραφή ενός σωµατείου στη
δύναµη ένωσης ή οµοσπονδίας, να γίνεται µε απόφαση του ∆.Σ. και
όχι µε απόφαση της γενικής συνέλευσης, όπως ίσχυε στο
παρελθόν.
Η επαναφορά επίσης της επιτροπής αποτίµησης της αξίας των
αθλητών που στην ουσία αποτελεί παράθυρο, ώστε να µην
εφαρµόζεται ο νόµος περί ανωνύµων εταιρειών στις ΠΑΕ και ΚΑΕ.
Στο αρχικό σχέδιο νόµου αυτή η διάταξη απουσίαζε. Γιατί την
επαναφέρατε;
Αντίθετους µας βρίσκει τέλος και η προσπάθεια να ελέγχουν
κεντρικά οι αθλητικές διοργανώσεις διεθνούς σηµασίας. Το
πρόσφατο παρελθόν άλλωστε δεν δικαιώνει την Κυβέρνηση.
Αναφέρω ενδεικτικά τις διοργανώσεις "ΑΘΗΝΑ '97" και το
"ΜΟΥΝΤΟΜΠΑΣΚΕΤ".
Κύριε Πρόεδρε, το κόµµα µας θα καταψηφίσει επί της αρχής το
παρόν σχέδιο νόµου και τούτο γιατί, όπως σας εξήγησα, δεν
ανταποκρίνεται στις σηµαντικότερες µεταρρυθµίσεις όπως είναι ο
εκδηµοκρατισµός, η οικονοµική διαφάνεια και η ένταξη των
δαπανών για τον αθλητισµό στον κρατικό προϋπολογισµό, η
ουσιαστική ενίσχυση του ερασιτεχνικού αθλητισµού, η ανάπτυξη του
σχολικού και πανεπιστηµιακού αθλητισµού, κάτι που απουσιάζει
παντελώς, θα έλεγα, από το νοµοσχέδιο.
'Εχετε γράψει, κύριε Υπουργέ, µόνο µερικές αράδες γύρω από το
σχολικό αθλητισµό και µας παραπέµπεται στην καλή θέληση του κ.
Αρσένη. Τα όσα φτωχά αναφέρετε στο άρθρο 58 δείχνουν µάλλον
την απαξίωση παρά το ενδιαφέρον από τη µεριά της Κυβέρνησης.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κυρίες  και  κύριοι
συνάδελφοι,  έχω  την  τιµή  να  ανακοινώσω  στο  Σώµα  ότι  ο
Γενικός  Γραµµατέας  της  Κοινοβουλευτικής  Οµάδας  της  Νέας
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∆ηµοκρατίας κ. ∆ήµας ορίζει ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο τη
Βουλευτή Α' Αθηνών κ. Μπενάκη.
Η κ. Μαριέτα Γιαννάκου ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο
εξωτερικό. Εγκρίνει η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η Βουλή ενέκρινε.
Επίσης, ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλας ορίζει ως ειδικό
αγορητή το Βουλευτή κ. Γιάννη ∆ηµαρά, ο οποίος έχει και το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
πριν ξεκινήσω να καταθέτω τις σκέψεις του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος για το µεγάλο αυτό νόµο που καλείται να
ψηφίσει η Βουλή, να σας πω ότι εκτιµούµε πως πρόκειται για ένα
από τα σπουδαιότερα ίσως νοµοθετήµατα τα οποία καλείται η
Βουλή των Ελλήνων να ψηφίσει. Και αυτό µε τη συναίσθηση και τη
γνώση -όσες από τις δύο διαθέτω, ελπίζω να συµφωνείτε και εσείς-
πως ο αθλητισµός είναι ένας από τους κατ'εξοχήν σπουδαιότερους
κοινωνικούς χώρους όπου διαπαιδαγωγείται ο νέος, όπου
καταφέρνει και την ψυχή του να καλλιεργήσει και το σώµα του να
διατηρήσει, όσο είναι δυνατόν και ο καιρός το επιτρέπει και τα
χρόνια το επιτρέπουν, ακµαίο και ισχυρό.
Εποµένως, αντιλαµβάνοµαι απολύτως και εκτιµώ βαθύτατα την
προσπάθεια και του Υπουργείου να φέρει επιτέλους µετά από τόσες
δεκαετίες για ψήφιση ένα νόµο που να αφορά τον αθλητισµό. 'Ενα
νόµο δηλαδή, ο οποίος εν τέλει τι άλλο θα πρέπει να επιχειρεί και σε
τι πρέπει να αποβλέπει από το να εµπνεύσει τα νέα παιδιά σε µια
εποχή δύσκολη όπου κυρίως αυτό το οποίο κυριαρχεί είναι ο
ευδαιµονισµός και η υπερκατανάλωση.
'Αλλο πρότυπο ηρωϊκό ίσως η νεολαία σήµερα να µην έχει τόσο
ισχυρό όσο αυτό το οποίο αντλεί από τον αθλητισµό. Και είσθε και
εσείς εξ' εκείνων των νεοελλήνων που τα τελευταία χρόνια
δακρύσατε και δακρύσαµε, γιατί υπήρξαν αυτά τα καταπληκτικά
παιδιά που ανήκουν σε όλες τις εθνικές µας οµάδες, είτε αυτές
αφορούν ατοµικά αγωνίσµατα είτε οµαδικά αγωνίσµατα και
κατάφεραν αυτό που δύσκολα µπορεί να καταφέρει σήµερα ακόµα
και η πολιτική ως έκφραση εξουσίας. Να µπορεί, δηλαδή, σε χώρες
ξένες και στα διεθνή meeting να υψώνεται η Ελληνική Σηµαία, να
ακούγεται ο εθνικός µας ύµνος και εµείς να νιώθουµε υπερήφανοι.
Είναι θετικό το γεγονός ότι το Υπουργείο φέρνει για ψήφιση στη
Βουλή ένα τέτοιο νόµο. Και είναι επίσης γνωστό το γεγονός ότι όσες
φορές επιχειρήθηκε να έρθει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο στη Βουλή για
κάποιους γνωστούς ή αγνωστους, τουλάχιστον σε εµάς, λόγους δεν
κατέστη δυνατό να έρθει. Οι προσπάθειες είναι πολλών εξ' εκείνων
των Υφυπουργών που διετέλεσαν στο Υπουργείο Αθλητισµού, αλλά
στη συνέχεια όπως απεδείχθη από τα πράγµατα, δεν ευοδώθηκαν.
Ξεκινώ µε αυτήν τη θετική προσέγγιση στο νοµοσχέδιο για να
διατυπώσω µια άλλη σκέψη, η οποία θα πρέπει να πρυτανεύσει
κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου, του νόµου
εν τέλει.
Kαι είναι ποια; 'Οτι θα πρέπει ο αθλητισµός να µείνει έξω και µακριά
από τις όποιες κοµµατικές αντιπαραθέσεις. Βέβαια, κάτι τέτοιο δεν
έχει υπάρξει, ευτυχώς, µέχρι τώρα. 'Οµως, τα µηνύµατα έρχονται.
Θα πρέπει, λοιπόν, να συµφωνήσουµε όλοι, ότι ο αθλητισµός δεν
είναι ο καταλληλότερος κοινωνικός χώρος, για να υπερασπισθούµε
τις όποιες κοµµατικές µας θέσεις.
Πρέπει να σας πω ότι εκείνο το οποίο µε έχει εντυπωσιάσει είναι το
γεγονός, ότι ο µέγας τραγωδός ο Ευριπίδης ο Σαλαµίνιος δεν
υπερηφανευόταν τόσο γιατί είχε κατακτήσει νίκες στους
δραµατικούς αγώνες που είχε πάρει µέρος, αλλά γιατί υπήρξε
Ολυµπιονίκης. Νοµίζω ότι αυτό τα λέει όλα.
'Ετσι λοιπόν, θα µου επιτρέψτε να περάσω στην επόµενη σκέψη, η
οποία είναι ποια; 'Εχω ζήσει από µικρό παιδί σε πολύ δύσκολες
συνθήκες, αυτές του 1960, δηλαδή µετά τον εµφύλιο, που ήταν
έντονα τα αποτυπώµατα των όποιων διαφορών και µίσους
υπήρχαν την εποχή εκείνη στον κοινωνικό χώρο. Τότε λοιπόν,

έζησα και ένιωσα κάτι: 'Οτι ο αθλητισµός ενώνει τους ανθρώπους
και ότι στον αθλητισµό δεν χρειάσθηκε ποτέ κανένα πιστοποιητικό
κοινωνικών φρονηµάτων, για να βρεθώ εκεί και εγώ και χιλιάδες
άλλοι νέοι, που τίµησαν και την πατρίδα.
'Εχω την εντύπωση, κύριοι συνάδελφοι, ότι ίσως ο αθλητισµός να
είναι πια ένα από τους ελάχιστους, αν όχι ο µόνος, ακοµµάτιστος
κοινωνικός χώρος. Και ως τέτοιον, πρέπει να το διαφυλάξουµε. Και
η ευθύνη βαραίνει και τους κυβερνώντες και εµάς που ασκούµε το
δικαίωµα και το καθήκον που έχουµε, για να ελέγχουµε την
Κυβέρνηση στις όποιες δραστηριότητές της.
Και θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ένα περιστατικό, το οποίο
έχει σηµαδέψει την ζωή µου. Λίγο µετά το 1960, τα χρόνια στην
πατρίδα ήταν πάρα πολύ δύσκολα. Σας είπα λίγο πριν ότι εκεί που
ένιωσα ελεύθερος ήταν ο χώρος του αθλητισµού, µε την έννοια ότι
κανένας δεν µου ζήτησε πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων.
Ενώ σε όλους τους άλλους χώρους -και είναι µια εποχή που
πέρασε και εύχοµαι ποτέ να µην ξαναγυρίσει- ζητούσαν
πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων. Και επειδή θήτευσα και
διαπαιδαγωγήθηκε στον οµαδικό χώρο του µπάσκετ-µπολ πολλούς
και σπουδαίους ανθρώπους, οι οποίοι δεν διακρίθηκαν µόνο για την
επιθυµία τους και την αγωνία τους να στήσουν ένα καινούριο
παιχνίδι στην πατρίδα, αλλά και κυρίως, γιατί διέπρεψαν, στη
συνέχεια, ως κοινωνικά πρόσωπα, ανεξάρτητα αν ήταν δεξιοί,
αριστεροί ή κεντρώοι. Θα σας µιλήσω για δύο από τα πρόσωπα
αυτά, τα οποία πρωταγωνίσθηκαν την εποχή εκείνη στην Αθήνα,
στο λεκανοπέδιο. Γιατί και η Θεσσαλονίκη υπήρξε µπάσκετ µε πολύ
σπουδαία πρόσωπα. ∆εν θα πω τα ονόµατά τους. ∆εν µου έχουν
δώσει την άδεια, ούτε τους την έχω ζητήσει. Απλά θα σας πω ότι ο
ένας εξ αυτών πολέµησε µε το ΕΑΜ τους κατακτητές στα βουνά και
ο δεύτερος ήταν φιλοβασιλικός. Πολύ αργότερα έµαθα τι ήταν ο
ένας και τι ήταν ό άλλος. Εκείνο, όµως, το οποίο µε εντυπωσίασε
βαθύτατα ήταν ότι ποτέ ούτε ο ένας ούτε ο άλλος καταφέρθηκε ή
πρόδωσε ή, αν θέλετε, χαφιέδισε σε βάρος του άλλου. Μόνο στόχο
και σκοπό στη ζωή τους είχαν, πώς θα διαπαιδαγωγήσουν τα νέα
παιδιά µέσα σε έναν οµαδικό χώρο, που µαθαίνει κανένας να
συνυπάρχει, να συνεργάζεται και να προσπαθεί και ατοµικά να
διακρίνεται, προτάσσοντας πάντως το µέγιστο αγαθό, που είναι η
διάκριση της οµάδας.
'Ολα αυτά, γιατί τα λέω; Γιατί η δεκαετία του 1960 χαρακτήρισε τον
αθλητισµό ως κοινωνικό χώρο όπου είχε κανένας την τύχη να
διακρίνει και να δει ότι ήταν χώρος άσκησης της ψυχής και του
πνεύµατος.
'Ηταν χώρος καλλιέργειας των καλύτερων ψυχικών και
συναισθηµατικών προτερηµάτων του ανθρώπου. Για να φτάσουµε -
το λέω µε πίκρα- δυστυχώς, στην αυγή του 21ου αιώνα και να
διαπιστώσουµε όλοι ότι ο αθλητικός χώρος είναι πιA τόπος, όπου
συναντώνται και συνωθούνται πρόσωπα, τα οποία κυρίως
ενδιαφέρονται για την προσωπική τους κοινωνική προβολή, τόπος,
όπου δραστηριοποιούνται πολυεθνικές εταιρείες µε πολλά
προϊόντα, προκειµένου να πουλήσουν, να χειραγωγήσουν και να
καθοδηγήσουν την νεολαία σε κοινωνικές συµπεριφορές, που
πολλές φορές είναι αντίθετες µε αυτές που υποστηρίζει το αθλητικό
κίνηµα. Είναι τόπος όπου δραστηριοποιούνται -και τις βλέπουµε-
προεκτάσεις των πολύπλοκων και πολυσύνθετων συµφερόντων και
εξουσιών: Κοινωνική προβολή, οικονοµικά oφέλη, τα οποία στην
προέκτασή τους, δυστυχώς, αγγίζουν την πολιτική και πολιτικά
πρόσωπα µε µια απαξία, που δεν ταιριάζει στην ιδιότητα που µας
έχει εµπιστευθεί ο ελληνικός λαός.
'Αραγε, από την εποχή εκείνη του ροµαντισµού περνάµε σε µια
άλλη εποχή, όπου εκείνο που κυριαρχεί είναι ποιος και πώς θα
καθοδηγήσει και θα ωφεληθεί κοµµατικά από το µέγιστο αγαθό,
που είναι η ανάπτυξη του αθλητισµού και όλα τα µηνύµατα τα
παρελκόµενα, που φέρει στην κοινωνία; Σε πολλές των
περιπτώσεων έχω διαπιστώσει ότι έτσι δυστυχώς γίνεται.
Τι  είναι,  λοιπόν,  στην  αυγή  του  21ου  αιώνα  ο  αθλητισµός;
Μήπως  είναι  τόπος  στον  οποίο  διακινούνται  τεράστια  κονδύ-
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λια, σε πρόσωπα, σωµατεία και οµοσπονδίες; Και αυτό ακόµα το
έχουµε διαπιστώσει. Οι δε καταγγελίες, οι οποίες
δηµοσιοποιήθηκαν πριν από λίγο καιρό -δεν θα µπω επί του
θέµατος για να κρίνω αν ορθώς ή όχι το διατύπωσε ο κ. Στράτος
Μολυβάς, ο πρώην πρόεδρος του ΣΕΓΑΣ- ήταν ότι υπήρξαν και
υπάρχουν σπατάλες δισεκατοµµυρίων και ότι υπάρχουν σωµατεία
"µαϊµούδες" για να αλωθεί το προεδρείο του ΣΕΓΑΣ. Υπάρχει και το
έντυπο που έχει κατατεθεί στη Βουλή.
∆ύο σκέψεις κυριάρχησαν από τότε που άκουσα αυτές τις
καταγγελίες. Θα ήθελα πολύ να ξέρω τι έχει γίνει µέχρι σήµερα. 'Η ο
κ. Μολυβάς είναι συκοφάντης, εποµένως µε τις διαδικασίες του
Κοινού Ποινικού ∆ικαίου θα πρέπει να οδηγηθεί στην εισαγγελία ως
κατηγορούµενος ή αυτά τα οποία λέει ευσταθούν. Μάθατε εσείς να
έχει γίνει τίποτε από τα δύο; Εγώ δεν έµαθα. Πέρασε µία καταγγελία
τροµακτική για τα ελληνικά δεδοµένα και κανένας δεν ενδιαφέρθηκε.
Με τον ίδιο τρόπο που σήµερα καταγγέλλονται αγώνες στο χώρο
που έχει τη µεγαλύτερη λαϊκή αποδοχή, το χώρο του ποδοσφαίρου,
ως αγώνες στηµένοι από συµφέροντα όπου οι διαιτητές λένε
κάποιοι δηµόσια µε τ' όνοµά τους -και κανένας δεν επιλαµβάνεται
αυτών των κατηγοριών- ότι είναι η προέκταση των οικονοµικών
συµφερόντων κοινωνικών και πολιτικών, κάποιων
µεγαλοεπιχειρηµατιών. Είναι αλήθεια ότι οι µεγαλοεφοπλιστές και οι
µεγαλοεπιχειρηµατίες στη χώρα µας για τους δικούς τους λόγους
ανακάλυψαν το ποδόσφαιρο κατά τη διάρκεια της χούντας και
ανακάλυψαν το µπάσκετ-µπολ µετά το 1987.
Εδώ λοιπόν θα πρέπει να απαντήσει στο σύνολό της η πολιτική
ζωή τι ακριβώς επιδιώκει και τι επιθυµεί από την ανάπτυξη του
αθλητισµού ως µέσου για να εµπνευστεί η νεοελληνική κοινωνία.
∆υστυχώς µέχρι τώρα δεν έχω ακούσει αυτήν την προτροπή και την
παρόρµηση, για να µπορέσουν τα νέα παιδιά να πλησιάσουν τα
γήπεδα, να πλησιάσουν αυτόν τον παιδαγωγικό χώρο και να
αντλήσουν όλες εκείνες τις δυνάµεις, που θα τους επιτρέψουν στη
συνέχεια να ζήσουν σε µία πολιτεία που δεν θα απολαµβάνουν
µόνο, αλλά θα υπερασπίζονται και τα δικαιώµατα των διπλανών
τους που υποφέρουν.
Ξέρετε, εκείνο που µου κάνει µεγαλύτερη εντύπωση απ' όλα, είναι
το εξής: Ο αγαπητός κ. Φούρας, βρίσκεται στη δυσχερή θέση να
έρθει να επουλώσει τραύµατα δεκαετιών µ'ένα νόµο, ενώ το
ζητούµενο είναι, πως θα µπορέσουµε να εµπνεύσουµε τα νέα
παιδιά, µε την προοπτική των Oλυµπιακών Αγώνων του 2004. Και
αυτό δεν το βλέπω στο νοµοσχέδιο. ∆ε λέω ότι ένας νόµος µπορεί
να καλύψει αυτήν την τεράστια κοινωνική ανάγκη, λέω απλά όµως,
ότι δεν µπορεί να είναι διαχειριστής απλά, ένας υπουργός, ο
οποιοσδήποτε υπουργός, οποιασδήποτε κυβέρνησης. Θα πρέπει
κιόλας, να εµπνέει.
Εκείνο το οποίο γνωρίζω και για το οποίο δυσπιστούµε σε σχέση µε
το νοµοσχέδιο, σφόδρα µάλιστα, είναι εάν και κατά πόσο όλες οι
εξουσίες που περιέρχονται δια του νοµοσχεδίου στον Υπουργό, να
µπορεί να διορίζει, να µπορεί να παρεµβαίνει, να µπορεί να
αναλαµβάνει εν πάση περιπτώσει την πολιτική ευθύνη -θα τα δούµε
αυτά στις κατ' άρθρον συζητήσεις που θα κάνουµε- του δίνει µια
δυνατότητα να ενεργεί µε έναν απόλυτο κοµµατικό τρόπο.
Αυτό το οποίο έχω γνωρίσει και είναι αλήθεια -και δεν θα το αρνηθεί
ο κ. Φούρας- είναι ότι πολλές φορές ο χώρος του αθλητισµού σε
σχέση µε τα σωµατεία, την ανάπτυξη και την παρέµβασή του,
αποτέλεσε χώρο κοµµατικής παρέµβασης για κοµµατικούς
ιδιοτελείς λόγους. Εξ ου και η πρώτη αναφορά ότι ο αθλητισµός
ίσως να είναι ο πλέον ακοµµάτιστος, κοινωνικός χώρος, και ως
τέτοιον πρέπει να τον δούµε, και ως τέτοιον πρέπει να τον
υπηρετήσουµε.
Κατά την ταπεινή µου γνώµη το νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει αυτήν
την πιθανότητα, να αφήσουµε αλώβητο αυτό τον κοινωνικό χώρο,
µε τη δυναµική που έχει. Φοβάµαι απλά ότι θα είναι ακόµη µια
αφορµή, εν όψει µάλιστα και των ευρωεκλογών και των
υποσχέσεων που θα δοθούν, να αντλήσουµε απ' αυτά τα οποία θα
ψηφιστούν, ψήφους ώστε να έχουµε τη δυνατότητα να παρέµβουµε
στην κοινωνία µε έναν τρόπο ο οποίος δεν µας τιµά και δεν θα
πρέπει να νιώθουµε υπερήφανοι γι' αυτόν.

Παλιά εθεωρείτο ότι ο αθλητικός χώρος είναι ένας χώρος όπου
συνδυάζεται η σωµατική άσκηση µε την ψυχική, πνευµατική
άσκηση, αλλά και µε τον πολιτισµό.
Ευτυχώς, νιώθω περήφανος που βλέπω σήµερα -αλλά θα µου
επιτρέψετε να πω τους βλέπω ως µοναχικά πρόσωπα- κάποια από
τα εξαιρετικά παιδιά που διαθέτει η πατρίδα µας και µας τιµούν, να
διαθέτουν και τα δυο αυτά προσόντα. Και ψυχικά και πνευµατικά να
είναι ώριµοι, αλλά και ως πολιτιστικά πρόσωπα που παρεµβαίνουν
και εµπνέουν, να έχουν τη δυνατότητα να είναι οδηγητές της νέας
γενιάς.
'Ελεγα πριν λίγο ότι τα παλιά σωµατεία που υπήρξαν στην Ελλάδα
συνέβαινε να δραστηριοποιούνται -θα τα πω επιγραµµατικά- στα
εξής: Για παράδειγµα, το 1920 γνωστό σωµατείο στην Αθήνα µε
εκπληκτικά κοινωνικά πρόσωπα που διέπρεψαν σε όλες τις
εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής και όχι µόνο. Ο Πανιώνιος -
προσέξτε το 1920- εκτός των αθλητικών χώρων δραστηριότητας
που είχε µεριµνήσει, είχε φροντίσει να έχει και µουσικό τµήµα και
θεατρικό τµήµα, και φιλοσοφικό τµήµα, και φιλολογικό τµήµα και
τµήµα υπαιθρίων δραστηριοτήτων, δηλαδή, εκδροµές και
περιπάτους των µεγαλύτερων στην ηλικία. Και τι έγιναν όλα αυτά;
Χάθηκαν στην επιδροµή του συµφέροντος των
µεγαλοεπιχειρηµατιών και της πολιτικής εξουσίας στη συνέχεια.
Σήµερα ένα παιδάκι πηγαίνει για να ασκηθεί στον Πανιώνιο -για
παράδειγµα, επειδή ανέφερα το σωµατείο- για ποιο λόγο; Για να
κερδίσει χρήµατα. Μέχρι χθες γιατί πήγαινε; Για να νιώσει ότι
υπάρχει σε ένα κοινωνικό χώρο, ότι είναι σύµµαχος µε κάποιους
άλλους, ότι θα παλέψει για κοινωνικά και ανθρώπινα αγαθά.
Αυτά τα διασφαλίζει το νοµοσχέδιο το οποίο καλούµεθα να
ψηφίσουµε; Θα µου επιτρέψετε πως έχω πολλές αµφιβολίες.
Για να µην σας πω και κάτι άλλο καταπληκτικό που µε έχει
απασχολήσει, όπως και παλιούς από τους αθλητές που βλέπω
εδώ. Κάθε αθλητής υπερηφανεύεται για ένα πράγµα: Για τη φανέλα
που φοράει και µάλιστα όταν αυτή η φανέλα είναι της εθνικής
οµάδας τόσο πιο πολύ υπερήφανος νιώθει. Σήµερα τι συµβαίνει
ακριβώς; Η φανέλα έχει γίνει αντικείµενο εµπορευµατοποίησης.
Ποια εταιρεία θα πάρει ποια φανέλα για να διαφηµιστεί και τι λεφτά
θα δώσει.
Εποµένως, ηθικά στη διάρκεια των χρόνων κατά τη γνώµη µου, η
χρήση του τίτλου της φανέλας είναι παράνοµη και προσβλητική γι'
αυτούς που ασχολήθηκαν στον ερασιτεχνικό αθλητισµό. Και κάποτε
θα πρέπει να δούµε όλοι µαζί τι σηµαίνει αυτό, πώς συµβαίνει και
γιατί.
Επειδή ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να αναπτύξω και κάποιες άλλες
από τις σκέψεις που έχω, θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι
το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα µε βάση αυτές τις µικρές
επισηµάνσεις που έχει τη δυνατότητα να κάνει σήµερα, θα
καταψηφίσει κατ' αρχάς το νοµοσχέδιο. 'Οµως θεωρούµε ότι
υπάρχουν πολλά θετικά άρθρα τα οποία θα ψηφίσουµε και κάποια
άλλα ενδεχοµένως και µε τη συµβολή των υπολοίπων Βουλευτών
του Κοινοβουλίου να σας πείσουµε να διορθωθούν έτσι ώστε και
αυτά ακόµα να τα ψηφίσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υφυπουργός
Πολιτισµού κ. Φούρας έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν τρεις µέρες ακριβώς στη Βέρνη
της Ελβετίας, η εθνική οµάδα ρυθµικής γυµναστικής ΑΝΣΑΜΠΛ
πήρε τρία χρυσά µετάλλια. Η παγκόσµια δύναµη στη γυµναστική
για τριάντα ολόκληρα χρόνια, η Βουλγαρία, περιορίστηκε στην τρίτη
θέση. Πριν από λίγα µόλις χρόνια στη Βαρκελώνη θαυµάσαµε τη
Βούλα και τον Πύρο, για να έχουµε στη συνέχεια αυτές τις µεγάλες
διακρίσεις. ∆ιακρίσεις που δεν έχουν ιστορικό προηγούµενο, που
αν αθροιστούν οι διακρίσεις και οι επιτυχίες των τελευταίων ετών,
θα είναι περισσότερες απ' όσες ζήσαµε στη µακρά πορεία του
σύγχρονου ελληνικού αθλητισµού.
Ο  ελληνικός  αθλητισµός  πλέον  βαδίζει  σταθερά  από  διάκριση
σε  διάκριση,  από  επιτυχία  σε  επιτυχία.  Η  συγκοµιδή
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των µεταλλίων, οι διακρίσεις και οι επιτυχίες, µας κάνουν όλους
περήφανους. Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι καµία διάκριση,
κανένα µετάλλιο -στο εύρος και στην έκταση που τα συναντάµε- δεν
είναι αποτέλεσµα τύχης. Η σκληρή και συστηµατική δουλειά, η
στενή συνεργασία των εκπροσώπων της πολιτείας και της
αθλητικής οικογένειας, η έµφαση στην παραγωγική διαδικασία, το
βάρος στις υποδοµές, τα αυστηρά κριτήρια χρηµατοδότησης, ο
ιδρώτας, η αγωνία και ο αγώνας των αθλητών και των τεχνικών των
διοικητικών στελεχών του ελληνικού αθλητισµού, είναι οι
προϋποθέσεις αυτών των µεγάλων επιτυχιών, οι οποίες δεν
αµφισβητούνται, δεν είναι αποσπασµατικές, δεν είναι συγκυριακές
οι επιτυχίες στον αθλητισµό είναι κατά την άποψή µου το
προµήνυµα, είναι το µήνυµα, είναι οι επιτυχίες που προηγούνται
των µεγάλων εθνικών στόχων που και στους άλλους τοµείς
διεκδικεί και δικαιούται η χώρα µας.
Για τους αθλητές µε κορυφαίους τους Ολυµπιονίκες µας των
οποίων την παρουσία εδώ χαιρετίζω, για τις αθλητικές τους
επιτυχίες είµαστε όλοι υπερήφανοι. ∆εν αρκεί όµως αυτό. Πρέπει η
Ελλάδα να µετατραπεί στον κήρυκα, στο θεµατοφύλακα των
ιδεωδών, των αξιών, των αρχών που ο αθλητισµός φέρνει.
Η Ελλάδα είναι η χώρα που µπορεί να αντισταθεί στην άκρατη
εµπορευµατοποίηση θέτοντας όρους και διατυπώνοντας προτάσεις
που οριοθετούν ένα σύγχρονο προστατευτικό πλαίσιο και
διαµορφώνουν νέους υγιείς κανόνες αθλητικού παιχνιδιού.
Η σύγχρονη Ελλάδα µπορεί, όχι φυσικά µέσα από µία µουσειακή
και ουτοπική αντίληψη, αλλά µέσα από µία σύγχρονη αναβίωση της
αθλητικής ιδέας σε ένα υγιές ανταγωνιστικό, θεσµικό, οικονοµικό
πλαίσιο να επιτελέσει τον παγκόσµιο αθλητικό της ρόλο.
Είµαστε περήφανοι για όσα πετύχαµε, για τα µετάλλια και τις
διακρίσεις, για τις λαµπρές αθλητικές διοργανώσεις που έκανε η
χώρα µας, µε κορυφαία το "ΑΘΗΝΑ '97", για την επιτυχή διεκδίκηση
και ανάληψη των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004. Προσωπικά
έζησα στους µήνες που είµαι ως Υφυπουργός Αθλητισµού µεγάλες
και ανεπανάληπτες συγκινήσεις, από την Ατλάντα µέχρι τη
Βουδαπέστη.
Και θέλω να ευχαριστήσω γι' αυτό όσους ίδρωσαν, αγωνίστηκαν και
επένδυσαν σ' αυτήν τη δυνατότητα.
Σήµερα, όµως, εδώ φέραµε ένα σχέδιο νόµου, ένα σχέδιο νόµου για
τον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό, που δεν ερχόταν
προς ψήφιση για πολλά χρόνια. Και γι'αυτό το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε κάνει
την αυτοκριτική του. Είχε επιχειρηθεί πάλι το 1988 να ψηφιστεί
νόµος για τον αθλητισµό. Πέρασε από τη ∆ιαρκή Επιτροπή και δεν
έφθασε στην Ολοµέλεια. Σήµερα εδώ ξεκινάµε να νοµοθετήσουµε
και την επόµενη Τρίτη θα έχουµε ένα νέο πλαίσιο για τον ελληνικό
αθλητισµό µετά από είκοσι πέντε περίπου χρόνια. Αυτό και µόνο το
γεγονός δηµιουργεί µία ιστορικότητα σε αυτήν τη συνεδρίαση.
'Οταν ξεκινήσαµε και οργανώσαµε το διάλογο για το νέο αθλητικό
νόµο, θέσαµε στους εαυτούς µας ένα ερώτηµα: Θέλουµε ένα νόµο
που απλά θα δώσει την αίσθηση µίας καλύτερης διαχείρισης των
αθλητικών µας πραγµάτων ή ένα νόµο για να παραδώσουµε στη
νεολαία ένα µόνιµο πλαίσιο δοµών και λειτουργιών που θα υπηρετεί
αξίες, αλλά και τις πραγµατικές, σύγχρονες και µελλοντικές,
ανάγκες, του αθλητισµού µας;
Στη ∆ιαρκή Επιτροπή συνάδελφος είπε ότι αυτό το νοµοσχέδιο που
το συζητήσαµε δύο ολόκληρα χρόνια, µε φορείς και κόµµατα, µε
πρόσωπα του αθλητισµού, µοιάζει µε Κοσοβάρο πρόσφυγα, που
κανείς δεν θέλει να τον φιλοξενήσει. Και κατά την επεξεργασία στη
∆ιαρκή Επιτροπή ήρθαν δώδεκα εκπρόσωποι αθλητικών φορέων
και µε µία εξαίρεση, τι µας είπαν; 'Οτι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
που καλύπτει µεγάλες ανάγκες του σύγχρονου αθλητισµού. Και ο
Κοσοβάρος πρόσφυγας βρήκε φιλοξενία και οι εκπρόσωποι του
αθλητισµού έσπευσαν να τον υιοθετήσουν και µάλιστα πολλοί απ'
αυτούς τρέχουν να τον παντρευτούν, γιατί µε αυτό το νοµοσχέδιο
θα ζήσουµε την προσεχή, κατά την πρόβλεψή µου, εικοσαετία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιοι ήταν οι στόχοι αυτού του

νοµοσχεδίου; 'Ηταν και είναι στόχος η χειραφέτηση και η
ανεξαρτησία των φορέων των οργάνων του αθλητισµού; Για µας
ναι. Κάποιοι οµιλητές το αµφισβητούν και αναφέρονται στις
εβδοµήντα υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν για την
υλοποίηση του σχετικού νοµοσχεδίου. Εγώ θα παραδώσω τον
κατάλογο των εβδοµήντα υπουργικών αποφάσεων και όταν θα
διαβάσετε και δείτε περί τίνος πρόκειται, θα βγάλετε ένα
συµπέρασµα: ότι η χειραφέτηση του ελληνικού αθλητικού κινήµατος
είναι ο στόχος του νοµοσχεδίου και όχι ο έλεγχός του. Για να µιλάµε
επί της ουσίας θα φθάσει η συζήτηση στα άρθρα και εκεί θα
διαπιστώσουµε, όπως και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, ότι πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο το οποίο βάζει το δάκτυλο στον τύπον των ήλων
και απαντά στα προβλήµατα που έχει ο ελληνικός αθλητισµός
σήµερα. Θέτει το νοµοσχέδιο νέους ξεκάθαρους κανόνες για τον
ερασιτεχνικό και τον επαγγελµατικό αθλητισµό αλλά και για όλους
όσους εµπλέκονται µε το αθλητικό γίγνεσθαι; Εµείς λέµε ναι, το
παιχνίδι πλέον είναι καθαρό. Πολλοί ενδεχοµένως δεν θα ήθελαν να
υπάρχει επαγγελµατικός αθλητισµός. 'Οµως η πραγµατικότητα της
κοινωνίας µιλάει αλλιώς. Υπάρχουν επαγγελµατικές οµάδες και
υπάρχει επαγγελµατισµός στον αθλητισµό. Το 3% της παγκόσµιας
παραγωγής έχει αναφορά τον αθλητισµό.
Στοχεύει στην αποκέντρωση και στο δηµοκρατικό προγραµµατισµό,
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Προφανώς ναι. Είµαστε οι µόνοι που
τολµήσαµε. Πώς µπορεί εµείς να κατηγορούµεθα για απόπειρα
ελέγχου του αθλητικού κινήµατος της χώρας; Τριακόσια είκοσι
εθνικά γυµναστήρια µεταβιβάζονται στην Αυτοδιοίκηση πρώτου και
δεύτερου βαθµού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Χωρίς όµως την κάλυψη των εξόδων τους.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Αυτό δεν είναι
αληθές αγαπητέ συνάδελφε. Τα προεδρικά διατάγµατα τα οποία
προβλέπουν τη µεταβίβαση προβλέπουν και δαπάνες λειτουργίας
των εθνικών αθλητικών κέντρων.
Προωθούµε µία προσπάθεια δηµοκρατικού προγραµµατισµού;
Βεβαίως. 'Ενα σηµαντικό βήµα είναι το Εθνικό Συµβούλιο Αθλητικού
Σχεδιασµού. Χωρίς τη γνωµοδότησή του απαγορεύεται στον
Υφυπουργό Αθλητισµού να χρηµατοδοτεί αθλητικές οργανώσεις.
Αγγίζει το νοµοσχέδιο το θέµα της νοµιµότητας και της διαφάνειας;
Βεβαίως. Εκεί θα εκπλαγούν όσοι είδαν µόνο τις δευτερεύουσες
πλευρές του νοµοσχεδίου. Ξέρετε πόσα δισεκατοµµύρια
διαχειρίζονται οι επικεφαλής των οµοσπονδιών χωρίς ουσιαστικά
κανέναν έλεγχο; Τώρα πλέον για ετήσια δαπάνη πέντε
εκατοµµυρίων (5.000.000) δραχµών θα οφείλουν να κάνουν
δηµόσιο διαγωνισµό. Απαγορεύεται η κατάτµηση των δαπανών.
Μπαίνουν κανόνες σχετικά µε τους προϋπολογισµούς και αυστηρός
έλεγχος νοµιµότητας των αποφάσεων. Κανένας φυσικά έλεγχος
σκοπιµότητας δεν προβλέπεται.
Αγγίζει τα θέµατα που καταταλαιπωρούν τον ελληνικό αθλητισµό το
νοµοσχέδιο; Βεβαίως. ∆εν είδατε ότι υπάρχει µια διαφορετική
νοοτροπία στην αντιµετώπιση των εκφυλιστικών φαινοµένων όπως
για παράδειγµα της βίας και του χουλιγκανισµού; Αν διαβάσατε
προσεκτικά το νοµοσχέδιο θα δείτε ρυθµίσεις οι οποίες θα παίξουν
σηµαντικό ρόλο στον έλεγχο αυτού του φαινοµένου. Γιατί πέρα από
το ότι έχουµε νοµοθέτηση της ∆ιαρκούς Επιτροπής Αντιµετώπισης
Βίας που έχει νοµοθετηµένες αρµοδιότητες και άρα δυνατότητες
παρέµβασης, για πρώτη φορά εξυγιαίνουµε το σύστηµα των
συνδέσµων φιλάθλων.
Οι σύνδεσµοι των φιλάθλων είναι αθλητικοί σύνδεσµοι και όχι απλά
σωµατεία του Αστικού Κώδικα και πλέον. Θα παίρνουν αθλητική
αναγνώριση, θα έχουµε µητρώα των µελών, θα έχουν σχέση µε τις
ΠΑΕ ή τις ΚΑΕ. Θα ελέγχονται και οι σύνδεσµοι και οι ΚΑΕ για τη
δράση τους, µαζί µε τα άλλα µέτρα για την καταπολέµηση της βίας
που είναι µέτρα αυστηρού ελέγχου των αθλητικών εγκαταστάσεων.
Προωθεί  το  νοµοσχέδιο  θεσµούς  επιστηµονικής  υποστήριξης
του  αθλητισµού,  θεσµούς  που  δεν  υπάρχουν,  θεσµούς
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αθλητικής επιµόρφωσης και επαγγελµατικής κατάρτισης; Βεβαίως.
Γνωρίζετε σε ποιους παραδίδουµε τα παιδιά µας για να τα
προπονούν; Σε αρκετές περιπτώσεις σε προπονητές που για να
πάρουν το πτυχίο τους ανάλωσαν µόλις οκτώ ώρες από τη ζωή
τους. Οκτώ µήνες θα πηγαίνουν για επαγγελµατική κατάρτιση στο
Εθνικό Κέντρο Αθλητικής 'Ερευνας και Τεχνολογίας οι προπονητές
οι οποίοι δεν είναι απόφοιτοι των ΤΕΦΑΑ για να επιµορφώνονται
από καθηγητές των ΤΕΦΑΑ.
Στον νόµο υπάρχουν κίνητρα για τους αθλητές; Είναι το πιο
ολοκληρωµένο πλαίσιο κινήτρων στον κόσµο. Το ξέρουν οι
Ολυµπιονίκες µας και όσοι ασχολούνται µε τον αθλητισµό. Και εδώ
θέλω να σας πω ότι έµεινα κατάπληκτος όταν πριν λίγους µήνες
πήγα στο Ρέθυµνο στο Ναυτικό 'Οµιλο. Εκει στο κολυµβητήριο
γνώρισα µία συναθλήτρια της Βούλας που το 1992 πήρε χρυσό
µετάλλιο στη Βαρκελώνη. ∆ούλευε για ενενήντα χιλιάδες το µήνα.
Το µοναδικό της εισόδηµα.
Βάζει το νοµοσχέδιο καινούρια θέµατα σε εσωτερικές λειτουργίες
του αθλητικού κινήµατος; Καταργεί ή δεν καταργεί αναγχρονιστικές
διατάξεις, όπως για παράδειγµα αυτήν που επέβαλε το προεδρείο
της οµοσπονδίας να έχει διαµονή την Αθήνα; Λες και είµαστε µια
τεράστια χώρα που δεν µπορεί κάποιος να είναι πρόεδρος από το
Ηράκλειο ή από την Αλεξανδρούπολη. Αυτή η διάταξη καταργείται.
Βάζει το νοµοσχέδιο όρους και κανόνες έντιµης δηµοκρατικής
αναµέτρησης στο εσωτερικό των οµοσπονδιών; Ποιος θα αρνηθεί
ότι οι εκλογές στις οµοσπονδίες πλέον θα γίνονται µε τις εγγυήσεις
της δικαστικής αρχής; ∆ικαστικός αντιπρόσωπος θα έχει την
προεδρία της εφορευτικής επιτροπής των εκλογών.
Πολλά ακούσαµε και διαβάσαµε κατά καιρούς για κάλπες οι οποίες
έφευγαν.
Προωθεί και κατευθύνει προς αναλογικότερα εκλογικά συστήµατα ο
νόµος, προκειµένου να υπάρχει ο δηµοκρατικός έλεγχος στο
εσωτερικό του αθλητισµού; Υπάρχουν και οι εκ του Συντάγµατος
περιορισµοί.
Το νοµοσχέδιο εισάγει κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νέες
αντιλήψεις για θέµατα ευαίσθητα που καταταλαιπωρούν τη φίλαθλη
κοινή γνώµη για την αθλητική δικαιοσύνη και τη διαιτησία.
Πριν λίγα µόλις χρόνια, η κάθε απόπειρα να εξυγιάνουµε το
σύστηµα της αθλητικής δικαιοσύνης στο ποδόσφαιρο προσέκρουε
στην απειλή Μπλάτερ. Γνωρίζετε πολύ καλά τι µας έλεγαν, ότι "δεν
µπορείτε να εισχωρήσετε στο εσωτερικό των οµοσπονδιών", ότι "η
δικαιοσύνη και η διαιτησία είναι αποκλειστική αρµοδιότητα των
διοικήσεων των οµοσπονδιών". 'Οµως η κοινωνία µας έχει
προβλήµατα. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι αυτά τα προβλήµατα
παίζουν συγκλονιστικό ρόλο στην αξιοπιστία του ελληνικού
αθλητισµού.
Συµφωνήσαµε και είναι προς τιµήν των ασχολούµενων µε τα
συλλογικά αθλήµατα ότι η δικαιοσύνη η αθλητική θα αποδίδεται από
τακτικούς δικαστές και για να έχουµε περισσότερες εγγυήσεις από
τακτικούς δικαστές που κληρώνονται µεταξύ εκείνων των δικαστών
οι οποίοι έχουν αθλητικές εµπειρίες και γνώσεις.
Εισάγονται νέα θέµατα στην αποκέντρωση της ∆ικαιοσύνης; Κάνει
ένα βήµα αποκέντρωσης της δικαστικής αρµοδιότητας στον
αθλητισµό. Ναι, βάζει τµήµα του ΑΣΕΑ∆ στη Θεσσαλονίκη και
επίσης αθλητικό δικαστή στη Θεσσαλονίκη και έτσι πάνω από
εκατόν είκοσι θα λύνουν τις διαφορές τους εκεί τοπικά, για πρώτη
φορά.
Για τη διαιτησία δεχθήκαµε την καλύτερη από τις υφιστάµενες
προτάσεις. Κατ' αρχήν κόψαµε τον οµφάλιο λώρο ανάµεσα σε
αυτόν που εκλέγει και αυτόν που εκλέγεται. Κάναµε χιαστί σχήµα
προκειµένου να έχουµε εγγυήσεις ότι θα υπαρξει αλληλοέλεγχος. Η
Κεντρική Επιτροπή ∆ιαιτησίας διορίζεται π.χ. από την οµοσπονδία
ποδοσφαίρου και η επιτροπή παρατηρητών διορίζεται από την
οµοσπονδία διαιτητών.
Κάνει τοµές το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Βεβαίως.
Ο οργανισµός µαζικής άσκησης που θα υπηρετήσει το κίνηµα
"Αθλητισµός για όλους" δεν ήρθε εγκεφαλικά.
Και επειδή µου έκανε την τιµή ο αγαπητός συνάδελφος κ.
Παπαθανασίου, να εµφανίσει κάποιες θέσεις µου από το 1994, εγώ

είµαι περήφανος, γιατί όσα το 1994 αποφασίσαµε σε πανελλήνια
συνδιάσκεψη, υλοποιούνται σ' αυτό το νοµοσχέδιο. Θα
παρακαλούσα όποιος συνάδελφος επιθυµεί να δει τι λέγαµε στις 12
Φεβρουαρίου του 1994, να λάβει υπόψη του αυτό το κείµενο το
οποίο παραδίδω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Α. Φούρας καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
∆ηµιουργούµε τον Εθνικό Οργανισµό Μαζικής 'Ασκησης. Τον
προικοδοτούµε µε πόρους από τον ΟΠΑΠ. Γιατί ο αθλητισµός είναι
δικαίωµα του πολίτη και υποχρέωση της πολιτείας. Γιατί το κίνηµα
της µαζικής άσκησης έπαιξε διαχρονικά σηµαντικό ρόλο στις
σηµερινές αθλητικές επιτυχίες και διακρίσεις.
Οφείλω από αυτήν τη θέση να τιµήσω έναν απόντα, τον Γεώργιο
Κασιµάτη, που ο Κωνσταντίνος Λαλιώτης το 1982 του είχε αναθέσει
να προετοιµάσει και να προωθήσει τα επιµέρους προγράµµατα του
µαζικού αθλητισµού. Τι συνέβη τότε; Η µάνα πήρε το παιδί από το
χέρι και πήγε στον αθλητικό χώρο και έχει νοµιµοποιήθηκε ο
αθλητισµός στο εσωτερικό της οικογένειας και από περιθωριακό
φαινόµενο για κάποιες πλευρές της καθηµερινής µας ζωής έγινε η
ευλογία και η ευτυχία της οικογένειας. Γι' αυτό και σήµερα έχουµε τα
παιδιά µας να πρωταγωνιστούν στους παγκόσµιους στίβους και στα
γήπεδα.
Λυπάµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, για τη µηδενιστική αντίληψη σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο που εισέφερε ο εισηγητής της
Αντιπολίτευσης. ∆εν βρήκε τίποτα απολύτως θετικό σε αυτό το
νοµοσχέδιο, εκτός από τα κίνητρα για τους Ολυµπιονίκες. Αλλά
όφειλε να ακούσει τους φορείς. 'Οφειλε να ακούσει το τι
ισχυρίσθηκαν όσοι προσκλήθηκαν στη ∆ιαρκή Επιτροπή. Τα
Πρακτικά είναι στη διάθεσή του.
Ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας χρησιµοποίησε ένα απόσπασµα
από οµιλία του αγαπητού συναδέλφου, Γεωργίου Λιάνη, για να
ενισχύσει την επιχειρηµατολογία του και ισχυρίστηκε ότι µε τον
τρόπο που χειριζόµαστε τα τηλεοπτικά δικαιώµατα, ενισχύουµε τις
µεγάλες οµάδες.
Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι αλήθεια. Είναι µία εκτίµηση
επιφανειακή αυτή που ο κ. Παπαθανασίου κάνει.
Εγώ ρωτώ το Σώµα, για τον φίλαθλο ποιος αγώνας έχει
ενδιαφέρον: Παναθηναϊκός-Καβάλα ή Καβάλα-Παναθηναϊκός;
Ολυµπιακός-ΟΦΗ ή ΟΦΗ-Ολυµπιακός; ∆εν µπορεί έτσι
επιφανειακά να βγάζουµε συµπεράσµατα, ότι, δήθεν ενισχύουµε τις
µεγάλες οµάδες, υποστηρίζοντες µε το νοµοσχέδιο ότι το
τηλεοπτικό δικαίωµα ανήκει στο γηπεδούχο σωµατείο. Ακριβώς τις
µικρότερες οµάδες ενισχύουµε. Και έχω απόλυτα δίκιο. Και δεν
νοµίζω ότι θα πρέπει να επανέλθει αυτό το επιχείρηµα από καµία
πλευρά.
∆εν διαβάζουν οι συνάδελφοι το νοµοσχέδιο και λυπάµαι, αγαπητέ
κύριε Παπαθανασίου! Είπατε ότι το νοµοσχέδιο δεν έχει καµία
πρόβλεψη για τους µάνατζερ. Σας παρακαλώ διαβάστε το άρθρο
90, παρ. 9, και µην το ξαναπείτε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: ∆εν έχετε την πρόβλεψη που
θέλουµε!
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Εµείς
νοµοθετούµε σε συνεργασία µε τη Βουλή.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  κατά  τη  διάρκεια  της
επεξεργασίας  είχα  την  ευτυχία  να  δηλώσω  στα  µέλη  της
∆ιαρκούς  Επιτροπής,  ότι  αυτό  το  νοµοσχέδιο  δεν  έρχεται  για
να  µείνει  ανεφάρµοστο  και  ανενεργό.  'Ερχεται  για  να
υλοιποιηθεί  και  µάλιστα  άµεσα.  'Οποιος  συνάδελφος  επιθυµεί
να  γίνει  κοινωνός  των  σχεδίων  προεδρικών  διαταγµάτων,  που
προβλέπει  για  τον  Ο.Μ.Α  και  τον  Ε.Κ.Α.Ε.Τ  καθώς  και  των
σχεδίων  βασικών  υπουργικών  αποφάσεων,  τα  σχετικά  κείµενα
είναι  στη  διάθεσή  του.  Γιατί  αυτό  το  νοµοσχέδιο  υπηρετεί  µία
ώριµη  ανάγκη  της  ελληνικής  κοινωνίας.  Αυτό  το  νοµοσχέδιο
έχει  προκύψει  από  µία  πρωτόγνωρη  διαδικασία  διαλόγου  στα
χρονικά.  Ναι,  το  συζητάµε  δύο  χρόνια!  Το  συζητήσαµε  πολλές
φορές  µε  εκπροσώπους  των  οµοσπονδιών,  το  συζητήσαµε  µε
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εκπροσώπους αθλητικών φορέων, µε κόµµατα, το συζητήσαµε και
σε εσωτερικές κοµµατικές διαδικασίες αλλά και σε δηµόσιες
συσκέψεις.
'Ετσι, µε αυτήν την προετοιµασία αυτό το νοµοσχέδιο, έρχεται ως
ώριµος καρπός µιας µακράς πορείας. 'Εχει ασκηθεί κριτική σε
ορισµένες δευτερεύουσες πλευρές του νοµοσχεδίου. Για
παράδειγµα, εκείνο που µένει απ' όλες τις οµιλίες είναι η κριτική για
το αντίτιµο για τις αθλητικές υπηρεσίες. Και κατηγορούµεθα ότι έτσι
βάζουµε την εφορία στο σωµατείο. Κατ' αρχήν, εγώ θέλω να κάνω
µια κατηγορηµατική δήλωση. Κανένα σωµατείο το οποίο δεν
εισπράττει για τις αθλητικές του υπηρεσίες, δεν υποχρεούται να
τηρεί βιβλία του Κώδικα Φορολογικών Στοιχείων. Τα σωµατεία,
όµως, τα οποία εισπράττουν για αθλητικές υπηρεσίες, πρέπει να
ελέγχονται. Να σας πω νούµερα για να βγάλετε συµπεράσµατα;
Υπάρχουν σωµατεία που έχουν χίλια παιδιά και γι' αυτά παίρνουν
δέκα χιλιάδες (10.000) δραχµές το µήνα. Θέλετε δελτία; Να σας
δώσω, αν χρειαστεί. Υπάρχουν επίσης "έξυπνοι" οι οποίοι αντί να
κάνουν γυµναστήρια και να τα εντάξουν στις διαδικασίες των
γυµναστηρίων, κάνουν σωµατεία µε είκοσι άτοµα, ισχυρίζονται ότι
δήθεν έχουν αθλητικές δραστηριότητες και εµφανίζονται ως
αθλητικά σωµατεία και ενώ εισπράττουν από όσους πηγαίνουν και
γυµνάζονται εµφανίζονται τελικά άλλα ότι κάνουν king boxing και
άλλα ότι κάνουν πολεµικές τέχνες. Παρ' όλα αυτά, µε αυτόν τον
τρόπο, καταφέρνουν να µην έχουν υποχρέωση τήρησης βιβλίων, να
ξεφεύγουν από το φορολογικό έλεγχο και βεβαίως να γελούν µαζί
µας. ∆εν πρέπει τα σωµατεία τα οποία βάζουν αντίτιµο αθλητικών
υπηρεσιών, να καταγράφουν κάπου αυτές τις εισπράξεις; Γιατί
τόσος θόρυβος; ∆εν πρέπει να ελεγχθεί αυτό το σύστηµα; Γιατί
τέτοια συζήτηση; Ποιους φοροφυγάδες θα θέλαµε εµείς εδώ να
καλύψουµε µε αυτήν τη διαδικασία; Υπάρχουν σωµατεία που
εισπράττουν πάνω από εκατό εκατοµµύρια (100.000.000) δραχµές.
Υπάρχουν κολυµβητήρια τα οποία δεν διατίθενται για τους
αθλούµενους, γιατί τα σωµατεία προτιµούν να εισπράττουν το
αντίτιµο και να αυξάνουν τα έσοδά τους, παρά να δίνουν τις
διαδροµές σε πραγµατικά αθλούµενους.
Οφείλουµε να εξυγιάνουµε το σύστηµα και οφείλουµε να
νοµοθετούµε, ώστε τα γυµναστήρια να µην εµφανίζονται ως
αθλητικά σωµατεία. Και τα αθλητικά σωµατεία τα οποία δεν έχουν
αθλητικό προσανατολισµό, αλλά οικονοµικό προσανατολισµό, να
φορολογούνται για τις "αθλητικές υπηρεσίες" που προσφέρουν.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Φέρτε µια διάταξη κύριοι.
Γιατί να υπάρχουν αυτές οι "µαϊµούδες";
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Είναι η διάταξη
µέσα.
'Οσον αφορά την περίφηµη φιλογογία το ότι βάζουµε, αγαπητοί
συνάδελφοι, στις µεταγραφές αθλητών υποχρέωση φορολογίας, µα
ήδη συµβαίνει αυτό. 'Ηδη γίνεται γνωστό ότι κάποιοι µεταγράφονται
έναντι αντιτίµου, δεν διαθέτουν βιβλία, δεν τα γράφουν και πολλές
φορές αυτές οι διαδικασίες γίνονται κάτω από το τραπέζι.
Οφείλουµε αυτές τις διαδικασίες να τις κάνουµε µε νόµιµο τρόπο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο
που έρχεται µετά από είκοσι πέντε χρόνια να καλύψει ένα κενό. Σε
αυτά τα είκοσι πέντε χρόνια συνέβησαν πολλά στον πλανήτη,
άλλαξαν πολλά, διαµορφώθηκαν νέα δεδοµένα και κυρίως άλλαξαν
πολλά στη χώρα µας. Το 1975 υπήρξε ένα νοµικό θεσµικό πλαίσιο,
το οποίο βοήθησε τον αθλητισµό, που σε µια περίεργη εποχή είχε
ένα περιεχόµενο προοδευτικό. Είναι ανάγκη όµως να δώσουµε
στον ελληνικό αθλητισµό µια νέα δυναµική µέσα από ένα νέο
θεσµικό πλαίσιο. Οργανώνουµε τον αθλητισµό από τη βάση ως την
κορυφή, σωµατείο, ένωση, οµοσπονδία, ΕΟΑ. ∆ίνουµε δυνατότητες
επιστηµονικής υποστήριξης µε το ΕΚΑΕΤ.
∆ίνουµε δυνατότητα να υπάρχει το κίνηµα για όλους, ως δικαίωµα
του πολίτη, µε τον οργανισµό µαζικής άσκησης και τη
χρηµατοδότηση του. ∆ιαµορφώνουµε το νέο πλαίσιο κινήτρων για
τους αθλητές. Κατοχυρώνουµε το επάγγελµα του προπονητή.
∆ιαµορφώνουµε το πλαίσιο για τους µάνατζερ. ∆ιαµορφώνουµε ένα
νέο πλαίσιο για τον επαγγελµατικό αθλητισµό. ∆ίνουµε τη
δυνατότητα να υπάρξουν νέοι θεσµοί στην αθλητική δικαιοσύνη και

στη διαιτησία. Ταυτόχρονα απαντούµε µε θετικό τρόπο σε
προβλήµατα που η συγκυρία έχει βάλει.
Νοµίζω κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι ένα από τα
σηµαντικότερα λάθη της Αντιπολίτευσης, το ότι αρνήθηκε να δει σε
αυτό το νοµοσχέδιο και την ωριµότητα, αλλά και τη δυναµική. Η ζωή
θα διαψεύσει τις Κασσάνδρες που ήλθαν στη Βουλή για να
µιλήσουν κόντρα και έξω από τη γνώµη της αθλητικής κοινωνίας για
ένα κακό νοµοσχέδιο.
Σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και όταν
φθάσουµε στα άρθρα θα διαπιστώσετε όλοι ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο το οποίο είναι προοδευτικό, δηµοκρατικό, είναι ένα
νοµοσχέδιο που έχει ανάγκη ο ελληνικός αθλητισµός και το οποίο
θα δώσει λύση στα προβλήµατα που ταλαιπωρούν το ελληνικό
αθλητικό κίνηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ και είµαι βέβαιος ότι
θα συµβάλετε ώστε το νοµοσχέδιο και µέσα από τις διαδικασίες της
Ολοµέλειας, όπως έγινε ήδη µέσα από τις διαδικασίες της ∆ιαρκούς
Επιτροπής, να βελτιωθεί περισσότερο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τι θέλετε, κυρία Λουλέ;
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Θέλω να πω κάτι επί της διαδικασίας, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν υπάρχει θέµα επί της
διαδικασίας. 'Οταν ζητούµε το λόγο επί του Κανονισµού υπάρχει
ένας συγκεκριµένος τρόπος µε τον οποίο τον ζητούµε. Πρέπει αυτό
να το έχουµε υπόψη µας. ∆εν υπάρχει θέµα διαδικασίας εδώ.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε είκοσι τρεις οµιλητές
και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Είναι πέντε ώρες
συζήτηση. Θα καθήσουµε µέχρι τις 03.00';
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κυρία Λουλέ, θα είναι
ευκαιρία επί πέντε ολόκληρες ώρες απόψε να σας βλέπουµε.
Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Μπενάκη έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κυρία Λουλέ, το θέσαµε από την
αρχή το ζήτηµα και θα ξανατεθεί, διότι κάποιες αποφάσεις πρέπει
να είναι ρεαλιστικές και εντός της πραγµατικότητας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποψινή συζήτηση είναι µία
ιδιαίτερη συζήτηση, πολύ σηµαντική, θεµελιώδης και χαίροµαι πάρα
πολύ γιατί τον τόνο αυτής της συζήτησης µας τον δίνουν οι
παριστάµενοι αθλητές µας, οι νέοι εκείνοι που µας γέµισαν µε
περηφάνεια, που δόξασαν το όνοµα της Ελλάδας και στους
οποίους οφείλουµε όχι µόνο αγάπη και φροντίδα, αλλά οφείλουµε
να νοµοθετήσουµε µε σύνεση, µε συνέπεια και µε αντικειµενικότητα.
Τους καλωσορίζω και εγώ και θέλω να διαβεβαιώσω όλη την
Αίθουσα, αυτούς τους Ολυµπιονίκες που παρίστανται και όλο τον
ελληνικό λαό ότι αν η Νέα ∆ηµοκρατία Αντιµετωπίζει αυτό το
νοµοσχέδιο µε κριτική διάθεση, δεν είναι για να ασκήσουµε
αντιπολίτευση, όπως προσπάθησε να παρουσιάσει ο κ. Φούρας,
δεν είναι διότι χρησιµοποιούµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο για να
διατυπώσουµε αντιπολιτευτικές θέσεις, αλλά είναι διότι
συµµεριζόµαστε και εµείς τη µεγάλη σηµασία του νοµοσχεδίου,
αισθανόµαστε και εµείς το βάρος των είκοσι πέντε χρόνων, για τα
οποία µίλησε ο κ. Φούρας και γιατί θέλουµε, κύριοι συνάδελφοι, να
συµβάλουµε πράγµατι στη δηµιουργία ενός νοµοθετήµατος
θεµελιώδους, ενός θεσµικού νοµοθετήµατος για τον ελληνικό
αθλητισµό.
Λυπούµαστε  πάρα  πολύ  που  οι  οµολογουµένως  πολύ  έντονες
και    ειλικρινείς    προσπάθειες    του    κ.    Φούρα    να
συνεννοηθεί    µε    όλους  τους  παράγοντες,  τα  κόµµατα  και
πρωτίστως  µε  το  δικό  του  κόµµα,  δεν  απέδωσαν  τίποτα.  Γιατί
και  αυτήν  τη  στιγµή  που  µιλάµε  και  αντιπαρατιθέµεθα  στη
Βουλή,  οι  εντονότερες  αντιπαραθέσεις  δεν  είναι  µεταξύ  της
Αντιπολιτεύσεως και της Κυβέρνησης, αλλά είναι εκείνες οι οποίες
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σηµειώνονται µέσα στο ίδιο το κυβερνών κόµµα, προέρχονται από
κορυφαίους παράγοντες, ακόµα και Βουλευτές της παράταξης
αυτής, πράγµα που προδίδει, κύριε Φούρα, ότι κάπου δεν βρέθηκε
η χρυσή τοµή µε το νοµοσχέδιό σας.
Κάπου έχουν γίνει σοβαρά λάθη θεσµικά και λάθη πολιτικής και γι'
αυτό λυπάµαι πράγµατι αυτήν τη στιγµή, που ως Νέα ∆ηµοκρατία
δεν είµαστε σε θέση να το υπερψηφίσουµε και επί της αρχής το
νοµοσχέδιο αυτό και έτσι όλοι µαζί να θέσουµε νέες βάσεις για τον
ελληνικό αθλητισµό.
Κύριοι συνάδελφοι, ποια πολιτική πρέπει να ακολουθήσει µία
κυβέρνηση, όταν συγκροτεί ένα τέτοιο νοµοσχέδιο και θέλει να
ανοίξει δρόµους στον ελληνικό αθλητισµό;
Πρώτα απ' όλα, ο αθλητισµός πρέπει να στηρίζεται στην πολιτεία,
αλλά σε καµία περίπτωση δεν πρέπει να ποδηγετείται από την
πολιτεία. Ο αθλητισµός είναι µια δηµιουργία από µόνη της και ως
τέτοια πρέπει να αφήνεται ελεύθερη να αναπτυχθεί και να
στηρίζεται µε ειδικά µέτρα και µε ειδικούς θεσµούς, αλλά προπαντός
δεν πρέπει να ποδηγετείται και να καθοδηγείται κατά τρόπο
ασφυκτικό.
Ακόµη πρέπει να υπάρχει µία ειδική προώθηση, µία ειδική µέριµνα
και φροντίδα για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, γιατί αυτός είναι η
αδύνατη πλευρά αυτήν τη στιγµή του αθλητισµού και κυρίως δεν
πρέπει να υπάρχει µεταχείριση του ερασιτεχνικού αθλητισµού κατά
τρόπο, που να επιτρέπει να δηµιουργούνται µέσα στους κόλπους
του παράγοντες, τάσεις, κινήµατα και προπαντός δυνάµεις που θα
τον καταδυναστεύσουν.
Κυρίως χρειάζεται µια δραστική παρέµβαση της πολιτείας για την
εξυγίανση του επαγγελµατικού αθλητισµού, διότι εκεί, λόγω και της
παρεµβολής του οικονοµικού και του κερδοσκοπικού παράγοντα, οι
πειρασµοί είναι µεγάλοι και οι αποκλίσεις είναι εύκολες και είναι
πάρα πολύ επικίνδυνο για την πολιτεία και τον έλεγχο να χάσει,
αλλά και η κοινωνία πλέον να οδηγείται προς κατευθύνσεις
ανεξέλεγκτες.
'Ενα τέτοιο νοµοθέτηµα πρέπει επίσης να δίνει το παράδειγµα της
διαφάνειας και της εντιµότητας, ακριβώς διότι µέσω του αθλητισµού
κινούνται πολλά συµφέροντα, πολλά κεφάλαια και συνεπώς
παρεµβάλλονται δυνάµεις που δεν ελέγχονται. Και πρέπει να
υπάρχει ένας σταθερός οικονοµικός προγραµµατισµός, µία µελέτη
και µία εκτίµηση των αναγκών του αθλητισµού, έτσι ώστε να
µπορούµε και εµείς ως Κοινοβούλιο να κάνουµε µία πρόβλεψη.
Ανταποκρίνεται το νοµοθέτηµα, που εισηγείται η Κυβέρνηση σ'
αυτούς τους µεγάλους στόχους;
Λυπούµαι πολύ, κύριοι συνάδελφοι, αλλά οι ελπίδες και οι
πεποιθήσεις που παρουσιάστηκαν απ' αυτό το Βήµα δεν
επαληθεύονται απ' αυτά που διαβάζουµε σ' αυτό το νοµοσχέδιο.
Κατ' αρχήν τι καινούριο φέρνει το νοµοσχέδιο; Ποιους νέους
δρόµους ανοίγει; Αν συγκριθεί µε την υπάρχουσα νοµοθεσία, θα
δούµε ότι κατά το µεγαλύτερο ποσοστό απεικονίζει την υπάρχουσα
κατάσταση.
∆ηλαδή, στην ουσία τι είναι; Είναι µία κωδικοποίηση σ' ένα µεγάλο
µέρος των ισχυόντων. Αυτό δεν είναι κάτι, το οποίο µπορούµε να το
εξαγγείλουµε και να το εκµεταλλευτούµε ως καινοτοµία και άνοιγµα
νέων δρόµων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
∆εν αρκείται όµως στη µεταφορά αυτών που ισχύουν, αλλά
επιχειρεί και ορισµένες καινούριες τοµές. Και εκεί πρέπει να δούµε
τι πράγµατι κάνει το νοµοσχέδιο, διότι φοβόµαστε πάρα πολύ ότι
ανοίγει δρόµους, οι οποίοι δεν ξέρουµε πού θα οδηγήσουν.
Εισηγείται νέους θεσµούς; Θεσµοθετεί καινούρια όργανα, που θα
βοηθήσουν τον αθλητισµό να ακολουθήσει νέους δρόµους;
Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι γίνεται µία προσπάθεια
µόνο µε λόγια και προδίδει µόνο προθέσεις. Η Ελληνική Ολυµπιακή
Επιτροπή π.χ. δεν γίνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και
παρόλες τις εξαγγελίες και της ίδιας της Κυβέρνησης και
προσωπικά του κ. Φούρα -τα παρουσίασε ο εισηγητής µας-
παραµένει νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, παραµένει

εγκλωβισµένη σε αυτές τις σχεδόν ανύπαρκτες και δεσµευτικές
διατάξεις. Εκείνο που διαβάζουµε και βέβαια δεν µπορούµε τίποτα
να συναγάγουµε είναι ότι µε προεδρικό διάταγµα καθορίζονται οι
όροι, οι προϋποθέσεις της κατοχύρωσης της ολυµπιακής φλόγας
και το διαδικαστικό πλαίσιο, αλλά συγχρόνως µε προεδρικό
διάταγµα καθορίζονται όλα τα σχετικά µε την Εθνική Ολυµπιακή
Επιτροπή, εν όψει των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004.
Αυτό αποτελεί θεσµοθέτηση ή βελτίωση ή προώθηση ενός θεσµού
πάνω στον οποίο στηριζόµαστε για να κάνουµε τους Ολυµπιακούς
Αγώνες;
Ελληνικό Κέντρο Αθλητικής 'Ερευνας και Τεχνολογίας. Το
παρουσίασε αρκετά ποµποδώς ο κύριος Υπουργός. Τι να
διαβάσουµε; Με προεδρικό διάταγµα, λέει, που εκδίδεται εντός έξι
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος καταρτίζεται και
θεσµοθετείται και καθορίζονται οι αρµοδιότητες και τα πάντα αυτού
του Ελληνικού Κέντρου Αθλητικής 'Ερευνας και Τεχνολογίας.
Μας ρωτάει αν το επικροτούµε ή δεν το επικροτούµε. Μα, βεβαίως
θα θέλαµε να υπάρχει κάτι τέτοιο και να οδηγεί εκεί που θα πρέπει
να οδηγεί. Αλλά πού είναι, κύριε Υπουργέ; 'Εχουµε µια εκτεταµένη
εξουσιοδότηση για ένα προεδρικό διάταγµα.
Σύσταση Οργανισµού Μαζικού Αθλητισµού. Και αυτό το θέλουµε
και αυτό θα πρέπει να είναι κάτι που θα προωθήσει τον αθλητισµό.
Αλλά µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται εντός τριών µηνών
ρυθµίζονται όλα τα θέµατα και κάπως έτσι λειτουργεί και το Εθνικό
Συµβούλιο Αθλητικού Σχεδιασµού.
Θέλω να πω µε αυτό, κύριοι συνάδελφοι, ότι όπου έγινε µία
προσπάθεια θεσµικής αναβάθµισης του αθλητισµού, έγινε µισή.
∆ιατυπώθηκαν οι καλές προθέσεις, µε τις οποίες δεν διαφωνούµε
και από εκεί και πέρα όλα παραπέµφθηκαν σ' ένα προεδρικό
διάταγµα και άρα στις καλένδες ή εν πάση περιπτώσει σε κείµενα
κανονιστικά. ∆εν ξέρω άλλωστε, αν αυτές οι εξουσιοδοτήσεις
κινούνται µέσα στα πλαίσια του Συντάγµατος, τόσο αόριστες που
είναι. Πάντως µε κανονιστικά διατάγµατα θα κανονίσει η Κυβέρνηση
ό,τι θέλει και όπως θέλει, ερήµην ηµών.
∆εν θέλω να διατυπώσω αµφιβολίες, αλλά πάντως είµαι
υποχρεωµένη να παρουσιάσω ότι έγινε, όχι µόνο µισό έργο, αλλά
ούτε το 1/4. Καθόλου έργο. 'Εγινε απλώς διακήρυξη καλών
προθέσεων.
Στη συνέχεια έρχοµαι στις άλλες ρυθµίσεις που εδώ είναι
λεπτοµερειακές και συγκεκριµένες, δηλαδή, στη ρύθµιση του
σωµατειακού αθλητισµού.
Τι σας έπιασε, κύριε Υπουργέ και περιλάβατε τόσο δεσµευτικές
διατάξεις αναγκαστικού δικαίου για ένα κατεξοχήν ελεύθερο ατοµικό
δικαίωµα που είναι το δικαίωµα του συνεταιρίζεσθαι; Γιατί δεν
αφήνετε ελεύθερη την ιδιωτική πρωτοβουλία, τον καηµό εκείνων
που δηµιουργούν σωµατεία και οµοσπονδίες για τον ελληνικό
αθλητισµό; Καθιερώνετε διατάξεις αναγκαστικού δικαίου που
καθορίζουν την εγγραφή των µελών. Αφήστε ελεύθερη την εγγραφή
των µελών, να ανοίξουν τα σωµατεία. Θέλουµε να θεσµοθετήσουµε
και να ενισχύσουµε τις κάστες;
Καθιερώνετε διατάξεις που περιγράφουν ολόκληρη τη λειτουργία
των σωµατείων, των ενώσεων και των οµοσπονδιών. ∆ιαβάζω την
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής και βλέπω µε
πόσο κόπο προσπαθεί να συνταιριάξει και να εναρµονίσει αυτές τις
διατάξεις αναγκαστικού δικαίου που έχετε µε το Σύνταγµα. Βρίσκει
βέβαια µετά κόπου µία διέξοδο στο άρθρο 16 και στην εποπτεία
που ασκεί το κράτος επί του αθλητισµού για να πει ότι µάλλον
κινείται στα πλαίσια του Συντάγµατος όλο αυτό το κατεβατό των
διατάξεων που διέπουν τα σωµατεία.
Θα ήθελα να σας πω επίσης, κάτι για όσα αναφέρατε
προηγουµένως µε αφορµή το αντίτιµο το ανταποδοτικό τέλος που
εισάγετε.
'Εχουµε  την  αίσθηση,  κύριε  Υπουργέ,  ότι  δηµιουργείτε
νοµοθεσία  για  τα  σωµατεία  και  το  σωµατειακό  αθλητισµό
έχοντας  στο  µυαλό  µονάχα  τα  µεγάλα  σωµατεία  των  µεγάλων
πόλεων  και  ιδιαίτερα  των  Αθηνών  και  του  Λεκανοπεδίου,  που
αριθµούν  πολλά  µέλη,  που  έχουν  µεγάλη  δραστηριότητα,  που
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µπορούν να παρεισφρέουν κερδοσκοπικές και οικονοµικές
διεκδικήσεις και να δηµιουργούνται τα φαινόµενα τα οποία καλώς
θέλετε να καταπολεµήσετε. Αλλά σκοπός µας είναι να περιορίσουµε
αυτά τα µεγάλα σωµατεία µε τέτοιες διατάξεις-τροχοπέδες και δεν
κοιτάµε τα αθλητικά σωµατεία των επαρχιών, που αυτά χρειάζονται
τη µέριµνα και την προσοχή µας; Εκείνα που µετά κόπου
συγκεντρώνουν είκοσι ανθρώπους για να φτιάξουν ένα σωµατείο
και προσπαθούν εκ των ενόντων και βάζοντας λεφτά από την
τσέπη τους να δηµιουργήσουν µια αθλητική κίνηση και να
συγκεντρώσουν νέους ανθρώπους που αθλούνται. Αυτά τα
σωµατεία δεν τα λαµβάνετε υπόψη και τους λέτε ότι εάν
εισπράττουν πέντε δεκάρες για µία υπηρεσία που παρέχουν, θα
πρέπει να τηρούν τα βιβλία του Κώδικα Φορολογικών Στοιχείων, και
να αρχίσουν µια δοσοληψία µε την εφορία; 'Αλλωστε, ξέρετε πολύ
καλά ότι η εφορία µπαίνει σε όλα τα σωµατεία. Μόλις αισθανθεί ότι
γίνεται µία δραστηριότητα που έχει κάποιο όφελος, µπαίνει µέσα και
απαιτεί διπλότυπα.
Με τη ρύθµιση που εισάγετε για το αντίτιµο θα δηµιουργήσετε
τεράστια προβλήµατα στα επαρχιακά σωµατεία και θα τα οδηγήσετε
στην εξαφάνιση. Τουλάχιστον βρείτε κάποιον τρόπο να βάλετε
κάποιες δικλείδες. Περιορίστε αυτήν τη ρύθµιση, που εισάγετε µόνο
εκεί που πράγµατι υπάρχει κίνδυνος ατασθαλιών. Βρείτε ένα
κριτήριο κύκλου εργασιών, αριθµού µελών, δεν ξέρω ποιο κριτήριο
µπορείτε να βρείτε, αλλά µη δηµιουργείτε τέτοια εµπόδια για τα
σωµατεία των επαρχιών. Εκεί τους απαγορεύετε επίσης να
εγγραφούν οι αθλητές ως µέλη, παρά µόνο εάν έχουν σταµατήσει
την άθλησή τους ένα χρόνο. Ε, µα αυτοί οι αθλητές είναι που
φτιάχνουν τα σωµατεία στην επαρχία, δεν τα φτιάχνουν οι άλλοι.
Βάζετε και αυτόν τον περιορισµό εν όψει των µεγάλων βέβαια
σωµατείων και τελικά τα ενταφιάζετε.
Και στις οµοσπονδίες που θέλετε να καταργήσετε τον
παραγοντισµό, δεν νοµίζω ότι τελικά το πετυχαίνετε µε τις ρυθµίσεις
που κάνετε. Η εισδοχή µελών ανήκει στο διοικητικό συµβούλιο, και
µόνο η διαγραφή ανήκει στη γενική συνέλευση. Είσθε βέβαιος ότι
αυτό είναι σωστό; ∆εν ενισχύεται ο παραγοντισµός µε αυτήν την
ιστορία, µε αυτήν τη ρύθµιση; Και δίνετε µετά και κάποια άλλα
δικαιώµατα στις οµοσπονδίες, που θα πρέπει να τα σκεφθείτε,
όπως π.χ. να µπορούν να ψηφίζουν και σωµατεία που δεν έχουν
αθλητική αναγνώριση, εάν κρίνει το διοικητικό συµβούλιο της
οµοσπονδίας ότι πρέπει να ψηφίσουν. Και έτσι έχουµε δύο
κατηγορίες σωµατείων, αυτά που έχουν αθλητική αναγνώριση από
το κράτος και αυτά που έχουν αθλητική αναγνώριση από τις
οµοσπονδίες. Και µετά δίνετε και το δικαίωµα τα χρήµατα από τις
επιχορηγήσεις να τα µοιράζουν οι οµοσπονδίες.
Σκεφθείτε καλά, κύριε Υπουργέ, εάν µε τις ρυθµίσεις αυτές αντί να
φθάσετε στο επιθυµητό αποτέλεσµα φθάσετε ακριβώς στο αντίθετο.
'Ερχοµαι τώρα, κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα της διαφάνειας και της
εντιµότητας που δεν αµφιβάλλω ότι ο κύριος Υπουργος θέλει να
καθιερώσει, αλλά που µας δηµιουργεί πάρα πολύ µεγάλες απορίες,
διότι περιέχονται διατάξεις οι οποίες µάλλον περί του αντιθέτου
δείχνουν δείγµατα.
Μιλήσατε για κανονισµό προµηθειών, διαγωνισµούς άνω των πέντε
εκατοµµυρίων, πολύ σωστά. Τις εξαιρέσεις γιατί δεν µας τις
διαβάσατε, κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν µας είπατε σε ποιες
περιπτώσεις κατ'εξαίρεση µπορεί να γίνουν προµήθειες χωρίς
διαγωνισµό; Αυτές είναι, "όταν ο προµηθευτής είναι ένας". 'Εχει
καλώς.
Κατόπιν, όταν πρόκειται "για αθλητικό υλικό υψηλής τεχνολογίας ή
τεχνογνωσίας". Εδώ τώρα κάνουµε διάφορους συνειρµούς και δεν
φταίµε εµείς αν τους κάνουµε. Ποιος όµως θα κρίνει την υψηλή
τεχνολογία και την τεχνογνωσία; "Για λόγους επείγουσας ανάγκης,
που οφείλεται σε αυταπόδεικτα απρόβλεπτες καταστάσεις".
Καταστάσεις απρόβλεπτες δηµιουργούνται πολύ εύκολα.
'Οταν αφήσεις µια προµήθεια να φθάσει την τελευταία στιγµή που
λήγουν και οι προθεσµίες -και να µη θεωρήσετε ότι κάνω αναφορά
τώρα στους Ολυµπιακούς Αγώνες- στο τέλος θα κάνετε την
προµήθεια κατ' εξαίρεση και χωρίς διαγωνισµό, διότι υπάρχει

επείγουσα ανάγκη.
∆ηµιουργείτε κάποιες αθλητικές επιτροπές για τη διοργάνωση -λέει-
και διεξαγωγή των αγώνων. Και ενώ αλλού διατηρείτε το δηµόσιο
χαρακτήρα, όπως είναι στην ΕΟΑ, εδώ αυτές τις επιτροπές για τη
διεξαγωγή των αγώνων τις κάνετε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου. Βρίσκονται εκτός του δηµόσιου τοµέα, λειτουργούν κατά τις
διατάξεις του ιδιωτικού δικαίου και εκεί πηγαίνουν οι επιχορηγήσεις
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και κονδύλια από τον ΟΠΑΠ.
∆εν θέλω να σας πω ότι το κάνετε επί τούτω ή έχετε κακούς
σκοπούς εσείς σε καµία περίπτωση. Αλλά πώς να ενισχυθεί η
εικόνα της διαφάνειας που µας υποσχεθήκατε στην αρχή;
Επίσης, θα ήθελα στο τέλος να αναφερθώ και στην υπόθεση των
τηλεοπτικών δικαιωµάτων, γιατί εδώ υπάρχει ένα πολύ σοβαρό
πρόβληµα. Κύριοι συνάδελφοι, καθώς αντιλαµβάνεσθε, η ρύθµιση
είναι δίκοπο µαχαίρι, έχει πολλές όψεις. 'Ετσι όµως όπως
ρυθµίζονται αυτές οι συµβάσεις παραχωρήσεως τηλεοπτικών
δικαιωµάτων, να γίνονται δηλαδή µόνο από τους γηπεδούχους,
καταλαβαίνετε ότι η πίτα πλέον µοιράζεται αποκλειστικά µεταξύ
εκείνων που συνήθως τρώνε µεγάλες πίτες. Και οι µικροί θα µείνουν
εκτός νυµφώνος και θα οδηγηθούν στο µαρασµό. ∆εν νοµίζω, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτή είναι µία σοφή ρύθµιση, αφήστε βέβαια που
αφήνει και πάρα πολλά υπονοούµενα που εγώ δεν τα λέω αυτήν τη
στιγµή, αλλά ο καθένας µπορεί να τα σκεφθεί.
Και µία τελευταία παρατήρηση. "Ζουµί" υπάρχει και στις µεταβατικές
διατάξεις σ' αυτό το νοµοσχέδιο και ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την
εκλογή των οργάνων των οµοσπονδιών. Καταβάλλεται µία
προσπάθεια, τα διοικητκκά συµβούλια που θα προκύψουν από τις
εκλογές που θα γίνουν τώρα µετά την αναµόρφωση των
καταστατικών, να τραβηχθούν µέχρι το 2004, πράγµα που δεν µας
αφήνει να έχουµε πολλές ελπίδες ότι όλα αυτά γίνονται µε αγαθές
προθέσεις και δεν παρεµβάλλεται ο κοµµατικός παράγοντας και η
κοµµατική εκµετάλλευση.
Κύριοι συνάδελφοι, καθώς αντιλαµβάνεσθε, όπως είπε και ο
εισηγητής µας, το καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και
νοµίζω ότι τα επιχειρήµατα που σας παρουσίασα δείχνουν ότι
έχουµε σοβαρούς λόγους να το καταψηφίσουµε παρ'όλη τη διάθεσή
µας, κύριοι συνάδελφοι και, το επαναλαµβάνω, να συµβάλλουµε
θετικά για την κατάρτιση ενός τέτοιου νοµοσχεδίου, που πραγµατικά
θα µείνει για πολλά χρόνια. Εφόσον βεβαίως δεν φανεί αµέσως η
αναποτελεσµατικότητά του και δεν έρθετε εσείς οι ίδιοι να το
τροποποιήσετε. 'Αλλως, η Νέα ∆ηµοκρατία, ενδιαφέρεται για τον
αθλητισµό και κυρίως έχει βαθύτατη γνώση των προβληµάτων
αυτών, θα λάβει τα κατάλληλα µέτρα µεθαύριο που θα είναι εξουσία
και αυτό πάντα µε την ειλικρινή διάθεση να προαγάγουµε τον
ελληνικό αθλητισµό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
∆ηµήτριος Γεωργακόπουλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να
ξεκινήσω και εγώ από τη µεγάλη σηµασία την οποία παίζει ο
αθλητισµός στις σύγχρονες κοινωνίες. Και παρ' ότι έφυγαν οι
ολυµπιονίκες µας, θέλω να πω ότι πραγµατικά η αναγνώριση που
πρέπει να γίνεται σ' αυτούς τους αθλητές, οι οποίοι δεν έχουν µόνο
σωµατική ρώµη, θέλω να τονίσω ότι ένας αθλητής, ένας
πρωταθλητής, όταν αγωνίζεται µάλιστα σε ολυµπιακά αθλήµατα και
στον ολυµπιακό στίβο, πρέπει να έχει τεράστια ψυχικά αποθέµατα,
διότι εάν δεν έχει τα τεράστια ψυχικά αποθέµατα που χρειάζεται,
δεν µπορεί ποτέ να ανέβει στο βάθρο. Και εδώ πρέπει να
αναγνωρίσουµε πραγµατικά πάνω απ' όλα την ψυχή αυτών των
αθλητών, αυτών των παιδιών, χώρια από το τεράστιο κόστος το
οποίο καταβάλλουν κάθε µέρα στις προπονήσεις, για να
µπορέσουν να φθάσουν εκεί.
Και  πάνω  απ'  όλα  πρέπει  να  τονίσουµε  ότι  οι  αθλητές
γίνονται  παραδείγµατα  για  τη  νεολαία  µας.  Οι  αθλητές  βάζουν
στόχους,  αγωνίζονται  σκληρά,  για  να  πετύχουν  αυτούς  τους
στόχους  και  γίνονται  πραγµατικά  φωτεινά  παραδείγµατα  για
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τη σηµερινή νεολαία. Τους αξίζει το βάθρο στο οποίο τους έχουµε
µέσα στην ψυχή µας και το βάθρο το οποίο έχουν στην ελληνική
κοινωνία.
∆εν εννοώ µόνο τους αθλητές των Ολυµπιακών αθληµάτων και
τους αθλητές του στίβου, που έχουν κάποιο προσωπικό, ατοµικό
χαρακτήρα, αλλά και τους αθλητές που αγωνίζονται στα οµαδικά
αθλήµατα. ∆υστυχώς στα οµαδικά αθλήµατα υπάρχουν κάποιοι
κακοί αθλητές ή κακοί παράγοντες, οι οποίοι γίνονται παραδείγµατα
προς αποφυγήν από την κοινωνία. Και αυτά τα παραδείγµατα θα
πρέπει η πολιτεία να τα χτυπήσει, έτσι ώστε ο αθλητισµός να µείνει
εκεί ψηλά που πρέπει να είναι στη συνείδηση του λαού.
∆εν επιτρέπεται για παραγωγικούς σκοπούς, για σκοπούς
οικονοµικούς, διαφθοράς και άλλων πολλών παραγόντων, τους
οποίους δεν θέλω τώρα να αναφέρω, να καταρρακώνεται το
αθλητικό ιδεώδες, ιδιαίτερα στα οµαδικά αθλήµατα µε
πρωταγωνιστή το ποδόσφαιρο και δυστυχώς να ακολουθεί από
κοντά και το µπάσκετ τα τελευταία χρόνια.
Είναι ανάγκη άµεση η πολιτεία να βρει τρόπους, να δώσει λύση.
∆εν επιτρέπεται να βλέπουµε στα γήπεδα τις εικόνες φρίκης, τις
εικόνες βίας. ∆εν επιτρέπεται σήµερα τα παιδιά, τα αγνά παιδιά που
πηγαίνουν στο γήπεδο για να παρακολουθήσουν την οµάδα τους,
να διαποτίζονται απ' αυτήν τη βία, η οποία έχει περάσει τα τελευταία
χρόνια στα γήπεδα.
Θλίβοµαι ιδιαίτερα, όταν βλέπω τέτοια φαινόµενα και πραγµατικά
απορώ πώς τόσα χρόνια η κοινωνία και ιδιαίτερα η πολιτεία
ανέχονται αυτά τα φαινόµενα.
Στο νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µία τοµή, θα έλεγα, προς αυτήν την
κατεύθυνση. Θα επανέλθω, όταν φτάσω στο σηµείο αυτό.
Ακούσαµε τον εισηγητή της Αντιπολίτευσης να είναι απορριπτικός
του νοµοσχεδίου. Στην αρχή υπέθεσα ότι δεν το είχε διαβάσει και,
προφανώς, για να κάνει αντιπολίτευση ανέβηκε επάνω και ως
συνήθως χτυπά. ∆ιαπίστωσα όµως ότι το είχε διαβάσει. Και η
απορία µου ήταν, γιατί το απέρριπτε µ' αυτόν τον κατηγορηµατικό
τρόπο, όταν όλοι αναγνωρίζουµε ότι ένας νόµος, που ισχύει από το
1975, είναι ένας νόµος κορµός για την αθλητική νοµοθεσία,
εξέπνευσε πλέον. 'Αλλαξαν οι συνθήκες.
∆εν µπορεί κανείς να µιλά για τις ίδιες αθλητικές συνθήκες του 1975
µε αυτές του 2000, πολύ δε περισσότερο όταν γνωρίζουµε τις
τροποποιήσεις που έχουν γίνει και τις πολλές παρεµβάσεις στα
αθλητικά. Είναι δυνατόν να ισχύσει αυτός ο αθλητικός νόµος ακόµα;
'Οχι. Χρειάζεται ένας νέος αθλητικός νόµος; Χρειάζεται. Και τι κάνει
αυτός ο νόµος, τον οποίο εισηγείται σήµερα στη Βουλή η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.; Παίρνει τα πράγµατα από την αρχή,
σχεδόν από τη µηδενική βάση, από το πρωτογενές σωµατείο, η
ένωση, η οµοσπονδία, η ΕΟΑ, όλα, ένα-ένα, και βάζει κάποια τάξη,
που εµείς θεωρούµε ότι πρέπει αυτήν τη στιγµή να µπει στα
αθλητικά πράγµατα, δηλαδή, πώς ιδρύονται τα σωµατεία, πώς
γίνεται η εκλογή των οργάνων τους, πώς γίνονται οι οµοσπονδίες,
πώς διοικούνται οι οµοσπονδίες, τα διοικητικά συµβούλια, τα πάντα
και φτάνουµε µετά σε έναν άλλον τοµέα.
Κι εδώ θέλω να κάνω µία παρένθεση. Ειπώθηκε ότι κακώς
µπαίνουν τα βιβλία του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων στα
σωµατεία. Τι λέτε, κύριοι; Σοβαρά το λέτε;
∆εν έχετε καταλάβει ότι ένα µέσο καταστρατήγησης της
φορολογικής νοµοθεσίας είναι µε το να ιδρύουµε σωµατεία, να
λειτουργούµε πλέον σαν επαγγελµατίες, γιατί έβαλα τη µάνα µου, τη
θεία µου, την ανηψιά µου και υπέγραψαν ένα καταστατικό και να
έχω ένα µαγαζάκι, µε αποτέλεσµα να εκµεταλλεύοµαι τους απλούς,
τους αφελείς ακόµα πολίτες; Και εσείς να λέτε ότι δεν πρέπει να
µπει ο Κώδικας Φορολογικών Στοιχείων εφόσον εισπράττουν; Το
τονίζει αυτό "εφόσον εισπράττουν για την παροχή αθλητικών
υπηρεσιών". Πού ακούστηκε αυτό το πράγµα; Αντί να
προσπαθούµε να κλείνουµε όσο γίνεται τις τρύπες που έχουµε στο
διάτρητο φορολογικό µας σύστηµα, ερχόµαστε εδώ και λέµε, ας
αφήσουµε αυτήν την τρύπα ή ας την ανοίξουµε περισσότερο.
Ας συνεχίσουµε. Σταµατάει µόνο στον τρόπο µε τον οποίο

δηµιουργούνται τα σωµατεία, οι οµοσπονδίες κλπ.; 'Οχι. Μπαίνει
στο θέµα των προπονητών. Αυτό το θέµα το περάσατε έτσι. Για
πρώτη φορά µπαίνουν οι κανόνες πάνω στο ποιοι πρέπει να είναι
προπονητές, τι γνώσεις πρέπει να έχουν, τι εφόδια πρέπει να
έχουν.
Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορεί ένας προπονητής να
αφήσει ανάπηρα εκατοντάδες παιδιά από άγνοια ή από κακή
προπονητική ενηµέρωση; Σήµερα οι προπονητικές διαδικασίες
έχουν αλλάξει, γιατί η σύγχρονη αθλητική έρευνα αλλάζει γρήγορα.
Και ασκήσεις ή διαδικασίες που επιβάλλονταν παλιά στους αθλητές,
σήµερα απαγορεύονται ρητώς και δια ροπάλου. Αν λοιπόν δεν
έρθει η πολιτεία για να πει ποιες πρέπει να είναι οι λεπτοµέρειες
εκείνες και τα εφόδια που πρέπει να έχει ένας προπονητής, για να
µπορέσει να πάρει τα βλαστάρια της ελληνικής κοινωνίας, τα νέα
παιδιά, τους έφηβους, για να τους προωθήσει στον αθλητισµό, θα
έχουµε αύριο τραυµατισµούς, θα έχουµε αποχές από τους
πρωταθλητές µας, θα έχουµε χίλιες δυο επιπτώσεις. Αυτό λοιπόν
εσείς δεν το λαµβάνετε υπόψη σας;
∆εύτερον, η διαιτησία. ∆εν υπάρχει κανείς που να µη φωνάζει. ∆εν
θα πω µόνο για τη διαιτησία και για τους κριτές στα ατοµικά
αθλήµατα, όπου εκεί δεν έχουµε ακούσει πολλά παράπονα.
Οµολογώ ότι και στις αθλητικές αλλά και στις πολιτικές εφηµερίδες
στις αθλητικές σελίδες τους τα παράπονα που ακούγονται για τους
κριτές του στίβου είναι λίγα έως ελάχιστα και τείνουν εντελώς να
εξαφανιστούν µε την ανάπτυξη των συγχρόνων µεθόδων µέτρησης.
Υπάρχουν όµως οι διαιτητές στα οµαδικά αθλήµατα. Και γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά πώς γίνεται η διαδικασία επιλογής τους, οι
εκλογές, πώς λειτουργούν τα σωµατεία των διαιτητών, πώς
ορίζονται, το πώς βγαίνουν και ποια είναι κάθε φορά τα
αποτελέσµατα. Τη µια λέµε ότι η διαιτησία είναι του τάδε προέδρου
της τάδε ΠΑΕ, την άλλη φορά λέµε ότι η διαιτησία είναι του άλλου
προέδρου, της άλλης ΠΑΕ, γιατί µέσα στο διοικητικό συµβούλιο,
όταν αυτό εξελέγη, είτε τους επέβαλαν είτε τους εξαγόρασαν. Και
ερχόµαστε σήµερα και µπαίνει µια διαδικασία να είναι όσο το
δυνατόν περισσότερο αντικειµενική. Το απόλυτα αντικειµενικό δεν
νοµίζω ότι το έχει κατακτήσει κανένας από τη στιγµή που υπάρχει ο
παράγοντας άνθρωπος. Αυτό λοιπόν δίνει τη δυνατότητα να
εξυγιάνουµε έστω και εν µέρει αυτόν τον τοµέα. Γίνονται κάποια
βήµατα εξυγίανσης αυτού του τοµέα του αθλητισµού, που είναι
πάρα πολύ σηµαντικός.
Πόσες φορές οι απλοί φίλαθλοι -και δεν οµιλώ για τους οπαδούς
των οµάδων, οι οποίοι τα βλέπουν όλα στραβά- δεν αγανακτούν,
όταν βλέπουν διαιτητές να καταδικάζουν ουσιαστικά µια οµάδα από
λάθη τα οποία γίνονται συνέχεια.
Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι ούτε λίγο ούτε πολύ υπερηφανεύεσθε
ότι εισάγετε κάποιους καινούριους θεσµούς. Η Αντιπολίτευση είπε
ούτε λίγο ούτε πολύ ότι δεν κάνατε τίποτε. ∆ηλαδή, το Ελληνικό
Κεντρο Αθλητικής 'Ερευνας και Τεχνολογίας δεν είναι ένας
καινούριος θεσµός; Το Εθνικό Συµβούλιο Αθλητικού Σχεδιασµού
δεν είναι ένας καινούριος θεσµός;
Ο Οργανισµός Mαζικού Αθλητισµού δεν είναι ένας καινούριος
θεσµός; Η διαρκής επιτροπή αντιµετώπισης της βίας δεν είναι ένας
καινούριος θεσµός; Και µια σειρά άλλων θεσµών οι οποίοι
συµπεριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο για πρώτη φορά. Και
ουσιαστικά έχουν πάρει τα ερεθίσµατα από τα σύγχρονα
προβλήµατα του αθλητισµού και έρχονται σήµερα θεσµοθετώντας
διάφορους καινούριους θεσµούς να τα αντιµετωπίσουν. Και λέτε
εσείς "δεν θα τα αντιµετωπίσετε". Μα, πού το ξέρετε, πώς το
βγάλατε το συµπέρασµα αυτό ότι δεν θα αντιµετωπιστούν µ'αυτούς
τους θεσµούς; Και αν είναι έτσι, ποια είναι η πρότασή σας; Τι µας
είπατε απέναντι σ'αυτούς τους θεσµούς που πιστεύετε εσείς ότι δεν
θα αντιµετωπίσουµε τα σύγχρονα προβλήµατα , να µας πείτε ότι,
κύριοι πρέπει να κάνετε αυτό και αυτό, για να αντιµετωπιστούν µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο, γιατί έτσι όπως νοµοθετείτε εσείς
αυτούς τους καινούριους θεσµούς, δεν πρόκειται να αντιµετωπίσετε
τα προβλήµατα του σύγχρονου αθλητισµού.
Υπάρχει ακόµα η επιτροπή ενηµέρωσης διεθνών αθλητικών
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οργανισµών, η κεντρική επιτροπή διαιτησίας, που είπα
προηγουµένως, τι καθήκοντα έχει και µια σειρά άλλων θεσµών, και
πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο πλαίσιο.
Κατηγορήθηκε ακόµα ο Υπουργός ότι θα έχει προεδρικά
διατάγµατα και πολλές υπουργικές αποφάσεις. 'Ηταν δυνατόν,
κύριοι συνάδελφοι, σ'ένα νόµο που έρχεται να καλύψει όλη την
αθλητική νοµοθεσία, να έλθει εδώ ως νόµος; Πότε άλλοτε ήλθε;
Είναι ένας νόµος-πλαίσιο, που προβλέπονται ορισµένα προεδρικά
διατάγµατα, τα οποία θα εκδοθούν και ορισµένες υπουργικές
αποφάσεις.
Ποια είναι η υποχρέωση του Υπουργού και η υποχρέωση της
Κυβέρνησης; ∆ιότι υπάρχουν και άλλες κοινές υπουργικές
αποφάσεις. Να έχουν ήδη προετοιµάσει αυτά τα προεδρικά
διατάγµατα και αυτές τις υπουργικές αποφάσεις και να γίνουν οι
διορθώσεις µετά την ολοκλήρωση της ψήφισης του νοµοσχεδίου
από τη Βουλή, έτσι ώστε, άµεσα, γρήγορα, ουσιαστικά και
αποτελεσµατικά, να αλλάξει το σύνολο του νοµοθετικού πλαισίου
για τον αθλητισµό. Μόνο έτσι θα µπορέσει να προχωρήσει ο νόµος.
Γιατί, αν περιµένετε, κύριε Υπουργέ, να ξεκινήσετε µετά την Τρίτη,
να σκέφτεστε πώς θα βγουν τα προεδρικά διατάγµατα -είδα ότι
καταθέσατε τα προεδρικά διατάγµατα και είπατε τα σχέδια
προεδρικών διαταγµάτων, τα έχετε έτοιµα και αυτό µε ευχαρίστησε
ιδιαίτερα- και τις υπουργικές αποφάσεις να µην τις έχετε έτοιµες,
τότε λυπάµαι ότι θα χρειαστούν είκοσι πέντε χρόνια για να
εφαρµοστεί αυτός ο νόµος.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Πού τα είδατε; ∆εν τα έχουµε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε εγώ τα έχω, κυρία
Πετραλιά. Απλώς το είπε ο Υπουργός από το Βήµα της Βουλής και
κάνω χρήση αυτής της πληροφορίας, την οποία ο Υπουργός
έδωσε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά θέλω να σταµατήσω και σ'ένα άλλο
σηµείο, για τον αθλητισµό που έχετε για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό. Ιδιαίτερα παρατηρούµε
και βλέπουµε τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, τα οποία να παίρνουν
µέρος σε αγώνες, να παίρνουν µέρος σε Ολυµπιάδες, να γίνονται οι
Σπέσιαλ Ολυµπιακοί Αγώνες και πραγµατικά σωστά βάζετε το
νοµοθετικό πλαίσιο που θα διαµορφωθεί, έτσι ώστε να µην είναι
ξεκάρφωτα ή να µην είναι αποσπασµατικές όλες αυτές οι
νοµοθετικές ρυθµίσεις που αφορούν τον αθλητισµό µε ειδικές
ανάγκες.
Θα κάνω και δύο παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ. Στο άρθρο 24,
παράγραφος 9, µιλάτε για την ποσόστωση, ότι πρέπει να υπάρχουν
και του άλλου φύλου 20%, όταν είναι από το ένα φύλο.
Πιστεύω ότι εδώ πρέπει να διαγράψετε αυτήν την παράγραφο. Και
γιατί να τη διαγράψετε; Σήµερα στην ελληνική πολιτεία έχουν
απόλυτα ίσα δικαιώµατα άνδρες και γυναίκες. ∆εν υπάρχει καµία
απολύτως διαφορά. Γιατί ερχόµαστε εδώ και νοµοθετούµε
διαφορές, όταν το Σύνταγµα δεν επιτρέπει αυτές τις διαφορές;
Σήµερα ο καθένας µπορεί να εκτίθεται για να εκλεγεί και αν τον
αναγνωρίσουν ότι αξίζει, εκλέγεται. Εάν αναγνωρίσουν, ότι δεν
αξίζει, γιατί να εκλεγεί; ∆εν κατάλαβα γιατί θα πρέπει να εκλεγεί ο
τάδε κύριος ή η τάδε κυρία ως ποσόστωση απέναντι στον τάδε
κύριο ή στην τάδε κυρία που έχει περισσότερη εµπιστοσύνη του
σώµατος που εκλέγει.
Πού ακούστηκε αυτό; Εφαρµόσαµε αυτήν την ποσόστωση στο
κόµµα µας κακώς -εγώ ήµουν αντίθετος από την αρχή- και δεν
µπορούµε να το µεταφέρουµε και να το νοµοθετούµε και στους
νόµους. ∆εν θα πρέπει να περάσει αυτή η διαδικασία της
ποσόστωσης, γιατί σε λίγο θα ψάχνουµε να βρούµε, να
συµπληρώσουµε άτοµα, που δεν θα έχουν κανένα ενδιαφέρον, δεν
θα γνωρίζουν τίποτα για τον αθλητισµό, απλώς και µόνο για να
καλύψουµε την ποσόστωση.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Μου επιτρέπετε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως σας επιτρέπω.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Γίνεται µία
προσπάθεια παγκόσµια από τη ∆ιεθνή Ολυµπιακή Επιτροπή για
παρουσία των γυναικών όχι µόνο στους αθλητικούς στίβους και στο
προπονητικό έργο αλλά και στο διοικητικό έργο. Υπάρχει µια

απόφαση της ∆ιεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής, που ήδη έχει
προωθηθεί σε όλες τις κυβερνήσεις του πλανήτη µέχρι το 2000 να
θεσµοθετήσουν µε νόµο 10% και µέχρι το 2004 20%. Εµείς έχουµε
αναλάβει τη διοργάνωση των Ολυµπιακών Αγώνων.
Το θέµα ετέθη από άποψη συνταγµατικότητας στην ΚΕΝΕ. Η ΚΕΝΕ
είπε ότι και 50% να έλεγε, η διάταξη θα ήταν συνταγµατική. ∆εν
υπάρχει λοιπόν, θέµα συνταγµατικότητας. Υπάρχει ένα θέµα
ουσίας.
Τι λέει η διάταξη: "Σε οµοσπονδίες που καλλιεργούν αθλήµατα και
για τα δυο φύλα, κανένα φύλο, δεν µπορεί να µετάσχει στη διοίκηση
µε λιγότερο από 20%".Αυτό δηµιουργεί τις προϋποθέσεις όχι µόνο
της έκφρασης στα όργανα του αθλητισµού και των δύο φύλων, αλλά
και της αποδοτικότητας στο διοικητικό έργο. ∆ιότι είναι µια
παγκόσµια αναγνωρισµένη αρχή, ότι όπου στο ίδιο τραπέζι
βρίσκονται και τα δυο φύλα, η αποτελεσµατικότητα του έργου
ανεβαίνει κάθετα.
Εγώ υπερασπίζοµαι αυτήν τη διάταξη και λόγω του ότι βρίσκεται σε
συµπόρευση µε τα δεδοµένα της ∆ιεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής.
Εν πάση περιπτώσει, θέλω να σας δώσω και µια πληροφορία: Η
χώρα µας, όσον αφορά την πρόοδο στην ισότητα των φύλων,
εκείνο που στέλνει στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ως επιτυχία της είναι
αυτή η διάταξη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είµαι
αντίθετος µε τη συµµετοχή και των δυο φύλων όχι µόνο στον
αθλητισµό, αλλά και στη διοίκηση του αθλητισµού. Αντίθετα είµαι
υπέρµαχος αυτής της συµµετοχής. Της συµµετοχής, όµως, µέσα
από δηµοκρατικές διαδικασίες και όχι µέσα από επιβολή
ποσοστώσεων. Η διαφωνία µου είναι στην επιβολή ποσοστώσεων.
Και µπορεί η ∆ΟΕ να λέει αυτά τα οποία λέει, γιατί η ∆ΟΕ
συµπεριλαµβάνει εκατόν ενενήντα έξι κράτη και υπάρχουν κράτη
στα οποία δεν έχουν ίσα δικαιώµατα οι γυναίκες. Στη χώρα µας,
όµως, δόξα τω Θεώ, από το Σύνταγµα του 1975 και µετά έχουµε
αυτήν την ελευθερία και αυτήν τη δηµοκρατία, και αυτή πρέπει να
την υπερασπιστούµε και όχι να βάζουµε αυτούς τους περιορισµούς.
Γιατί εγώ το βλέπω ως περιορισµό και όχι ως άνοιγµα ενός
παραθύρου στο αντίθετο φύλο.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας µια ακόµη παρατήρηση. Κύριε
Υπουργέ, διάβασα το άρθρο 91, που λέτε ότι οι αθλητές, οι οποίοι
είναι επαγγελµατίες και έχουν σχέση εργασίας και εργοδότου,
ασφαλίζονται στο ΙΚΑ µόνο για τη σύνταξη και ασφαλίζονται σε
ιδιωτικές επιχειρήσεις, όποια επιλέξει το σωµατείο τους ή µε
συµφωνία δική τους, για το θέµα του τοµέα υγείας. ∆εν κατάλαβα
γιατί το κάνατε αυτό. Αν θέλει η οποιαδήποτε ανώνυµη εταιρεία να
υπερασφαλίσει τους αθλητές της για υγεία και σε ανώνυµη εταιρεία,
ας το κάνει. Μην εισάγετε, όµως. καινά δαιµόνια στη σχέση
ανώνυµης εταιρείας και ΙΚΑ. Ανοίγετε µια κερκόπορτα, την οποία
µπορεί να τη βρούµε µπροστά µας και να τιναχτεί το ΙΚΑ στον αέρα.
Είναι κάτι πολύ επικίνδυνο. Από τη στιγµή που ουσιαστικά έχουµε
σχέσεις εργαζόµενου µε εργοδότη και είναι ανώνυµη εταιρεία που
διέπεται από το ν. 2190/1920, είναι πάρα πολύ επικίνδυνο αυτό το
οποίο κάνετε.
Σας λέω, δώστε τη δυνατότητα να κάνουν υπερασφάλιση. ∆ικαίωµά
τους. 'Οχι όµως αποκλειστική ασφάλιση. Αυτό είναι πάρα πολύ
επικίνδυνο και είµαι υποχρεωµένος να το τονίσω.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού) Συµφωνώ µαζί
σας, αγαπητέ συνάδελφε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι συνεχείς
διακοπές, κύριε Υφυπουργέ.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Μόνο αυτή,
κύριε Πρόεδρε.
Επειδή συµφωνώ µαζί σας, κύριε συνάδελφε, έχετε δίκιο, όταν θα
φθάσουµε στη συζήτηση επί των άρθρων, θα απαλειφθεί η διάταξη
και θα γίνει δεκτή η πρόταση έτσι όπως εσείς και προχθές η κ.
Μαρία Αρσένη την έθεσε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Χαίροµαι ιδιαίτερα για την
αποδοχή της πρότασης αυτής, κύριε Υπουργέ.
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι σήµερα γίνεται µια βασική
τοµή στα αθλητικά πράγµατα της χώρας. Είπα ότι η επιτυχία του
νόµου εξαρτάται από την ταχύτητα µε την οποία θα εκδοθούν τα
προεδρικά διατάγµατα και οι υπουργικές αποφάσεις...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, σε όλους επιτρέψατε να τελειώσουν την οµιλία τους
µε ένα λεπτό ανοχή. Εγώ σας είπα ότι παρά τις διακοπές του
Υπουργού...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας έχει παρασχεθεί
χρόνος πλέον του ενός λεπτού.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οταν χτυπάει το κουδούνι
συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, αποδιοργανώνετε έστω και την τελευταία
σκέψη που έχουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Υπάρχουν κανόνες
και εδώ, όπως και στον αθλητισµό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλετε να τελειώσω; ∆εν έχω
κανένα λόγο να µην τελειώσω εδώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Γκατζή,
ασκήσατε το δικαίωµα της πρωτολογίας, προτάσσοντάς το από την
οµιλία του κυρίου Υπουργού. ∆εν είµαστε όµως ακόµα στο στάδιο
των δευτερολογιών, για να δευτερολογήσετε, όπως αντιλαµβάνεστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας είναι γνωστό ότι το
κόµµα µας πολλές φορές...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το ξέρω, γι'αυτό θα
σας δώσω το χρόνο να κάνετε µια σύντοµη παρέµβαση για δύο ή
τρία λεπτά, µε την άδεια του Σώµατος. Προτάξατε, όµως, το
δικαίωµά σας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, του δικαιώµατος
του κυρίου Υπουργού, χρονολογικά εννοώ. Το στάδιο των
δευτερολογιών ακολουθεί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν ζήτησα δευτερολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, έχετε το λόγο,
για να κάνετε µια παρέµβαση. Για να µπούµε και στον κατάλογο
των "πληβείων", που, όπως λέτε τους υπερασπίζεστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν κάνω καµία παραβίαση του
Κανονισµού. Ζήτησα το λόγο σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
να απαντήσω στον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι σαφέστατο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατ'αρχήν θα ήθελα να κάνω µια
παρατήρηση στον κύριο Υπουργό.
Θα πρέπει να θυµόσαστε, κύριε Υπουργέ, ότι κατά τη συζήτηση
στην επιτροπή το Κ.Κ.Ε. έθεσε το πρόβληµα αυτό. ∆εν το
αναφέρετε. Φυσικά, δεν µας ενδιαφέρει και τόσο πολύ, αλλά βάσει
της αλήθειας, τουλάχιστον, θα πρέπει να απαντήσουµε.
Ειπώθηκε εδώ από τον κύριο Υπουργό ότι πάρθηκαν πάρα πολλά
µέτρα, ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ
τα καλά του νοµοσχεδίου κλπ.
Κύριε Υπουργέ, αναγνωρίζουµε πραγµατικά τις προσωπικές σας
προσπάθειες. ∆εν µπορείτε όµως να ξεφύγετε από το γενικό
πλαίσιο της Κυβέρνησης που είναι αντιλαϊκό και όλα τα κοινωνικά
δικαιώµατα τα περνάει στο περιθώριο ή στην αντιπαροχή. Το ίδιο
γίνεται και µε τον αθλητισµό. Πείτε µου, αν υπάρχει έστω και µία
δραχµή που από τον κρατικό προϋπολογισµό να πηγαίνει στον
αθλητισµό. Πείτε µου, πότε τελικά θα χρηµατοδοτηθεί ο
ερασιτεχνικός αθλητισµός και αν, όπως λέει το Σύνταγµα, ο
αθλητισµός θα είναι κοινωνικό δικαίωµα επιτέλους στην Ελλάδα.
∆εύτερον, υπάρχουν οµάδες της τέταρτης κατηγορίας, που το 1997
και 1998 δεν έχουν πάρει δραχµή µε το αιτιολογικό ότι όλα αυτά τα
λεφτά πήγαν για το "Αθήνα 1997". Επικαλεσθήκατε, κύριε Υπουργέ,
ότι δόθηκαν όλα τα γυµναστήρια στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Σας
πληροφορώ ότι ο προηγούµενος δήµαρχος, που ήταν στέλεχος του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., είχε πάρει την απόφαση να αποδεχθεί ο δήµος το Εθνικό
Γυµναστήριο χωρίς όµως πόρους. Προγραµµατική σύµβαση

υπέγραψε το Υπουργείο Αθλητισµού, την οποία αναίρεσε, δεν την
υλοποιεί. Το Εθνικό Γυµναστήριο είναι µε πολύ µεγάλες ζηµιές. Να
φαντασθείτε ότι το κολυµβητήριο είναι επί έξι χρόνια ερείπιο. ∆εν
χρησιµοποιείται, γιατί το Υπουργείο δεν δίνει λεφτά για τη
συντήρησή του. 'Εκανε µία προγραµµατική σύµβαση για να γίνει το
κολυµβητήριο µε 50% έξοδα του δήµου και 50% του Υπουργείου.
Το στάδιο έχει ρωγµές, έχει διαβρωθεί και δεν υπάρχουν χρήµατα
για συντήρηση. Πώς θα λειτουργήσουν αυτά τα στάδια, αν δεν δοθεί
η ίδια δαπάνη και προς την Τοπική Αυτοδιοίκηση, που είχε µέχρι
σήµερα το γυµναστήριο;
Και µάλιστα θα πρέπει να ενισχυθούν και για τα λειτουργικά έξοδα,
τα οποία δεν δίνετε. ∆εν υπάρχει θέρµανση στο κολυµβητήριο, στα
αποδητήρια.
Μη λέτε, λοιπόν, τέτοια πράγµατα, µην τα επικαλείστε. Ξέρω ότι
µπορεί να έχετε πρόθεση, αλλά τουλάχιστον δεν έχετε προχωρήσει
σε αυτήν την κατάσταση.
Μιλήσατε για τον εκδηµοκρατισµό. Μα, βάζετε ένα πλαφόν 20%,
κύριε Υπουργέ. Θέλει µία οµάδα ανθρώπων σε ένα χωριό, σε µία
πόλη, σε µία συνοικία, να πει "θα πάω να προσφέρω στο Σύλλογο"
και του βάζετε πλαφόν 20% για να µπει µέσα στη διοίκηση. Μα,
είναι εκδηµοκρατισµός αυτός;'Οταν λέµε εκδηµοκρατισµός,
εννοούµε να έχουν το δικαίωµα όλοι οι πολίτες να συµµετέχουν, να
βγουν αναλογικά αν κατέβουν τρία, τέσσερα ψηφοδέλτια κλπ., να
µην υπάρχει κανένα πλαφόν.
Για ποιον εκδηµοκρατισµό µιλάτε, κύριε Υφυπουργέ; Επειδή θα
µπει δικαστικός αντιπρόσωπος στις οµοσπονδίες; Στις ενώσεις και
στα σωµατεία γιατί το έχετε προαιρετικά; Εν πάση περιπτώσει, ο
εκδηµοκρατισµός είναι σαφής και ενιαία έννοια. Το σωµατείο εκλέγει
τη διοίκηση. Μαζί µε τις εκλογές εκλέγει τον αντιπρόσωπο για την
ένωση. Στις εκλογές για την ένωση για το διοικητικό συµβούλιο,
αφού ψηφίζει για το διοικητικό συµβούλιο, θα ψηφίσει και για τον
εκπρόσωπο της οµοσπονδίας. Γίνεται κάτι τέτοιο; ∆ιορισµούς
έχουµε από τη διοίκηση. Η παρέµβαση του Υπουργού είναι
πανταχού παρούσα, κύριε Υφυπουργέ, από την ειδική αθλητική
αναγνώριση του σωµατείου, µέχρι τις ενώσεις κλπ, µέχρι τους
κανονισµούς των οµοσπονδιών.
∆εν θα δώσετε καµία πρωτοβουλία σε αυτές τις οµοσπονδίες, να
ασχοληθούν µε αυτά τα θέµατα;
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, για την ποσόστωση των γυναικών η δραστηριοποίηση των
γυναικών στα κοινά, κύριε Υφυπουργέ, δεν γίνεται µε διοικητικά
µέτρα. Σήµερα η γυναίκα βάλλεται. Παίζει όµως ένα διπλό ρόλο και
στην παραγωγή και στην οικογένεια και στην κοινωνία, εάν θέλετε,
θα πάει τριπλός.
Υπάρχουν κοινωνικά µέτρα που να δίνουν τη δυνατότητα στη
γυναίκα να ασχοληθεί, να αφήσει το παιδί της σε έναν παιδικό
σταθµό, που και αυτό λειτουργεί στην ανταποδοτική βάση;'Εχει
λεφτά σήµερα η εργαζόµενη γυναίκα να αφήσει το παιδί σε έναν
παιδικό σταθµό, για να ασχοληθεί µε τα κοινά; Γι'αυτό λέω ότι είναι
εκφρασµένη η φιλοσοφία µέσα στο νοµοσχέδιο.
'Οσον αφορά τώρα τους εργαζόµενους αθλητές, είναι πολλοί, κύριε
Πρόεδρε, και υπάρχει καθεστώς εκµετάλλευσης από τις ανώνυµες
εταιρείες στους αθλητές. Για παράδειγµα να αναφέρω το Ι.Κ.Α. Το
είπαµε και προχθές και ευτυχώς θα το διορθώσετε.
Θέλει πράγµατι το σωµατείο, η ανώνυµη εταιρεία να έχει για τις
ανάγκες τις δικές της -ούτως ώστε γρήγορα να συµµετέχουν οι
αθλητές στους αγώνες- και δεύτερη και τρίτη και τέταρτη ασφάλιση,
για να περιποιείται τους αθλητές; ∆ικό της δικαίωµα και µε χαρά
της! Καµία συµµετοχή όµως των αθλητών σε αυτήν την
επιβάρυνση. ∆εν ξέρω πώς θα το φέρετε.
Πέρα απ'αυτό, όταν φεύγει ένας αθλητής και πηγαίνει στο
εξωτερικό, γιατί δεν του ανανεώνει το συµβόλαιο η αθλητική
εταιρεία -δεν το θέλει- γυρίζει ...



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΗ' - 4 ΜΑ'Ι'ΟΥ 1999 6493

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αυτά είναι στα άρθρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Σηµασία έχει ποια είναι η αντίληψή µας. Τι
θα πει στα άρθρα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Γκατζή, ολοκληρώστε.'Εχουµε και τη συζήτηση επί των άρθρων
άλλες τρεις ηµέρες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μιλάµε για ουσιαστικά θέµατα, κύριε
Πρόεδρε. Να είναι έρµαιο της ανώνυµης εταιρείας, επειδή δεν του
έκανε ανανέωση στο συµβόλαιο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρέµβαση κάνετε.
Σας έδωσα το χρόνο σας και τον υπερβαίνετε. ∆εν µπορεί να
µονοπωλείτε τη συζήτηση. Υπάρχουν και άλλοι εδώ οι οποίοι
θέλουν να µιλήσουν και είναι είκοσι τρεις τον αριθµό και από
κόµµατα µε εκατόν εξήντα Βουλευτές και µε εκατό Βουλευτές. Προς
Θεού!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, να
είµαστε λίγο δίκαιοι.
Ο κ. Σαρρής έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί ένα καινοτόµο βήµα
προς την κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού του ελληνικού
αθλητισµού και αποτελεί ένα νόµο-πλαίσιο, που έρχεται να
αντικαταστήσει τον παρωχηµένο πια περίφηµο ν.75/1975, που
κατίσχυσε και εφαρµόστηκε τα τελευταία είκοσι πέντε περίπου
χρόνια στην πατρίδα µας.'Αλλωστε στον αιώνα µας ο αθλητισµός
και τα ιδεώδη που τον συνοδεύουν, γνωρίζουν τη µεγαλύτερη
διάδοση και αποδοχή.
Για τους περισσότερους ανθρώπους αποτελεί µέρος του τρόπου
ζωής τους, το αγαπηµένο τους θέαµα. Για τις κοινωνίες ο
αθλητισµός αποτελεί σηµαντικό θεσµό, ενώ για την παγκόσµια
κοινότητα οι συναντήσεις σε ηπειρωτική, παγκόσµια κλίµακα, έχουν
πολύ µεγάλη σηµασία και θεωρούνται µείζονα γεγονότα και τα
τηλεοπτικά µέσα τα µεταδίδουν σε εκατοντάδες εκατοµµύρια
τελεθεατές.
Αποκορύφωµα των αθλητικών συναντήσεων αποτελούν βέβαια οι
Ολυµπιακοί Αγώνες που τυγχάνουν του σεβασµού απ' όλους µας,
έχουν µεγάλη παγκόσµια σηµασία και αποτελούν γεγονός
εξαιρετικής σηµασίας.
Πριν τρία χρόνια γιορτάσαµε εδώ στην πατρίδα µας τα εκατό χρόνια
από την αναβίωση των σύγχρονων Ολυµπιακών Αγώνων, για την
οποία αναβίωση µόχθησαν κύρια ο 'Ελληνας, πρώτος πρόεδρος
της ∆ιεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής, ∆ηµήτρης Βικέλας και βέβαια
ο γενικός γραµµατέας της τότε ∆ΟΕ βαρώνος Πιέρ ντε Κουµπερτέν.
Η Ελλάδα σήµερα έχει αναλάβει ήδη τους Ολυµπιακούς Αγώνες του
2004 και προετοιµάζεται µε γοργά βήµατα. 'Οµως, ενώ η Ελλάδα
προετοιµάζεται για τους Ολυµπιακούς Αγώνες, τα Βαλκάνια
φλέγονται και η Ελλάδα βρίσκεται στο µάτι του κυκλώνα.
Θυµάµαι το 1990, ως µέλος της ελληνικής αντιπροσωπείας στο
Τόκιο, άκουσα από τον Πήτερ Ντάλµπερκ, τον πρόεδρο της
∆ιεθνούς Ιστιοπλοϊκής Οµοσπονδίας, την εξήγηση για τη µη
ανάληψη των Ολυµπιακών Αγώνων από την πατρίδα µας, τη
δικαιολογία ότι η ∆ιεθνής Ολυµπιακή Επιτροπή εκτιµάει πιθανή
επέκταση του πολέµου στον Κόλπο και στην Ελλάδα. Αν είναι
δυνατόν! Τώρα όµως, κύριε Υπουργέ, ο πόλεµος είναι δίπλα µας.
Κίνδυνοι υπάρχουν, οι φλόγες µας αγγίζουν. Η αθλητική Ελλάδα τι
κάνει γι' αυτό; 'Εχει κινητοποιήσει τους ολυµπιονίκες, όπου γης, τη
∆ιεθνή Ολυµπιακή Επιτροπή, το κύρος των αθλητών παγκόσµιας
φήµης, Ελλήνων και ξένων, και να ζητήσει, όχι παρέµβαση πολιτική
αλλά να σταµατήσει ο πόλεµος και ότι κινδυνεύει η διοργάνωση των
Ολυµπιακών Αγώνων στη χώρα µας; 'Αλλωστε οι Ολυµπιακοί
Αγώνες πάντα είχαν σχέση µε την εκεχειρία και µε την ειρήνη. Και
βέβαια εκεχειρία όχι µόνο κατά τη διάρκεια της διεξαγωγής των
Ολυµπιακών Αγώνων, αλλά βέβαια και πριν και µετά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ λοιπόν συµβαίνουν όλα αυτά
στον αθλητισµό, µε τους κινδύνους που υπάρχουν, σε µια εποχή

τόσο αντιφατική όσο η δική µας, από την άλλη παρατηρούνται
έντονα φαινόµενα εκφυλισµού της κοινωνικής ζωής, φαινόµενα που
δεν αφήνουν ανεπηρέαστο και τον τοµέα του αθλητισµού και της
ιδέας που εκπροσωπεί, όπως φαινόµενα κοινωνικής παθογένειας
και γενικά κοινωνικής αλλοτρίωσης, όπως ο ατοµικισµός, ο
ανταγωνισµός συµφερόντων, η επιδίωξη του κέρδους, η διάσταση
ατοµικού και κοινωνικού συµφέροντος, η κατάρρευση αξιών και
προτύπων, η παθητικοποίηση, η κρίση των θεσµών, ο φανατισµός,
η βία, οι συγκρούσεις, ο ρατσισµός και ο σοβινισµός. 'Αλλωστε
πρόσφατα µόλις είδαµε µε έκπληξη ότι µέλη της ∆ιεθνούς
Ολυµπιακής Επιτροπής, τα οποία µάλιστα τέθηκαν εκτός αυτής,
χρηµατίστηκαν για να ψηφίσουν υπέρ της συγκεκριµένης πόλης για
τη διοργάνωση των Ολυµπιακών Αγώνων. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι ο
εκφυλισµός έχει µπει και µέσα, υποτίθεται, στους θεµατοφύλακες
του αθλητισµού.
'Ολα αυτά τα δεινά αντανακλώνται και στο χώρο του αθλητισµού
βεβαίως. H πορεία του αθλητισµού είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε
την πορεία της κοινωνικής οργάνωσης, τµήµα της οποίας είναι και ο
αθλητισµός. Το κυρίαρχο χαρακτηριστικό της σηµερινής
κοινωνονικοοικονοµικής δραστηριότητας, δηλαδή ο ανταγωνισµός,
βρήκε στον αθλητικό χώρο για όλες τις δυνατότητες εφαρµογής και
εξάπλωσής του και τον οδηγεί σε µια κρίση και δυσλειτουργία, που
είναι πλέον εµφανής σε παγκόσµια κλίµακα.
Μία µάστιγα σύγχρονη του αθλητισµού, ακούστηκε και από
προηγούµενους συναδέλφους, είναι η εµπορευµατοποίησή του,
που συνίσταται στην επαγγελµατοποίηση των αθλητών και στις
µεγάλες επενδύσεις πάνω στον αθλητισµό, ξένων προς αυτόν
συµφερόντων και παραγόντων, που στόχο έχουν την αποκοµιδή
κερδών, δόξας, εκµετάλλευσης, σε όλα τα επίπεδα του αθλητισµού.
'Ολα αυτά έχουν οδηγήσει στην αλλοτρίωση τόσο της αθλητικής
ιδέας όσο και του αθλητή. Το αθλητικό ιδεώδες έχει γίνει
ανταλλάξιµη αξία που εξυπηρετεί υλικά συµφέροντα, έχει πάρει µία
κατιούσα πορεία φθοράς και εκχυδαϊσµού του ευγενικού του
στόχου.
Οι µηχανισµοί που κινητοποιούνται για να επικρατήσουν τελικά ξένα
προς τον αθλητισµό συµφέροντα, οδηγούν στον ανταγωνισµό των
συµφερόντων, στην εξαγορά συνειδήσεων, καθιστούν την
ενασχόληση µε τον αθλητισµό µια κερδοφόρα επιχείρηση,
παραβιάζοντας έτσι µια βασική αρχή του αθλητικού ιδεώδους. Οι
παράνοµες και ανέντιµες παρασκηνιακές συναλλαγές ανάµεσα σε
άτοµα και οµάδες, η εικόνα των χώρων που είναι κατειληµµένοι από
διαφηµίσεις, µεταθέτουν τις αθλητικές εκδηλώσεις σε δεύτερο
πλάνο, ενώ στο πρώτο πλάνο βρίσκεται ο οικονοµικός
ανταγωνισµός και το show bussines.
Αποµακρυνόµαστε έτσι πλήρως από την ουσία του αθλητισµού. Τα
ιδανικά του υποκαθίστανται από απαξίες και όχι µόνο δεν
εξυπηρετείται ο ειδικός σκοπός του, αλλά παρατηρούνται
εκδηλώσεις αντικοινωνικές, όπως βίας, φανατισµού και
χουλιγκανισµού.
Ο αθλητισµός, αντί να κοινωνικοποιεί τους νέους, αναπτύσσει σε
πολλούς από αυτούς ανταγωνιστικές συµπεριφορές, εγωιστικές
τάσεις και υπεροψίες.
Η διοχέτευση άλλωστε της ανθρώπινης ενέργειας και κύρια του
σώµατος, η επιθετικότητα και η εκδίκηση, ο εθνικισµός και ο
σοβινισµός, η ρωµαϊκή αρενοποίηση των αθλητικών θεµάτων, η βία
των συµβόλων, το αθλητικό υπερεγώ, οι αγοραπωλησίες, οι
δωροδοκίες και τα κατασκευασµένα αποτελέσµατα, ο αθλητικός
Τύπος που µεγεθύνει τα γεγονότα και τα διαστρεβλώνει πολλές
φορές και τα επιχειρηµατικά τραστ, ξεστρατίζουν τελικά τον
αθλητισµό από τις αρχές του και τις προσπάθειες των νέων.
Οπαδοποιούν, φανατίζουν και στρατικοποιούν τη νεολαία µέσα από
την αθλητική πρακτική. Ο αθλητισµός λοιπόν από τη µία, η βία και η
οπαδοποίηση από την άλλη, αποτελούν ένα οξύµωρο σχήµα, που η
µια πλευρά αναιρεί την άλλη. Θα πρέπει βέβαια να τονισθεί εδώ, για
να  αποδώσουµε  τα  του  Καίσαρος  τω  Καίσαρι,  ότι  ο
αθλητισµός  δεν  γεννά  από  µόνος  του  τη  βία  και  τον
ανταγωνισµό.  Τα  συναντά  κανείς  στην  καθηµερινή  κοινωνική
ζωή,  στα  γραφεία,  στο  σπίτι,  στη  γωνία  του  δρόµου  και  τα
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µεταφέρει και στους αθλητικούς χώρους.
Βέβαια, η βία που παρατηρείται στους αθλητικούς χώρους και στον
αθλητικό στίβο, δεν µπορεί να αντιµετωπισθεί µε την πάταξη και την
καταστολή µόνο, αλλά µε την ανάλυση των κοινωνικών όρων και µε
κοινωνικά µέτρα, ώστε να λυθεί το πρόβληµα. Αντί να χτυπάµε
αλύπητα τα συµπτώµατα της ασθένειας, καλό θα είναι να
ζητήσουµε τις αιτίες που τα γεννούν.
Τεράστια λοιπόν είναι τα προβλήµατα του αθλητισµού, που η
αντιµετώπισή τους πραγµατικά προϋποθέτει την ψήφιση ενός
νόµου-πλαισίου, ενός νόµου δηλαδή που θα αντιµετωπίζει τα
σύγχρονα φαινόµενα και τις σύγχρονες ασθένειες του αθλητισµού
και τις οποίες να χτυπήσει ει δυνατόν στη ρίζα τους, αν µπορεί,
δίνοντας ταυτόχρονα προοπτικές εκσυγχρονισµού του αθλητισµού.
Αυτή την ανάγκη έρχεται να καλύψει το παρόν νοµοσχέδιο που
εισαγάγει το Υφυπουργείο Αθλητισµού και είναι προς τιµήν της
αθλητικής ηγεσίας, που έρχεται εδώ σήµερα και εισαγάγει αυτόν το
νόµο-πλαίσιο. Βεβαίως πάρα πολλές προσπάθειες έχουν γίνει στο
παρελθόν και επί των ηµερών των δικών µας, ο Γενικός
Γραµµατέας Αθλητισµού το 1988, φέραµε σχέδιο νόµου στη Βουλή.
Και δεν ξέρω πώς εξηφανίσθη από τη ∆ιαρκή Επιτροπή προς την
Αίθουσα της Ολοµέλειας. ∆εν γνωρίζω ποιος έδωσε εντολή και δεν
εισήλθε στην Ολοµέλεια.
Το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι
έχει τη φιλοσοφία του εκσυγχρονισµού του αθλητικού χώρου.
Προβλέπει τον ορθολογισµό στην κατανοµή της κρατικής
επιχορήγησης στους φορείς, κάτι πολύ σηµαντικό.
Τη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν τις αθλητικές οµοσπονδίες, τη
διαιτησία, την αθλητική δικαιοσύνη, και παραφράζοντας την περί
στρατιωτικής δικαιοσύνης ρήση, έχει σχέση η αθλητική δικαιοσύνη,
µε τη δικαιοσύνη όσο έχει σχέση µία επαρχιακή µπάντα µε µία
συµφωνική ορχήστρα.
Τη ρύθµιση θεµάτων βίας στα γήπεδα, το διαχωρισµό του
ερασιτεχνικού από τον επαγγελµατικό αθλητισµό.
Την ίδρυση του ΕΚΑΕΤ, δηλαδή του Εθνικού Συµβουλίου Αθλητικού
Σχεδιασµού, για την επιστηµονική στήριξη του αθλητισµού.
Καθιερώνεται ενιαίος τρόπος τήρησης φορολογικών βιβλίων για
λόγους διαφάνειας.
Καθιερώνεται το πόθεν έσχες για τα µέλη των διοικήσεων. Και θα
έχουµε πραγµατικά την ευκαιρία στη συζήτηση των άρθρων να
µιλήσουµε γι'αυτά.
Θα ήθελα µόνο να αναφερθώ σε ένα άρθρο, το 107 συγκεκριµένα.
Στην εισήγηση του σχεδίου νόµου ορίζεται ότι ένας από τους άξονες
για µία ρύθµιση του νοµικού πλαισίου του αθλητισµού είναι και ο
πλήρης και σαφής διαχωρισµός των διαδικασιών και των φορέων
της αθλητικής δηµιουργίας από την επαγγελµατική δραστηριότητα
στον τοµέα του αθλητικού θεάµατος. Είναι ένα άρθρο για το οποίο
διατηρώ επιφυλάξεις και θα ήθελα να το επανεξετάσετε, διότι
αντίθετα µε τη θέση αυτή, µε τη διάταξη της παραγράφου 3 του
συγκεκριµένου άρθρου όχι µόνο δεν θεσπίζεται ο σαφής
διαχωρισµός των δύο κόσµων, όπως λέµε, αλλά επιβάλλεται ο
ορισµός τριών εκπροσώπων του ΕΣAKE στο ∆.Σ. της ΕΟΚ, η
ανάµιξη του κόσµου δηλαδή της κερδοσκοπικής επαγγελµατικής
ενασχόλησης σε κρίσιµα θέµατα, που µόνο τα αιρετά µέλη της
διοίκησης της υπεύθυνης αθλητικής οµοσπονδίας της EOK, που
εκφράζει τη βούληση των χιλίων τετρακοσίων µελών σωµατείων της
και λογοδοτούν ενώπιον της Γενικής Συνέλευσης, έχουν το
δικαίωµα να αποφασίσουν καθοριστικά.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Ε'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ)
Θα έλεγα δε, ότι η σύγκριση της ΕΠΟ και της ΕΣΑ ΑΠΕ δεν είναι
επιτυχής. Και θα παρακαλούσα, να έχουµε το χρόνο στα άρθρα να
το αναλύσουµε. Θα ήθελα δε την επανεξέταση του άρθρου αυτού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου είναι
πραγµατικά καινοτόµο, είναι τολµηρό, είναι ένας νόµος για τον
οποίον και εγώ συµφωνώ ότι θα καθοδηγήσει τα αθλητικά µας

πράγµατα για την επόµενη εικοσαετία ή ακόµη και εικοσιπενταετία.
Και προς αυτήν την κατεύθυνση λοιπόν, θεωρώντας ότι είναι ένα
βήµα τολµηρό και πολύ σηµαντικό για τον εκσυγχρονισµό του
ελληνικού αθλητισµού, καλώ τους κυρίους συναδέλφους, να το
υπερψηφίσουµε επί της αρχής.
(Xειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ.Ηλίας
Βεζδρεβάνης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ'όλα θέλω
να πω ότι η προσπάθεια που έκανε ο Υφυπουργός κ.Φούρας είναι
δεδοµένο ότι ήταν µεγάλη.
Και αυτό διότι γνωρίζω ότι τα τελευταία χρόνια προσπάθησε µε
όλους τους φορείς να έχει επαφή. ∆εν πιστεύω, όµως, κύριε
Υφυπουργέ, ότι καταφέρατε να τους πείσετε.
Μετά από αυτό θέλω να τονίσω ότι δεν είµαι τυπολάτρης. 'Οµως σε
όσα θέµατα αφορούν τη συνταγµατική τάξη και τον Κανονισµό της
Βουλής, πρέπει να είµαστε τυπικοί. Για πρώτη φορά στη
µακρόχρονη παρουσία µου σε αυτήν την Αίθουσα διαπιστώνω ότι
το νοµοσχέδιο δεν υπογράφεται από Υπουργό. Εάν, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε εξουσιοδότηση, που δεν αµφιβάλλω ότι µπορεί
να την έχετε, τότε θα σας παρακαλέσω να την καταθέσετε στη
Βουλή προ της λήξεως της συνεδριάσεως επί της κατ'αρχήν
συζήτησης, διότι άλλως πώς ευρισκόµεθα εν συνταγµατική αταξία.
Κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή που η νεολαία της πατρίδας µας
κτυπιέται αλύπητα από το διεθνές εµπόριο των ναρκωτικών, ο
αθλητισµός αποτελεί ασπίδα προστασίας. Αυτήν την ασπίδα η
πολιτεία έχει υποχρέωση να τη θωρακίσει όσο περισσότερο µπορεί
και να την κάνει τόσο θελκτική, ώστε να τη χρησιµοποιούν όλοι οι
νέοι της Ελλάδας. 'Αλλωστε, σύµφωνα µε την παράγραφο 9 του
άρθρου 16 του Συντάγµατος, ο αθλητισµός τελεί υπό την
προστασία και υπό την ανωτάτη εποπτεία του κράτους.
Ο συνταγµατικός νοµοθέτης µε σοφία χρησιµοποιεί τη λέξη
"προστασία" και µας επιβάλλει το χρέος να κάνουµε ό,τι καλύτερο
µπορούµε για τον αθλητισµό σε όλες του τις εκφάνσεις, γιατί αφορά
τους νέους της πατρίδας µας, που είναι το µέλλον του έθνους µας.
Σε εφαρµογή των συνταγµατικών επιταγών του 1975 εξεδόθη ο ν.
75/75. 'Ηταν ένας πρωτοποριακός νόµος για την εποχή του. Με
διάφορες τροποποιήσεις και συµπληρώσεις περπάτησε επί ένα
τέταρτο του αιώνος.
Θα µε έχετε ακούσει πολλές φορές από αυτό το Βήµα να
διαµαρτύροµαι για την προχειρότητα µε την οποία νοµοθετεί η
Κυβέρνηση. Κατόπιν, µέσα σε λίγες εβδοµάδες ή µέσα σε λίγους
µήνες έρχεται η ίδια η Κυβέρνηση και τροποποιεί ψηφισµένους
νόµους, δηλαδή νόµους που η προχειρότης δεν τους επέτρεψε να
έχουν διάρκεια χρόνου. Πρέπει να ψηφίζουµε νόµους σαν τον
75/75, που άντεξε επί είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια και ρύθµισε τα
θέµατα του ελληνικού αθλητισµού.
Είναι αναµφισβήτητο ότι στην εικοσιπενταετία που πέρασε
γεννήθηκαν διάφορα θέµατα, τα οποία έπρεπε να αντιµετωπισθούν.
Γι'αυτό για τα καινούρια θέµατα, γι'αυτά και µόνον υπάρχει ανάγκη
τροποποιήσεως αυτού του νόµου, γιατί εκείνος ο νόµος ήταν
θεµελιώδης, ήταν πρωτοποριακός, ήταν νόµος που ρύθµιζε τα
αθλητικά πράγµατα σε µάκρος χρόνου. Αυτό απεδείχθη από τη
διάρκειά του.
Ακόµη, πέραν των καινούριων θεµάτων που εδηµιουργήθησαν,
έχουµε και το διάσπαρτο των τροποποιήσεων. 'Αρα θα έπρεπε να
υπάρξει κάποια κωδικοποίηση. Φαίνεται, λοιπόν, σαφώς ότι
υπάρχει ανάγκη για µια νοµοθετική παρέµβαση στα θέµατα του
αθλητισµού της χώρας µας. Αυτή η νοµοθετική παρέµβαση
ανεµένετο από τον αθλητικό κόσµο και ασφαλώς την περιµέναµε
όλοι. Περιµέναµε, όµως, να υπάρξει κάτι σωστότερο από αυτό που
υπάρχει σήµερα θεσµοθετηµένο.
Γιατί, αλίµονο, αν ένας καινούριος νόµος δεν φέρνει κάτι καινούριο,
κάτι καλύτερο, που καταργώντας τον προηγούµενο, να δηµιουργεί
κάποια προοπτική µεγαλύτερη και καλύτερη για το µέλλον.
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Από τη µελέτη της εισηγητικής έκθεσης, όσο και τη µελέτη των
διατάξεων του συζητουµένου νοµοσχεδίου, διαφαίνεται µια
κρατικίστικη αντίληψη, µία αντίληψη που τα πάντα πρέπει να
αρχίζουν από την κρατική εξουσία και να καταλήγουν στην κρατική
εξουσία. Και µάλιστα γίνεται αυτό σε ένα χώρο που η ελεύθερη και
ακηδεµόνευτη δράση αποτελεί όρο εκ των ων ουκ άνευ στον
αθλητισµό.
'Εχουµε την άποψη ότι παρερµηνεύεται το άρθρο 16 παράγραφος 9
του Συντάγµατος, που οµιλεί για προστασία και εποπτεία του
αθλητισµού και αντ'αυτού θεσπίζονται η τροχοπέδη, σε πολλές
περιπτώσεις και η αυθαιρεσία της κρατικής εξουσίας επ'αυτού. ∆εν
µας διαφεύγει ότι συνέβησαν και συµβαίνουν πολλά παρατράγουδα
στο χώρο του αθλητισµού. Και απαιτειται η πάταξη αυτών και ο
αυστηρότερος έλεγχος. Στην προσπάθεια, όµως, να επιτύχουµε την
πάταξη των φαινοµένων αυτών, των ατασθαλιών και της, ας το
πούµε, διαφθοράς, δεν δικαιολογούµεθα να θεσπίσουµε
ασφυκτικούς κλοιούς που στερούν την ανάσα από τον ελληνικό
αθλητισµό. Από την ασυδοσία µέχρι τον ασφυκτικό έλεγχο της
εξουσίας υπάρχει και ο µέσος χώρος. Σ'αυτόν το µέσο χώρο
οφείλουµε να κινηθούµε, διότι τώρα από το ένα άκρο φθάνουµε στο
άλλο άκρο. Υπάρχει και η µέση οδός που προτίµησε η καµήλα.
Αυτά, κύριε Υφυπουργέ, αποτελούν τη βασική µου παρατήρηση επί
της αρχής του νοµοσχεδίου.
Θα ήθελα όµως να κάνω και κάποιες επί µέρους παρατηρήσεις. Στα
πλαίσια της ελευθερίας του συνεταιρίζεσθαι τα καταστατικά των
οµοσπονδιών δεν µπορούν να περιορίζονται στο θέµα του αριθµού
των µελών του. Είναι κοινός τόπος, θεσµοθετηµένοι κανόνες του
Αστικού µας ∆ικαίου.
Η παρατήρηση του κυρίου Υφυπουργού ότι σπαταλώνται χρήµατα
για τις συνεδριάσεις, δεν είναι, κύριε Υφυπουργέ, σοβαρός λόγος
για να περιορίσουµε το δικαίωµα της ελευθερίας του
συνεταιρίζεσθαι.
Μία δεύτερη παρατήρηση είναι η καθιέρωση του "πόθεν έσχες". ∆εν
θα µε έβρισκε καθόλου αντίθετο, αλλά οι λόγοι που ισχύουν για
εκατοντάδες άλλες κατηγορίες Ελλήνων πολιτών, για τις οποίες δεν
εφαρµόζεται το πόθεν έσχες, στην περίπτωση του αθλητισµού
ισχύει κατά µείζονα λόγο. ∆ιότι όλοι γνωρίζουµε ότι πολλοί
άνθρωποι από αγάπη προς τον αθλητισµό προσέρχονται, βάζουν
το χέρι στην τσέπη και προσφέρουν στον αθλητισµό. Θα
υποβάλλονται στην ταλαιπωρία να καταθέτουν αυτήν τη δήλωση
του "πόθεν έσχες". Ποιος θα την ελέγξει, κύριε Υφυπουργέ;
Ψηφίσαµε και για τους αστυνοµικούς. Σαράντα δύο χιλιάδες
δηλώσεις γίνονται. Ποιος θα τις ελέγξει; Παρά ταύτα, όµως, ζηµία
θα κάνει στον αθλητισµό η καθιέρωσή του, παρά την άποψη που
έχω ότι όλοι οι 'Ελληνες κάποια στιγµή θα πρέπει να βρεθούν στη
γυάλα, όπως βρίσκονται οι κοινοβουλευτικοί του τόπου µας.
'Οσον αφορά το σχολικό αθλητισµό, η εξήγηση που δώσατε, κύριε
Υπουργέ, κρίνεται επαρκής, αλλά Κυβέρνηση είσθε, συναντηθείτε
δύο Υπουργοί, βάλτε µία διάταξη, αποφασίστε και λύστε το θέµα
τώρα.
Στο θέµα της διαιτησίας έχω τη γνώµη ότι η λύση που επιλέξατε δεν
είναι σωστή. ∆εν καταλαβαίνω γιατί δεν πρέπει να ψηφίζει ο εν
ενεργεία διαιτητής για την οµοσπονδία του. Ειλικρινά, δεν µπόρεσα
να το εξηγήσω.
Μια πέµπτη παρατήρηση είναι το θέµα των οικονοµικών πόρων και
η διάθεσή τους. ∆εν νοείται ο αθλητισµός να εξαρτάται από τον
τζόγο. Να σταµατήσει επιτέλους αυτό. Κάποτε το κράτος θα πρέπει
να αποφασίσει να βάλει στον κρατικό προϋπολογισµό το κονδύλι
που απαιτεί ο ελληνικός αθλητισµός και να µην περιµένει από τον
τζόγο, τι θα εισπράξει, για να τα διαθέσει.
Πάντως, κύριε Υπουργέ, απ' αυτό το Βήµα συνηθίζω να µιλάω
ελεύθερα. Εκφράζω τη συνείδησή µου και δεν αναλαµβάνω τις
ευθύνες κανενός άλλου. Αναλαµβάνω τις προσωπικές µου ευθύνες
και εκφράζοµαι ελεύθερα. Λέω, λοιπόν, ευθέως ότι πρέπει να
σταµατήσει να στηρίζεται ο αθλητισµός στον τζόγο. Τα χρήµατα του
τζόγου να εισέρχονται στον κρατικό προϋπολογισµό και το
Υπουργείο σας να έχει συγκεκριµένο προϋπολογισµό και να
προγραµµατίζετε πώς θα τα διαθέσετε.

∆ηλώνω λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, ότι µετά απ' αυτά και επειδή ο
ν. 75/75 δεν τροποποιείται ανάλογα προς τους καιρούς και προς τις
προσφορές αυτού του νόµου, δεν µπορώ να ψηφίσω την αρχή του
νοµοσχεδίου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Γεωργιάδης
έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όση µεγάλη αλήθεια είναι ο σηµερινός δυτικός
πολιτισµός, που είναι δηµιούργηµα του αρχαίου ελληνικού
πολιτισµού, όσο µεγάλη αλήθεια είναι ότι ο πολιτισµός αυτός είναι
δηµιούργηµα του αρχαίου ελληνικού πνεύµατος µε πρωταγωνιστές
τους αρχαίους 'Ελληνες φιλοσόφους και τους αρχαίους 'Ελληνες
τραγικούς, άλλο τόσο µεγάλη αλήθεια είναι ότι αυτός ο πολιτισµός,
που ξεπήδησε από την καλλιέργεια του πνεύµατος, ίσως δεν θα
εδηµιουργείτο εάν οι αρχαίοι 'Ελληνες κοντά στην καλλιέργεια του
πνεύµατος και σε ίση µοίρα µε αυτήν δεν έθεταν την καλλιέργεια του
σώµατος. Αυτή την ισόρροπη ανάπτυξη πνεύµατος και σώµατος
την εκφράζει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο η φράση "νους υγιής εν
σώµατι υγιεί".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι βιολόγοι µας λένε ότι από την
ποιότητα και την ποσότητα των κινήσεων που είναι σε θέση να
εκτελέσει ένας οργανισµός εξαρτάται όχι µόνο η καλή ζωή του, η
υγεία του, αλλά και η τέλεια προσαρµογή του στο περιβάλλον και τις
ανάγκες του. Ο άνθρωπος άρχισε να αντιλαµβάνεται τη σηµασία
που έχει ο αθλητισµός, όταν εξαιτίας της προόδου εύρισκε
περισσότερες ώρες αναπαύσεως και αδράνειας. Ο πρωτόγονος
άνθρωπος ήταν υποχρεωµένος να βρίσκεται σε διαρκή κίνηση και
να έχει τις σωµατικές του δυνάµεις σε πλήρη ετοιµότητα όχι µόνο
για να εξασφαλίσει την τροφή του αλλά και για να επιζήσει από τις
επιθέσεις άλλων ισχυροτέρων ανθρώπων αλλά και ζώων.
Αλλά και αργότερα στους ιστορικούς χρόνους ο άνθρωπος έπρεπε
να γυµνάζεται, για να αντέχει στις πορείες και στις κακουχίες του
πολέµου και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η µετακίνηση τότε των
στρατών εγίνετο µε τα πόδια.
Κατά την εποχή της ακµής του ελληνικού πολιτισµού ο αθλητισµός
είχε κεντρική θέση στη ζωή της αρχαίας ελληνικής πόλης, ήταν
αναπόσπαστο µέρος της καθηµερινής ζωής των πολιτών, στοιχείο
της αγωγής των νέων και συνδέθηκε µε την παράδοση και τα
σηµαντικότερα γεγονότα που έχουν σχέση µε την ελληνική ιστορία,
η οποία χάρη στους Ολυµπιακούς Αγώνες µπόρεσε να
χρονολογήσει τις πλούσιες σελίδες της.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι γυµναστικές ασκήσεις και τα
αγωνίσµατα, όπως µας πληροφορεί ο Θουκυδίδης αλλά και άλλες
πηγές, ήταν γνωστά και σε άλλους λαούς, αλλά ο αθλητισµός και τα
αγωνίσµατα ως θεσµός που απέβλεπε σε ανώτερους σκοπούς
αγωγής και παιδείας είναι καθαρό δηµιούργηµα του ελληνικού
πολιτισµού, γιατί ο αθλητισµός οργανώθηκε, άνθισε και εξελίχθηκε
στην αρχαία Ελλάδα σε πολύ µεγάλη έκταση.
Συνδέθηκε µε τη θρησκεία, µε τις τελετές, τα πανηγύρια και ήταν
βασικό στοιχείο, όπως ανέφερα και πριν, της αγωγής των νέων µε
τη φροντίδα της πολιτείας.
Οι αθλητικοί αγώνες ήταν συνεκτικός κρίκος όλων των Ελλήνων,
αφού σε πολλά φηµισµένα κέντρα του Ελληνισµού συνέρχονταν οι
'Ελληνες αφήνοντας κατά µέρος, έστω και κατά τη διάρκεια αυτών
των αγώνων, τις διαφορές τους. 'Ετσι είναι γνωστοί οι αθλητικοί
αγώνες, τα Πύθεια, τα Νέµεα, τα 'Ισθµια και οι γνωστότεροι όλων, οι
Ολυµπιακοί Αγώνες.
Σκοπός της αθλητικής αγωγής των νέων δεν ήταν µόνο η ισχυρή
αθλητική διάπλαση του σώµατός των, ώστε να είναι καλοί
στρατιώτες και να διακριθούν και στους αγώνες, αλλά η συνολική
αρµονική συγκρότηση ολόκληρης της ανθρώπινης υπόστασης και
προσωπικότητας.
Ο αθλητισµός και η γυµναστική προσέφεραν στους νέους µαζί µε
την  υγιεινή  εξάσκηση  την  ευκαιρία  για  ευγενική  άµιλλα,  ώστε
να  επιθυµούν  πάντοτε  να  διακρίνονται,  να  αριστεύουν.  Αυτή
την αρµονική ανάπτυξη του σώµατος και του πνεύµατος
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µέσω του αθλητισµού, της γυµναστικής αλλά και των αγώνων,
αποδεικνύει και το γεγονός ότι πάρα πολλοί 'Ελληνες φιλόσοφοι,
ρήτορες, ιστορικοί και γενικώς άνθρωποι των γραµµάτων, υπήρξαν
και καλοί αθλητές, διακριθέντες σε αγώνες.
'Ετσι ο ∆ηµόκριτος ο Αβδηρίτης ήταν αθλητής στο πένταθλο. Οι
διάσηµοι ρήτορες Αισχίνης και Σωκράτης ήταν άριστοι στα
αθλήµατα και τα σφαιρικά παιχνίδια. Ο Πυθαγόρας ήταν πυγµάχος
και έλαβε µέρος στην τεσσαρακοστή όγδοη Ολυµπιάδα. Ο σοφός
Περίανδρος ο Κορίνθιος είχε νικήσει στο τέθριππο στην Ολυµπία. Ο
Πλάτων ήταν παλαιστής και το όνοµά του µάλιστα ήταν Αριστοκλής,
αλλά επειδή, είχε φαρδύ στήθος και πλατύ µέτωπο, του κόλλησαν
το παρατσούκλι Πλάτων και έτσι έµεινε στην ιστορία.
Ενώ λοιπόν ο αθλητισµός και οι αγώνες ήταν αρχικά ένα βιολογικό
φαινόµενο, στην ακµή του ελληνικού πολιτισµού είχαν αποκτήσει
πολύ σπουδαίους σκοπούς αγωγής, τους οποίους απ'όλους τους
αρχαίους λαούς µόνο οι 'Ελληνες µπορούσαν να εκφράσουν και να
πραγµατώσουν. Κορύφωση αυτής της αλλαγής και της
ολοκλήρωσης του σκοπού του αθλητισµού στην αρχαία Ελλάδα
αποτέλεσε ο θεσµός των Ολυµπιακών Αγώνων.
'Ηταν οι µεγαλύτεροι αγώνες που τελούνταν στην αρχαία Ελλάδα.
Εγίνοντο κάθε τέσσερα χρόνια κατά το µήνα Απολλώνιο ή
Παρθένιο, δηλαδή ανάµεσα στις 6 Αυγούστου και στις 19
Σεπτεµβρίου και όπως είπα και πριν, χρησιµοποιήθηκαν ως βάση
για τη χρονολογία των αρχαίων.
Κατά την παράδοση ο Πέλοπας θεωρείται ένας από τους µυθικούς
ιδρυτές των Ολυµπιακών Αγώνων. Βεβαίως, εδώ ερίζουν η Ηλεία
µε την Αιτωλοακαρνανία για την καθιέρωση των Ολυµπιακών
Αγώνων.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τώρα είναι και η Κεφαλλονιά στη
µέση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Είναι και η Κεφαλλονιά στη µέση. Ενώ
όµως ο αθλητισµός γνώρισε µεγάλη άνθηση µέχρι το τέλος του 5ου
αιώνα π.Χ., από το τέλος του αιώνα αυτού αρχίζει να γνωρίζει
υποχώρηση τόσο µετά την εκστρατεία του Μεγάλου Αλεξάνδρου
όσο ειδικότερα µετά την κατάληψη της Ελλάδας από τους
Ρωµαίους.
Η ρωµαϊκή κατάκτηση είχε καταλυτικό ρόλο στην αλλοίωση και
παραποίηση του περιεχοµένου και του ρόλου του αθλητισµού. Η
εποχή όπου οι ελεύθεροι 'Ελληνες αγωνίζονταν για την τιµή και τη
δόξα µέσα στις παλαίστρες, τα γυµναστήρια και τα στάδια, θα δώσει
τη θέση της σε εποχή όπου δούλοι µονοµαχούν µεταξύ τους ή µε
άγρια θηρία, για να αποκτήσουν την ελευθερία τους. Οι Ρωµαίοι
παραποιούν το σκοπό του αθλητισµού και των αγώνων και τους
µετατρέπουν σε θέαµα.
Στη συνέχεια, µετά την επικράτηση του Χριστιανισµού διώκονται οι
αθλητικοί αγώνες σαν ειδωλολατρικά κατάλοιπα ώσπου στο 394
µ.Χ. ο αυτοκράτωρ Θεοδόσιος ο Μέγας καταργεί τους Ολυµπιακούς
Αγώνες, γιατί τους θεωρούσε ειδωλολατρικές τελετές.
Μεσολαβούν πολλοί αιώνες νεκροί για τον αθλητισµό και τους
Ολυµπιακούς Αγώνες, ώσπου στα νεότερα χρόνια είναι γνωστό ότι
ο Πιερ ντε Κουµπερντέν, Γάλλος εκπαιδευτικός, συνέλαβε την ιδέα
της αναβίωσης των Ολυµπιακών Αγώνων, που έγιναν ως γνωστό
στην Αθήνα το 1896, αφού προηγουµένως η πρότασή του έγινε
δεκτή στο διεθνές αθλητικό συνέδριο τον Ιούνιο του 1894, στο
οποίο µετείχαν εβδοµήντα εννέα σύνεδροι, που εκπροσωπούσαν
σαράντα εννέα αθλητικές οργανώσεις από εννέα χώρες. Τότε
ιδρύθηκε και η ∆ιεθνής Ολυµπιακή Επιτροπή µε πρόεδρο -ως
γνωστό- τον 'Ελληνα ∆ηµήτριο Βικέλα και γενικό γραµµατέα τον ίδιο
τον Ντε Κουµπερτέν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουν αλλάξει όλα τα
δεδοµένα στον αθλητισµό και τους αγώνες. Ο αριθµός των
αθληµάτων και των αθλητών, που µετέχουν σ'αυτά, είναι πολύ
µεγαλύτερος, οι εγκαταστάσεις διεξαγωγής των αθλητικών αγώνων
είναι πολύ µεγαλύτερες και πολύ δαπανηρότερες.
Το κόστος διεξαγωγής των αγώνων είναι τεράστιο. 'Ετσι ήταν

αναπόφευκτο να µπει και στον αθλητισµό το στοιχείο του κέρδους
και της εµπορευµατοποίησης.
Στην εποχή µας ο αθλητισµός µπορεί να µην είναι άγριος, όπως
στην εποχή των Ρωµαίων, παραµένει όµως δυστυχώς θέαµα και
εµπόρευµα. Αυτό έχει σαν συνέπεια να έχει ανάγκη από κανόνες
και διατάξεις που να ρυθµίζουν τη σωστή ανάπτυξη του αθλητισµού
και την έντιµη διεξαγωγή των αθλητικών αγώνων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος που ρύθµιζε στην Ελλάδα
µέχρι σήµερα τα θέµατα του αθλητισµού ήταν ο ν. 75/75, ένα
νοµοθέτηµα που για την εποχή του ήταν σωστό νοµοθέτηµα. Από
τότε όµως µέχρι σήµερα πολλά έχουν αλλάξει στον τοµέα αυτόν. Οι
διεθνείς επιτυχίες των Ελλήνων αθλητών σε οµαδικά και ατοµικά
αθλήµατα, η αύξηση του διεθνούς αθλητικού κύρους της χώρας
µας, η προσέλκυση σηµαντικών ανθρώπων στο χώρο του
αθλητισµού, όχι µόνο δεν έλυσαν τα προβλήµατα, αλλά επεξέτειναν
τα νοσηρά φαινόµενα του παραγοντισµού, της έλλειψης διαφάνειας
στη διαχείριση των πόρων, της βίας, της αναποτελεσµατικότητας
του συστήµατος απονοµής αθλητικής δικαιοσύνης και της
διάβρωσης της διαιτησίας.
'Ετσι προέκυψε η ανάγκη για ριζική µεταρρύθµιση του θεσµικού
πλαισίου του αθλητισµού, κυρίως στις κατευθύνσεις: α) της
εγκαθίδρυσης φορέων και διαδικασιών αθλητικού σχεδιασµού, β)
της κατοχύρωσης της ανεξαρτησίας και αυτοτέλειας των αθλητικών
φορέων γ) του πλήρους και σαφούς διαχωρισµού των διαδικασιών
και των φορέων της ερασιτεχνικής αθλητικής δηµιουργίας από την
επαγγελµατική δραστηριότητα, δ) της πρόβλεψης κανόνων
λειτουργίας για την κατοχύρωση της διαφάνειας, της ισονοµίας σε
επίπεδο σωµατείων, ενώσεων, οµοσπονδιών, επαγγελµατικών
ενώσεων, ε) της εξάλειψης των πελατειακών σχέσεων ανάµεσα στο
κράτος και τους φορείς της αθλητικής δραστηριότητας, στ) της
σύντοµης απονοµής της αθλητικής δικαιοσύνης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη µελέτη των εκατόν τριάντα
οκτώ άρθρων του συζητούµενου σχεδίου νόµου σαφώς προκύπτει
ότι αυτό δίδει τις καλύτερες των δυνατών λύσεων στα προβλήµατα
που απασχολούν τον ελληνικό αθλητισµό και δίνουν ένα σωστό και
σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο προετοιµασίας και σωστής διεξαγωγής
των Ολυµπιακών Αγώνων στην Ελλάδα του 2004.
Πιστεύω λοιπόν, κλείνοντας, ότι οι όποιες επιφυλάξεις για τα λίγα
επί µέρους θέµατα, υποχωρούν µπροστά στις συνολικές σωστές
ρυθµίσεις, έτσι ώστε να είναι εφικτή η ψήφιση του σχεδίου νόµου
επί της αρχής από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Πασσαλίδης
έχει το λόγο για δέκα λεπτά.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ: Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο που
αφορά τον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό.
Η αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου από τον άνθρωπο για τον
αθλητισµό βοηθάει την υγεία του ανθρώπου και καλλιεργεί την
ευγενή άµιλλα. 'Οταν οι 'Ελληνες πολίτες ασχολούνται µε τον
αθλητισµό ή παρακολουθούν το θέαµα ή τις επιδόσεις των αθλητών
και παιχτών και διαπιστώνουν κρούσµατα βίας στα γήπεδα ή
µεροληπτικές συµπεριφορές της διαιτησίας, κλονίζουν την
εµπιστοσύνη των Ελλήνων φιλάθλων προς το άθληµα.
Παράλληλα, µε τις επιτυχίες στον αθλητισµό παρατηρείται έλλειψη
διαφάνειας στη διαχείριση των πόρων, βία στα γήπεδα, διάβρωση
της διαιτησίας κλπ.
Το νοµοσχέδιο στην εισηγητική του έκθεση αναφέρει το αίτηµα για
µια ριζική µεταρρύθµιση του θεσµικού πλαισίου του αθλητισµού. Το
ερώτηµα είναι, πόσο ουσιαστική είναι αυτή η µεταρρύθµιση στον
ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό.
Με  τα  ισχύοντα  σήµερα  στον  ερασιτεχνικό  και  επαγγελµατικό
αθλητισµό  είναι  αναγκαία  η  νοµοθετική  πρωτοβουλία.  Οι
διεθνείς  επιτυχίες  των  Ελλήνων  αθλητών  έφεραν  τους  'Ελληνες
πιο  κοντά  στον  αθλητισµό.  Πάντοτε  οι  επιτυχίες
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στον αθλητισµό δίδουν την αίσθηση της ικανοποίησης και της
εθνικής υπερηφάνειας.
Το Σύνταγµα του 1975 αναγνωρίζοντας τη θετική κοινωνική
επιρροή του αθλητισµού τον έθεσε υπό την κρατική προστασία. Το
άρθρο 16 παράγραφος 9 του Συντάγµατος αναφέρει ότι το κράτος
επιχορηγεί και ελέγχει τις ενώσεις των αθλητικών σωµατείων κάθε
είδους, όπως ο νόµος ορίζει. Νόµος ορίζει επίσης τη διάθεση των
ενισχύσεων που παρέχονται κάθε φορά στις επιχορηγούµενες
ενώσεις, σύµφωνα µε τον προορισµό τους.
Είναι δεδοµένο ότι υπάρχουν προβλήµατα στον ερασιτεχνικό και
επαγγελµατικό αθλητισµό. Είναι δεδοµένο ότι χρειάζεται
εκσυγχρονισµός στον αθλητισµό εν'όψει και της Ολυµπιάδας του
2004. Αλλά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιέχει αοριστίες,
αντιφατικές διατάξεις και είναι µακριά από τις σηµερινές
πραγµατικές αθλητικές ανάγκες.
Το νοµοσχέδιο δεν προσαρµόζεται στις σηµερινές σύγχρονες
αθλητικές απαιτήσεις, µε σηµαντικές επιβαρύνσεις του κρατικού
προϋπολογισµού, χωρίς ανάλογο όφελος. Η νοµοθετική
παρέµβαση στο χώρο του αθλητισµού είναι ανεπαρκής.
Στον ερασιτεχνικό αθλητισµό πρέπει να ανοίξει η επετηρίδα των
αθλητικών διοικητικών στελεχών. Με τη δηµιουργία των µονοετών
σχολών προπονητών θα δηµιουργηθούν πολλά προβλήµατα, γιατί
ενδεχοµένως άτοµα που θα κληθούν να εκπαιδεύσουν νέο
στελεχιακό δυναµικό θα στερούνται των ουσιαστικών προσόντων.
Ερώτηµα αποτελεί, γιατί τα αθλητικά σωµατεία, που παίρνουν
έκτακτες επιχορηγήσεις, υποβάλλουν απολογισµό στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού, ενώ δεν συµβαίνει το ίδιο µε τις τακτικές
επιχορηγήσεις.
Με τα ισχύοντα σήµερα από το 1986, η Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού διαχειρίζεται ετησίως ένα µικρό ποσοστό, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του δηµόσιου λογιστικού και ένα πολύ υψηλότερο
ποσοστό από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού διαχειρίζεται όπως
θέλει ο Υπουργός.
Η πραγµατική και αµερόληπτη διαχείριση µπορεί να προέλθει µόνο
όταν τα έσοδα της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού διαχειρίζονται
από δηµόσιο λογιστικό.
Στον επαγγελµατικό αθλητισµό το νοµοσχέδιο δεν προσεγγίζει τα
οικονοµικά προβλήµατα. 'Ενα σοβαρό θέµα, που πρέπει να τεθεί,
είναι η εξυγίανση του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου.
Με το άρθρο 84 δίνεται η δυνατότητα στις µεγάλες ΠΑΕ της
αυτοτελούς διαπραγµάτευσης των τηλεοπτικών τους δικαιωµάτων,
ενώ οι µικρές ΠΑΕ δεν θα δέχονται τη µετάδοση των αγώνων χωρίς
να έχουν ικανοποιητικά οικονοµικά ανταλλάγµατα. 'Ετσι, θα
δηµιουργηθεί αδιέξοδο.
Επίσης, προβλέπεται αλλαγή της επωνυµίας της ΠΑΕ σε ΕΣΑΠΕ
και, δεύτερον, από σωµατείο µετατρέπεται σε νοµικό πρόσωπο.
Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση η νοµοθετική παρέµβαση γίνεται
χάριν αποφυγής συγχύσεως και αµφισβητήσεως µε τις αθλητικές
ενώσεις και προς το σκοπό εξοµοίωσης των επαγγελµατικών
φορέων µπάσκετ, ποδοσφαίρου.
Σχετικά µε τη ∆ιεθνή Ολυµπιακή Επιτροπή το νοµοσχέδιο δεν
αναφέρει τίποτε. Λειτουργούν άραγε όλα τόσο άψογα, χωρίς να
γίνεται καµία αναφορά;
Στη ∆ιαρκή Επιτροπή για την αντιµετώπιση της βίας πρέπει να
συµµετάσχουν πρόσωπα υψηλού κύρους, ώστε οι αποφάσεις να
µπορούν να εφαρµόζονται. Για να υπάρχουν οι καλές επιδόσεις
που θέλουµε στον αθλητισµό, πρέπει να δηµιουργηθεί το φυτώριο
στη µικρή ηλικία του δηµοτικού σχολείου και στη συνέχεια στο
γυµνάσιο και στο λύκειο. Πρέπει να χρησιµοποιηθούν πτυχιούχοι
Φυσικής Αγωγής.
Είναι αναγκαίο να γίνουν σεµινάρια επιµόρφωσης διαιτητών, για να
µπορέσει να ανέβει ακόµη περισσότερο το επίπεδο γνώσης των
διαιτητών.
Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται διάταξη αθρόας εγγραφής, χωρίς
έλεγχο µελών, στα αθλητικά σωµατεία, για να δοθεί η δυνατότητα
σε κοµµατικούς να καταλάβουν και τα µη ελεγχόµενα µέχρι σήµερα
αθλητικά σωµατεία.

Ο αθλητισµός και ιδιαίτερα για τους νέους ανθρώπους αποτελεί
παράλληλη πορεία της πολιτιστικής ανάπτυξης. Είναι απαραίτητο
να υπάρξει η ανάλογη υποδοµή. Για να µπορέσουν να υπάρξουν
υψηλές επιδόσεις, πρέπει να υπάρξει και µεγάλη συµµετοχή της
νεολαίας. Για να γίνει αυτό αποτελεσµατικότερα, πρέπει η Φυσική
Αγωγή να περάσει απ'όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης.
Οι έκτακτες επιχορηγήσεις δεν καταργούνται. Η οικονοµική
εξάρτηση από την Κυβέρνηση συνεχίζεται. Τα έσοδα του ΟΠΑΠ θα
µπορούσαν να ενταχθούν στον κρατικό προϋπολογισµό για την
ενίσχυση των αθλητικών σωµατείων.
Η επιβολή ΦΠΑ στον ερασιτεχνικό αθλητισµό, οδηγεί στην
εµπορευµατοποίηση του αθλήµατος.
Επίσης, µε το νοµοσχέδιο δηµιουργούνται νέες επιτροπές και
διοικητικά συµβούλια, τα οποία είναι βέβαιο ότι θα επιβαρύνουν τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.
Πρέπει στο νοµοσχέδιο αυτό να υπάρξουν οι προϋποθέσεις εκείνες,
που δεν θα δηµιουργήσουν καινούρια χρέη και νέες επιβαρύνσεις.
Υπάρχουν όµως οι ανεξάρτητες και αντικειµενικές εκείνες ελεγκτικές
διαδικασίες που θα διασφαλίσουν τις προϋποθέσεις αυτές;
Το νοµοσχέδιο παραπέµπει σε προεδρικά διατάγµατα και από
τέτοιες παραποµπές δεν έχουµε και τόσο καλές εµπειρίες, γιατί
πολλά δεν εφαρµόζονται. Τα χρήµατα που διατίθενται για τον
ερασιτεχνικό αθλητισµό για τις οµοσπονδίες και τα σωµατεία είναι
αρκετά δισεκατοµµύρια δραχµές. Η διάθεση αυτών των χρηµάτων
προϋποθέτει τη διασφάλιση της διαφάνειας στη διαχείριση των
παραπάνω ποσών. Και αυτό θα εξαρτηθεί από τον τρόπο εκλογής
τους στα διάφορα όργανα της ιεραρχίας, την οµοσπονδία, την
ένωση και το σωµατείο.
Εκείνο που πρέπει να επισηµανθεί είναι ότι υπάρχουν πολλές
αποφάσεις επιχορηγήσεων για πολλά εκατοµµύρια δραχµές, που
δεν εκτελούνται πολλές φορές, γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα.
Με τις παρατηρήσεις µου πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο είναι
ανεπαρκές και το καταψηφίζω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Πολύζος έχει
το λόγο για δέκα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
πιστεύω ότι ο αθλητισµός είναι εθνική υπόθεση. Και έτσι έπρεπε να
αντιµετωπίζεται από το σύνολο του πολιτικού κόσµου.
Πράγµατι, προκαλεί θλίψη και απογοήτευση στα µάτια ενός νέου
Βουλευτή ότι και στο παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει επιτευχθεί η
ελαχίστη συνεννόηση στην Αίθουσα αυτή. Αλλά πώς είναι δυνατόν
να γίνει αυτό πραγµατικότητα, όταν το παρόν νοµοσχέδιο όχι µόνο
δεν ανταποκρίνεται στο κοινωνικά ζητούµενο και αθλητικά
επιδιωκόµενο, όχι µόνο δε δίνει λύσεις στα υπάρχοντα και
χρονίζοντα προβλήµατα της αθλητικής κοινωνίας, αλλά αντίθετα µε
κύρια χαρακτηριστικά την πρόθεση υποβάθµισης και υποτίµησης
της ανιδιοτελούς και ανεκτίµητης προσφοράς της αυθόρµητης
κοινωνικής συµβολής µε τη µορφή συµµετοχής των αθλητικών
στελεχών, την άγνοια τη σύγχυση και την αλληλοεπικάλυψη, θα
οδηγήσει τον αθλητικό χώρο µέσα από έντονες αντιπαραθέσεις και
κλυδωνισµούς σε τραγικά αδιέξοδα. ∆ιότι αλλοιώνονται τα
χαρακτηριστικά γνωρίσµατα, οι ιδιότητες και οι σχέσεις του
αθλητικού σωµατείου, το οποίο από βασικό κύτταρο της µη
κερδοσκοπικής αθλητικής δηµιουργίας και κοινωνικής προσφοράς
µετατρέπεται σε κέντρο άσκησης εµπορικής δραστηριότητας.
Παραβιάζονται βασικές αρχές και αξίες που διέπουν και καθορίζουν
τη λειτουργία του αθλητικού σωµατείου, τις σχέσεις του µε τον
κοινωνικό του περίγυρο, αφού µετατρέπεται σε οικονοµική µονάδα
εκµετάλλευσης των αθλητικών του δραστηριοτήτων, υποχρεούµενο
µάλιστα  να  λειτουργεί  και  ως  µηχανισµός  δηµιουργίας
φορολογικών  εσόδων.  Προς  επίτευξη  του  στόχου  αυτού
προσβάλλεται  και  καταστρατηγείται  ακόµη  και  το  αναφαίρετο
δικαίωµα  του  ατόµου  στην  άθληση  µε  την  αναγνώριση
δυνατότητας  επιβολής  ανταποδοτικού  τέλους  σε  όσους
θελήσουν  να  ασκήσουν  το  δικαίωµα  αυτό.  Ενώ  δε,  προβλέπει
ότι  το  ανταποδοτικό  αυτό  τέλος  θα  καλύπτει  τις
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λειτουργικές του ανάγκες, επιβάλλει µε το εδάφιο 3 την υποχρέωση
έκδοσης των υπό τον Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων
προβλεποµένων παραστατικών.
Με την αντιµετώπιση όµως αυτή ο αθλητισµός µετατρέπεται από
κοινωνικό αγαθό σε εκµεταλλεύσιµο εµπορικά αντικείµενο και η
αθλητική εκπαίδευση γίνεται προνόµιο των εχόντων και
κατεχόντων, γεγονός που έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε βασική
συνταγµατική διάταξη, αλλά και µε το δηµόσιο αίσθηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε προφανή στόχο την κατάλυση της
ανεξαρτησίας και αυτονοµίας των φορέων του αθλητικού χώρου και
το ασφυγκτικό τους έλεγχο από την πολιτεία παρεµβαίνει µε σειρά
διατάξεων στον τρόπο εσωτερικής οργάνωσης, διοίκησης και
λειτουργίας της αθλητικής κοινωνίας. Καθορίζει τη διαδικασία
εγγραφής µελών των αθλητικών οµοσπονδιών παραχωρώντας το
δικαίωµα της λήψης της σχετικής απόφασης στα διοικητικά
συµβούλια αντί στη µόνη αρµόδια, τη γενική συνέλευση,
καθιστώντας µε τον τρόπο αυτό δύσκολη, αν όχι αδύνατη, την
αναγκαία πολλές φορές αλλαγή ενός διοικητικού συµβουλίου.
Ποινικοποιείται κατά τρόπο αντισυνταγµατικό και αντιδηµοκρατικό η
αυθόρµητη, εθελοντική και αφιλοκερδής συµµετοχή στα σωµατειακά
δρώµενα του διοικητικού παράγοντα, η προσωπική διαβίωση του
οποίου εκτίθεται σε έναν πρωτοφανή και αδικαιολόγητο δηµόσιο
έλεγχο και αµφισβήτηση, καθώς και σε µεθοδεύσεις συκοφάντησης
και διαπόµπευσης.
Με την παράγραφο 5 επιβάλλεται ένα ιδιόµορφο ετήσιο πόθεν
έσχες, το οποίο µάλιστα επεκτείνεται και στα µέλη των οικογενειών
των µελών του διοικητικού συµβουλίου, ενώ µε την παράγραφο 6
επιχειρείται µία ελεύθερη προσβολή της προσωπικότητάς τους.
Η ανεξαρτησία και η αυτονοµία των αθλητικών οµοσπονδιών
προσβάλλεται και περιορίζεται ακόµα µε διατάξεις που καθορίζουν
δεσµευτικά αλλά και αυθαίρετα τον τρόπο εκλογής των µελών των
διοικητικών συµβουλίων, προκαλώντας τη διοικητική τους
δυσλειτουργία, αλλοιώνοντας µάλιστα τα κύρια χαρακτηριστικά
τους.
'Ετσι, εκτός της επιβολής της παρουσίας του δικαστικού
εκπροσώπου που αποδεικνύει την έλλειψη της οφειλόµενης
αναγκαίας εµπιστοσύνης προς τον αθλητικό παράγοντα,
επιβάλλεται πρωτοτυπία της αναγνώρισης και παρουσίας
αντιπολίτευσης στο διοικητικό συµβούλιο, το οποίο αποτελεί το
κυβερνητικό όργανο, την εκτελεστική εξουσία του νοµικού
προσώπου.
Ορίζει η διάταξη αυτή ότι σε περίπτωση κατά την οποία το
καταστατικό αθλητικής οµοσπονδίας προβλέπει ότι οι αρχαιρεσίες
γίνονται µε βάση συνδυασµούς υποψηφίων και πλειοψηφικό
σύστηµα, το 1/5 των θέσεων του διοικητικού συµβουλίου
καταλαµβάνεται υποχρεωτικά από το δεύτερο σε ψήφο συνδυασµό.
Με τη διάταξη αυτή δηµιουργούνται οι συνθήκες πολυδιάσπασης
του αθλητικού χώρου, η οποία θα προκαλέσει τη διοικητική
δυσλειτουργία και απορύθµιση, µε αποτέλεσµα να καθίσταται
αναπόφευκτη η ανάγκη συνεχούς προσφυγής στην επιδιαιτησία του
εκάστοτε Υφυπουργού Αθλητισµού.
Η υποβάθµιση του ρόλου των σωµατειακών οργάνων και ο
επιδιωκόµενος στόχος περιορισµού της ανεξαρτησίας τους
αποδεικνύεται και από την επικίνδυνη για το µέλλον του αθλητικού
κινήµατος διάταξη του άρθρου 136, παράγραφος 9, σύµφωνα µε
την οποία µετά την ψήφιση του νόµου οι αθλητικές οµοσπονδίες θα
πρέπει να προχωρήσουν σε αρχαιρεσίες για την ανάδειξη νέων
διοικητικών συµβουλίων, άσχετα αν έχει λήξει ή όχι η θητεία για την
οποία εκλέχθηκαν από το κυρίαρχο όργανό τους, δηλαδή από τις
γενικές συνελεύσεις των µελών τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την αυθαίρετη, αναιτιολόγητη αυτή
ρύθµιση, όχι µόνο καταλύεται η ανεξαρτησία των κορυφαίων
φορέων του αθλητικού χώρου, όχι µόνο νοθεύεται η νόµιµα
εκφρασθείσα βούληση των µελών τους αλλά δηµιουργείται ένα
νοµικό πλαίσιο προσβολής, κατά την ελεύθερη κρίση της πολιτικής
ηγεσίας έναντι της νόµιµης εντολής άσκησης της διοικητικής
εξουσίας.

Ο συγκεντρωτικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου καθώς και η
βούληση ασφυκτικού ελέγχου και παρέµβασης στο χώρο από την
πολιτεία αποδεικνύεται και από το πλήθος των υπουργικών
αποφάσεων που προβλέπεται να εκδοθούν για την επικύρωση
πράξεων και αποφάσεων των οργάνων του αθλητισµού.
Εκείνο που έπρεπε σοβαρά να ληφθεί υπόψη, από την Κυβέρνηση
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η µεγάλη προσφορά των
ερασιτεχνικών σωµατείων, τα οποία αν υπάρχουν και αν
λειτουργούν, αυτό οφείλεται στη θέληση, στην αγάπη και στην
τρέλα, µπορώ να πω, των τοπικών αθλητικών παραγόντων. Και
πιστεύω ότι αυτά τα ερασιτεχνικά σωµατεία πρέπει να στηριχθούν
οικονοµικά µε συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση και να µην
αποτελεί η εκάστοτε οικονοµική στήριξή τους θέµα διάθεσης της
εκάστοτε εξουσίας, γιατί είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια τα
ερασιτεχνικά σωµατεία βρίσκονται υπό κρατική εγκατάλειψη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός των αρχών της
αυτονοµίας, της αυτοδιοίκησης και της αυτοδιαχείρισης του
αθλητικού κινήµατος προϋποθέτει τη θέληση του κράτους να
υποστηρίξει την αυτοδύναµη οικονοµική ανάπτυξη των αθλητικών
οργανώσεων και φορέων και όχι την εξάρτησή τους απ' αυτό. Από
το σύνολο των ρυθµίσεων του προτεινοµένου νοµοσχεδίου
δυστυχώς προκύπτει ότι αυτό δεν ανταποκρίνεται ούτε στο ελάχιστο
στις παραπάνω θεµελιώδεις αρχές και προϋποθέσεις.
Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο το µόνο που επιτυγχάνει είναι να
συγκεντρώνει την εξουσία στο κράτος, να καταργεί ή να
καταστρατηγεί κεκτηµένα δικαιώµατα των αθλητικών φορέων και να
επιβαρύνει µε µεγάλο κόστος την οικονοµία µας χωρίς το αντίστοιχο
όφελος.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (∆ηµήτριος Β. Κωστόπουλος): Ο κ. Σµυρλής-
Λιακατάς έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, για µένα η σηµερινή ηµέρα είναι ιστορική για το
αθλητικό κίνηµα της χώρας µας. Το είπα και κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στη ∆ιαρκή Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, το λέω
και σήµερα. Και συµπληρώνω -γιατί ακούσαµε αρκετές αναφορές
στην ιστορία µας, γύρω από το αθλητικό κίνηµα, τους Ολυµπιακούς
Αγώνες και όλα αυτά- ότι αξίζει τον κόπο να σηµειώσει κανείς,
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο πρώτος και θεµελιώδης νόµος για την
ιστορία του νεοελληνικού αθλητισµού και ιδιαίτερα της ΕΟΑ,
νοµοθετήθηκε το 1899 -έχουµε σήµερα 1999, εκατό δηλαδή χρόνια-
και χαρακτηρίσθηκε τότε µε το ΒΧΚΑ, µε αυτήν τη
γραµµατοαρίθµηση, όπως γινόταν. 'Ηταν ο νόµος "περί
γυµναστικής και αθλητικών γυµναστικών αγώνων".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Και βέβαια ένας κορυφαίος 'Ελληνας πολιτικός, ο Αθανάσιος
Ευταξίας, Υπουργός Θρησκευτικών και Εκπαίδευσης, ήταν ο
βασικός εισηγητής αυτού του νόµου, µε ουσιαστική συµβολή ενός
'Ελληνα φιλάθλου και Βουλευτή, του Μιχαήλ Στελλάκη, οι οποίοι
νοµοθέτησαν τον πρώτο νόµο για το αθλητικό κίνηµα.
Εδώ θεωρώ ότι αξίζει τον κόπο να πούµε ότι µετά από εκατό χρόνια
και µετά από είκοσι τέσσερα χρόνια από τον αξιόλογο ν. 75/75 του
κ. Κώστα Παπαναστασίου -βέβαια η κυβέρνηση ήταν του
Καραµανλή, αλλά ο Κώστας Παπαναστασίου ήταν αυτός ο οποίος
είχε όλη τη σύλληψη και την προσπάθεια για να καταγράψει και να
νοµοθετήσει αυτόν το θεµελιώδη ν. 75/75-ερχόµαστε σήµερα να
συζητήσουµε και κυριολεκτικά να αποφασίσουµε, αν είναι δυνατόν
οµόφωνα -και όχι µε το χαρακτηριστικό που διακρίνει εµάς τους
'Ελληνες Βουλευτές, να διαφωνούµε επί παντός επιστητού, αν και
έξω από την Αίθουσα όλοι συµφωνούµε και γι'αυτόν το νόµο- ότι
έχει κυρίαρχα, καθοριστικά και αποφασιστικά σηµεία για τον
εκσυγχρονισµό του ελληνικού αθλητισµού.
Ο  αθλητισµός  σε  όλες  του  τις  µορφές  συγκινεί  το  λαό.  Συνδέει
συνειρµικά τις επιτυχίες των αθλητών µας µε την
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εθνική υπερηφάνεια, την εθνική υπεροχή του αλλά και την προβολή
της χώρας µας. Ο αθλητισµός έχει να κάνει µε την ποιότητα ζωής
του πολίτη, τη διαχείριση του ελεύθερου χρόνου µε τη σωµατική
αλλά και την πνευµατική του υγεία και µε την παιδεία. Σε παγκόσµιο
επίπεδο όλες οι προηγµένες χώρες εδώ και δεκαετίες τώρα
επενδύουν τεράστια ποσά για τον αθλητισµό. Η παγκοσµιοποίηση
της αγοράς, η ανάπτυξη της τεχνολογίας και των ΜΜΕ κατέστησαν
το αθλητικό κίνηµα ένα χώρο πρόσφορο αλλά και πολύ κερδοφόρο
για τις επιχειρήσεις. Η εξέλιξη αυτή έδωσε µεν τη δυνατότητα στον
αθλητισµό να αναπτυχθεί χωρίς προβλήµατα από την άποψη
ύπαρξης ικανών πόρων, δηµιούργησε όµως στρεβλώσεις και
ανεπιθύµητες παρενέργειες. Η χώρα µας δεν ήταν δυνατόν να µείνει
πίσω από την εξέλιξη αυτή.
Η βελτίωση της ποιότητας ζωής του 'Ελληνα πολίτη µε την
ταυτόχρονη αύξηση του ελεύθερου χρόνου του τον οδήγησε στα
γήπεδα και στους χώρους άθλησης. Ο αθλητισµός συγκινεί τον
ελληνικό λαό χωρίς καµιά αµφιβολία.
'Ερευνα που έγινε πριν από λίγα χρόνια απέδειξε ότι δαπανάται στη
χώρα µας για αθλητικές δραστηριότητες ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000) δραχµές σε όλα τα επίπεδα. ∆εν µιλάω µόνο από
την πλευρά του κράτους αλλά συνολικά. Το ποσό είναι απίθανα
µεγάλο. Αλλά ταυτόχρονα υποδηλώνει και το µέγεθος του
προβλήµατος που υπάρχει, τώρα µάλιστα που εκτός των άλλων
έχουµε µπει και στα πλαίσια της διοργάνωσης των Ολυµπιακών
Αγώνων του 2004. Με έναν καταστατικό χάρτη, αγαπητοί
συνάδελφοι, λειτουργίας του αθλητισµού, που ψηφίστηκε από το
ελληνικό Κοινοβούλιο το 1975, είκοσι τέσσερα ολόκληρα χρόνια
πριν, ο ελληνικός αθλητισµός πορεύθηκε σε όλο αυτό το χρονικό
διάστηµα. Επόµενο ήταν, τα προβλήµατα σήµερα να είναι µεγάλα
και οξυµένα.
Το αθλητικό κίνηµα, ξεπερνώντας κάθε προσδοκία, σηµείωσε όλα
αυτά τα χρόνια τεράστια πρόοδο από άποψη αγωνιστική και στην
πράξη καθιέρωσε από µόνο του θεσµούς και αξίες, που η
συντεταγµένη πολιτεία παρέλειπε να θεσµοθετήσει. Παράλληλα,
όµως, τα προβλήµατα από την έλλειψη ενός σύγχρονου
νοµοθετικού πλαισίου λειτουργίας ολοένα και µεγάλωναν, µε
αποτέλεσµα σε πολλούς τοµείς σήµερα να παρατηρείται αδιέξοδο.
Επί µέρους και κατά περίσταση νοµοθετικές παρεµβάσεις το µόνο
που κατάφεραν, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν να δηµιουργήσουν
σύγχυση, αλλά και "σε θεσµούς" που σε καµιά χώρα του κόσµου
δεν υπάρχουν.
Θέλω να επισηµάνω την πολιτική µας ευθύνη σαν ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
σαν Κυβέρνηση, που τόσα χρόνια δεν καταφέραµε να καταθέσουµε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία ένα σύγχρονο νοµοθέτηµα για τον
αθλητισµό. Αλλεπάλληλες απόπειρες -και τις ανέφερε και ο κύριος
Υπουργός πριν- απέτυχαν εξαιτίας αυτών ακριβώς των φαινοµένων
που προανέφερα, αφού τα µεγάλα και αντικρουόµενα συµφέροντα
γύρω από τον αθλητισµό κατάφεραν να αφήσουν το αθλητικό
κίνηµα χωρίς καταστατικό χάρτη λειτουργίας του, δεδοµένου ότι το
νοµοθετικό κενό δίνει πάντα το έδαφος για αυθαιρεσία αλλά και για
ασυδοσία.
Τα φαινόµενα της βίας, της εµφάνισης παραγόντων µε βεβαρηµένο
παρελθόν, της αδιαφάνειας στη διαχείριση των πόρων, της
φαρµακοδιέγερσης, της άναρχης και εν πολλοίς άδικης κατανοµής
των πόρων µεταξύ κέντρου και περιφέρειας, της έλλειψης ενός
ισχυρού και αδιάβλητου συστήµατος αθλητικής δικαιοσύνης, είναι
µερικά και όχι όλα τα φαινόµενα που σήµερα ενδηµούν στο χώρο
του αθλητισµού.
Η έλλειψη σύγχρονων θεσµών που να διασφαλίζουν τη διαφάνεια
σε όλο το φάσµα της αθλητικής διαδικασίας, ο επανακαθορισµός
εννοιών και αξιών καθώς και ο πλήρης διαχωρισµός του
επαγγελµατικού αθλητισµού από την αθλητική παραγωγική
διαδικασία, είναι σήµερα τα ζητούµενα στο χώρο του αθλητισµού.
Στη διάρκεια της θητείας αυτής της Βουλής είχαµε την ευκαιρία να
συζητήσουµε και να καταγγείλουµε φαινόµενα απαράδεκτα,
ιδιαίτερα στο χώρο του ποδοσφαίρου. Η δηµιουργία από τα
κυκλώµατα αυτά πολιτικού θορύβου γύρω από το δήθεν θεσµικό

ανοσιούργηµα που σήµερα συζητάµε, σκοπό είχε και έχει, αγαπητοί
συνάδελφοι, να ενεργοποιήσει για µια ακόµη φορά τη θεωρία του
πολιτικού κόστους στην Κυβέρνηση, έτσι ώστε αν όχι να αποσύρει
το σχέδιο νόµου, τουλάχιστον να δεχθεί να τροποποιήσει και να
περικόψει αποφασιστικές διατάξεις, που θέτουν ένα
εκσυγχρονισµένο, ένα σύγχρονο αθλητικό πλαίσιο.
Είναι έτσι σαφές πως η Εθνική Αντιπροσωπεία πρέπει να σταθεί
αλληλέγγυα στην όποια προσπάθεια επιχειρείται από την
Κυβέρνηση για την εξυγίανση του αθλητισµού.
Οι άξονες της φιλοσοφίας που διέπουν το υπό συζήτηση σήµερα
σχέδιο νόµου είναι αποδεκτοί, τόσο από το αθλητικό κίνηµα της
χώρας, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, και τα στελέχη
του όσο και από τη φίλαθλη κοινή γνώµη. Και το ξέρουν οι αγαπητοί
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, γιατί πολλοί είναι άνθρωποι του
αθλητισµού και γνωρίζουν πολύ καλά ότι αυτό το σχέδιο, αυτός ο
νόµος έχει αποδοχή και από τη φίλαθλη κοινή γνώµη αλλά και από
το ίδιο το αθλητικό κίνηµα.
Θα µπορούσε κανείς να το συµπεράνει αυτό εάν έβλεπε πόσοι
πηγαίνουν τώρα στα γήπεδα του ποδοσφαίρου, πόσοι πηγαίνουν
στις αίθουσες για να παρακολουθήσουν τους αγώνες µπάσκετ.
Πολύ εύκολα θα µπορούσαµε να συµπεράνουµε ότι, τέλος πάντων,
η όλη κατάσταση έχει οδηγήσει σε αυτό που εγώ ονόµασα ή
ονοµάζουµε "φίλαθλο της πολυθρόνας". Καθόµαστε στο σπίτι µας
και βλέπουµε εκ του ασφαλούς ένα αθλητικό θέαµα.
Εµείς σαν εκφραστές της συντεταγµένης πολιτείας τι θα
µπορούσαµε να κάνουµε; Στο όνοµα µιας νόθας επαγγελµατικής
δραστηριότητας στο χώρο του αθλητισµού, αλλά και στο όνοµα µιας
δήθεν ελεύθερης αγοράς, θα αφήσουµε τον αθλητισµό χωρίς
κανόνες και θεσµούς;
Εγώ πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το νοµοσχέδιο νοµοθετεί
αποφασιστικά και καθοριστικά, ώριµα πλέον κανόνες και στο χώρο
του επαγγελµατικού αθλητισµού που ακολουθούν εκείνες τις
επιταγές, εκείνες τις θεσµικές ρυθµίσεις, οι οποίες επιβάλλονται από
το Υπουργείο Ανάπτυξης και που ανήκουν στη σφαίρα των
επιχειρήσεων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Στον αντίποδα του επαγγελµατικού αθλητισµού, όπου και εκεί τα
συµφέροντα δεν παύουν να είναι µεγάλα -και αναφέροµαι στον
ερασιτεχνικό αθλητισµό- υπάρχουν κορυφαία ζητήµατα στα οποία η
πολιτεία πρέπει να πάρει ξεκάθαρες θέσεις για να τα αντιµετωπίσει.
Το 2004 είναι τόσο κοντά, που δεν επιτρέπεται πλέον κανενός
είδους ολιγωρία.
Για παράδειγµα, η εκπροσώπηση του αθλητικού κινήµατος στην
ανώτατη βαθµίδα της οργάνωσης, στην Ελληνική Ολυµπιακή
Επιτροπή όπως θα λέµε πλέον, πρέπει να διέπεται από µία
διαδικασία απόλυτα αντιπροσωπευτική και βαθιά δηµοκρατική.
'Ετσι όπως διαµορφώθηκε το συγκεκριµένο άρθρο από τη ∆ιαρκή
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων συµφωνεί µε τον Ολυµπιακό
Καταστατικό Χάρτη. Η οποιαδήποτε επέµβαση σε ορισµένους
οργανισµούς, για τους οποίους έχουµε δεσµευθεί σαν χώρα και σαν
Κυβέρνηση, δεν επιτρέπει σε µας να νοµοθετούµε άδικα και να
νοµοθετούµε κατά τρόπο που θα µπορούσε να µας εκθέσει.
Σαφής επίσης πρέπει να είναι και η βούληση της πολιτείας να
καθορίζει εκείνη την οργάνωση, τη δοµή και τους κανόνες
λειτουργίας των πρωτοβάθµιων, των δευτεροβάθµιων και των
τριτοβάθµιων συλλογικών οργάνων του αθλητικού κινήµατος.
Η διαιτησία των οµαδικών αθληµάτων είναι ανάγκη να επανέλθει
στους κόλπους των οικείων οµοσπονδιών.
Ο θεσµός της αθλητικής δικαιοσύνης πρέπει να κατοχυρωθεί και να
διασφαλιστεί από κάθε εξωθεσµική επιρροή.
Επίσης, νοµοθετούνται θέµατα, όπως η οργάνωση και η λειτουργία
του  σωµατειακού  αθλητισµού  σε  όλες  τις  βαθµίδες,  η
διαφαινόµενη προοπτική της δυνατότητας εξεύρεσης πόρων
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από το χώρο της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αλλά και της ανάγκης να
προστατευθεί από τυχόν αλώσεις και εξαρτήσεις, ο έλεγχος της
διαχείρισης του δηµόσιου χρήµατος που διατίθεται για τον
αθλητισµό, η ανάγκη ύπαρξης ενός συνολικού εθνικού αθλητικού
σχεδιασµού, η θέσπιση µόνιµων κινήτρων στους διακρινόµενους
διεθνώς αθλητές και οµάδες µας, η λεπτοµερής καταγραφή των
δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων του αθλητή για πρώτη φορά, η
θεσµοθέτηση του αθλητισµού των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Και
εδώ, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται µια συµπλήρωση στο συγκεκριµένο
άρθρο, για να δώσουµε τη δυνατότητα σε αυτόν τον ειδικό αθλητικό
χώρο να έχει µια αθλητική οµοσπονδία, που όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, επιτάσσει η ∆ιεθνής Ολυµπιακή τους Επιτροπή, η IPC.
Η ανάδειξη του προπονητή σαν έναν από τους βασικότερους
µοχλούς αθλητικής παραγωγής, η θεσµοθέτηση αθλητικής µέριµνας
σαν µοχλού στήριξης του αθλητισµού και άλλα πολλά είναι σηµεία
τα οποία αυτό το αθλητικό νοµοσχέδιο, αυτός ο νόµος, που
πιστεύω ότι είναι καθοριστικός και αρκετά σηµαντικός για τον
ελληνικό χώρο, νοµοθετεί.
Ζητώ -και πρέπει- όλοι οι 'Ελληνες Βουλευτές να ψηφίσουν αυτό το
νόµο.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
είναι εγγεγραµµένοι άλλοι δεκαπέντε συνάδελφοι για να µιλήσουν
και θα παρακαλούσα πάρα πολύ να µην υπερβαίνετε το χρόνο σας.
Κύριοι συνάδελφοι, ζητώ την έγκρισή σας να προηγηθεί η κ.
Αράπη-Καραγιάννη που έχει πέντε λεπτά, γιατί έχει ένα πρόβληµα
µε τη µητέρα της στο νοσοκοµείο. Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το Σώµα συµφωνεί.
Ορίστε, κυρία Καραγιάννη έχετε το λόγο για πέντε λεπτά. Θα σας
παρακαλέσω όµως να µην υπερβείτε το χρόνο σας.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ-ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, έχω πολύ
λίγα να πω.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, ο αθλητισµός από αρχαιοτάτων
χρόνων µέχρι και σήµερα, ως ατοµική, αλλά και ως συλλογική
δραστηριότητα ασκούσε και συνεχίζει να ασκεί σηµαντικό κοινωνικό
ρόλο στην κοινωνία µας.
Αυτό φαίνεται και από την αρχαία Ελλάδα όπου τους Ολυµπιονίκες
τους αποθανάτιζαν πάνω στα αγγεία τους, στους αµφορείς. 'Οχι
µόνο αυτό, αλλά και όταν κάποιοι κέρδιζαν σε Ολυµπιακούς Αγώνες
κάποιες πόλεις-κράτη έριχναν ένα µέρος των τειχών τους ενδεικτικά
ότι εφόσον έχουν τέτοιους αθλητές τι θέλουν τα τείχη. Φυσικά µόνο
στη Σπάρτη δεν το έκαναν διότι εκεί δεν υπήρχαν ποτέ τείχη.
Εγώ κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ στα άρθρα και στη
γενικότερη εικόνα του νοµοσχεδίου, που όπως άκουσα και από
τους συναδέλφους υπάρχουν και θετικά και αρνητικά και έχετε και
την καλή πρόθεση να διορθώσετε µερικά.
Θα µιλήσω όµως για ένα ειδικό θέµα, σαν εκπαιδευτικός που είµαι,
για την αθλητική οργάνωση σε σωµατεία που αποτελεί βαθιά
κοινωνική πράξη που υπηρετεί το ιδεώδες για την άθληση του
σώµατος και την ισορροπία του ανθρώπου. Γι'αυτό χρειάζεται η
διαµόρφωση χώρων για την προσέλκυση νέων ηλικίας οκτώ έως
δέκα ετών, οι οποίοι µέσω της άθλησης θα πετύχουν την ισορροπία
τους και θα αποφύγουν έτσι αντικοινωνικές και διαστροφικές
δραστηριότητες -αναφέρθηκαν πάρα πολλοί συνάδελφοι σ'αυτά-
όπως τη µάστιγα των ναρκωτικών που αντιµετωπίζει η νεολαία µας,
µε πάρα πολλά προβλήµατα.
Με τη βοήθεια, λοιπόν, της πολιτείας πρέπει να ιδρυθούν -και
απ'ό,τι άκουσα θα ιδρυθούν- ακαδηµίες αθληµάτων, οι οποίες θα
επικοινωνούν µε τα ερασιτεχνικά σωµατεία και θα εντάσσονται στον
αθλητισµό και στον πανεπιστηµιακό αθλητισµό.
Βλέπω στο νοµοσχέδιο, µε µία µατιά που έρριξα, ότι δεν δίνεται
µεγάλη σηµασία στο σχολικό και στον πανεπιστηµιακό αθλητισµό.

Στα πλαίσια αυτά θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, τρία-τέσσερα σχολεία
της κάθε περιοχής να αποκτούν δικό τους γήπεδο, γυµναστήριο και
κολυµβητήριο µέσα από απαλλοτρίωση προσφεροµένων χώρων.
Οι αθλητικοί αυτοί χώροι που θα δέχονται µόνο µαθητές, όλη τη
διάρκεια του χρόνου, θα χρηµατοδοτούνται από τους δήµους, έτσι
ώστε να ανταποκρίνονται στα έξοδα που συνδέονται µε µισθούς
προπονητών, φυλάκων, προσωπικού, για συντήρηση κλπ.
Κύριος στόχος του σχολικού αθλητισµού θα είναι ο αθλητισµός ως
πράξη συµµετοχής και όχι ως πρωταθλητισµός. Συνήθως εκείνα τα
παιδιά που ξεκινάνε από µικρά, µε τη συµµετοχή τους στον
αθλητισµό αποκτούν και το ιδεώδες του ανταγωνισµού και θέλουν
κάποτε να γίνουν και αυτοί πρωταθλητές.
Μέσα, λοιπόν, από την κοινή εµπειρία της άθλησης ο νέος θα
καταλάβει καλύτερα τις δυνατότητές του, θα επικοινωνήσει και θα
φτιάξει σχέσεις φιλίας µε τους συνοµήλικούς του και εν τέλει θα
βοηθεί, ώστε να ισορροπήσει ψυχικά ενισχύοντας έτσι και την υγεία
του. ∆ιότι, όπως πολύ σωστά έλεγαν οι αρχαίοι 'Ελληνες "νους
υγιής εν σώµατι υγιή".
Στέκοµαι ιδιαίτερα στα πλεονεκτήµατα του ερασιτεχνικού
αθλητισµού, ο οποίος προάγει το αθλητικό ιδεώδες, ενώ αντιτίθεται
στον επαγγελµατικό αθλητισµό που έχει µετατραπεί σε εµπορική
επιχείρηση αναπτύσσοντας δοσοληψίες εκατοντάδων
εκατοµµυρίων ανάµεσα στους αθλητές, στοιχείο που δηµιουργεί
συνθήκες ανισορροπίας και διαταραχής στην κοινωνία. Ο
επαγγελµατικός αθλητισµός οδηγεί στη δηµιουργία συλλόγων που
δεν προάγουν το αθλητικό ιδεώδες, αλλά το θέαµα.
Γι'αυτό, τα επαγγελµατικά σωµατεία δεν πρέπει, κύριε Υπουργέ,
κατά την άποψή µου να ενισχύονται από το κράτος. Αντίθετα
χρειάζονται απέραντη οικονοµική υποστήριξη τα ερασιτεχνικά
σωµατεία. Η ερώτηση που σας είχα κάνει την προηγούµενη
εβδοµάδα ήταν για τα ερασιτεχνικά σωµατεία που έχουν τέσσερα
και πέντε χρόνια να χρηµατοδοτηθούν από το κράτος, όπως
γνωρίζω, από επισκέψεις που έχω κάνει.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κυρία Καραγιάννη.
Η κ. Αρσένη έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΡΣΕΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε εκείνο που
µπορούµε να συµφωνήσουµε µέσα στην Αίθουσα είναι ότι ήταν
απόλυτα αναγκαίο το νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό. Από το 1975
που ψηφίστηκε ο ισχύον νόµος τίποτα δεν παραµένει ίδιο όπως
εκείνη την εποχή. Οι ροµαντικοί τότε πρόεδροι των αθλητικών
σωµατείων έχουν αντικατασταθεί από τους κροίσους της σύγχρονης
ελληνικής οικονοµίας που επενδύουν ποικιλοτρόπως στον
αθλητισµό.
Πίσω από τις θεωρούµενες ως καθαρές µορφές ερασιτεχνικού
αθλητισµού ελλοχεύουν συµφέροντα και οικονοµικές προσδοκίες.
Τα πολυµέσα έχουν αναγάγει τον αθλητισµό σε κορυφαίο θέαµα και
το έχουν φέρει µέσα σε κάθε ελληνικό σπίτι. Πέραν όλων αυτών
υπάρχει και η εκρηκτική ανάπτυξη του ελληνικού αθλητισµού που
επιβάλλει να αντιµετωπίσουµε τα αθλητικά πράγµατα µε εντελώς
νέες µεθόδους.
Κάτω από τις συγκεκριµένες συνθήκες δεν ήταν δυνατόν να
αντιµετωπιστεί η κατάσταση µε κάποιες επιµέρους βελτιώσεις του
υφιστάµενου νοµικού πλαισίου. Από αυτήν την άποψη δεν
προκαλούν έκπληξη τα εκατόν τριάντα οκτώ άρθρα που συκροτούν
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Ο µεγάλος όγκος όµως των θεµάτων
που έπρεπε να αντιµετωπιστούν, ίσως να αποτέλεσε την αιτία που
σε µερικές περιπτώσεις παρουσιάζονται κάποιες αδυναµίες, που
µπορούν στη διάρκεια της συζήτησης να ξεπεραστούν, να
απαλειφθούν ή να τροποποιηθούν, όπως είδαµε σε πολλές
περιπτώσεις να έχει γίνει στη διάρκεια της συζήτησης του σχεδίου
νόµου στη ∆ιαρκή Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να τονίσω ότι παρ' όλο που το
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νοµοσχέδιο έρχεται να δώσει µια νέα σύγχρονη και δηµοκρατική
διάσταση στον αθλητισµό και αντιµετωπίζει, το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, µε ιδιαίτερη ευαισθησία πολλά θέµατα όπως για
παράδειγµα το θέµα του αθλητισµού των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, δεν συµπεριλαµβάνει ένα θέµα που πολλές φορές έχει
απασχολήσει την αθλητική κοινότητα, αλλά και την ελληνική
κοινωνία και που σε σηµαντικό βαθµό υποβαθµίζει την αθλητική
ιδέα και εννοώ το ντόπινγκ. Βέβαια, µας εξηγήσατε για ποιο λόγο
δεν συµπεριλήφθηκε το ντόπινγκ στη ∆ιαρκή Επιτροπή. 'Οµως
ελπίζω και εύχοµαι σε κάποια άλλη στιγµή να δοθεί η δυνατότητα
στη Βουλή των Ελλήνων να συζητήσει και να αποφασίσει και γι'
αυτό το τόσο κρίσιµο θέµα.
Στην εισηγητική έκθεση καταγράφεται η ιδιαιτερότητα για την
ανάγκη ειδικής ιατρικής πρόνοιας για τους αθλητές -και γι' αυτό το
θέµα µας µιλήσατε προηγούµενα, αλλά είµαι υποχρεωµένη να
αναφερθώ- και σε κάποιες ειδικές ανάγκες που ίσως ξεπερνούν τις
δυνατότητες που µπορεί να προσφέρει το εθνικό ασφαλιστικό
σύστηµα. Μπορεί και εγώ να συνταχθώ καλόπιστα προς τη
συγκεκριµένη άποψη. Αυτό όµως δεν µπορεί να δίνει το δικαίωµα
σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά τον αθλητισµό, να προωθεί
παρεµπιπτώντως και την κατάργηση ενός µέρους του ασφαλιστικού
συστήµατος και να προτείνει την απαλλαγή των εταιρειών από
συγκεκριµένες υποχρεώσεις ασφάλισης των επαγγελµατιών
αθλητών προς το ΙΚΑ πλην του κλάδου σύνταξης, όπως προβλέπει
συγκεκριµένα το άρθρο 89.
Πιστεύω ότι οι εταιρείες πρέπει να εκπληρώσουν στο ακέραιο όλες
τους τις υποχρεώσεις προς το ΙΚΑ και τους συναφείς ασφαλιστικούς
οργανισµούς και φορείς για την ασφάλιση των επαγγελµατιών
αθλητών και των αθλητών µε αµοιβή. Και είναι πραγµατικά πολύ
θετικό που ο αρµόδιος Υφυπουργός δήλωσε µε σαφήνεια ότι
απαλείφονται συγκεκριµένες διατάξεις.
Κλείνοντας, για να διευκολύνω, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το
συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι ένα πραγµατικά πολύ δύσκολο
εγχείρηµα, είναι πραγµατικά µια πολύ σηµαντική προσπάθεια του
συγκεκριµένου Υπουργείου. Και παρ' όλες τις κάποιες διαφορετικές
απόψεις που έχω για επιµέρους άρθρα και στα οποία θα αναφερθώ
στη συζήτηση κατ' άρθρον, στέκοµαι θετικά επί της αρχής του
νοµοσχεδίου, γιατί είναι ξεκάθαρη η ανάγκη µετά από είκοσι πέντε
ολόκληρα χρόνια να υπάρχει ένας αθλητικός νόµος που να
αντιµετωπίζει τις νέες εξελίξεις, τις νέες καταστάσεις στο χώρο του
αθλητισµού µε σύγχρονο, µε δηµοκρατικό πνεύµα και µε διαφάνεια.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω
µια παρατήρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι
γραµµένοι να µιλήσουν πολλοί συνάδελφοι, βλέπετε ότι απόψε δεν
µπορούµε να τελειώσουµε. Θα έλεγα κάποια στιγµή να
συνεννοηθούµε µε ποιο τρόπο θα µπορέσουµε να συµφωνήσουµε
σε ένα κλείσιµο και ενδεχοµένως ορισµένοι συνάδελφοι να
µιλήσουν αύριο.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν υποστηρίζω να περικόψουµε το χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ας προχωρήσει η
συνεδρίαση και θα δούµε τι θα κάνουµε, κυρία Μπενάκη.
Ο κ. Αλέξανδρος Βούλγαρης έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο αθλητισµός όπως και ο πολιτισµός αποτελούν από
την αρχαιότητα µέχρι σήµερα για τη χώρα µας κυρίαρχες
δραστηριότητες των οργανωµένων κοινωνιών, όπως αυτές έχουν
εξελιχθεί στο χρόνο.
Να µην ξεχνάµε την αρχαία ρήση "νους υγιής εν σώµατι υγιή" που
συνδυάζει την σωµατική ευεξία µε την πνευµατική ευεξία. Και αυτό

υπήρξε µία από τις σηµαντικότερες ρήσεις των αρχαίων Ελλήνων.
Από τους Ολυµπιακούς Αγώνες της Αρχαίας Ολυµπίας µέχρι
σήµερα, ο αθλητισµός έχει περάσει από πολλά στάδια. Και σήµερα
µε τις κοινωνικές συνθήκες που επικρατούν η αναγκαιότητα ενός
νέου σύγχρονου θεσµικού πλαισίου για τον αθλητισµό είναι
περισσότερο από ποτέ διαπιστωµένη, ένα θεσµικό πλαίσιο που
έρχεται να αντικαταστήσει τον ισχύοντα ν. 75/75 δηλαδή µετά από
είκοσι τέσσερα χρόνια ισχύος και εφαρµογής του.
Αν µάλιστα επισηµάνουµε και το γεγονός των µεγάλων κινδύνων
που αντιµετωπίζει η νεολαία µας όπως τα ναρκωτικά, η
αποφασιστική παρέµβαση της πολιτείας για ένα σύγχρονο θεσµικό
πλαίσιο που θα συνοδεύεται και από τα απαραίτητα έργα αθλητικής
υποδοµής, αποτελεί τη µεγαλύτερη προσφορά της πολιτείας στη
νέα γενιά.
Ο λαός λέει πως όταν ανοίγει ένα σχολείο κλείνει µία φυλακή. Κατ'
επέκταση αυτού του ρητού µπορούµε να πούµε πως όταν
διαµορφώνεται ένας χώρος άθλησης, κλείνει ένα κέντρο διακίνησης
ναρκωτικών.
'Ενα άλλο στοιχείο που επιβάλλει, θα έλεγα αποφασιστικά, την
αναγκαιότητα διαµόρφωσης ενός σύγχρονου θεσµικού πλαισίου για
τον αθλητισµό στη χώρα µας είναι η ανάληψη των Ολυµπιακών
Αγώνων του 2004. Για να ανταποκριθούµε σε αυτή τη µεγάλη
πρόκληση δεν αρκούν µόνο οι σύγχρονες χωροταξικά, πολεοδοµικά
και τεχνολογικά εγκαταστάσεις και χώροι άθλησης για τις οποίες
ήδη έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες για την κατασκευή τους. Για όσες
βέβαια πρόσθετες χρειάζονται γιατί η χώρα µας διαθέτει ένα
σηµαντικό αριθµό εγκαταστάσεων που θα καλύψουν ορισµένα
αθλήµατα για τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2004. Χρειάζονται
µεταρρυθµίσεις, τοµές και παρεµβάσεις στο ισχύον σήµερα
καθεστώς στις οποίες πρέπει να συµβάλουν όλοι, πολιτεία και
πολίτες µε τις οργανωµένες µορφές δράσεις στην κοινωνία µας,
όπως είναι οι σύλλογοι, σωµατεία, οµοσπονδίες στον τοµέα του
αθλητισµού, ώστε να εµπνεύσουµε τους νέους ανθρώπους που θα
ασχοληθούν µε τον αθλητισµό, ερασιτεχνικό ή επαγγελµατικό. Να
αποκτήσουν αξιοπιστία και κύρος στην κοινωνία, να αισθάνονται
ασφαλείς και κατοχυρωµένοι από κινδύνους και παγίδες που
κάποιοι επιτήδειοι και δήθεν λάτρεις του αθλητισµού µεθοδικά και
µε επιµέλεια χρόνια τώρα έχουν διαµορφώσει για ίδιο όφελος.
Κύτταρο αυτής της έµψυχης υποδοµής που χρειάζεται η χώρα µας
εκτιµώ ότι είναι το αθλητικό σωµατείο στον ερασιτεχνικό αθλητισµό,
τα έντεκα χιλιάδες σωµατεία που έχουν δραστηριοποιηθεί µε τα
δεκάδες χιλιάδες µέλη, µε τους εκατοντάδες χιλιάδες αθλητές και
τους χιλιάδες των προπονητών. Τα σωµατεία αυτά αποτελούν το
πιο δυναµικό και το πιο υγιές κοµµάτι της κοινωνίας µας, αλλά και
της αθλητικής οικογένειας, τα οποία µέσα από ένα θεσµικό πλαίσιο
-όπως αυτό που συζητούµε σήµερα- και µία σύγχρονη αθλητική
υποδοµή που η χώρα µας κατασκευάζει τα τελευταία χρόνια -και
περιφερειακά αυτή η αθλητική υποδοµή είναι ανεπτυγµένη στην
Ελλάδα- µπορούν να αναδείξουν αθλητές και ικανούς πολίτες που
θα προσφέρουν στο κοινωνικό γίγνεσθαι.
'Οποιος έχει ζήσει την αγωνία των µελών των διοικητικών
συµβουλίων, κυρίως των µικρών ερασιτεχνικών σωµατείων, όπως
και τους γονείς των αθλητών που στην πλειοψηφία τους είναι παιδιά
προκειµένου να εξασφαλιστούν οι απαραίτητοι πόροι για την
αθλητική υποδοµή, για την εξασφάλιση του αθλητικού υλικού, για
την κάλυψη των λειτουργικών εξόδων για να διεξαχθούν οι αγώνες,
τότε και µόνο θα µπορέσει να καταλάβει τον αγώνα τους, την
αγωνία τους και την µεγάλη τους κοινωνική προσφορά.
Πιστεύω ότι στο κύτταρο αυτό του αθλητικού σωµατείου του
ερασιτεχνικού αθλητισµού µπορούµε και πρέπει να κτίσουµε τον
αθλητισµό της Ελλάδας του 21ου αιώνα, της Ελλάδας που µπορεί
και πρέπει να πρωταγωνιστήσει όχι µόνο στους Ολυµπιακούς
Αγώνες που έχει την τιµή η χώρα µας να διοργανώσει το 2004 αλλά
και σε όλες τις διεθνείς συναντήσεις.
Το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα βασίζεται σε αυτήν την
αρχή δηλαδή της συµβολής του αθλητικού σωµατείου στη
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διαµόρφωση µιας νέας υποδοµής που θα εµπνεύσει τους νέους.
Ακόµα θα απαλλάξει τον αθλητισµό από την έλλειψη διαφάνειας στη
διαχείριση των πόρων, από τη βία µέσα και έξω από τους
αθλητικούς χώρους, από τη διάβρωση της διαιτησίας, από τη
σύγχυση που υπάρχει για το ρόλο και τη λειτουργία του
ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού και τέλος από το
αναποτελεσµατικό σύστηµα απονοµής της αθλητικής δικαιοσύνης.
Οι διεθνείς επιτυχίες των Ελλήνων αθλητών τόσο στα οµαδικά όσο
και στα ατοµικά αθλήµατα που άρχισαν να σηµειώνονται στις
δεκαετίες του 1980 και του 1990 ανέβασαν το κύρος της χώρας µας
στη διεθνή αθλητική οικογένεια και πύκνωσαν τις τάξεις του
αθλητισµού µε όλο και µεγαλύτερο αριθµό Ελλήνων που τον
στηρίζουν και οικονοµικά και ηθικά. Στο σηµείο αυτό πρέπει να
συµφωνήσω µε τη θέση του προλαλήσαντα Γιάννη ∆ηµαρά ότι ο
αθλητισµός είναι πάνω από τα κόµµατα και τις παρατάξεις και ότι η
άµιλλα στον αθλητισµό είναι η πιο ευγενής µορφή του αγώνα των
ανθρώπων που θέλουν και επιδιώκουν τη νίκη για την οποία
επιµένουν και µοχθούν δίνοντας όλα τα σωµατικά και ψυχικά τους
αποθέµατα.
Στη µεγάλη αυτή µεταρρύθµιση στο χώρο του αθλητισµού που
επιχειρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο ξεχωρίζω τους εξής άξονες: Τη
σύσταση φορέων και την επιβολή διαδικασιών για τον αθλητικό
σχεδιασµό. Είναι µια σηµαντική επιλογή για τη χάραξη και
υλοποίηση πολιτικής στο χώρο του αθλητισµού.
Την κατοχύρωση της ανεξαρτησίας και της αυτοτέλειας των
αθλητικών φορέων. Τον πλήρη και σαφή διαχωρισµό στη δοµή και
στη λειτουργία ερασιτεχνικού και επαγγελµατικού αθλητισµού και
την πρόβλεψη µετάβασης ορισµένων αθληµάτων από τον
ερασιτεχνικό στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Την κατοχύρωση της
διαφάνειας και της ισονοµίας σε επίπεδο σωµατείων, ενώσεων,
οµοσπονδιών και επαγγελµατικών ενώσεων. Την απονοµή της
αθλητικής δικαιοσύνης σε σύντοµο χρονικό διάστηµα µε την
πρόβλεψη συνταγµατικών εγγυήσεων για την ανεξαρτησία της.
Την αντιµετώπιση της διαιτησίας από την πολιτεία µε ενιαίο τρόπο
και µε σεβασµό των ιδιαιτεροτήτων που υπάρχουν σε κάθε άθληµα.
Τη σηµαντική πολιτική επιλογή του µαζικού αθλητισµού ως
δικαίωµα του πολίτη και ως υποχρέωση της πολιτείας. Τη
θεσµοθέτηση φορέων και διαδικασιών για τον αθλητισµό των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, την πιο σηµαντική ίσως κοινωνική
επιλογή στο χώρο του αθλητισµού. Και τέλος υπάρχουν βασικές
τοµές στον επαγγελµατικό αθλητισµό µε µετατροπή του από
κρατικώς προστατευόµενο σε αµιγώς εµπορική δραστηριότητα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα επιχειρείται µία βαθιά τοµή στο χώρο του αθλητισµού και
ξεκαθαρίζονται οι υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα των αθλητών
ερασιτεχνών και επαγγελµατιών, των αθλητικών παραγόντων, της
διαιτησίας, της αθλητικής δικαιοσύνης, της πολιτείας, του πολίτη.
Ξεκαθαρίζεται η διαχείριση των δηµόσιων και ιδιωτικών πόρων και
κάθε άλλο θέµα που αφορά τον αθλητικό τοµέα. Για πρώτη φορά
συζητείται στο ελληνικό Κοινοβούλιο νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό
µε µεγάλη πληρότητα διατάξεων, αλλά και µε πολιτική ταυτότητα.
Είναι µια πολιτική ταυτότητα που στοχεύει στην προοδευτική
αντίληψη του αθλητισµού στη χώρα µας.
Γι'αυτούς τους λόγους ψηφίζω το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαδηµόπουλος
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
πρόγονοί µας δεν διέπρεψαν µόνο στη φιλοσοφία, στα µαθηµατικά,
στη γεωµετρία και σε τόσες άλλες επιστήµες. Εδώ στην Ελλάδα
γεννήθηκε και ο αθλητισµός. Είµαστε υπερήφανοι γι'αυτό. 'Οµως,
δεν είναι καθόλου κολακευτικό για µας να βλέπουµε τα τελευταία
χρόνια αυτά που συµβαίνουν στα γήπεδα.
Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο είναι ένα έργο το οποίο στοίχισε
αρκετές ώρες για να φθάσει σ' αυτήν τη µορφή την οποία σήµερα

συζητάµε.
Ωστόσο όµως, δεν µπορεί να πει κανείς πως είναι απηλλαγµένο
από σοβαρά λάθη, τα οποία εν συνεχεία θα παρατηρήσω.
Πριν κρίνω το νοµοσχέδιο νοµοτεχνικά και από απόψεως ουσίας
και σκοπιµότητος, θα ήθελα να κάνω δυο γενικές παρατηρήσεις,
σχετικά µε τις κακές συνήθειες που υπάρχουν στο ποδόσφαιρο και
στο µπάσκετ.
Βεβαίως για τον ερασιτεχνικό αθλητισµό δεν έχω να πω τίποτα.
Πρέπει να συµφωνούµε όλοι να αθλούµεθα, όλοι να βλέπουµε το
ιδεώδες του ερασιτεχνικού αθλητισµού µε καλό µάτι και να
πλαισιώσουµε τις τάξεις αυτού του αθλητισµού.
Επίσης για τον επαγγελµατικό αθλητισµό, µέχρι εκεί που δεν
υπάρχει συναλλαγή συµφωνούµε όλοι. 'Οµως µε τη µέχρι τούδε
νοµοθεσία, αλλά και από το κείµενο που συζητούµε σήµερα, δεν
διαφαίνεται ο τρόπος οριστικής πάταξης, θα έλεγα, αυτής της βίας
που υπάρχει σήµερα στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Εγώ ειλικρινά
έχω να πατήσω είκοσι χρόνια σε γήπεδο εξαιτίας των αισχρών
φράσεων που ακούγονται εκεί και των καταστροφών που γίνονται.
Θα µου πείτε όλοι "λυπούµεθα". Και βεβαίως λυπούµεθα, γιατί δεν
έχει καµιά σχέση µε την αρχαία ιδέα του αθλητισµού αυτό που
συµβαίνει σήµερα, να βλέπει κανείς κατά καιρούς τα ωραία µας
γήπεδα, τα καθίσµατα να ξηλώνονται από βάρβαρους, από
εµπαθείς οπαδούς, από ανθρώπους που δεν έχουν να
προσφέρουν τίποτε στο χώρο του αθλητισµού και οι οποίοι
πράττουν το παν για να δυσφηµίζουν τον αθλητισµό.
Επίσης, δεν µπορώ να κατανοήσω το θέµα της αγοράς, της
πώλησης αθλητών, γιατί πράγµατι είναι έξω από το αθλητικό
πνεύµα και οπωσδήποτε φθείρει την όλη υπόθεση, όταν φθάνουµε
στο σηµείο να αποτιµούµε τις ικανότητες ενός αθλητού µε χρήµατα.
'Οταν λέµε ότι παίζει σήµερα η Λαµία µε τη Λάρισα οι αθλητές θα
πρέπει να προέρχονται από τη Λαµία και τη Λάρισα. Τότε µόνο
µπορεί να πει κανείς ότι νίκησε η Λαµία ή η Λάρισα. ∆εν είναι
εξυπνάδα δηλαδή να έρθουν µερικοί άνθρωποι των χρηµάτων και
να αγοράζουν αθλητές και να λένε µετά ότι νίκησε η οµάδα τους.
Γιατί νίκησε; 'Ολοι οι αθλητές που παίζουν είναι από τη
συγκεκριµένη πόλη; Ασφαλώς όχι. 'Ισως βέβαια αυτό να είναι ένα
γενικότερο θέµα, το οποίο δεν αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
είναι µια πολύ κακή συνήθεια και γι' αυτό προσωπικά δεν τρέφω
καµιά εκτίµηση γι' αυτού του είδους τον αθλητισµό που πράγµατι
όλα τα αναγάγει στη σφαίρα της αγοραπωλησίας και της
αποτίµησης της χρηµατικής.
Αυτά σαν γενική παρατήρηση.
Θέλω τώρα να κρίνω τη νοµοτεχνική του νοµοσχεδίου. Πρώτα-
πρώτα είναι πάρα πολύ εκτενείς οι ρυθµίσεις που διαλαµβάνονται
σε όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου. Αυτό βέβαια δεν είναι φαινόµενο
µόνο του παρόντος νοµοσχεδίου, αλλά κυρίως φαινόµενο της
νοµοπαρασκευαστικής µηχανής των τελευταίων είκοσι ετών. Ενώ
πριν είχαµε νόµους σαφέστατους µε προτάσεις µικρές, µε κείµενα
στα άρθρα τριών, τεσσάρων, πέντε, δέκα σειρών. Τώρα όµως,
πάρα πολλές διατάξεις καλύπτουν ολόκληρη σελίδα, µε
αποτέλεσµα, λόγω των εκτενών διατυπώσεων, να περιπίπτουν
πολλές διατάξεις σε αντιφάσεις και να µην µπορούµε να δούµε
ακριβώς τη διάταξη που χρειάζεται να εφαρµόσουµε στην κάθε
περίπτωση.
Το νοµοσχέδιο στο σηµείο αυτό όντως πάσχει. Επίσης δεν έχει την
πρέπουσα κατάταξη. Επί παραδείγµατι, πολύ σωστά µπαίνει ως
πρώτο τµήµα ο ερασιτεχνικός αθλητισµός. Θα έπρεπε εδώ να
εξαντληθούν όλες οι ρυθµίσεις που αναφέρονται σ' αυτόν και να
κλείσει αυτό το µέρος. Επίσης, ένα άλλο τµήµα θα έπρεπε να
ασχολείται µε τις ενώσεις. Το ίδιο πρέπει να συµβαίνει και για τις
οµοσπονδίες, δηλαδή για όλες τις κατηγορίες των οργανώσεων που
έχουµε στον αθλητικό χώρο.
'Οµως,  παρατηρεί  κανείς  στο  άρθρο  4  στο  διοικητικό
συµβούλιο  του  ερασιτεχνικού  σωµατείου,  στο  άρθρο  13,  στο
διοικητικό  συµβούλιο  της  αθλητικής  ένωσης  και  στο  άρθρο  22
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για το διοικητικό συµβούλιο της οµοσπονδίας να µην υπάρχει ενιαία
αντιµετώπιση αυτών όσον αφορά τον χρόνο θητείας.
∆ηλαδή, στα πρώτα αθλητικά σωµατεία να έχουµε θητεία ενός µέχρι
τρία έτη, στα άλλα να έχουµε τετραετή. ∆εν βλέπω το λόγο γιατί να
γίνεται αυτό.
Επίσης, σε κάθε κεφάλαιο από το πρώτο τµήµα αναφέρεται τίτλος
άρθρου "ειδική αθλητική αναγνώριση". Το ορθότερο από
νοµοτεχνικής πλευράς θα ήταν να υπάρχει µια καταληκτική διάταξη
στις τρεις κατηγορίες των αθλητικών οργανώσεων που να έλεγε ότι
τα αθλητικά σωµατεία, οι ενώσεις και οι οµοσπονδίες χρειάζονται
ειδική αναγνώριση. Το µεν πρώτο σωµατείο αναγώριση από την
ένωση φερ'ειπείν, το δεύτερο από την οµοσπονδία και το άλλο από
τον Υπουργό Αθλητισµού ή όλα από τον Υπουργό Αθλητισµού. Η
επανάληψη στα πρώτα είκοσι άρθρα τριών παροµοίων ρυθµίσεων
δεν δείχνει καλή νοµοπαρασκευαστική εργασία. Αυτό έπρεπε να
καλύπτεται µόνο µε ένα άρθρο και ιδίως µε ένα ακροτελεύτιο, στο
τέλος, στις µεταβατικές διατάξεις.
Επίσης, στο άρθρο 29, "αθλητισµός ατόµων µε ειδικές ανάγκες",
αυτό είναι τελείως ξεκάρφωτο. Μπήκε στο κεφάλαιο "περί
αθλητικών οµοσπονδιών". Τι σχέση έχει αυτό; 'Η είναι µία νέα
κατηγορία όπως λέµε για τα σωµατεία τα ερασιτεχνικά, τις ενώσεις
και τις οµοσπονδίες των ατόµων µε ειδικές ανάγκες ή είναι µόνο
ερασιτεχνικό και το πάµε στο Α' κεφάλαιο. Αν όµως δεν είναι τίποτα
το πάµε στο τέλος, στις ειδικές κατηγορίες αθλητικών οργανώσεων.
'Ετσι όπως είναι σε ένα από τα τρία κεφάλαια, στο Γ' κεφάλαιο, είναι
ένας αλεξιπτωτιστής που δεν έχει πού να "πέσει" και βρήκε
κατάλυµα στο κεφάλαιο αυτό.
Στο άρθρο 51 και επόµενα εκεί που αναφέρεται ο προπονητής, ο
διαιτητής κλπ., περιλαµβάνονται στο τµήµα των οµοσπονδιών.
Μήπως οι διαιτητές και οι προπονητές δεν χρειάζονται για τα άλλα
σωµατεία; Γιατί να µπούνε σε αυτό το κεφάλαιο; Εγώ προτείνω να
µπει ειδικό κεφάλαιο στο τέλος που να καλύπτει όλες τις κατηγορίες.
Επίσης, αναφέρεται πολλές φορές τη λέξη "µεταγραφή". ∆εν πρέπει
να καταστρέφουµε την ελληνική γλώσσα. Το ρήµα είναι "εγγράφω".
Επειδή, λοιπόν, γίνεται εγγραφή από το ένα σωµατείο στο άλλο
πρέπει να τεθεί και η πρόθεση "µετά", οπότε είναι "µετεγγραφή".
Μεταγραφή είναι ειδικός νοµικός όρος που αφορά την καταχώριση
µιας πράξεως στα βιβλία του Υποθηκοφυλακείου.
Γι'αυτό, κύριε Υπουργέ, πριν φθάσουµε στην ψήφιση των άρθρων
δώστε εντολή στους συνεργάτες σας να διορθωθεί η λέξη
"µεταγραφή" και να γίνει "µετεγγραφή".
Τέλος, δεν µου αρέσει καθόλου εκεί που λέει ότι καταργούνται οι
ν.75 και 1958. Θα ήταν προτιµότερο για να µην έχουµε ανάγκη να
κάνουµε κωδικοποίηση να βρίσκουµε όλες αυτές τις ρυθµίσεις µέσα
σε ένα νόµο. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ.
Χρυσανθακόπουλος έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται προς
συζήτηση στην Ολοµέλεια, είναι ένα νοµοσχέδιο που αφορά τον
πολιτισµό µας. Ο αθλητισµός είναι µέρος του πολιτισµού µας και
σαφώς θα πρέπει να διαπνέεται από τις αξίες αυτές, που έχουν
αναγορεύσει τη χώρα µας σαν µια διεθνή δύναµη.
Θα πρέπει να εκπορεύονται από τον πολιτισµό µας και την ιστορία
µας όλες εκείνες οι πολιτικές εντολές, που θα µας καθιστούν
αντάξιους αυτού του ιστορικού και πολιτισµικού µεγέθους και όχι
απλά ενός µικρού οικονοµικού µεγέθους, που µπορεί να διαθέτουµε
στον παγκόσµιο καταµερισµό εργασίας.
Θα έλεγα επίσης ότι η επιχειρούµενη αυτή νοµοθετική πράξη, όχι
απλά είναι ιστορική αναγκαιότητα, αλλά είναι υποχρεωτική,
προσαρµοστική και ρυθµιστική πράξη, γιατί βρισκόµαστε σε µια νέα
εποχή, µε νέα δεδοµένα και θα πρέπει να κινούµαστε προληπτικά,
χαράσσοντας δρόµους στη νέα χιλιετηρίδα και όχι να µένουµε απλά
παθητικοί και, θα έλεγε κανείς, υστερόχρονοι των υποχρεώσεών
µας.

Υπάρχει ένα σοβαρότατο πρόβληµα, το οποίο διαπιστώνεται στη
διάσταση µεταξύ του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού
αθλητισµού. Από τη µια µεριά, στο ένα άκρο, είναι το αθλητικό
ιδεώδες. Στο άλλο άκρο, είναι η κερδοσκοπία και η εµπορευµατική
χρήση. Στη µια πλευρά υπάρχει ο λαός, που σιγά-σιγά κάποιες
δυνάµεις του µε τον ηµιεπαγγελµατισµό µετατρέπονται σε
επαγγελµατικές και κερδοσκοπικές οργανώσεις. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και πάνω σ' αυτήν οφείλουµε να κινηθούµε.
Και οφείλουµε να θεσπίσουµε και στις δυο πλευρές ισοµερείς
νόµους, χωρίς να συγχέουµε τις δυο σηµαντικές παραµέτρους, ότι η
µια µπορεί να αποτελεί πηγή υγείας και ανάδειξης αξιών και η άλλη
να αποτελεί βάθρο ανάδειξης κερδών και ίσως και απάνθρωπων
συµπερασµάτων, γιατί στη δεύτερη περίπτωση χρησιµοποιούνται
όλες οι µέθοδοι.
Βλέπουµε ότι υπάρχει ένα πολύ σηµαντικό άρθρο, είναι το άρθρο
39. Θα ήθελα επ'αυτού να προσέξει ιδιαίτερα ο Υπουργός. Το
άρθρο 39 αναφέρεται στο µαζικό αθλητισµό. Θα έλεγα κατ'αρχήν ότι
η σύσταση ενός οργανισµού µαζικού αθλητισµού, είναι κάτι το
οποίο κινείται, ώστε να συντονίσει πανελλαδικά µια δραστηριότητα.
Θα έλεγα να µη χρησιµοποιούµε τον όρο "µαζικός αθλητισµός".
Μπορούµε να πούµε "παλλαϊκός αθλητισµός", που δεν εξαιρείται
κανείς και που είναι πιο δόκιµος, γιατί το "µαζικός" έχει και µια
υποτιµητική έννοια.
Θα έλεγα ότι µπορεί να διατυπωθεί και στο άρθρο πως αυτήν την
υποχρέωση της πολιτείας, που αναλαµβάνει να συντονίσει ο
Υπουργός, τη µεταφέρει στην καθ'ολοκληρίαν ευθύνη της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, γιατί αυτό είναι το µέσο, ο ιµάντας της
αυτοδιοίκησης, που θα κινητοποιήσει το λαό και θα έχουµε ένα
παλλαϊκό αθλητισµό, που δεν θα είναι ανταγωνιστικός, δεν θα είναι
πρωταθλητισµός. Θα είναι η µαζική άθληση, η µαζική συµµετοχή,
αλλά ας τον ονοµάσουµε "παλλαϊκό αθλητισµό", για να µην έχει
υποτιµητική έννοια.
Επίσης, θα ήθελα να πω ότι στο άλλο σκέλος, τα οµαδικά αθλήµατα
αντιµετωπίζουν ιδιαίτερα προβλήµατα και όχι από το πάθος των
τοπικισµών. Παρακολουθούσα πρόσφατα έναν αγώνα στην Πάτρα,
την περασµένη Κυριακή, µεταξύ δύο οµάδων για το ποια θα ανέλθει
στην τέταρτη κατηγορία. Επειδή οι οµάδες δεν αντιστοιχούν σε
γειτονιές, δεν είχαν οργανωµένους φιλάθλους, ώστε ο κόσµος να
υποστηρίζει τη µια ή την άλλη.
Είχαν έλθει πάρα πολλοί, όµως, για να δουν τον αγώνα. Αυτό
σηµαίνει ότι η καλλιεργούµενη βία, η ένταση και οι αντιπαραθέσεις,
δεν αφορούν τη σύγκρουση των δυο χωριών, θα λέγαµε, που είναι
και αυτή τεχνητού χαρακτήρα και το θέµα του γοήτρου, αλλά είναι σ'
ένα άλλο επίπεδο, είναι στα χέρια αλλότριων συµφερόντων, που
χρησιµοποιούν αυτούς τους συνδέσµους.
Γι' αυτό η παράγραφος αυτή που µένει προς ρύθµιση µετά το
νοµοσχέδιο -το θέµα της βίας- αφορά ένα θέµα που πράγµατι έχει
πρωταρχική σηµασία να αντιµετωπισθεί το συντοµότερο και όχι
κάπως µακρύτερα, όταν θα προκύψουν τα πιο δυναµικά επεισόδια.
Θα έλεγα να επιταχυνθεί µια τέτοια κατάθεση νοµοσχεδίου.
Το γεγονός ότι πάµε ένα βήµα µπροστά, το ότι καταργείται το
πελατειακό σύστηµα, το ότι πλέον τα αθλητικά σωµατεία θα
επιχορηγούνται όταν έχουν τριετή συγκεκριµένη αθλητική
δραστηριότητα, το ότι θα τηρούν βιβλία, είναι θετικό. Επίσης είναι
θετικό το ότι θα ενισχυθεί το "πόθεν έσχες" και το ότι ο
παραγοντισµός κτυπιέται γι' αυτούς που επιδιώκουν να έχουν
θέσεις σε πολλές οµοσπονδίες.
Υπάρχουν όµως ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε τις
αντιδράσεις οµοσπονδιών, που πρέπει να δούµε µε κατανόηση,
όπως η αντίδραση της οµοσπονδίας καλαθοσφαίρισης, σχετικά µε
τη διάχυση των δυο επιπέδων, του αθλητισµού που είναι σε
ηµιεπαγγελµατικό επίπεδο, µε τον αθλητισµό που είναι σε εντελώς
εµπορευµατική βάση, στο επίπεδο της σύνθεσης των οργάνων της
οµοσπονδίας. 'Εχουν δίκιο να διαµαρτύρονται σ' αυτό το ζήτηµα.
Υπάρχει  επίσης  το  θέµα  των  αθλητών,  οι  οποίοι  ναι  µεν
παίρνουν  τις  παροχές  αναγνώρισης  των  επιτευγµάτων  τους
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σε κάποια διεθνή διάκριση, αλλά αν πετύχουν µέσα στην ίδια
χρονιά µια δεύτερη διάκριση, τους µειώνονται οι αµοιβές.
Πρέπει να πούµε ότι οι αθλητές δεν διατηρούνται στην κορυφή για
πάρα πολλά χρόνια σε ένα διεθνές στερέωµα. 'Οταν κοπιάζουν για
δεύτερη φορά, ειδικά στα βήµατα του στίβου, µπορεί σε µια χρονιά
να πετύχουν µέγιστη απόδοση. Θα κοπιάσουν πάρα πολύ και
θέλουν και αυτήν τη φορά -και τη δεύτερη φορά- ισότιµη
αναγνώριση και οικονοµική ανταπόδοση, γιατί µετά από κάποια
ηλικία αυτοί παύουν να µπορούν να αποδώσουν.
Υπάρχει ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε το γεγονός ότι το
νοµοσχέδιο αυτό, ενώ στις οµοσπονδίες βάζει κάποια θέµατα για
την πρόσληψη προσωπικού σύµφωνα µε τον ισχύοντα ν. 2190, η
τελευταία παράγραφος του άρθρου 30 σηµαίνει καθ' ολοκληρίαν
κατάργηση του ν. 2190 και κατ' επιλογήν πρόσληψη στις
οµοσπονδίες, παρ' ότι οι οµοσπονδίες, επιχορηγούµενες από
δηµόσιο χρήµα, οφείλουν να εφαρµόζουν τον 2190.
Και να το δούµε αυτό για κάποιον εκλεκτό προπονητή ή κάποιο
δυσεύρετο ειδικό επιστήµονα, ναι. Αλλά, κύριε Υπουργέ, η τελευταία
παράγραφος του άρθρου 30 είναι υπερβολική σε όλη αυτήν τη
λεπτοµερειακή αναφορά, τουλάχιστον δεκαπέντε περίπου
ειδικοτήτων που δεν είναι δυσεύρετες όλες, για να εξαιρούνται του
ν. 2190.
Νοµίζω ότι θα πρέπει ή να αναδιατυπωθεί το άρθρο και να
περιοριστεί στις δυο-τρείς το πολύ ειδικές κατηγορίες προσόντων τα
οποία είναι δυσεύρετα στην αγορά και πρέπει να γίνουν κατ'
επιλογή ή στην άλλη περίπτωση, η συγκεκριµένη αυτή παράγραφος
θα πρέπει να αφαιρεθεί και να έρθει στη συνέχεια, αφού περάσει
από την Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Και αφού δεν έχει κανείς
αµφιβολία ότι χρειάζεται ειδική αντιµετώπιση ο τοµέας του
αθλητισµού και των οµοσπονδιών, να επανέλθει προς ψήφιση το
συντοµότερο.
Θα παρακαλούσα πάρα πολύ, για να µην υπάρξει καµία αµφιβολία,
επειδή αυτές τις µέρες υπήρξε µεγάλη φιλολογία στον Τύπο ότι
επιχειρείται κατάργηση του 2190, όχι από το δικό σας νοµοσχέδιο,
αλλά από άλλους...
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Εισάγεται για
πρώτη φορά το καθεστώς του 2190.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, είναι θετικό και
εισάγεται, γιατί ακριβώς επιχορηγούνται από το δηµόσιο οι
οµοσπονδίες.
Επίσης, στην πολύ καλή προσπάθεια πρόθεσης να συµµετέχουν οι
γυναίκες σε µικτές οµοσπονδίες µε ποσόστωση, θα έλεγα ότι αυτό
έχει µια αντισυνταγµατικότητα, γιατί ενώπιον του νόµου δεν γίνεται
διάκριση φύλων. Πολλά συνταγµατικά δικαστήρια έχουν δικαιώσει
προσφυγές οποιουδήποτε. Ακόµη και άντρες διεκδικούν τις
συντάξεις των γυναικών τους και δεν µπορεί να γίνεται διάκριση.
Εδώ ακριβώς µπαίνει ένα θέµα. 'Ισως εκεί που υπάρχει µικτή
συµµετοχή, οι γυναίκες να δικαιούνται δικών τους οργάνων για να
κατοχυρώσουν, όχι απλά την παρουσία τους, αλλά να ενισχυθεί και
ο γυναικείος αθλητισµός. Είναι ένα θέµα το οποίο εισηγούµαι, για να
το προσέξουµε στη συνέχεια.
Τέλος σε ό,τι αφορά για τη µονιµοποίηση εργαζοµένων, οι οποίοι
έχουν προσληφθεί εδώ και πολλά χρόνια και είναι µετέωροι,
συµφωνούµε. Αλλά θα ήθελα να πω ότι στην ίδια κατηγορία, πριν
την εφαρµογή τον Ιούνιο του 1997, που έκλεισαν πλέον τα
παράθυρα του 2190, είναι και η κατηγορία των εργαζοµένων στον
ΟΠΑΠ. Αυτοί είχαν παρθεί µέσω ΑΣΕΠ, αλλά µε διετή
προϋπηρεσία, που σηµαίνει ότι είχαν προσληφθεί από πολύ
παλαιότερα. Να εξετασθεί, λοιπόν και αυτή η περίπτωση που είναι
παρόµοια µε την προηγούµενη, για να µην διαµαρτύρονται οι
εργαζόµενοι.
Για τα υπόλοιπα θα αναφερθώ κατά τη συζήτηση των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Τσαφούλιας έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Είναι πολλές οι θετικές διατάξεις και η

προσπάθεια που γίνεται είναι άξια προσοχής, για την αντιµετώπιση
του προβλήµατος, αφού θα υπάρχει και ένας κώδικας.
'Ενα µεγάλο κοµµάτι της υπόθεσης του αθλητισµού -επειδή εγώ δεν
έχω ασχοληθεί µε τον αθλητισµό, αφού δεν µου κάνει "όρεξη"...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν σας βοηθά και η
σωµατική διάπλαση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Η διάπλαση ίσως να µην είναι στοιχείο,
αλλά εν πάση περιπτώσει προέχουν άλλα πράγµατα στη ζωή
ορισµένων ανθρώπων. Ο Ισοκράτης είχε αντίθετη άποψη για τον
αθλητισµό.
Ο αθλητισµός είναι όµως κοινωνικό πρόβληµα, κοινωνική
περίπτωση, κοινωνική υπόθεση, είναι κοινωνία. Και αφού είναι
κοινωνία, είναι και ποδόσφαιρο. Τα τρία τέταρτα του αθλητισµού -
για να µην πω το 80%-90%- αφορούν το ποδόσφαιρο. Η διάβρωση
του ελληνικού ποδοσφαίρου έχει ως αφετηρία την
επαγγελµατοποίησή του. Το φίλαθλο πνεύµα, το έµβληµα, τα
χρώµατα, η σηµαία και το όνοµα της κάθε οµάδας, στο άκουσµα
του οποίου ευαισθητοποιούνται οι χορδές του ψυχικού κόσµου,
κάθε αγνού οπαδού, θυσιάστηκαν στο βωµό του συµφέροντος των
ιδιοκτητών των ποδοσφαιρικών ανωνύµων εταιρειών.
Είκοσι χρόνια τώρα οι φίλαθλοι, όσοι ροµαντικοί έχουν αποµείνει,
γίνονται κοινωνοί φηµών, σκοτεινών κυκλωµάτων και µάρτυρες
απιστεύτων σκηνών βίας και κακοποίησης του ποδοσφαίρου και
έχουν χάσει κάθε έννοια εντίµου και ισοτίµου ανταγωνισµού.
Απόρροια όλων αυτών είναι ότι ουδείς πείθεται -και πώς αλήθεια να
πεισθεί; Μόνο όσοι το επιθυµούν, κουτόχορτο µασούν- πως τα
αποτελέσµατα στα γήπεδα έχουν βάση την απόδοση των οµάδων,
ή την τύχη. Αυτό είναι αδιανόητο.
Είναι λογικό οι ισχυροί να θέλουν να γίνουν ισχυρότεροι και να
στοχεύουν στις διεθνείς διακρίσεις, που δεν συνοδεύονται πλέον
από τη δόξα και τη φήµη, αλλά από τον πακτωλό των
δισεκατοµµυρίων.
Σηµασία έχει το εξής: Η εµπορευµατοποίηση του ποδοσφαίρου και
των ΠΑΕ ξεφεύγει από τα χέρια σας. ∆εν είναι δυνατόν να
αντιµετωπισθεί το θέµα. Εκεί υπάρχει η ηθική διάβρωση της αξίας
της έννοιας του αθλήµατος ως ευγενούς άµιλλας για τους νέους και
για το λαό. Η αξία της έννοιας του ιδεώδους της ευγενούς άµιλλας
θυσιάζεται από τα οικονοµικά ορυχεία της λειτουργίας των ΠΑΕ. Κι
έτσι καταργείται πάσα έννοια αξίας ηθικής για τον αθλητισµό και για
το ιδεώδες της ευγενούς άµιλλας. Εδώ περάσαµε στην
εµπορευµατοποίηση, η οποία πήρε τέτοιες διαστάσεις που δεν είναι
στο χέρι σας να τις αντιµετωπίσετε. Οι διατάξεις µπορεί να
προσπαθούν να αποδιαβρώσουν τον διαιτητή, αλλά η αξία του
χρήµατος είναι ισχυροτέρα και ως εκ τούτου θα είναι διαβρωµένος ο
διαιτητής και µε αυτές τις διατάξεις. Βέβαια οι διατάξεις καλά τίθενται
-και δεν έχω αντίρρηση- αλλά το µεγάλο θέµα είναι ότι αυτό που
ουσιαστικά έχει ξεφύγει από την υπόθεση είναι πως ο χρηµατισµός
δεν συλλαµβάνεται. Και ο χρηµατισµός δεν είναι χρηµατισµός του
διαιτητή. Είναι χρηµατισµός όλου του κυκλώµατος, των πάντων.
Εποµένως όλα περιέχονται εκεί.
Εσείς πιστέψατε ότι µπορεί να αντιµετωπισθεί το θέµα. Η βία είναι
υπόθεση πνευµατική. 'Οταν είχα πάει στον Απόλλωνα, ρώτησα
τους αστυνοµικούς, τι γίνεται µε τη βία στα γήπεδα και µου είπαν ότι
"όλοι αυτοί τώρα είναι µαστουρωµένοι".
Και το µαστούρωµα δεν το αντιµετωπίζει η διάταξη, ούτε η
Αστυνοµία. ∆εν βάζουµε χέρι, διότι είναι µαστουρωµένοι. Και είναι
µαστουρωµένοι, διότι είναι πνευµατικό, είναι βουλητικό, είναι η
λειτουργία της πνευµατικής αντοχής κάθε παιδιού, κάθε θεατή.
Εποµένως εκεί δεν πάει χέρι ούτε αστυνοµικού ούτε νόµου. Τίποτε.
Καταργείται η αξία της έννοιας της διατάξεως για την αντιµετώπιση
στη βία. Πρέπει να αντιµετωπιστεί το θέµα µε πνευµατικά εργαλεία,
µε πνευµατικά µέσα, µε διαπαιδαγώγηση, µε συνθήµατα, µε
λειτουργία ψυχολογικής συνθηµατολογίας ίσης και ικανής να
αντιµετωπίσει το πρόβληµα µιας προσαρµογής αυτού του
αρρωστηµένου νεανικού πλήθους προς µία άλλη του µορφή.
Εποµένως εδώ πρέπει να εντοπιστεί ειδικότερα. Μήπως θα
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πρέπει στη διάταξη για την αντιµετώπιση της βίας, µέχρι το τέλος
της συζήτησης να βάλουµε κάτι.
Λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ, όσον αφορά τις άλλες διατάξεις, θα τις
ψηφίσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Στάθης έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους,
έφτασε στην ελληνική Βουλή ένα -θα το πω περιβόητο, όχι µε την
κακή έννοια- νοµοσχέδιο που ταλαιπωρήθηκε πάρα πολλά χρόνια.
Κάλλιο αργά παρά ποτέ! ∆είχνει τουλάχιστον ότι αντιµετωπίζει µε
πληρότητα όλα τα θέµατα που απασχολούν τον αθλητισµό, τα
προβλήµατα που έχει ο σηµερινός αθλητισµός. Αξίζουν εποµένως,
κύριε Υφυπουργέ, συγχαρητήρια σε σας που καταφέρατε να το
φέρετε. ∆ιότι εµείς αποτύχαµε στο παρελθόν να φέρουµε το νόµο
εδώ.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Το
περιλαµβάνει ο νόµος αυτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ:'Εχω διαπιστώσει διαβάζοντας ορισµένα
σχετικά άρθρα ότι πράγµατι, έχει µείνει κάτι από εκείνες τις
περιόδους που µε είχαν και εµένα απασχολήσει σχετικά µε τα
ζητήµατα του ελληνικού αθλητισµού.
Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα µας πέτυχε πολύ σηµαντικές νίκες στον
αθλητισµό και σε πανελλήνιο, αλλά και σε διεθνές επίπεδο και το ότι
είδαµε σήµερα και τους Ολυµπιονίκες εδώ -χαρήκαµε ιδιαίτερα που
τους είχαµε µαζί µας- είναι και αυτό ελπίζω ένα σηµάδι
συµπαράστασης στην προσπάθεια αυτή να αναβαθµίσουµε και το
νοµοθετικό πλαίσιο, πάνω στο οποίο θα αναπτυχθεί στην
παραπέρα πορεία, στο µέλλον, εν όψει µάλιστα και των
Ολυµπιακών Αγώνων και άλλων πολύ σηµαντικών αθλητικών
οργανώσεων που έχει αναλάβει η χώρα µας, ο αθλητισµός µας.
Είναι γεγονός ότι είναι απαραίτητος ο εκσυγχρονισµός στον
αθλητικό χώρο. ∆ιαβάζουµε, ακούµε πάρα πολλά, ειδικότερα σε ό,τι
αφορά στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Εκεί υπάρχουν πολύ
περισσότερα προβλήµατα και ελπίζω ότι µε τις διατάξεις, οι οποίες
συµπεριλαµβάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο ότι, εφόσον
εφαρµοστούν, η κατάσταση θα βελτιωθεί και η εικόνα για τη χώρα
µας θα είναι καλύτερη.
Σε µια συζήτηση που βρέθηκα στο Συµβούλιο της Ευρώπης, στο
Παρίσι, πρόσφατα και αφορούσε τον ποδοσφαιριστή Μπόσµαν -
νοµίζω είναι το όνοµά του- που δηµιούργησε αυτό το πρόβληµα της
δυνατότητας µεταγραφής του σε µία οµάδα γαλλική από το Βέλγιο,
είχα διαπιστώσει από ένα Γερµανό ειδικό, ο οποίος έκανε εισήγηση
εκεί και µε τον τρόπο του έθεσε τα θέµατα, ότι δηµιουργούσε για τη
χώρα µας µια κακή εικόνα. ∆ηµιουργούσε την εικόνα ότι εµείς στην
Ελλάδα µπορούµε σε είκοσι τέσσερις ώρες να αλλάζουµε την
εθνικότητα ενός παίκτη και ότι αυτές οι διαδικασίες έχουν
δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα στα διοικητικά των σωµατείων
στον αθλητισµό της Ευρώπης. Βεβαίως, ως 'Ελλην εθίγη. ∆ιότι δεν
είναι δυνατό να κάνουν οι Γερµανοί επιθέσεις τέτοιου είδους στους
'Ελληνες και αναγκάστηκα ασφαλώς να πάω πίσω στην ιστορία ότι
εµείς έχουµε πολλούς 'Ελληνες που ζουν στο εξωτερικό.
Μετά το δεύτερο παγκόσµιο πόλεµο ειδικότερα, ήλθε και ο εµφύλιος
πόλεµος, πολλές οικογένειες βρέθηκαν εκτός Ελλάδος και πολλές
από αυτές µεγάλωσαν παιδιά στο εξωτερικό και ήταν φυσιολογικό
οι χιλιάδες οµογενείς που επέστρεφαν στην Ελλάδα να γίνονται και
να χαρακτηρίζονται ως 'Ελληνες.
Ασφαλώς το θεώρησα πολύ προσβλητικό από τον ειδικό των
Γερµανών να αναφερθεί στην Ελλάδα µε αυτόν τον τρόπο. Τέτοια
πράγµατα γίνονται και ελπίζω να µην ξαναγίνουν, κύριε Υπουργέ.
Πάντως θα ήθελα να κάνω ορισµένες γενικές παρατηρήσεις. Η
επιτυχία στον αθλητισµό προέκυψε γιατί η χώρα µας, έκανε µεγάλα
βήµατα και πρόοδο στην υποδοµή και την τεχνική και στην άϋλη.
Και αυτή είναι απαραίτητη για την ανάπτυξη και του ερασιτεχνικού,
αλλά και του επαγγελµατικού αθλητισµού.
Ο προπονητής π.χ. είναι ένας πολύ σηµαντικός παράγοντας στην
ανάπτυξη του αθλητισµού και του ερασιτεχνικού και του

επαγγελµατικού. 'Αλλωστε η βάση του αθλητισµού είναι και πρέπει
να είναι ο ερασιτεχνικός αθλητισµός. Και σε σχέση µε αυτό, κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα να δώσετε πιο γενναίες οικονοµικές ενισχύσεις,
διότι εκεί πράγµατι δηµιουργείται η µεγάλη υποδοµή που στηρίζει
και την κορυφή της πυραµίδας.
Πολλές φορές στο παρελθόν αθλητές από τραυµατισµούς έχασαν ή
αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν το χώρο του αθλητισµού, διότι
στον τοµέα της αθλητιατρικής στην Ελλάδα δεν διαπρέπουµε όσο
διαπρέπουν άλλες χώρες. Και δεν γνωρίζω αν στο κέντρο αυτό της
έρευνας και της τεχνολογίας προβλέπεται συνεργασία µε τον
ακαδηµαϊκό χώρο, µε τα πανεπιστήµια, αν προβλέπεται δηλαδή
αυτή η ανάπτυξη της ειδικότητας που είναι σηµαντική.
Πιστεύω ότι αυτό το κέντρο, στο οποίο αναφέρεστε µε ειδικό άρθρο,
µπορεί να στηρίξει µε τις γνώσεις, µε την τεχνολογία, µε την
επιστήµη, την ανάπτυξη του αθλητισµού στη χώρα µας και να
προωθήσει προγράµµατα σύνδεσης γενικότερα του κέντρου µε όλα
τα εθνικά αθλητικά στάδια που έχουµε στη χώρα µας.
Η πληροφορική σήµερα, µας δίνει τη δυνατότητα µεταφοράς των
τελευταίων λέξεων στην τεχνική και στην επιστήµη και στη γνώση
για την αντιµετώπιση προπονητικών και αθλητιατρικών
προβληµάτων και γενικότερα προβληµάτων αθλητισµού.
Υπάρχουν όµως προβλήµατα που µπορεί να προκύψουν, αν, αντί
να αναβαθµίσουµε, υποβαθµίσουµε τη διαδικασία ανάπτυξης
ορισµένων παραγόντων που συµβάλλουν αποφασιστικά στην
εξέλιξη του αθλητισµού, όπως παραδείγµατος χάριν είναι ο
προπονητής. Ο προπονητής είναι ένας πολύ σηµαντικός παράγων
στην ανάπτυξη του αθλητισµού. Το λέω αυτό, διότι ο προπονητής
έχει τρείς βασικούς στόχους. Από τη µία να αναπτύξει την τεχνική,
την τεχνική διάπλαση του αθλητή, και από την άλλη έχει την
υποχρέωση να διαπαιδαγωγήσει τον αθλητή στον ερασιτεχνικό ή
επαγγελµατικό αθλητισµό. Εµείς θέλουµε αθλητές οι οποίοι να
γνωρίζουν τι σηµαίνει αθλητισµός. Και τέλος ασφαλώς η ψυχολογία
που παίζει ένα πολύ σηµαντικό ρόλο του αθλητή, ο οποίος
συµµετέχει στα παιχνίδια.
Εποµένως θα έλεγα ότι ο προπονητής πρέπει να είναι προϊόν της
ακαδηµαϊκής κοινότητας, του πανεπιστηµίου, και αν µεν τα
προγράµµατα σήµερα του ΤΕΦΑΑ δεν έχουν αυτήν τη δυνατότητα,
θα πρέπει να καταβάλουµε κάθε προσπάθεια να αποκτήσουµε
αυτές τις δυνατότητες. Για την αξιοποίηση άλλωστε όλου αυτού του
δυναµικού έχουµε τους γυµναστές που τελειώνουν και χιλιάδες
περιµένουν το διορισµό τους, ενώ µπορούµε να αξιοποιήσουµε
αυτούς τους επιστήµονες, έστω µε κάποια προγράµµατα
κατάρτισης.
Θα έλεγα ότι το Ελληνικό Κέντρο Αθλητικής 'Ερευνας και
Τεχνολογίας θα µπορούσε να συµβάλει στην ανάπτυξη ειδικών
προγραµµάτων κατάρτισης και αναβάθµισης γνώσεων στους
προπονητές. Αλλά δεν µπορώ να δω ένα τετραετές πρόγραµµα
που δίνει το δίπλωµα σε έναν επιστήµονα και παίρνει την άδεια
άσκησης του επαγγέλµατος του προπονητού να έχει την ίδια µοίρα
µε κάποιον ο οποίος παρακολουθει ένα πρόγραµα οκτώ µηνών σε
αυτό το Κέντρο 'Ερευνας και Τεχνολογίας. Θα πρέπει να το δείτε
αυτό, γιατί θα πρέπει να αναβαθµίσουµε σ' αυτήν τη φάση αυτόν
τον τοµέα.
Υπάρχουν πολλά ζητήµατα που µπορεί να θίξει κανείς σ' αυτό το
νοµοσχέδιο. 'Ενα από αυτά είναι και το ζήτηµα της διαιτησίας. Το
ξεκαθάρισµα των ρόλων στον τοµέα της διαιτησίας είναι υψίστης,
είναι ζωτικής σηµασίας.'Εχουµε διαιτητές εν ενεργεία και µη εν
ενεργεία που πάντοτε παρεµβαίνουν σε όλα τα ζητήµατα.
Παρεµβαίνουν σε ζητήµατα που εκ των πραγµάτων διαπλέκονται
συµφέροντα. Θα ήθελα σε αυτόν τον τοµέα να προχωρήσουµε σε
πολύ σηµαντικές, εκσυγχρονιστικές, θα έλεγα, αλλαγές. Θα ήθελα
να διαχωρίσουµε τους εν ενεργεία από τους µη εν ενεργεία
διαιτητές. Αυτοί που ελέγχουν δεν µπορεί να είναι ελεγχόµενοι και
αντίστροφα. Και αυτό µπορεί να συµβεί σε κάθε περιοχή. Επίσης θα
ήθελα ο διαιτητής να έχει ένα επίπεδο γνώσεων και οι σχολές αυτές
να µην είναι αποτέλεσµα αυτής της αντιµετώπισης που βλέπω. Στη
συζήτηση των άρθρων θα πούµε περισσότερα.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι µόνο γνώσεις,
αλλά πρέπει να έχει πίσω του και ένα background ηθικής .
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε επειδή στο παρελθόν
θήτευσα σ' αυτόν το χώρο του αθλητισµού ως αναπληρωτής
Υπουργός Πολιτισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ησασταν διαιτητής;
Καλό είναι να µην το πιάνετε το κεφάλαιο αυτό. Τα τελευταία
αποτελέσµατα της προηγούµενης Κυριακής µας στενοχωρούν
πολύ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Θα επανέλθω
στη συζήτηση των άρθρων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε ένα πολύ σπουδαίο νοµοσχέδιο που
καλύπτει ένα κεφαλαιώδες θέµα της πατρίδας µας, τον αθλητισµό.
Το άρθρο 16 παράγραφος 9 του Συντάγµατος, ο ν.75/75, η εν τω
µεταξύ αποκτηθείσα εµπειρία και η αθλητική πραγµατικότητα, όπως
προβάλλεται µέσα στο σύστηµα των υποχρεώσεων για το 2004,
αποτελούν τους βασικότερους ερεθισµούς, τους προσδιοριστικούς,
θα έλεγα, παράγοντες που θεµελιώνουν και στηρίζουν το
περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Και είναι προς τιµήν του Υπουργείου
που διέπλασε τη νοµοθετική του σκέψη µέσα σε αυτό το πλαίσιο
της πραγµατικότητας, της θεσµικής, της εµπειρίας, της αθλητικής
πραγµατικότητας.
Η σηµασία του αθλητισµού για την πατρίδα, για τους 'Ελληνες είναι
αυτονόητη. Θα µου επιτρέψετε να κάνω τη διεύρυνση, είναι µεγίστη
για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις. Και το έδαφος, κύριε Υπουργέ, είναι
εντελώς παρθένο. Και η ανάγκη για την άνδρωση ενός
επιστηµονικού αθλητισµού, ενός αθλητισµού επαϊόντων στα
στρατόπεδα είναι ουσιαστική.
Το νοµοσχέδιο αποτελείται από τέσσερα κεφάλαια που
αρθρώνονται σε 139, µε το ακροτελεύτιο, άρθρα. Στη πρώτη οµάδα
καλύπτεται ένα σοβαρότατο αντικείµενο, ο ερασιτεχνικός
αθλητισµός, µε τα άρθρα από το 1 µέχρι το 58. Το δεύτερο τµήµα
καλύπτει τον επαγγελµατικό αθλητισµό και αναφέρεται στα άρθρα
59 µέχρι 118.
Το τρίτο τµήµα καλύπτει ένα επίσης σπουδαίο κεφάλαιο, την
αθλητική δικαιοσύνη. Και αυτή αναπτύσσεται στα άρθρα από 119
µέχρι 128.
Και το τέταρτο τµήµα, λοιπές και µεταβατικές διατάξεις,
καλυπτόµενο στα τελευταία δέκα άρθρα από 129 µέχρι και το
ακροτελεύτιο 139, ολοκληρώνει την εικόνα και το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου.
Ποιες είναι µερικές από τις βασικές αλλαγές, που επιτυγχάνει η
γενική άρθρωση του νοµοσχεδίου; Η πρώτη είναι ο αθλητικός
σχεδιασµός. Είναι σηµαντικό το θέµα της οργάνωσης, το θέµα του
προγραµµατισµού, το θέµα της σχεδίασης, όπως άλλως
αναφέρεται. Ο αθλητικός σχεδιασµός θα δώσει το πλαίσιο, το οποίο
µε ειδικότερες προϋποθέσεις θα καθορίζει και θα επιτυγχάνει τους
επιδιωκόµενους σκοπούς.
∆εύτερο θέµα είναι ο διαχωρισµός ερασιτεχνικού από
επαγγελµατικό αθλητισµό. Και ο διαχωρισµός αυτός επιτυγχάνεται
µε συγκεκριµένες διατάξεις, όπως αναφέρονται στο πρώτο και
δεύτερο τµήµα του νοµοσχεδίου.
Το τρίτο σηµείο είναι ότι αποδίδεται, αναγνωρίζεται ένα ουσιώδες
πλεονέκτηµα αυτοτέλειας και ανεξαρτησίας στους αθλητικούς
φορείς, µέσα στο πλαίσιο των καθοριζοµένων διατάξεων. Η
διαφάνεια, η καταπολέµηση της διαφθοράς, η συντριβή των
πελατειακών σχέσεων, η διαµόρφωση διατάξεων που εξασφαλίζουν
το "έκαστος εφ'ω ετάχθη" και "το αρµόζον εκάστω", η αντιµετώπιση
της βίας µε το κανονιστικό πλαίσιο που θα συνταχθεί µε µέριµνα
του Υπουργού Αθλητισµού, είναι µερικές από τις βασικές διατάξεις
που αποτελούν ένα γενικότερο αίτηµα όχι µόνο του αθλητικού
κόσµου και της υπεύθυνης πολιτείας, αλλά του συνόλου της

ελληνικής κοινωνίας. Να πούµε ότι η ορθολογική λειτουργία, ο
έλεγχος της οικονοµικής και διαχειριστικής πλευράς, είναι µια άλλη
λεπτοµέρεια που προσδίδει ειδική αξία, κύριε Υπουργέ, στη
συνολική προσπάθεια που περιέχεται στη νοµοθετική σκέψη για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ο µαζικός αθλητισµός και η πρόβλεψη
για τα άτοµα ειδικών αναγκών είναι δύο ρυθµίσεις µεγάλης
σηµασίας.
Και για να διευκολύνω, κύριε Πρόεδρε, τους συναδέλφους και το
Κοινοβούλιο και το χρόνο, δηλώνοντας ότι ψηφίζω µε ιδιαίτερη
χαρά και ευθύνη το νοµοσχέδιο, ευχαριστώ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Σπυριούνη.
Ο κ. Κουράκης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν. 75/75,
ρύθµισε και έλυσε µια σειρά προβλήµατα. Το σηµερινό νοµοσχέδιο,
καρπός κόπου και µελέτης της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου,
έρχεται να συµπληρώσει και να δώσει λύσεις σε θέµατα που η
πραγµατικότητα και η δυναµική της κοινωνίας δηµιούργησε.
'Αλλωστε, εν όψει των Ολυµπιακών Αγώνων του 2004, οφείλουµε
να έχουµε δηµιουργήσει τις κατάλληλες συνθήκες, ώστε να
λειτουργούν απερίσπαστα οι εµπλεκόµενοι στον αθλητισµό είτε
αυτοί είναι ερασιτέχνες είτε επαγγελµατίες, χωρίς τα αρνητικά
φαινόµενα που παρουσιάστηκαν. Επιβάλλεται να κατοχυρωθεί η
ανεξαρτησία των αθλητικών φορέων, να διαχωριστούν µε σαφή
τρόπο οι διαδικασίες και οι φορείς του ερασιτεχνικού και
επαγγελµατικού αθλητισµού. Να υπάρξει πλήρης διαφάνεια
ανάµεσα στα σωµατεία, τις ενώσεις, τις οµοσπονδίες και τις
επαγγελµατικές ενώσεις. Η ανεξαρτησία της λειτουργίας όλων
αυτών χωρίς τον προστατευτισµό και την εξάρτηση από το κράτος,
η κατοχύρωση του µαζικού αθλητισµού και η δηµιουργία φορέων
για να αθλούνται τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, θα δώσει
δυνατότητες και θα δηµιουργήσει νέες ευκαιρίες.
Ο εναγκαλισµός και η εµπλοκή του κράτους στις αθλητικές
διαδικασίες εξέθρεψε πελατειακές σχέσεις, ακύρωσε πρωτοβουλίες
και δηµιούργησε φαινόµενα που σε αρκετές περιπτώσεις
απογοήτευσαν άτοµα που µε ειλικρινή πρόθεση και αγάπη προς το
αθλητικό ιδεώδες θέλησαν να ασχοληθούν.
Οφείλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και το νοµοσχέδιο νοµίζω
ότι το επιτυγχάνει- να διαµορφώσουµε τους κανόνες µε
ορθολογισµό και γιατί όχι µε φαντασία και γενναιοφροσύνη που θα
καθορίσουν τους όρους, ώστε πραγµατικά να ολοκληρωθεί και να
προχωρήσει η ανάπτυξη του αθλητισµού στη χώρα µας.
Σήµερα που τα θεάµατα και η διαµεσολαβηµένη εικόνα
αντικαθιστούν τη δράση και την αµεσότητα, επιβάλλεται ο πολίτης
να διευκολυνθεί και χωρίς καµία επιφύλαξη να αθληθεί, να στηρίξει
και να αναπτύξει πρωτοβουλίες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εραστής του αθλητισµού δεν
επιτρέπεται να µετατρέπεται σε αδιάφορο παρατηρητή της κερκίδας
ή ακόµη χειρότερα, του τηλεοπτικού θεάµατος, αλλά να αθληθεί και
να δράσει ως ενεργός, δραστήριος και συµµέτοχος.
Φαινόµενα εκφυλιστικά στο χώρο του αθλητισµού παρουσιάζονται
ακριβώς επειδή εµποδίζεται η πρωτοβουλία και νοµιµοποιούνται
παραλειτουργίες και κυκλώµατα, που προαποφασίζονται πολλά και
διάφορα, ενώ υπηρετούν ταπεινούς και ιδιοτελείς σκοπούς.
Η ποιότητα της ζωής αναδεικνύεται καθηµερινά ως στόχος πρώτος.
Αγωνιζόµαστε, ώστε να διευρυνθεί ο ελεύθερος χρόνος. Η
ελευθερία του ανθρώπου άλλωστε και η ανάπτυξη της
προσωπικότητάς του µόνο στον ελεύθερο χρόνο και όχι στη
"δουλειά" (-δείτε πώς ορθά στη γλώσσα µας λέγεται η εργασία-)
είναι  δυνατόν  να  πραγµατωθεί  και  να  ολοκληρωθεί.  Ο
ελεύθερος  άνθρωπος  που  οραµατιζόµαστε  έχει  ανάγκη  από
χρόνο  ελεύθερο.  Ακριβώς  η  ενασχόληση  µε  τον  αθλητισµό
δίνει  την  προοπτική,  ώστε  αυτός  ο  χρόνος  να  γίνει  χαρά  και
να  χτυπηθεί  ο  ατοµικισµός  και  η  κοινωνική  αποµόνωση,  ενώ
παράλληλα  µε  τα  οµαδικά  αθλήµατα  καλλιεργείται  στους  νέους
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-και όχι µόνο- η συνεργασία και η ψυχική επαφή.
Η κοινωνική εξέλιξη και η πολύπλευρη πολιτιστική ανάπτυξη
δηµιουργούν κάθε µέρα νέες ευκαιρίες. Παράλληλα, όµως,
εµφανίζονται και µια σειρά από δυσκολίες και κινδύνους.
Ο αθλούµενος νέος είναι σε θέση να απαντήσει θετικά και δυναµικά
στην καθηµερινότητα και να αντισταθεί στους κινδύνους αυτούς. Θα
το πράξει όταν χτυπηθούν κάθε µορφής συµφέροντα -και νοµίζω ότι
το νοµοσχέδιο το επιτυγχάνει- που συχνά απογοήτευσαν, αλλά και
απογοητεύουν, εξεγείρουν και σε µερικές περιπτώσεις ωθούν σε
φαινόµενα παθογένειας ακόµη και στον απατηλό παράδεισο των
ναρκωτικών.
Στην κατ'άρθρο συζήτηση, κύριε Υπουργέ, θα µου δοθεί η
δυνατότητα να κάνω κάποιες επιµέρους παρατηρήσεις που έχουν
σχέση µε την ενίσχυση του ερασιτεχνικού αθλητισµού.
Με την πεποίθηση ότι η ποιότητα ζωής αποτελεί στόχο πρώτο και
ότι η ποιότητα αυτή υπηρετείται µε τον καλύτερο τρόπο από τον
αθλητισµό, νοµίζω ότι όλοι πρέπει να υπερψηφίσουµε το
νοµοθέτηµα αυτό, γιατί ακριβώς οι διατάξεις του συµπληρώνουν τη
µέχρι τώρα νοµοθεσία αξιοποιώντας την εµπειρία που αποκτήσαµε
εν τω µεταξύ. Ανοίγονται προοπτικές, ώστε να αναπτυχθεί και να
ανθίσει ο αθλητισµός στη χώρα που γέννησε το αθλητικό ιδεώδες
και το υπηρέτησε µε άριστο τρόπο.
Σήµερα που οι αλλοιώσεις στο χρόνο αυτό είναι πολλαπλές και
κάθε ηµέρα ο υγιής αθλητισµός απειλείται από άνοµα συµφέροντα,
οφείλουµε να νοµοθετούµε µε σύνεση και γνώση. Το επιβάλλει εξ
άλλου ο ρυθµός της εποχής, µίας εποχής που παρά τις πολλαπλές
ανησυχίες που δηµιουργεί, παράλληλα επιτρέπει να τρέφουµε και
καλές ελπίδες.
Σας ευχαριστώ και νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι ανταποκρίθηκα στο
κάλεσµα σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και εµείς σας
ευχαριστούµε, κύριε Κουράκη. 'Ησασταν σύντοµος και ουσιαστικός.
Ο κ. ∆αµιανός έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι και εγώ
ουσιαστικός, αλλά δεν ξέρω αν θα είµαι σύντοµος.
Κύριε Υπουργέ, µας φέρατε ένα νοµοσχέδιο σήµερα εδώ, το οποίο
θα µπορούσα να το χαρακτηρίσω µε πολλούς όρους. Θα ξεκινήσω
µε τους πιο απλούς.
Είναι ογκώδες και περίπλοκο. Και είναι περίπλοκο µε δική σας
ευθύνη, διότι δεν µας φέρατε τις τροποποιούµενες και
καταργούµενες διατάξεις. Και δεν σας κρύβω ότι επί δεκαπέντε
περίπου ηµέρες που το έχουµε στα χέρια µας χρησιµοποιώντας και
αυτούς τους παλιούς νόµους που µας δώσατε, που δεν είναι και
πλήρεις, ακόµα δεν έχω καταφέρει να βρω όλες τις
τροποποιούµενες διατάξεις. 'Αλλωστε αρκετές από αυτές δεν
αφορούν µόνο αθλητικά νοµοσχέδια.
Eίναι βερµπαλιστικό, είναι δύσκολο στην εφαρµογή και θα το δείτε
στην πράξη. ∆εν αµφισβητούµε τις καλές σας προθέσεις, αλίµονο
γι' αυτό. Θεωρούµε ότι έχετε τις καλύτερες δυνατές των προθέσεων,
θεωρούµε όµως επίσης δύσκολο να εφαρµοστούν πολλά απ'αυτά
τα οποία προβλέπετε. Να αναφέρω ένα πολύ απλό παράδειγµα.
Στους σύνδεσµους των φιλάθλων µας είπατε προ ολίγου ότι τους
δίνετε πλέον νοµική µορφή και υπόσταση, ότι πλέον είναι αθλητικά
σωµατεία κλπ. Και λέτε µέσα ότι θα πάρουν αναγνώριση φιλάθλου
ιδιότητος και πρέπει να σας καταθέσουν πλήρη κατάλογο µελών µε
αντίγραφο ποινικού µητρώου.
Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, πιστεύετε ότι υπάρχει η δυνατότητα από
το ΠΕΦΟ - την ΠΑΛΕΦΙΠ δεν ξέρω πώς λέγεται ο σύνδεσµος των
φίλων της ΑΕΚ- ή από κάποιο άλλο µεγάλο σωµατείο να σας
καταθέσουν µερικές χιλιάδες µελών µε αντίγραφα ποινικών
µητρώων και οι υπηρεσίες σας να τα εξετάσουν; Πιθανόν να
µπορούν να σας τα καταθέσουν. 'Εχετε όµως την εντύπωση ότι οι
υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού θα µπορέσουν να
κάνουν, έστω την αντιπαραβολή καταστάσεων µε ποινικά µητρώα;
Είναι διάταξη η οποία έχει πολλές αγαθές προθέσεις αλλά θα µείνει

γράµµα κενό περιεχοµένου και εδώ είµαστε και θα το δούµε.
Ακόµα έχουµε προβλήµατα στις εφαρµογές. Ακούσαµε πολλά. Για
παράδειγµα -το είπαν προ ολίγου και άλλοι οµιλητές -υπάρχει το
θέµα των προπονητών. Είναι καλή η πρόθεση. Κανείς δεν µπορεί
να την αµφισβητήσει. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικός ο ρόλος των
προπονητών στις επιτυχίες των αθλητών µας. 'Οµως εδώ µας λέτε -
θα τα πούµε πιο αναλυτικά στα άρθρα- ότι θα φτιάξετε σε οκτώ
µήνες επιτροπή, η οποία θα εξετάσει ισοτιµίες και άλλα τινά και
µάλιστα λέτε ότι θα υπάρχει στην επιτροπή προπονητής της
ανωτάτης κατηγορίας, όταν εδώ δεν έχετε καθορίσει ποια είναι η
ανωτάτη κατηγορία και όταν δεν έχετε καν δώσει αναγνωρίσεις
διπλωµάτων από τις σχολές του εξωτερικού. Και µάλιστα, θα
συµφωνήσω απόλυτα µε το συνάδελφο τον κ. Στάθη που είπε ότι
δεν µπορεί να έχουµε προπονητές που έχουν τελειώσει µία
τετραετή, πενταετή ή και εξαετή, µε την ειδικότητα, σχολή και να
τους συγκρίνουµε µε τους προπονητές που θα βγάλουµε σε οκτώ
µήνες απ'αυτές τις σχολές που θα ιδρύσουν. Επιτρέπεται να
ιδρύσουν -δεν είναι σίγουρο ότι θα ιδρυθούν, απλά επιτρέπεται-
από το Ε.Κ.Α.Ε.Τ. Και τώρα µια και λέω για Ε.Κ.Α.Ε.Τ. το πιο
χαρακτηριστικό και αυτό που σίγουρα θα µείνει σε όλο τον κόσµο
για το νοµοσχέδιο αυτό είναι ότι είσθε νονός, τουλάχιστον δέκα
καινούριων ονοµάτων. Αυτή είναι η µεγαλύτερη επιτυχία του
νοµοσχεδίου. Αλλάζουµε την ΕΠΑΕ σε ΕΣΑΠΕ, αλλάζουµε την
ΕΣΑΚ σε ΕΣΑΚΕ, το ΕΚΑΕ σε ΕΚΑΕΤ, τη ∆ΕΚΑΒ σε ∆ΕΑΒ κ.ο.κ.
∆εν είδα πού είναι η ρύθµιση εκείνη που θα λύσει τα προβλήµατα.
Είπατε µιλώντας στην πρωτολογία σας για το πρόβληµα της
διαιτησίας, ένα πρόβληµα που όλοι µας το αναγνωρίζουµε.
Ειλικρινά όµως, κύριε Υπουργέ, πέστε µου σε ποιο άρθρο κάνετε
την παραµικρή έστω τοµή στα θέµατα διαιτησίας. Είναι ακριβής
αντιγραφή προηγουµένων διατάξεων νόµου και µάλιστα νόµου που
εσείς ξαναείχατε ψηφίσει. 'Οταν λέω εσείς, δεν εννοώ εσείς ο ίδιος,
αλλά προηγούµενος Υπουργός της δικής σας Κυβέρνησης. ∆εν
υπάρχει καµία αλλαγή. 'Αρα, πώς θα λυθεί το πρόβληµα της
διαιτησίας; Με την επιφοίτηση του Αγίου Πνεύµατος; Μακάρι, να
µπορούσε.
Μας µιλήσατε για την ταχύτατη επίλυση πλέον των προβληµάτων
που δηµιουργούνται στους αγώνες από το ΑΣΕΑ∆. Το ΑΣΕΑ∆,
λοιπόν, αν κάνετε µια απλή πρόσθεση, θέλει το µίνιµουµ είκοσι έξι
µέρες για να βγάλει απόφαση, βάσει των προθεσµιών που εσείς οι
ίδιοι βάζετε µέσα στο νοµοσχέδιο. Λέτε όµως, παράλληλα σε άλλο
άρθρο ότι η όποια ποινή, εφαρµόζεται στη µεθεπόµενη αγωνιστική,
δηλαδή το πολύ σε δεκατέσσερις µέρες. 'Αρα όταν θα βγάλει
απόφαση το ΑΣΕΑ∆ θα έχει ήδη επιβληθεί η ποινή. Και µάλιστα
εδώ κάνετε και µία άλλη διαφοροποίηση που δεν την κατάλαβα.
Λέτε ότι έχουν δικαίωµα να προσφύγουν µόνο αν τιµωρηθούν µε
δύο αγωνιστικές. Αν τιµωρηθούν µε µία είτε είναι άδικη η απόφαση
είτε δεν είναι, τιµωρούνται, τελείωσε! ∆εν έχει δικαίωµα προσφυγής
σε δευτεροβάθµιο όργανο ο τιµωρούµενος µε µία αγωνιστική. Και
µιλάω για αποκλεισµό γηπέδου, µιλάω για οτιδήποτε άλλο.
Αυτές οι αντινοµίες που υπάρχουν µέσα στο ίδιο σας το νοµοσχέδιο
θα δηµιουργήσουν µέγιστα προβλήµατα.
Αλήθεια, µένουν πολλά από αυτά που λέτε στον αέρα αλλά θα τα
δούµε στην εφαρµογή.
Είναι καλές οι προσπάθειες που πάτε να κάνετε σε κάποια από
αυτά. Πώς θα το πλαισιώσετε όµως έτσι το νοµοσχέδιο, ώστε
πράγµατι να εφαρµοσθούν οι καλές σας προθέσεις; 'Ακουσα
κάποιον να λέει προηγουµένως ότι µία µεγάλη επιτυχία είναι ότι
βάζετε πλέον τακτικούς δικαστές. Πιθανόν κάποια στιγµή να
αποδειχθεί ότι οι τακτικοί δικαστές ήταν καταλληλότεροι, αλλά
έχουµε χθεσινό παράδειγµα όπου αθλητικός δικαστής τιµώρησε
αθλητή του πόλο µε αποκλεισµό από την εθνική οµάδα, ως δεν είχε
το δικαίωµα.
'Εχουµε ξαναζήσει φαινόµενα µε δικαστές οι οποίοι, άσχετοι όντες
µε τον αθλητισµό -δεν είναι κακό αυτό, δεν ασχολούνται όλοι µε τον
αθλητισµό- έβγαλαν αποφάσεις ίσως νοµικά άριστες, αλλά αθλητικά
απαράδεκτες.
Με αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, το οποίο είναι
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υπερβολικά αναλυτικό, θα έλεγα, σε πολλές περιπτώσεις µπαίνετε
σε θέµατα που δεν θα έπρεπε ίσως να µπείτε. Θα µπορούσατε να
αφήσετε να τα κανονίζουν τα καταστατικά των οµοσπονδιών.
Ασχολείστε µε θέµατα τα οποία δεν είναι και σε κανένα άλλο µέρος
του κόσµου αντικείµενα νοµοσχεδίων.
'Ακουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ να λέει ότι
είναι νόµος πλαίσιο. Μα, αυτό δεν είναι νόµος -πλαίσιο. Αυτό, όπου
θέλετε, περιγράφει λεπτοµερώς αυτό που θέλετε να κάνετε -και εδώ
µας δίνετε το δικαίωµα να σκεπτόµαστε ότι πολλά είναι εκ του
πονηρού- και όπου δεν θέλετε να φαίνεται το αφήνετε να το κάνετε
αργότερα µε κανονιστικές αποφάσεις, µε προεδρικά διατάγµατα ή
υπουργικές αποφάσεις.
'Ενα πολύ απλό παράδειγµα: Ενώ παρεµβαίνετε σε λεπτοµέρειες
µέχρι υπερβολικού σηµείου, αφήνετε στις οµοσπονδίες, ως δεν θα
έπρεπε, το δικαίωµα να αποφασίζουν µόνες τους, εάν θα
συµµετέχει ή όχι στις εκλογές τους σωµατείο ή ένωση που δεν έχει
αθλητική αναγνώριση, µια αθλητική αναγνώριση που την κρατάτε
και αυτή για τον εαυτό σας. Θα έπρεπε και αυτή να µην την έχετε
εσείς. ∆εν έχετε καµία δουλειά. Θα τα πούµε όµως πιο αναλυτικά
στα άρθρα.
Μιας και µιλάµε για την αθλητική αναγνώριση, θέλω να πω ότι
εµένα δεν µου αρέσει καθόλου -τη θεωρώ τελείως εκ του πονηρού-
η µεταβατική διάταξη την οποία έχετε. Νοµιµοποιεί µε την αθλητική
αναγνώριση τα υπάρχοντα σωµατεία-σφραγίδες, που είναι γνωστό
ότι είναι σφραγίδες απλά και µόνο επειδή είναι καταχωρηµένα
σήµερα στην ειδική λίστα της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, ενώ
άλλα σωµατεία των οποίων αυτήν τη στιγµή εκκρεµεί η
αναγνώριση, τα πάνε µε το νόµο, άρα σε τρία χρόνια θα πάρουν
αθλητική αναγνώριση, ενώ είναι πράγµατι ενεργά σωµατεία.
Κύριε Υπουργέ, αυτό, εκτός του ότι δηµιουργεί έντονη
αντισυνταγµατικότητα λόγω της διαφορετικής αντιµετώπισης δύο
οµοίων πραγµάτων, θεωρώ ότι γίνεται και εκ του πονηρού, λόγω
επικείµενων εκλογών στα διάφορα σωµατεία. Αν την αλλάξετε...
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κάντε πρόταση
για µεταβατική διάταξη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΟΣ: Σας την έκανα. Την έκανα και στην
επιτροπή.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): ∆εν είµαι
κακοπροαίρετος...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΟΣ: ∆εν διατείνοµαι τέτοιο πράγµα.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Οσάκις υπέβαλα
αίτηση για αθλητική αναγνώριση...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΟΣ: Εσείς λέτε στην παράγραφο 7 άρθρο
135 "εκκρεµείς κατά τη δηµοσίευση του παρόντος αιτήσεις για
αναγνώριση σωµατείων από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
κρίνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος". Αυτό σηµαίνει
σε τρία χρόνια.
Σας έκανα ήδη την πρόταση, κύριε Υπουργέ: 'Οπως σε πάρα
πολλά άρθρα αφήνετε µέχρι και τρία χρόνια προθεσµία για να
εναρµονιστούν κάποια θέµατα, θα πρέπει να δώσετε τουλάχιστον
µέχρι το τέλος του χρόνου κάποια τέτοια δυνατότητα.
Θα τελειώσω αναφέροντας δύο πράγµατα ακόµα. Κατ' αρχάς δεν
είναι εδώ οι Ολυµπιονίκες µας. ∆υστυχώς έφυγαν. Τους τιµούµε
όλοι, τους τιµάτε και σεις, αλλά εγώ δεν είδα πουθενά να µπαίνει
ένας Ολυµπιονίκης σε αυτές τις επιτροπές που κάνετε. Σε αυτό το
περίφηµο ΕΣΑΣ, που είναι το µόνο καινούριο στην ουσία που
φτιάχνετε, µπαίνει µέχρι και ο συντονιστής διευθυντής του ΟΠΑΠ
που δεν κατάλαβα γιατί µπαίνει εκεί ένας υπάλληλος που τον έχετε
διορίσει και δεν µπαίνει κάποιος που να έχει σχέση µε αυτά τα
θέµατα πλην των τεσσάρων που ορίζει η ΕΟΑ -ΕΟΕ όπως τη λέτε
τώρα- όλοι οι άλλοι είναι διορισµένοι υπάλληλοι είτε δικοί σας είτε
άλλου Υπουργείου.
Επιπροσθέτως ακούσαµε για ξεκαθάρισµα του τοπίου ως προς τις
επιχορηγήσεις για βελτίωση των συνθηκών για τις αθλητικές

οµοσπονδίες όµως πουθενά δεν προκύπτει -αν έχετε κάτι στο
µυαλό σας καλό είναι να µας το πείτε και µας- αύξηση εσόδων της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ή του Υφυπουργείου Αθλητισµού
και αντίστοιχα αύξηση εσόδων των οµοσπονδιών.
Με αυτά τα λόγια και µ'αυτές τις αντιρρήσεις εκ των πραγµάτων δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε την αρχή του νοµοσχεδίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γκεσούλης έχει το
λόγο. Απών. ∆ιαγράφεται.
Ο κ. Κοντογιαννόπουλος έχει το λόγο. Απών. ∆ιαγράφεται.
Η κ. Πετραλιά έχει το λόγο.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Κύριε Υπουργέ, χάσατε µία ιστορική
ευκαιρία για τον ελληνικό αθλητισµό και µια µεγάλη ευκαιρία για σας
να αφήσετε το όνοµά σας στον αθλητισµό, να φτιάξετε ένα νόµο
που θα περιελάµβανε τις βαθιές τοµές που θέλει ο αθλητισµος, να
φέρετε στη Βουλή ένα καινοτόµο νόµο. Εγώ σας ζηλεύω. Ξέρετε
γιατί; Γιατί έχετε ένα προνόµιο που κανένας Υπουργός Αθλητισµού
που πέρασε απ'αυτό το Υπουργείο µέχρι σήµερα δεν είχε.
∆υστυχώς έφυγαν οι συνάδελφοι που ήταν εδώ πιο πριν. Κανένας
δεν είχε την ανοχή και τη στήριξη που είχατε εσείς απ'όλα τα
κόµµατα και απ'όλους τους συναδέλφους όλα αυτά τα χρόνια στην
προσπάθεια που έχετε κάνει. Θα σας θυµίσω ότι όταν εγώ ήµουν
Υφυπουργός Αθλητισµού και βρισκόµουν σ'αυτήν την καρέκλα µε
το ν. 1958, θυµάστε τι µου είχατε πει από κάτω; Πάρα πολλά. Είναι
αστείο, αλλά µερικά απ'αυτά που φέρνετε τώρα να τα υποστηρίξετε,
θα έλεγα εγώ ότι εσείς δεν συµφωνούσατε τότε. Αλλά σήµερα έχετε
τη στήριξη όλων των πτερύγων της Βουλής. 'Ηταν, λοιπόν, η στιγµή
και η ευκαιρία πραγµατικά να γίνει η βαθιά τοµή στον ελληνικό
αθλητισµό. Γιατί όλοι πιστεύουµε ότι ο αθλητισµός είναι εθνική
υπόθεση, δεν είναι πεδίο κοµµατικών αντιπαραθέσεων, δεν είναι
κοµµατική υπόθεση. Και όµως αυτήν την ευκαιρία τη χάσατε.
Ιδιαίτερα δε σε µια στιγµή που η Ελλάδα ετοιµάζεται να κάνει τους
Ολυµπιακούς Αγώνες, ιδιαίτερα δε σε µία στιγµή που έχουµε την
πτώση όλων των ιδεολογιών. 'Ολοι οι -ισµοί έφυγαν, σοσιαλισµοί,
κοµµουνισµοί, καπιταλισµοί.
Με όλα αυτά που γίνονται δίπλα µας υπάρχει ο αθλητισµός-
πολιτισµός και θα µπορούσατε εσείς, θα µπορούσε η Ελλάδα να
ήταν εκείνη, η οποία θα έδινε την κατεύθυνση και το όραµα που
χρειάζεται σήµερα ο κάθε λαός. Αυτό που µπορούσε να το δώσει
µέσα από την ιδέα του ολυµπισµού και του αθλητισµού.
Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι ικανοί άνθρωποι συνέταξαν αυτό το
νόµο, αλλά άνθρωποι που έµαθαν για τον αθλητισµό µόνο όταν
ασχολήθηκαν µε τη σύνταξη αυτού του νόµου. Αν θέλετε αυτό
φαίνεται σε αρκετά σηµεία. Θα τα πούµε µετά, όταν θα έρθουµε στη
συζήτηση των άρθρων.
Για µένα αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα φαινόµενο
νεκρανάστασης. Συντάχθηκε δύο χρόνια πριν, µπήκε σε κάποια
συρτάρια όπως και άλλα επτά-οκτώ νοµοσχέδια άλλων Υπουργών
και ξαφνικά παρουσιάζεται αυτό το νοµοσχέδιο. Και εγώ σας ρωτώ:
Γιατί έρχεται αυτήν τη στιγµή το νοµοσχέδιο; Τι αθλητικούς σκοπούς
εξυπηρετεί; Λύνει αθλητικά προβλήµατα; Αντιµετωπίζει σύγχρονες
ανάγκες; Και για να µη θεωρηθεί ότι ασκώ µία κριτική, αν θέλετε,
κακοπροαίρετη, θα πω ότι άνθρωποι του αθλητισµού, άνθρωποι
που ανήκουν στο δικό σας χώρο έχουν εκφρασθεί αρνητικά, όπως
είναι ο κ. Βασιλακόπουλος που πριν από λίγο καιρό το χαρακτήρισε
ως το Γολγοθά του αθλητισµού. Και η εφηµερίδα
"ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ" προχθές έγραφε "Το αθλητικό κίνηµα µπαίνει
στο γύψο".
Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο φιλοδοξεί ή µάλλον θα έλεγα
µαταιοδοξεί, γιατί δεν το πετυχαίνει, να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα
και του ερασιτεχνικού και του επαγγελµατικού αθλητισµού. Και ως
προς τον ερασιτεχνικό αθλητισµό, τον αγκαλιάζει τόσο πολύ το
κράτος που τελικά τον πνίγει. Γιατί αυτό κάνει το νοµοσχέδιο.
Επιβάλλει έναν ασφυκτικό κρατικό έλεγχο από την οµοσπονδία ως
το αθλητικό σωµατείο της γειτονιάς. Το κράτος προσδιορίζει τα
πάντα: Πώς θα λειτουργεί το κάθε σωµατείο, ποιοι, πότε, πώς.
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'Ολα αυτά τα καθορίζει ο Υπουργός. Το κράτος έρχεται και βάζει
όλους αυτούς τους όρους. Θα έλεγα ότι αυτές οι διατάξεις ίσως
αγγίζουν -και διαβάστε την έκθεση της αρµοδίας επιτροπής της
Βουλής- τις αρχές του συνεταιρίζεσθαι καθώς και συνταγµατικές
ελευθερίες και για το συνέρχεσθαι και για το συνεταιρίζεσθαι.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Το αντίθετο λέει
η έκθεση.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Θα έλεγα ότι µε αυτόν τον τρόπο
έρχεσθε σε αντίθεση µε την Κυβέρνησή σας. Η Κυβέρνηση Σηµίτη
έχει µία άλλη φιλοσοφία, λιγότερο κράτος, ιδιωτικοποιήσεις. Και
εσείς δεν αφήνετε κανένα σωµατείο, καµία ένωση ή οµοσπονδία να
λειτουργήσει χωρίς την άδεια και το δικό σας έλεγχο.
Από την άλλη πλευρά έχουµε το περίφηµο ανταποδοτικό τέλος.
∆ηλαδή, µετατρέπεται ο αθλητισµός σε ένα εµπορικό προϊόν. Από
τη µία ο ασφυκτικός κρατικός έλεγχος, από την άλλη η
εµπορευµατοποίηση. Ο ερασιτεχνικός αθλητισµός τι γίνεται; Από
κοινωνική παροχή σε τι µετατρέπεται; Γίνεται κάτι σαν ∆ΕΚΟ, σαν
∆ΕΗ, σαν ΟΤΕ. Ξέρετε τι θα γίνει αν εφαρµοσθεί κάποτε αυτός ο
νόµος; Αυτές οι διάφορες σχολές που υπάρχουν, καράτε, κέντρα
γυµναστικής, σχολές προπονητών...
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Σε δεκαπέντε µε
είκοσι µέρες θα αρχίσει να εφαρµόζεται.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Περιµένετε να φθάσω µέχρι το τέλος
και αφήστε να φθάσετε και εσείς µέχρι το τέλος.
Θα ήθελα να πω ότι όλες αυτές οι σχολές θα γίνουν κάποια στιγµή
σωµατεία, θα τους επιδοτείτε εσείς, δηλαδή το κράτος, και φυσικά
θα έχουν και τις αµοιβές τους και θα µετατρέπονται πλέον οι
αθλητές σε πελάτες.
'Οσον αφορά τον επαγγελµατικό αθλητισµό ποιο είναι το βασικό
πρόβληµα και το κύριο αίτηµα της κοινής γνώµης; 'Ολοι λέγαµε
διαφάνεια. Αλλά ο αποκλεισµός ανάµειξης των αθλητικών
παραγόντων στη διαιτησία, ώστε να γίνουν τα πρωταθλήµατα
αξιόπιστα για να επανέλθει ο κόσµος στα γήπεδα, ήταν αυτό που
φωνάζαµε πάντα. Τι κάνετε εσείς αυτήν τη στιγµή; 'Οταν πέρσι είχε
ξεσπάσει ένας θόρυβος για τα θέµατα της διαφθοράς είχατε
υποσχεθεί ότι θα εισαγάγατε το θεσµό της αµειβόµενης διαιτησίας
που θα αντιµετώπιζε ριζοσπαστικά το ζήτηµα. Αντ'αυτού τι κάνετε;
Μία διάταξη -το 47- που είναι ένα ευχολόγιο ουσιαστικά και ρίχνετε
το µπαλάκι στις οµοσπονδίες.
Και εδώ θα αναφερθώ στο άρθρο 76 που το θεωρώ πολύ
σηµαντικό, διότι όπως και να το κάνουµε στην κοινοτική ή στην
ευρωπαϊκή νοµοθεσία πρέπει να είναι απόλυτα εναρµονισµένη η
δική µας. Εδώ όµως έχετε κάποιες διατάξεις οι οποίες σε δύο
χρόνια δεν θα ισχύουν. Γιατί δεν νοµοθετούµε γι'αυτό που θα ισχύει
ύστερα από δύο χρόνια;
'Ερχοµαι πάλι στην υπόθεση Μπόσµαν µε το ευρωπαϊκό δικαστήριο
για να σας πω ότι το αφήσατε πάλι µέσα. Το ευρωπαϊκό δίκαιο δεν
υπερισχύει του εθνικού δικαίου; Απορώ πώς το αφήσατε. Είχα
µείνει µε την εντύπωση ότι ουσιαστικά θα έπρεπε να απαλειφθεί.
Το άλλο χαρακτηριστικό αυτού του νοµοσχεδίου είναι όλα τα
διάφορα συµβούλια και διαβούλια όπου δηµιουργούν πλέον έναν
τεράστιο γραφειοκρατικό οργανισµό -επιπλέον του υπάρχοντος
βεβαίως-µε αποτέλεσµα να αυξηθούν και τα ελλείµµατα της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού και του ΟΠΑΠ. ∆ιότι έχουµε ένα
παγκόσµιο φαινόµενο: είµαστε η µόνη χώρα του κόσµου, η οποία
έχει χρεοκοπήσει τον τζόγο. Ο ΟΠΑΠ είναι χρεωµένος, ο ΟΠΑΠ
είναι κόκκινος. Αυτό δε συµβαίνει σε κανένα άλλο µέρος του
κόσµου.
Μου έρχεται στο νου αυτό που είπατε πριν, διότι ιδιαίτερα
επαίρεσθε για το ΕΚΑΕ ή τώρα ΕΚΑΕΠ. Κύριε Υπουργέ, το ΕΚΑΕ
υπήρχε, µην το παρουσιάζετε σαν να µην είχε γίνει ποτέ. Να σας
θυµίσω ότι επί των ηµερών σας το ΕΚΑΕ, ενώ είχε µία διεθνή
αναγνώριση -το γνωρίζετε καλά- ως εργαστήριο για αντιντόπινγκ
κοντρόλ -είχε έλθει και ο κ. Ντενρόµπ, τα ξέρετε δεν χρειάζεται να
σας τα πω- έπαψε να είναι πλέον εργαστήριο αντιντόπινγκ. Μην
ερχόµαστε και λέµε για πράγµατα τα οποία υπήρχαν και βεβαίως
έπρεπε να αναδειχθούν περισσότερο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΦΟΥΡΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Είναι
αναγνωρισµένο από τη ∆ιεθνή Ολυµπιακή Επιτροπή και έχει
διαβαθµισθεί στην κατηγορία Α'.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Σας παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, θα
µου απαντήσετε µετά.
Πρέπει να πω ότι είναι ιδιαίτερα θετικές οι διατάξεις, οι οποίες
αφορούν την περίθαλψη των αθλητών, τα κίνητρα για τους αθλητές.
Συµφωνώ απολύτως µε το 20% των δύο φύλων. Θεωρώ ότι είναι
ό,τι καλύτερο έχει αυτό το νοµοσχέδιο. Πρέπει επίσης να πω ότι η
ρύθµιση, η οποία αφορά τους αναξιοπαθούντες αθλητές είναι
ηµιτελής και κινδυνεύει να µην εφαρµοστεί. Στα άρθρα θα σας πω
για ποιο λόγο.
Πριν είπατε ότι το νοµοσχέδιο θα εφαρµοστεί σε είκοσι µέρες. Κύριε
Υφυπουργέ, δεν είδα το προεδρικό διαταγµα για το θέµα της ΕΟΑ.
Είπατε ότι φέρατε τα προεδρικά διατάγµατα, αλλά δεν είδα το
προεδρικό διάταγµα για το θέµα της ΕΟΑ. ∆εν το είδα ή δεν
υπάρχει.
Αναγκαστικά θα χρησιµοποιήσω τις φράσεις του κ.
Βασιλακόπουλου ότι τελικά έχουµε ένα κείµενο αοριστίας, άκρατης
περιπτωσιολογίας, περιττολογίας, αλλά και αντιφατικών µεταξύ των
διατάξεων που οδηγεί στην απορύθµιση του αθλητικού χώρου. Μην
είσθε τόσο σίγουρος ότι θα εφαρµοστεί αυτό το νοµοσχέδιο. Μην
ξεχνάτε ότι το 70% των νόµων που ψηφίζουµε στη Βουλή,
ουδέποτε εφαρµόζεται, γιατί δεν εκδίδονται οι υπουργικές
αποφάσεις και τα προεδρικά διατάγµατα. Εγώ αµφιβάλλω αν θα
µπορέσετε να εφαρµόσετε αυτόν το νόµο. Εάν είχατε εφαρµόσει και
διατάξεις του ν.1958 δεν θα χρειαζόταν καµιά άλλη ρύθµιση ούτε για
τον επαγγελµατικό αθλητισµό ούτε για τη διαιτησία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Επαµεινώνδας
Ζαφειρόπουλος.
Ο κ. Καλαντζής. Απών. ∆ιαγράφεται.
Ο κ. Κουρουµπλής. Απών. ∆ιαγράφεται.
Ο κ. Ιώαννης Ζαφειρόπουλος έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
γεγονός ότι είµαι ο τελευταίος οµιλητής µε υποχρέωσε να
αναδιατάξω τη δοµή της παρέµβασής µου. Εξάλλου τις απόψεις
µου επί της αρχής του σχεδίου νόµου τις εξέθεσα στην επιτροπή.
Θα ήθελα να σηµειώσω ότι το συζητούµενο σχέδιο νόµου αποτελεί
κατά την άποψή µου µια αναµφισβήτητη απόδειξη των προθέσεων
της Κυβέρνησης και ιδιαίτερα του αρµόδιου για τον αθλητισµό
Υφυπουργού, να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για µια
ορθολογικότερη λειτουργία της αθλητικής οικονοµίας της χώρας,
αλλά και του ερασιτεχνικού αθλητισµού. Χρησιµοποιώ τον όρο
αθλητική οικονοµία της χώρας, γιατί φαίνεται ότι σ' αυτήν την
Αίθουσα ή υποκρινόµαστε ή δεν έχουµε µνήµη.
Αυτήν τη στιγµή είναι σαφές ότι ο αθλητισµός αποτελεί ένα
σηµαντικό τοµέα της παγκόσµιας οικονοµίας, αλλά και της
ελληνικής. Ποιος από σας δεν γνωρίζει ότι αντιπροσωπεύει το 3%
του παγκόσµιου εµπορίου, ότι ο ευρωπαϊκός αθλητισµός διακινεί
τρισεκατοµµύρια δραχµών, ότι στην Ευρώπη υπάρχουν χώρες µε
δεσπόζουσα θέση στην οικονοµία του αθλητισµού, ότι ο αθλητισµός
όπως έχει συνδεθεί µε τα τηλεοπτικά συγκροτήµατα και στην
Ελλάδα και στην Ευρώπη, αποτελεί µια επικίνδυνη οικονοµική
"λειτουργία" που απειλεί τη δυνατότητα της ελεύθερης πρόσβασης
των πολιτών σε κοινωνικά και πολιτισµικά αγαθά, που εκφράζει και
ενσωµατώνει ο αθλητισµός;
'Ολα αυτά τα γνωρίζουµε. Λύνει τα προβλήµατα αυτά το
συζητούµενο  νοµοσχέδιο;  ∆εν  τα  λύνει  στο  βαθµό  που  ο
καθένας  µας  θα  επιθυµούσε,  αλλά  όµως,  κυρίες  και  κύριοι
συνάδελφοι,  αυτό  το  νοµοσχέδιο  δηµιουργεί  τις  προϋποθέσεις
για  να  αντιµετωπίσουµε  τα  προβλήµατα  του  αύριο,  µε
µεγαλύτερη  επιτυχία  σήµερα!  ∆ηλαδή  πώς;  ∆ηµιουργεί  τις
προϋποθέσεις  για  µια  συνολικότερη  και  ουσιαστικότερη  άσκηση
της  αθλητικής  πολιτικής  της  χώρας,  για  την  ορθολογικοποίηση
της  οικονοµίας  του  αθλητισµού,  για  την  επιβολή  της  διαφά-
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νειας σ'αυτήν τη λειτουργία, σε πολύ µεγάλο βαθµό, και
ταυτόχρονα, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για να επιτύχει επιτέλους
η χώρα να πραγµατοποιήσει τη µεγάλη συµβολή που υποχρεούται
να έχει στην προστασία του αθλητικού πνεύµατος και του
ολυµπιακού πνεύµατος, των οποίων αποτελεί τη µήτρα, από την
άκρατη εµπορευµατοποίηση. Μα, αυτά είναι δυνατόν να τα κάνει ο
Ανδρέας Φούρας; Είναι πολύ µεγάλο αυτό το έργο και όµως, µε
πολιτική τόλµη και γενναιότητα, εξισορρόπησε πάνω σε
αντιτιθέµενους φαινοµενικά σκοπούς και επεδίωξε να προσδώσει
ένα καθαρά και ουσιαστικά πνευµατικό περιεχόµενο στη λειτουργία
του αθλητικού κινήµατος της χώρας.
∆εν είναι µεγάλες κουβέντες. Αν καθήσετε και δείτε τις παραµέτρους
αυτού του σχεδίου νόµου, πιστεύω ότι, καλόπιστα κρίνοντας τις
σηµαντικές του διατάξεις, θα συµφωνήσετε µαζί µου.
Κατηγορήθηκε αυτό το νοµοσχέδιο ότι δεν έχει αρχή. Είπα στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι έχει µια και µόνη µεγάλη
αρχή. Ας την πούµε ποιά είναι. Ο αθλητισµός στην Ελλάδα ήταν,
υπήρξε και θα είναι για µακρά περίοδο ακόµα "κρατικοδίαιτος".
Το συζητούµενο νοµοσχέδιο κατοχυρώνει σε πολύ µεγάλο βαθµό
και την αυτοτέλεια και την ανεξαρτησία του αθλητικού κινήµατος της
χώρας, αλλά όµως κάτω από προϋποθέσεις ενός ελέγχου που είναι
δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένος. Κάτι που δεν υπήρχε µέχρι τώρα.
Να η µεγάλη αρχή του! Ο ΦΠΑ τώρα στα σωµατεία, τα γήπεδα των
οµάδων, είναι προβλήµατα. Αλλά το µέγα πρόβληµα είναι αυτό που
αντιµετωπίζει µε θάρρος και τόλµη αυτό το σχέδιο νόµου.
Προβλέπει και δηµιουργεί νέους θεσµούς. Γιατί το υποτιµούµε αυτό;
Το ΕΚΑΕΤ δεν είχε το χαρακτήρα που αποκτά σήµερα, που γίνεται
ένα ουσιαστικό όργανο για την αθλητική έρευνα και τη
χρησιµοποίηση των νέων τεχνολογιών στην προσπάθεια
ανάπτυξης του αθλητισµού και περιφρούρησης του αθλητικού
πνεύµατος.
∆ηµιουργείται το Εθνικό Συµβούλιο του Αθλητικού Σχεδιασµού.
∆ηµιουργείται ο Οργανισµός της Μαζικής 'Αθλησης, επίσης η
∆ιαρκής Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας. Η Επιτροπή για
την Ενηµέρωση των Αθλητικών Οργανισµών.
Και εγώ έχω παρατηρήσεις στα επιµέρους άρθρα του νοµοσχεδίου,
αλλά γιατί αγνοούµε αυτήν τη θεσµική τοµή που κατά τρόπο
τολµηρό και συστηµατικό πραγµατοποιεί το σχέδιο νόµου που
εισηγείται ο Υφυπουργός Αθλητισµού;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το σχέδιο νόµου, προσπαθεί να
ρυθµίσει τους όρους λειτουργίας και εξορθολογισµού θα έλεγα της
"αγοράς του αθλητισµού". Ταυτόχρονα, προσπαθεί να
αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που υπάρχουν στον "αθλητισµό της
αγοράς".
Ξέρετε τι έλεγε ένας πολύ µεγάλος αθλητής πριν λίγο καιρό; 'Ελεγε:
"αισθάνοµαι ως δηµιουργός ψυχαγωγίας". Και εµείς εδώ κλείνουµε
τα µάτια µπροστά σε µια πραγµατικότητα ότι δηλαδή ταλανιζόµαστε
και στην Ελλαδα και στην Ευρώπη από τις δυσµενείς και
καταστροφικές συνέπειες που έχει στον δηµιουργικό αθλητισµό -και
θα τονίσω πιο κάτω τι εννοώ- η ανέλεγκτη επιβολή των νόµων της
αγοράς, σε µια αγορά που δεν µπορούµε να την ελέγξουµε γιατί δεν
είχαµε ως τώρα το συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο.
Γνωρίζετε όλοι ότι ως τώρα, µόνο ένας ορισµός έχει δοθεί και έχει
προσδιορίσει την έννοια του αθλητισµού, δεν θα τον επαναλάβω,
είναι αυτός που περιέχεται στον ευρωπαϊκό Χάρτη Αθλητισµού του
Συµβουλίου της Ευρώπης. Απ' αυτόν τον ορισµό προκύπτει ότι ο
αθλητισµός πραγµατώνει, εκπληρώνει τέσσερις µεγάλες
αποστολές. Και θα πρόσθετα εγώ, για να µη µείνω στο τέσσερα, το
οποίο ίσως ήταν δεσµευτικό για τη σκέψη µας, πολύ περισσότερες
αποστολές, όπως εκπαιδευτική αποστολή, αποστολή βελτίωσης της
δηµόσιας υγείας, κοινωνική αποστολή -καταλαβαίνετε τι εννοώ-
πολιτιστική αποστολή, ψυχαγωγική, αποστολή προαγωγής του
πνεύµατος της άµιλλας και του "ευ αγωνίζεσθαι".
Θα µπορούσαµε πολλά να πούµε για τον τρόπο µε τον οποίο η
Ελλάδα θα µπορούσε να παίξει σηµαντικό ρόλο ακόµη και στην
υιοθέτηση νέων αντιλήψεων σε σχέση µε το σπάσιµο των δεσµών
εξάρτησης του αθλητισµού των "νέων χωρών" από τα µεγάλα

πολυεθνικά συγκροτήµατα, αλλά και από τα µεγάλης δύναµης
θεσµικά συγκροτήµατα του αθλητισµού. Τι είναι η ΦΙΦΑ; Είναι η
παγκόσµια κυβέρνηση του ποδοσφαίρου. Τι είναι η ∆ΟΕ; Η
παγκόσµια κυβέρνηση του Ολυµπισµού. Και εµείς εδώ, που
στηρίζουµε µικρές κυβερνήσεις στις χώρες της Ευρώπης, δεν
έχουµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο τη δυνατότητα να συγκροτήσουµε
µια ευρωπαϊκή πολιτική µε στόχο τη δηµιουργία των
προϋποθέσεων ανάπτυξης του ευρωπαϊκού και συνακόλουθα του
ελληνικού αθλητισµού σε νέες βάσεις. Και ο Ανδρέας Φούρας
πραγµατοποιεί - προς τιµήν του-ένα σηµαντικό πρώτο βήµα. Αυτό
το νοµοθετικό πλαίσιο, που µετά από λίγες µέρες θα γίνει νόµος του
κράτους, θα µπορέσει να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που
έρχονται και είναι δίπλα µας. Ο ευρωπαϊκός αθλητισµός θα
αντιµετωπίσει τεράστια προβλήµατα, γιατί θα κληθεί η Ευρωπαϊκή
'Ενωση σε ένα, σε δυο χρόνια να δηµιουργήσει κανόνες µιας
ενιαίας, µιας κοινής πολιτικής αντιµετώπισης των προβληµάτων
που γεννά ο τρόπος µε τον οποίο λειτουργεί η οικονοµία του
αθλητισµού.
Υπερψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο για πολλούς λόγους, αλλά το
υπερψηφίζω και για έναν πολύ πιο σηµαντικό λόγο. ∆εν ξέρω αν οι
συντάκτες αυτού του νοµοσχεδίου κατάλαβαν ή συνειδητοποίησαν
τον "προδροµικό νοµοθετικό λόγο" που αρθρώνει αυτό το
νοµοσχέδιο. Υπ' αυτήν την έννοια σας καλώ να προβληµατιστείτε
για τις διατάξεις του και να το υπερψηφίσετε, ακόµη και αν
ορισµένοι, πριν λίγο οµιλούντες στην αίθουσα αυτή, έχετε
διαφωνήσει επί της αρχής του. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
κηρύξουµε περαιωµένη τη συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν
δευτερολογίες, όπως γνωρίζετε, και των εισηγητών και των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Θα παρακαλούσα να µη χαθεί
αυτό το δικαίωµα και να µην ασκηθεί απόψε, γιατί η ώρα είναι πολύ
προχωρηµένη. Αν επιµένει ο κύριος Υφυπουργός να ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο επί της αρχής, να ψηφιστεί, αλλά να µεταφέρουµε τις
δευτερολογίες των εισηγητών αύριο ...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και όσοι Βουλευτές επιθυµούν.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆εν έχω καµία αντίρρηση, κύριε
συνάδελφε, και όσοι επιθυµούν να µιλήσουν επί της πρώτης
ενότητας µε αυξηµένο χρόνο οµιλίας, όχι βέβαια το πεντάλεπτο. Για
τους εισηγητές τουλάχιστον να δοθεί ένα τέταρτο, δηλαδή ένα
δεκάλεπτο για δευτερολογία και ένα πεντάλεπτο για τοποθέτηση ή
ας το κανονίσουν όπως θέλουν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είναι πάγια πρακτική,
κυρία Μπενάκη, ότι επί της πρώτης ενότητας των άρθρων οι
εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όπως και ο
Υπουργός, αναπτύσσουν τις απόψεις τους και τη δευτερολογία
τους. Αυτή είναι µία πάγια πρακτική.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Σ' αυτόν το χρόνο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Για τους εισηγητές και
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µπορεί να δοθεί ένα
πεντάλεπτο παραπάνω από ό,τι θα δοθεί στην πρώτη ενότητα.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆ηλαδή ένα δεκάλεπτο συνολικά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆έκα λεπτά και πέντε,
δηλαδή δεκαπέντε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Συµφωνούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι όµως για τους
υπόλοιπους Βουλευτές.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Λίγοι είµαστε, ένας-δύο παρόντες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν είσθε λίγοι.
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Στην πρώτη ενότητα των άρθρων θα έχετε δικαίωµα να πείτε αυτά,
που έχετε να πείτε.
Με αυτήν τη συµφωνία, ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το
νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού: "Ερασιτεχνικός και
επαγγελµατικός αθλητισµός και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία επί της αρχής.
'Εχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 22 Απριλίου 1999 και
ερωτάται το Σώµα εάν επικυρούνται.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς, τα Πρακτικά
της Πέµπτης 22 Απριλίου 1999 επικυρώθηκαν.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης διεβίβασε στη Βουλή αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής
για την άρση της ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Βαρσάµη
Γιοβανούδα και Αθανασίου Νάκου.
Παραπέµπονται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι:
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Εξωτερικών και ∆ικαιοσύνης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της

Σύµβασης σχετικής µε την κωδική από-
δοση των εγγραφών που εµφανίζονται σε ληξιαρχικά έγγραφα."
Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Εξωτερικών,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την
προσχώρηση της ∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της
Φινλανδίας και του Βασιλείου της Σουηδίας στη Σύµβαση για τη
διεθνή δικαιοδοσία και την εκτέλεση αποφάσεων σε αστικές και
εµπορικές υποθέσεις, καθώς και στο Πρωτόκολλο για την ερµηνεία
της από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, όπως
τροποποιήθηκαν από τη σύµβαση για την προσχώρηση του
Βασιλείου της ∆ανίας, της Ιρλανδίας και του Ηνωµένου Βασιλείου
της Μεγάλης Βρετανίας και Βόρειας Ιρλανδίας, από τη Σύµβαση για
την προσχώρηση της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και από τη Σύµβαση
για την προσχώρηση του Βασιλείου της Ισπανίας και της
Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας".
Παραπέµπονται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεσθε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.10' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα Τετάρτη 5 Μαϊου και ώρα 18.00' µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, συνέχιση της
συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου:
"Ερασιτεχνικός και επαγγελµατικός αθλητισµός και άλλες διατάξεις",
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
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